
Innst. 316 S
(2023–2024)

Innstilling til Stortinget 
fra kontroll- og konstitusjonskomiteen

Redegjørelser av justis- og beredskapsministeren om NSM- saken og 
Dokument 1 (2023–2024) –Tillegg 1

Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen
om Redegjørelser av justis- og beredskapsmi-
nisteren om NSM-saken og Riksrevisjonens gjen-
nomgang av Låneopptak hos Nasjonal Sikkerhets-
myndighet (NSM)

Til Stortinget

1. Bakgrunn
1.1 Innledning

Stortinget ble 8. desember 2023, gjennom Prop. 34 S
(2023–2024) Tillegg til Prop. 30 S (2023–2024) om ny sal-
dering av statsbudsjettet 2023 (Nasjonal sikkerhet-
smyndighet og ny saldering), gjort kjent med at NSM i
forbindelse med innflytting i nye lokaler i Snarøyveien
36 hadde tatt opp et ulovlig lån på til sammen 200 mill.
kroner. Det ble i proposisjonen fremmet forslag om å
øke bevilgningen til NSM for å kunne tilbakebetale lå-
net.

Justis- og beredskapsminister Emilie Mehl sendte
samme dag ut en pressemelding der det fremkom at di-
rektøren for NSM hadde bedt om å få fratre med umid-
delbar virkning, noe som ble akseptert av departemen-
tet. Det fremgikk videre at lånet utgjorde et brudd på
gjeldende lover og regelverk, blant annet Grunnlovens
bestemmelse om Stortingets bevilgende myndighet. Lå-
neopptaket var også i strid med sentrale punkter i stat-
ens budsjett- og økonomiregelverk. Justis- og bered-
skapsministeren viste til at saken ville bli gjenstand for
en ekstern gjennomgang, og at departementet ville

gjennomgå egne rutiner for økonomi- og etatsstyring av
NSM og rutiner for behandling av leiesaker.

1.2 Justis- og beredskapsministerens 
redegjørelser 16. januar og 7. mars 
2024

Justis- og beredskapsminister Emilie Mehl ba om å
få holde en redegjørelse for Stortinget om saken. Rede-
gjørelsen ble holdt 16. januar 2024 og følger som ved-
legg til innstillingen.

Statsråden redegjorde innledningsvis for at det fort-
satt var mange spørsmål og uavklarte forhold, og at re-
gjeringen 15. desember hadde nedsatt et uavhengig ut-
valg som skulle bidra til å opplyse saken.

Hun varslet at hun ville komme tilbake til Stortinget
når utvalget hadde lagt frem sin rapport 1. mars 2024, og
at det var naturlig at rapporten ble oversendt til kon-
troll- og konstitusjonskomiteen.

Statsråd Emilie Mehl holdt en ny redegjørelse for
Stortinget 7. mars 2024, der hun orienterte om sentrale
funn fra utvalgets rapport. Redegjørelsen følger som
vedlegg til innstillingen.

1.3 Granskingsutvalgets rapport
Regjeringen satte 15. desember 2023 ned et eksternt

utvalg. Utvalget skulle gjennomgå og vurdere saksbe-
handlingen og beslutningsprosesser i Nasjonal sikker-
hetsmyndighet i forbindelse med inngåelsen av leieav-
tale og tilknyttede låneavtaler i Snarøyveien 36 samt
noen tilknyttede problemstillinger. Utvalget ble bedt
om å fremme forslag til tiltak og anbefalinger det mente
var nødvendige.
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Utvalget ble ledet av tidligere finansråd Svein
Gjedrem og bestod for øvrig av tidligere riksadvokat
Tor-Aksel Busch og administrerende direktør i Revisor-
foreningen Karen Kvalevåg.

Rapporten «NSMs leie av Snarøyveien 36» ble over-
levert justis- og beredskapsministeren 1. mars 2024.

Utvalget vurderte i tråd med sitt mandat også berør-
te departementers styring og oppfølging av NSM i leie-
saken og Statsbyggs rolle.

Videre vurderte utvalget forholdet til relevante lo-
ver og regelverk som Grunnloven § 75 bokstav b og lov
om Statens pensjonsfond § 7 annet ledd om adgangen
til å oppta lån, Grunnloven § 75 bokstav d om Stortin-
gets bevilgende myndighet samt bevilgningsreglemen-
tet, anskaffelsesregelverket og regnskapsregler.

Utvalget pekte i rapporten særlig på følgende punk-
ter ved Justis- og beredskapsdepartementets styring og
oppfølging:
– JD burde ha satt seg bedre inn i den økonomiske og

administrative styringen av og i NSM ved overførin-
gen fra FD i 2019.

– Ved ansettelse av ny leder i NSM ble det lagt vekt på
evne til å utvikle de faglige leveransene fra organisa-
sjonen og gjøre virksomheten og de samfunnshen-
synene den skulle ivareta, synlige. JD burde ha for-
sikret seg om – eventuelt ved egnet opplæring – at
ny leder var rustet til å styre virksomheten løpende,
herunder kontrollere NSMs økonomi.

– JD burde satt seg godt inn i hvilken rådgivning Stats-
bygg gir i hele prosessen fra å hente inn tilbud og til
å inngå leiekontrakter og påsett at Statsbyggs tje-
nester ble brukt. Kravet framgikk riktignok av opp-
dragsbrevet fra JD til NSM i oktober 2022. Men det
ble ikke fulgt godt nok opp senere.

– JD kunne ha bidratt til fortgang i saksbehandlingen
i 2021 og fulgt saken jevnlig opp i de faste etatssty-
ringsmøtene med NSM.

– JD burde fulgt bedre opp sitt eget oppdragsbrev av
oktober 2020 og bedt om og vurdert leiekontrakten.

Utvalget kom med følgende tilrådinger:

«Utvalget har mottatt informasjon som gir grunn-
lag for tilrådinger på NSMs og flere departementers
områder og om enkelte endringer i praksis, regelverk og
retningslinjer.

NSM må så snart som mulig gjennomgå styrings- og
forvaltningspraksis i organisasjonen og sørge for:
– rutiner slik at informasjonsplikten til departemen-

tet blir oppfylt
– god økonomi- og forvaltningskompetanse i ledel-

sen
– tydeligere og mer oversiktlig fullmaktstruktur og

bedre samlet oversikt og kontroll
– å følge utredningsinstruksens regler for god saksbe-

handling
– at de enkelte investeringstransaksjonene faktureres

og bokføres riktig.

Utvalget tilrår at det iverksettes en ekstern gjen-
nomgang av NSM, se nedenfor.

På Justis- og beredskapsdepartementets område:
– Utvalget mener at leiesaken har avdekket svakheter

i de administrative og økonomiske funksjonene i
NSM, herunder fullmaktstrukturen. Dette er nå i
endring i NSM. JD bør raskt følge opp dette arbei-
det.

– Utvalget har merket seg at JD ikke nøye fikk vurdert
NSMs samlede virksomhet og organisasjon i 2019
da ansvaret ble overført fra FD. Det tilrås en ekstern
gjennomgang av denne viktige samfunnsinstitusjo-
nen og hvor godt den fungerer.

På Justis- og beredskapsdepartementets og Finans-
departementets områder:
– Utvalget har merket seg at NSM flere ganger i året

fremmer forslag til nye satsinger. Slik praksis svek-
ker den økonomiske styringen av, og i, etaten, invi-
terer til sløsing og gir lavere produktivitet. Utvalget
tilrår departementene generelt – og JD spesielt – å
skjerpe budsjettdisiplinen og med unntak av sær-
skilte hendelser bare behandle satsingsforslag i de
årlige statsbudsjettene.

– Satsingsforslag bør være forankret i en langsiktig
plan for utvikling av virksomheten. Departemen-
tene må påse at etatene har en plan slik også økono-
miregelverket sier.

På Finansdepartementets område:
– Bestemmelsen i FINs rundskriv R-110, punkt 2.3 om

fullmakt til å inngå leieavtaler og avtaler om kjøp av
tjenester utover budsjettår sier som ett av tre vilkår:
«Utgiftene i forbindelse med avtalene må kunne
dekkes innenfor et uendret bevilgningsnivå på ved-
kommende budsjettpost i hele avtaleperioden.»
Her bør det tilføyes: «og uten at tjenesteproduksjo-
nen svekkes». FIN bør også avgrense hvilke tjenester
og utstyr som kan finansieres ved leie.

På Digitaliserings- og forvaltningsdepartementets
område, statens eie og leie av bygg:
– Formålsbygg, statlig eie, bør benyttes når staten har

et sikkert, langsiktig og stort arealbehov. Slike bygg
bør også benyttes når det er særskilte sikkerhetsbe-
hov som utløser store investeringer i forhold til stør-
relsen av en eventuell leiekontrakt og virksomhe-
tens budsjett.

– Når et leiebygg må tilpasses med en stor investering,
bør investeringen finansieres direkte gjennom
bevilgning og ikke gjennom framtidig leie.

– Ordningen for brukerfinansierte prosjekter (kuran-
tordningen) i statsbudsjettet bør endres slik at den
kan finansiere større tilpasninger i leiebygg, og ram-
men i Stortingets investeringsfullmakt for ordnin-
gen bør foreslås satt noe opp. For slike investeringer
vil Statsbygg stå som ansvarlig og ta leie.

– Bygge- og leiesaksinstruksen, som blir vedtatt ved
kongelig resolusjon, bør inkludere at Statsbygg skal
brukes som rådgiver ved inngåelse av større leie-
kontrakter og at deres retningslinjer for leiekon-
trakter skal følges av alle statlige virksomheter.»
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1.4 Dokument 1 (2023-2024) – Tillegg 
1: låneopptak hos Nasjonal Sikker-
hetsmyndighet (NSM)

Riksrevisjonen overleverte 30. april 2024 Doku-
ment 1 (2023-2024) – Tillegg 1: Låneopptak hos Nasjo-
nal Sikkerhetsmyndighet (NSM) til Stortinget.

Bakgrunnen var at Riksrevisjonen, etter at Doku-
ment 1 (2023-2024) var lagt frem, fikk kunnskap om et
ulovlig låneopptak hos NSM.

Revisjonsberetningen til NSM ble avlagt 2. juni
2023. Riksrevisjonen var ikke kjent med forholdene i
NSM da Dokument 1 (2023-2024) ble sendt til Stortin-
get i oktober 2023, men ble først kjent med saken gjen-
nom media i desember 2023. Gjedrem-utvalget som la
frem sin rapport 1. mars 2024, avdekket forhold som
NSM ikke hadde redegjort for i årsregnskapet eller ori-
entert Riksrevisjonen om. Riksrevisjonen har på denne
bakgrunn besluttet å trekke den opprinnelige revisjons-
beretningen og avlegge en ny revisjonsberetning for
2022.

Riksrevisjonens konklusjoner
– Nasjonal sikkerhetsmyndighet (NSM) har inngått

et lån uten Stortingets samtykke og i strid med
bevilgningsreglementet

– Det er ikke opplyst om låneforpliktelser i årsregn-
skapet

– Verken departementet eller NSM har informert
Riksrevisjonen om låneforpliktelsen

– Justis- og beredskapsdepartementet har ikke i til-
strekkelig grad fulgt opp NSMs flytting og leieavta-
len i sine etatsstyringsmøter.

NSM har inngått et lån uten Stortingets samtykke og i strid
med bevilgningsreglementet

Det er bare Stortinget som kan bevilge midler for å
dekke statlige utgifter. Ved å inngå låneavtalen har NSM
brutt Grunnloven § 75 d og Bevilgningsreglementet § 6
første ledd. NSM kan ikke påta seg forpliktelser som kre-
ver utbetaling i senere budsjettår uten samtykke fra
Stortinget. Slikt samtykke ble ikke gitt.

Det er ikke opplyst om låneforpliktelser i årsregnskapet
Statlig økonomiregelverk stiller krav til tilleggsopp-

lysninger i årsregnskapet der det er nødvendig for å gi et
dekkende bilde av virksomhetens økonomiske forhold.
NSM har ikke omtalt det inngåtte lånet i sine regnskaps-
oppstillinger.

Statlig økonomiregelverk stiller videre krav til at
virksomhetsleder skal bekrefte at årsregnskapet gir et
dekkende bilde og er avlagt i tråd med aktuelt regelverk.
Låneavtalen er heller ikke omtalt i ledelseskommenta-
ren.

Verken departementet eller NSM har informert Riksrevi-
sjonen om låneforpliktelsen

Riksrevisjonen har årlige kontaktmøter med Justis-
og beredskapsdepartementet, hvor det utveksles infor-
masjon om relevante saker og risikoer. De stramme
økonomiske rammene og utfordringene i NSM i den
forbindelse, var ikke tema på det årlige møtet 24. august
2023.

NSM informerte ikke Riksrevisjonen om låneopp-
taket verken i møter, i uformell dialog eller skriftlig. I
møter både i 2022 og 2023 opplyste NSM til Riksrevisjo-
nen at leie av nye lokaler skulle skje innenfor NSMs bud-
sjettramme.

Da saken ble kjent i media, opplyste NSM til Riksre-
visjonen at de ikke anså at informasjonen om lånet var
relevant for regnskapet for 2022.

Justis- og beredskapsdepartementet ble kjent med
låneavtalen 1. november 2023. Låneavtalen ble offentlig
kjent 8. desember 2023. Justis- og beredskapsdeparte-
mentet informerte formelt Riksrevisjonen i møte 11.
desember 2023.

Justis- og beredskapsdepartementet har ikke i tilstrekkelig
grad fulgt opp NSMs flytting og leieavtalen i sine etatssty-
ringsmøter

Overordnet departement skal følge opp at virksom-
heten gjennomfører aktiviteter i tråd med Stortingets
vedtak og forutsetninger og departementets fastsatte
mål og prioriteringer. Videre skal departementet følge
opp at ressurser brukes effektivt, at relevant og pålitelig
resultatinformasjon rapporteres og at virksomheten
har forsvarlig internkontroll.

Riksrevisjonen gjennomgår referatene fra etatssty-
ringsmøter mellom departement og virksomhet. Flyt-
ting og leie av lokaler er en beslutning med store økono-
miske konsekvenser, spesielt for en etat som NSM som
er underlagt sikkerhetsloven. Referatene fra etatssty-
ringsmøtene mellom Justis- og beredskapsdepartemen-
tet og NSM i 2022 og 2023 reflekterer i liten grad dette.

Riksrevisjonens overordnede vurdering
Riksrevisjonen mener det er kritikkverdig at det er

inngått en ulovlig låneavtale for å finansiere NSMs
framtidige behov for lokaler, og at Justis- og beredskaps-
departementet ikke i tilstrekkelig grad har fulgt opp
flytting og låneavtalen i sine etatsstyringsmøter.

Riksrevisjonens anbefalinger
Riksrevisjonen anbefaler at Justis- og beredskapsde-

partementet:
– sørger for at NSM har en forsvarlig økonomiforvalt-

ning og den nødvendige kompetansen og forståel-
sen for kravene i økonomiregelverket

– stiller krav til NSM om, så raskt som mulig, å ta i
bruk statlige regnskapsstandarder ved utarbeidel-
sen av sitt virksomhetsregnskap for å få et bedre
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grunnlag for departementets og NSMs budsjett- og
økonomistyring

– informerer Riksrevisjonen tidsriktig om forhold av
betydning for revisjonen og gjør de underliggende
etatene oppmerksom på den plikt de har til å gi
Riksrevisjonen all informasjon som er nødvendig
for Riksrevisjonens revisjon og kontroll.

2. Komiteens behandling
Komiteen har valgt å behandle redegjørelsene fra

justis- og beredskapsministeren og Dokument 1 (2023-
2024) – Tillegg 1 fra Riksrevisjonen i samme innstilling,
jf. Stortingets forretningsorden § 31 fjerde ledd, hvor det
fremgår at saker som hører sammen så langt som mulig
skal tas opp i én og samme innstilling.

Som ledd i behandlingen av saken har kontroll- og
konstitusjonskomiteen sendt skriftlige spørsmål til jus-
tis- og beredskapsministeren.

Komiteen sendte 12. desember 2023 brev vedrøren-
de NSM-lånet. Det ble vist til at Prop. 34 S (2023–2024)
var til behandling i Stortinget, men at komiteen på bak-
grunn av sakens art ba om en tilbakemelding på hvor-
dan regjeringen planla å involvere Stortinget når den
varslede eksterne gjennomgangen var ferdig. Komiteen
ba også om å få oversendt all relevant informasjon som
ble innhentet internt, så fort denne var samlet og ferdig-
stilt, samt en redegjørelse for hvordan regjeringen selv
vurderte leie- og låneavtalene, departementets og eta-
tens behandling av disse og øvrige relevante forhold i
saken.

Statsråden svarte i brev av 19. desember 2023. Det
fremgikk at regjeringen vurderte saken som alvorlig, og
at statsråden ønsket å bringe klarhet i alle sider av saken.
Det fremgikk blant annet at departementet hadde in-
struert NSM om å stoppe alle utbetalinger og transak-
sjoner til avtalen, og at det var iverksatt en gjennom-
gang av alle husleieavtaler inngått av eller på vegne av
NSM de siste ti årene. Statsråden skrev avslutningsvis at
hun så frem til å bidra til å opplyse saken for kontroll- og
konstitusjonskomiteen, og at hun ville stille seg til dis-
posisjon for å besvare de spørsmålene komiteen måtte
ha.

Den 1. mars 2024 fikk komiteen oversendt rapport-
en fra NSM-utvalget, og 30. april 2024 presenterte Riks-
revisjonen Dokument 1 (2023-2024) – Tillegg 1: Låne-
opptak hos Nasjonal Sikkerhetsmyndighet (NSM). I
den forbindelse sendte komiteen 3. mai 2024 et nytt
brev til justis- og beredskapsministeren med følgende
spørsmål:

«Hvilket ansvar mener statsråden at hun har i
denne saken?».

Av svarbrevet datert 10. mai 2024 fremgikk det
blant annet:

«NSM har et svært viktig samfunnsoppdrag, og en
sentral rolle i det forebyggende sikkerhetsarbeidet.
NSM skal beskytte våre nasjonale sikkerhetsinteresser.
Som justis og beredskapsminister har jeg det overord-
nede konstitusjonelle, administrative og budsjettmes-
sige ansvaret for NSM. Ansvaret for den faglige etatssty-
ringen er delt mellom Justis- og beredskapsdeparte-
mentet og Forsvarsdepartementet.»

Korrespondansen følger vedlagt denne innstillin-
gen.

3. Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  K a r i  H e n r i k s e n ,  F r o d e  Ja c o b s e n  o g
K i r s t i  L e i r t r ø ,  f r a  H ø y r e ,  l e d e r e n  Pe t e r
F r ø l i c h  o g  S v e i n  H a r b e r g ,  f r a  S e n t e r p a r -
t i e t ,  N i l s  T.  B j ø r k e ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
C a r l  I .  H a g e n ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,
A u d u n  Ly s b a k k e n ,  f r a  R ø d t ,  S e h e r  Ayd a r ,
f r a  Ve n s t r e ,  G r u n d e  A l m e l a n d ,  o g  f r a
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  L a n  M a r i e  N g u y e n
B e r g , viser til redegjørelser fra justis- og beredskapsmi-
nister Emilie Mehl holdt henholdsvis 16. januar og
7. mars 2024, samt til korrespondanse mellom komi-
teen og Justis- og beredskapsdepartementet og
rapporten fra Gjedrem-utvalget. Ko m i t e e n  viser
videre til Dokument 1 (2023-2024) – Tillegg 1: Riksrevi-
sjonens gjennomgang av Låneopptak hos Nasjonal
Sikkerhetsmyndighet (NSM).

Ko m i t e e n  er av den oppfatning at NSMs låne-
opptak er en unik hendelse i nyere norsk forvaltnings-
historie og et alvorlig brudd på statens bevilgningsregle-
ment og økonomiregelverk samt på Grunnlovens regler
for opptak av lån på statens vegne.

Ko m i t e e n  understreker at det etter Grunnloven
§ 75 b tilligger Stortinget å åpne lån på rikets kreditt.

Ko m i t e e n  viser til at det tilligger Stortingets kon-
troll- og konstitusjonskomité å føre kontroll med regje-
ringen og forvaltningen, og komiteen vil i det følgende
knytte merknader til NSMs rolle og ansvar for feilen,
samt Justis- og beredskapsdepartementets rolle og an-
svar. Det vil også knyttes merknader til regjeringens
håndtering og oppfølgning etter at det ulovlige lånet ble
oppdaget. Ko m i t e e n  vil også kommentere Gjedrem-
utvalgets forslag til justeringer.

Ko m i t e e n  gjør oppmerksom på at det parallelt
med komiteens arbeid ble iverksatt egne, uavhengige
undersøkelser av sakskomplekset fra Riksrevisjonens si-
de, herunder ny gjennomgang av NSMs regnskaper, jf.
Dokument 1 (2023-2024) – Tillegg 1.
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NSMs rolle og ansvar
Lovligheten av avtalen og kostnadsoverskridelser

Ko m i t e e n  vil bemerke at både Justis- og bered-
skapsdepartementet og det eksterne granskningsutval-
get (heretter Gjedrem-utvalget) har konkludert med at
avtalen mellom NSM og Norwegian Property ASA i rea-
liteten var et lån på inntil 200 mill. kroner, og at dette lå-
neopptaket var ulovlig.

Ko m i t e e n  viser i denne sammenheng til
Gjedrem-utvalget, som på side 54 i sin rapport skriver:

«Et statlig forvaltningsorgan har ikke fullmakt til å
ta opp lån for å finansiere utgifter. Det gjelder selv om
det skulle være mulig å tilbakebetale lånet innenfor
uendret budsjettramme i en gitt låneperiode. Å ta opp
lån for å finansiere statlige utgifter er brudd på Grunnlo-
ven § 75 bokstav d som sier at Stortinget skal bevilge
pengene som trengs til statsutgiftene. Etter samme
bestemmelse bokstav b kan bare Stortinget åpne lån på
rikets kreditt. Å inngå forpliktelser om utbetaling i sen-
ere budsjettår uten samtykke fra Stortinget er brudd på
Stortingets bevilgningsreglement § 6 første ledd.»

Ko m i t e e n  deler dette synet.
Ko m i t e e n  vil videre bemerke at NSM, uavhengig

av lånets lovlighet, også manglet budsjettdekning for å
håndtere de finansielle kostnadene. Dette bygget på
urealistiske forventinger om – og forskuttering av – bud-
sjettøkninger, men skyldes også betydelige feil i selve
kostnadsberegningene. Gjedrem-utvalget har videre av-
dekket flere antatte brudd på den såkalte bygge- og leie-
saksinstruksen.

Ko m i t e e n  viser videre til at det ulovlige lånet sy-
nes delvis motivert av et ønske fra NSM om å finansiere
egne satsingsforslag som Justis- og beredskapsdeparte-
mentet avviste i de ordinære budsjettprosessene, blant
annet modernisering av og kapasitetsøkning på NSMs
IKT-utstyr. Dette utgjør en omgåelse av regjeringens og
Stortingets politiske prioriteringer.

Ko m i t e e n  mener samlet sett at disse forholdene
utgjør en alvorlig svikt i ledelsens styring av virksomhe-
ten. K o m i t e e n  understreker at ledelsen i enhver stat-
lig virksomhet har ansvaret for å gjennomføre aktivitet-
er i tråd med Stortingets vedtak og forutsetninger og
fastsatte mål og prioriteringer fra departementet.

NSMs kommunikasjon med overordnet departement
Ko m i t e e n  viser videre til at gjeldende instruks fra

Forsvarsdepartementet og Justis- og beredskapsdepar-
tementet til NSM er at NSM «på eget initiativ og uten
unødig opphold [skal] informere FD og JD om saker av
særlig viktighet, eller av prinsipiell eller politisk karak-
ter innenfor sitt ansvarsområde». Etiske retningslinjer
for statstjenesten sier at «statsansatte skal alltid gi kor-
rekte og tilstrekkelige opplysninger, enten det er til and-
re myndigheter, selskaper, organisasjoner eller innbyg-
gere».

Ko m i t e e n  bemerker at NSM, til tross for gjelden-
de instrukser, signerte låneavtalen med Norwegian Pro-
perty ASA før de hadde fått endelig tilbakemelding fra
Justis- og beredskapsdepartementet og Kommunal- og
distriksdepartementet. Avtaleutkastet ble også vesent-
lig endret etter at det var sendt fra NSM til Justis- og be-
redskapsdepartementet. NSMs ledelse unnlot også å
nevne endringene i møter med Justis- og beredskapsde-
partementet.

Ko m i t e e n  mener dette utgjør et klart brudd på
informasjonsplikten overfor overordnet departement.

Ko m i t e e n  viser til Gjedrem-utvalgets rapport
side 57:

«Endringene er av en slik karakter at normale saks-
behandlingsprinsipper i forvaltningen tilsier at over-
ordnet departement skulle vært informert. Det utkastet
som NSM hadde sendt til JD var etter de nevnte endrin-
gene villedende.

Da de sviktende økonomiske forutsetningene for
inngåelse av leiekontrakten ble oppdaget internt i NSM
10. mai 2023, lot NSM være å informere departementet.
Det ble heller ikke nevnt på møtet med JD 11. mai
samme år hvor de diskuterte å utløse opsjonen på femte
etasje.

Utvalget bemerker at ved undertegnelse av leiekon-
trakten diskuterte ledelsen bare risikoen for direktøren
ved å undertegne før JD hadde gitt klarsignal, og ikke
risikoen ved de de økonomiske forutsetningene og selve
låneavtalen. Dette er det vanskelig å forstå.»

Justis- og beredskapsdepartementets 
rolle og ansvar

Ko m i t e e n  mener at NSM og etatsledelsen bærer
det primære ansvaret for det ulovlige lånet som ble tatt
opp. Det har likevel vært på sin plass å vurdere om Jus-
tis- og beredskapsdepartementet har utført sin rolle
som overordnet departement tilstrekkelig aktsomt og i
tråd med kravene til departementenes plikt til å gjen-
nomføre stortingsvedtak.

Ko m i t e e n  viser til Finansdepartementets brev av
29. november 2023 til Justis- og beredskapsdeparte-
mentet, der det fremgår:

«Basert på forelagt dokumentasjon er FINs vurde-
ring at det også påhviler JD et ansvar i saken, og at spørs-
mål og tettere oppfølging fra etatsstyrer på et tidligere
tidspunkt kunne ha bidratt til å avdekke, og ev. avverge,
regelbrudd i saken.»

Ko m i t e e n  viser til at det ble en del av Gjedrem-
utvalgets mandat å undersøke Justis- og beredskapsde-
partementets rolle og ansvar i sakskomplekset.

Departementets kjennskap til NSM-ledelsens økonomis-
ke og administrative kompetanse og kapasitet

Ko m i t e e n  viser til at Gjedrem-utvalget konklu-
derer med at Justis- og beredskapsdepartementet alle-
rede i 2019 burde skaffet seg bedre kjennskap til organi-
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sasjonens faglige og administrative kompetanse og ka-
pasitet, da de fikk ansvaret for virksomheten, og ved le-
derskiftet i 2021 vurdert å gi NSM-lederen nødvendig
økonomisk og administrativ opplæring.

Departementets oppfølgning av kontraktsinngåelsen
Ko m i t e e n  merker seg at Gjedrem-utvalget mener

at Justis- og beredskapsdepartementet burde fulgt opp
både kontraktsprosessen og den inngåtte kontrakten
grundigere. Utvalget peker på at de burde påsett at Stats-
bygg ble involvert som rådgiver i hele prosessen, i tråd
med gjeldende instrukser. De peker for eksempel på at
NSM nevnte «dialog» med Statsbygg i brev til Justis- og
beredskapsdepartementet datert henholdsvis novem-
ber 2021 og mai 2022, men at departementet aldri un-
dersøkte hva dialogen faktisk inneholdt.

Ko m i t e e n  merker seg at justis- og beredskapsmi-
nister Mehl i redegjørelsen 7. mars 2024 sa seg enig i at
bruken av Statsbygg som rådgiver burde vært fulgt opp
tettere, og at dette skal sikres i fremtiden.

Ko m i t e e n  viser til at Justis- og beredskapsdepar-
tementet i oppdragsbrevet av 2020 satte klare krav om
at de selv skulle involveres og kvalitetssikre kontrakts-
inngåelsen. Denne uteble, ifølge Gjedrem-utvalget, jf.
side 69 i rapporten:

«Da JD ba om å få kontrakten, var det utelukkende
fordi KDD ba om det. Kontraktsverdien for lokalene på
Fornebu som ble signert 1. juni 2022 var større enn
NSMs driftsbudsjett i 2022. I tillegg lå det inne en tillegg-
sinvestering av betydelig størrelse. Til sammen ble ver-
dien av kontraktene over 600 mill. kroner. NSM har
begrenset kompetanse på eiendomsforvaltning og leie-
forhandlinger og hadde tidligere brukt Forsvarsbygg
ved inngåelse av leiekontrakter. Ettersom NSM er
direkte underlagt JD, var det heller ingen andre som
kvalitetssikret kontrakten enn NSM selv. Dersom Stats-
bygg hadde vært brukt som rådgiver, ville behovet for
departementets oppfølging vært mindre. Statsbygg ville
likevel sørget for at kontrakten ble forelagt JD før beslut-
ning.

[…]
Etter utvalgets syn har ikke departementet fulgt opp

de krav de selv stilte.»

Departementets kontroll med økonomistyringen i NSM
Ko m i t e e n  viser til at Justis- og beredskapsdepar-

tementet kritiseres av Gjedrem-utvalget for å ikke ha
undersøkt forutsetningene for NSMs bristende bud-
sjettberegninger. Utvalget skriver blant annet på side
70:

«NSMs brev 11. mai 2022 om leiekontrakten i Sna-
røyveien 36 legger til grunn en betydelig vekst i antall
ansatte som noe av bakgrunnen for arealbehovet i det
nye leieforholdet. Dette var ikke forankret i JD, og bare
rundt 35 av planlagte 90 nye stillinger var inkludert i
bevilgningsnivået fra 2022 (etter «Ukrainaproposisjo-
nen» og helårsvirkningen i 2023). Denne forutsetningen
om vekst er også lagt til grunn i NSMs beregning av
netto leiekostnad i Snarøyveien 36. JD har ikke kom-

mentert forutsetningen om vekst i antall ansatte med
tilhørende budsjett i sitt svarbrev 20. juni 2022, selv om
det er i strid med instruksen. JD kommenterte heller
ikke forutsetningen om uendret bevilgningsnivå i dette
brevet.»

Ko m i t e e n  viser til at justis- og beredskapsminis-
ter Mehl i redegjørelsen sier seg enig i at departementet
kunne ha fulgt disse forholdene bedre opp, men også
understreker at det ikke forelå tegn til dårlig internkon-
troll i NSM på dette tidspunktet.

Regjeringens håndtering og oppfølgning 
etter at det ulovlige lånet ble avdekket

Ko m i t e e n  viser til at regjeringen kort tid etter det
ulovlige lånet ble oppdaget, fremmet en proposisjon til
Stortinget for å tilbakebetale lånet og bringe uregelmes-
sighetene til opphør.

Ko m i t e e n  bemerker at regjeringen raskt fikk på
plass en midlertidig direktør for NSM etter lederens
umiddelbare avgang, og at denne midlertidige lederen
er i gang med å følge opp Gjedrem-utvalgets forslag til
justeringer, omtalt under.

Ko m i t e e n  registrerer at regjeringen har gjen-
nomgått alle husleieavtaler inngått av NSM de siste ti
årene, og ikke funnet liknende konstruksjon som dette
lånet.

Ko m i t e e n  registrerer også at alle budsjettfull-
makter er inndratt fra NSM inntil videre.

Ko m i t e e n  merker seg at justis- og beredskapsmi-
nister Mehl har varslet en ekstern gjennomgang av
NSMs samlede virksomhet og organisasjon.

Gjedrem-utvalgets forslag til justeringer
Ko m i t e e n  viser til at Gjedrem-utvalget har kom-

met med en rekke forslag til justeringer:
1. NSM må gjennomgå styrings- og forvaltningsprak-

sis.
2. JD bør så snart som mulig få vurdert de administra-

tive og økonomiske funksjonene i NSM, og her-
under fullmakter ute i organisasjonen til å pådra
utgifter.

3. JD bør vurdere en ekstern gjennomgang av NSM.
4. Det bør vurderes om NSM bør nevnes i sikkerhets-

loven.
5. Budsjettstyring gjennom årlige budsjetter. Unngå

kontinuerlige budsjettprosesser om tillegg gjen-
nom året.

6. FIN bør tydeliggjøre vilkår for fullmakten om å
inngå leieavtaler utover budsjettåret.

7. Statens bygge- og leiestrategi:
7.1 Benytt formålsbygg når staten har et sikkert, 

langsiktig og stort arealbehov, og også når det 
kreves særskilte sikkerhetsbehov som utløser 
store investeringer
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7.2 Når et leiebygg må tilpasses på grunn av sikker-
het med videre med en stor investering, bør 
investeringen finansieres direkte gjennom 
bevilgning og ikke gjennom framtidig leie

7.3 Ordningen for brukerfinansierte prosjekter 
(kurantordningen) i statsbudsjettet bør endres 
slik at den kan finansiere større tilpasninger i 
leiebygg, og rammen i den årlige investerings-
fullmakten fra Stortinget for ordningen settes 
noe opp

7.4 Bygge- og leiesaksinstruksen, som blir vedtatt 
ved kongelig resolusjon, bør inkludere at Stats-
bygg skal brukes som rådgiver ved inngåelse av 
større leiekontrakter og at deres retningslinjer 
for leiekontrakter skal følges av alle statlige 
virksomheter

8. Departementene må forsikre seg om at viktige lang-
siktige leieavtaler er i tråd med regelverket og
innenfor budsjettrammene.

Riksrevisjonens Dokument 1 (2023-
2024) – Tillegg 1

Ko m i t e e n  viser til Riksrevisjonens Dokument 1
(2023-2024) – Tillegg 1: Låneopptak hos Nasjonal Sik-
kerhetsmyndighet (NSM), som ble offentliggjort og
overlevert Stortinget 30. april 2024.

Ko m i t e e n  merker seg at Riksrevisjonen konklu-
derer med at NSM – i strid med Grunnloven og bevilg-
ningsreglementet – har inngått et lån uten Stortingets
samtykke, at det ikke er opplyst om låneforpliktelser i
årsregnskapet, at verken Justis- og beredskapsdeparte-
mentet eller NSM har informert Riksrevisjonen om lå-
neforpliktelsen, samt at Justis- og beredskapsdeparte-
mentet ikke i tilstrekkelig grad har fulgt opp NSMs flyt-
ting og leieavtalen i sine etatsstyringsmøter.

Ko m i t e e n  viser til at riksrevisor Karl Eirik
Schjøtt-Pedersen i pressemeldingen 30. april 2024 uttal-
te:

«Dette er en svært spesiell sak. Riksrevisjonen har
aldri vært borti noe lignende. Det er allerede kjent at
NSM har gått langt utover sine fullmakter, men Justis-
og beredskapsdepartementet har heller ikke fulgt godt
nok opp situasjonen i NSM. Begge deler er kritikkver-
dig.»

Og videre:

«Jeg vil understreke at også departementet har et
ansvar i denne saken. De har ikke fulgt opp NSM godt
nok. Når en underliggende virksomhet står i en kre-
vende økonomisk situasjon, må departementet koble
seg på. Og de må informere Riksrevisjonen om forhold
som har betydning for vårt oppdrag.»

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
H ø y r e , F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n -

s t r e p a r t i ,  Rø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e
G r ø n n e , mener det er svært alvorlig når Riksrevisjo-
nen beskriver låneopptaket som et brudd på Grunnlo-
ven og riksrevisor Karl Eirik Schjøtt-Pedersen fastslår at
man aldri tidligere har opplevd noe lignende. F l e r t a l -
l e t  merker seg den helt særegne situasjonen at Riksre-
visjonen velger å trekke sin avsluttede revisjonsberet-
ning for 2022 og utarbeide en ny revisjonsberetning.

F l e r t a l l e t  mener kritikken av NSM som etat og
Justis- og beredskapsdepartementet som eier viser al-
vorlige svakheter i styringen av en stor og meget viktig
offentlig etat. F l e r t a l l e t  er bekymret for om departe-
mentets mangelfulle oversikt og oppfølging i etatssty-
ringen også kan innebære svakheter i den øvrige oppføl-
gingen av NSM. F l e r t a l l e t  understreker at det er jus-
tis- og beredskapsministerens ansvar å sikre at etatssty-
ringen gjennomføres på en god og tillitvekkende måte.

F l e r t a l l e t  ber justis- og beredskapsministeren
om å gi Stortinget oppdatert informasjon om status for
tiltak som er igangsatt for å bedre situasjonen, og hvilke
tiltak regjeringen fremover vil gjennomføre som følge
av den alvorlige kritikken NSM og departementet får i
Riksrevisjonens dokument.

Ko m i t e e n  viser til Gjedrem-utvalgets påpekning
av departementets mangelfulle etatsstyring av NSM
over tid. Ko m i t e e n  viser til utvalgets påpekning av at
Justis- og beredskapsdepartementet burde ha satt seg
bedre inn i den økonomiske og administrative styrin-
gen av og i NSM ved overføringen fra Forsvarsdeparte-
mentet i 2019, og til utvalgets anbefaling om at Justis- og
beredskapsdepartementet burde fulgt bedre opp sitt
eget oppdragsbrev av oktober 2020 og bedt om å få vur-
dert leiekontrakten. K o m i t e e n  viser videre til at
Gjedrem-utvalget påpeker:

«Samlokaliseringen og utredningen av arealbehov
for NSM er i svært liten grad reflektert i referater fra
etatsstyringsmøter med JD og FD. Denne saken er hen-
vist til egne møter uten referater. Utvalget er kjent med
at det har vært noen slike møter, blant annet rundt års-
skiftet 2020/2021, men det foreligger ikke en felles,
omforent oppsummering fra møtene.»

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e
G r ø n n e , understreker at departementets oppfølging
av NSM over tid må sees i lys av manglende oppfølging
av oppdragsbrevet fra oktober 2020, og at møtene som
ble gjennomført i etterkant, mangler en felles omforent
oppsummering.

Ko m i t e e n  viser til brev fra kontroll- og konstitu-
sjonskomiteen 3. mai og svarbrev fra justis- og bered-
skapsministeren 10. mai 2024. Statsråden viser i sitt svar
til de tiltak som er igangsatt for å rydde opp i den ulovli-
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ge låneavtalen NSM har inngått, og forsikrer komiteen
om at NSM følges tett opp gjennom månedlige etatssty-
ringsmøter med spesiell oppmerksomhet på økono-
mistyring.

Ko m i t e e n  viser til at statsråden i sitt svarbrev
skriver:

«Som justis- og beredskapsminister har jeg det over-
ordnede konstitusjonelle, administrative og budsjett-
messige ansvaret for NSM.»

Ko m i t e e n  registrerer med dette at justis- og be-
redskapsministeren erkjenner sitt konstitusjonelle an-
svar for de feil som er blitt begått i NSM. Ko m i t e e n  an-
ser dette som en viktig og nødvendig bekreftelse fra
statsråden.

4. Komiteens tilråding
Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser

til redegjørelsene og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

I
Redegjørelse av justis- og beredskapsministeren

16. januar 2024 om NSM-saken – vedlegges protokol-
len.

II
Redegjørelse av justis- og beredskapsministeren

7. mars 2024 om NSM-saken – vedlegges protokollen.

III
Dokument 1 (2023-2024) – Tillegg 1 – Riksrevisjo-

nens gjennomgang av Låneopptak hos Nasjonal Sik-
kerhetsmyndighet (NSM) – vedlegges protokollen.

Oslo, i kontroll- og konstitusjonskomiteen, den 14. mai 2024

Peter Frølich
leder og ordfører
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Redegjørelse av justis- og beredskapsministeren om NSM-saken - utdrag av referat fra 
stortingsmøte 16. januar 2024

Statsråd Emilie Mehl [10:01:29]: Jeg vil innlednings-
vis takke for muligheten til å orientere om saken som
gjelder Nasjonal sikkerhetsmyndighets låneopptak.

I forbindelse med inngåelse av avtale om leie av nye
lokaler på Fornebu inngikk NSM ulovlige låneavtaler på
til sammen 200 mill. kr. NSM har opplyst at lånet er be-
nyttet til sikkerhetsmessige spesialtilpasninger i bygget,
moderniseringer av IKT-utstyr og innkjøp av møbler
m.m.

Fortsatt er det mange spørsmål og uavklarte for-
hold. Derfor nedsatte regjeringen 15. desember 2023 et
uavhengig utvalg som skal bidra til å opplyse saken, og
rapporten fra utvalget skal etter planen være klar innen
1. mars 2024.

Stortinget ble første gang orientert om saken i Prop.
34 S for 2023–2024. Jeg vil trekke fram noen hovedpunk-
ter som også ble gitt i den nevnte proposisjonen.

I mai 2020 sendte NSM forespørsel til elleve store ei-
endomsaktører og ba om tilbud på nye lokaler i Oslo-
området innen september 2020. Bakgrunnen var et be-
hov for i større grad å samlokalisere virksomheten og
tilrettelegge for en mer effektiv drift. I tillegg vurderte
NSM at de hadde et økt arealbehov, bl.a. som følge av
bemanningsøkning.

Den 15. oktober 2020 sendte Justis- og beredskaps-
departementet et brev til NSM hvor departementet
trakk opp rammene for en utredning og løsning av
framtidig arealbehov. Slike prosjekter skal følge Kom-
munal- og distriktsdepartementets «Instruks om hånd-
tering av bygge- og leiesaker i statlig sivil sektor». I hen-
hold til denne instruksen skal viktige veivalg avklares
med eget departement.

Det framgikk i brev fra NSM til Justis- og bered-
skapsdepartementet av 11. mai 2022 at virksomheten
ønsket å inngå avtale om leie av lokaler i Snarøyveien 36
på Fornebu. Graden av spesialtilpasninger for NSM i de
nye lokalene ville, ifølge NSM, ikke være svært omfatt-
ende. Årlige merutgifter til husleie og drift som følge av
den nye leieavtalen var forventet å utgjøre om lag 2 mill.
kr. Det framgikk også at det ville påløpe noen en-
gangskostnader til selve flyttingen og kjøp av kontor-
møbler. Dette opplyste NSM at skulle håndteres innen-
for NSMs budsjettmessige rammer.

Instruksen fastslår at når summen av framtidige
leieforpliktelser er på 100 mill. kr eller mer – slik som
det var i denne saken – skal saken forelegges for Kom-
munal- og distriktsdepartementet for uttalelse, noe Jus-
tis- og beredskapsdepartementet gjorde i brev av 16.
mai 2022. Kommunal- og distriktsdepartementet ba 24.
mai 2022 om å få oversendt et utkast til leieavtale. Ut-
kastet ble innhentet av Justis- og beredskapsdeparte-

mentet fra NSM den 25. mai og oversendt til Kommu-
nal- og distriktsdepartementet den 29. mai 2022. Kom-
munal- og distriktsdepartementet svarte Justis- og be-
redskapsdepartementet i brev av 13. juni 2022.

Justis- og beredskapsdepartementet aksepterte i
brev til NSM av 20. juni 2022 at virksomheten kunne
inngå en leiekontrakt på vilkår som departementet
gjorde rede for i brevet. Det har i etterkant vist seg at
NSM inngikk leiekontrakt allerede 1. juni 2022 – altså
før de mottok dette brevet. Den endelige kontrakten
inneholdt endrede vilkår sammenlignet med det som
framgikk i avtaleutkastet Justis- og beredskapsdeparte-
mentet hadde fått tilsendt i mai 2022. Denne kontrak-
ten nevner bl.a. eksplisitt en låneavtale mellom partene.
Kontrakten som ble inngått 1. juni 2022, var ikke fore-
lagt departementet.

NSM signerte 8. juli 2022 først en særskilt låneavtale
– altså et eget dokument – for inntil 100 mill. kr, og de
signerte 1. september 2023 en tilleggsavtale som utvidet
lånebeløpet inntil 200 mill. kr. NSM inngikk disse låne-
avtalene uten at Justis- og beredskapsdepartementet
ble informert.

Justis- og beredskapsdepartementet og Forsvarsde-
partementet ble i slutten av oktober 2023 informert av
NSM om at de mente at virksomheten hadde et bud-
sjettmessig merbehov i 2024. Det ble redegjort for saken
i et møte 1. november 2023. I dette møtet kom det fram
at deler av merbehovet besto av renter og avdrag. Justis-
og beredskapsdepartementet ba da NSM om mer infor-
masjon og fikk oversendt leie- og låneavtalene den 7.
november 2023.

Som jeg også tidligere har sagt, har departementet
jobbet for å avklare faktum i saken etter dette. Det gjen-
står fortsatt arbeid med å klarlegge alle forhold.

Justis- og beredskapsdepartementet forela saken og
låneavtalene for Finansdepartementet. Finansdeparte-
mentets vurdering er at NSM ikke har hatt fullmakt til å
inngå slike låneavtaler. Avtalene innebærer brudd på
gjeldende lover og regelverk, bl.a. Grunnlovens bestem-
melse om Stortingets bevilgende myndighet. Låneopp-
taket er også i strid med sentrale punkter i statens bud-
sjett- og økonomiregelverk. På denne bakgrunnen ble
NSM den 1. desember 2023 instruert om å stoppe alle
utbetalinger relatert til låneavtalene.

Det var ønskelig å tilbakebetale det ulovlige lånet så
snart som mulig for å begrense statens rentekostnad og
tap. Prop. 34 S for 2023–2024, Tillegg til Prop. 30 S for
2023–2024 om ny saldering av statsbudsjettet 2023 (Na-
sjonal sikkerhetsmyndighet og ny saldering), ble lagt
fram den 8. desember 2023. Regjeringen foreslo å øke
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bevilgningen til NSM med 200 mill. kr for å kunne innfri
lånet.

Det var på det tidspunktet usikkert når avklaringen
av endelig beløp som måtte tilbakebetales, ville fore-
ligge, og når eventuelle utbetalinger kunne skje. Derfor
ble det gjort oppmerksom på at utgiftsføringen helt el-
ler delvis kunne bli forskjøvet til 2024. I forbindelse med
behandlingen av Innst. 150 S for 2023–2024 vedtok
Stortinget den 20. desember 2023 å øke bevilgningen til
NSM med 200 mill. kr.

Regjeringen ser på denne saken som alvorlig. Drif-
ten av NSM må være i tråd med de statlige styringsprin-
sippene vi har, og med norsk lov. Samtidig er det også
viktig å sikre at NSM kan gjennomføre oppgaver i tråd
med det samfunnsoppdraget de har, bl.a. å avdekke og
håndtere cyberangrep.

I Prop. 34 S for 2023–2024 ble det redegjort for flere
tiltak som vi ville igangsette for å rydde opp i saken. Alle
disse er fulgt opp og i prosess, og jeg vil nå gå gjennom
disse.

De avtalerettslige konsekvensene av låneavtalene
ble fulgt opp i dialog med den private utleieren som
også var långiver. NSM gjennomførte 21. desember
2023 en befriende innbetaling av utestående lånebeløp
på 147,2 mill. kr, inkludert renter, til långiver. Beløpet
ble utbetalt av NSM over kap. 457 NSM, ny post 21 Spe-
sielle driftsutgifter, som har stikkordet «kan overføres»,
og som ble opprettet i forbindelse med Stortingets be-
handling av Innst. 150 S for 2023–2024, jf. Prop. 34 S for
2023–2024.

Det endelige beløpet som skal tilbakebetales, er
ikke endelig avklart. Dette jobbes det videre med.

Det er beskikket en ny midlertidig direktør i NSM
for en periode på seks måneder. Direktøren tiltrådte 2.
januar i år. Beskikkelsen er i påvente av kunngjøring og
tiltredelse av ny direktør. Det jobbes for å gjennomføre
tiltak for å sikre en god økonomistyring og internkon-
troll i virksomheten, samtidig som NSMs samfunns-
oppdrag ivaretas også i 2024.

Som tidligere varslet har Forsvarsdepartementet
iverksatt en gjennomgang av alle husleieavtaler inngått
av NSM de siste ti årene. Videre går Justis- og bered-
skapsdepartementet gjennom våre egne rutiner for
økonomi- og etatsstyringen av NSM, herunder hvilke
rutiner vi har for behandling av leiesaker.

Som jeg også sa før jul, har det vært viktig hele veien
å ha full åpenhet rundt denne saken. Derfor har Justis-
og beredskapsdepartementet lagt ut en åpen oversikt
over foreløpige relevante hendelser og dokumenter på
regjeringens nettsider.

Som jeg også tidligere har sagt, mener jeg det er
svært viktig at vi får klarhet i faktum i denne saken. Som
varslet i Prop. 34 S er det satt i gang en ekstern gjennom-
gang for å sikre dette. Det er et uavhengig utvalg, satt ned
av regjeringen, som ledes av tidligere finansråd Svein

Gjedrem, og det består for øvrig av tidligere riksadvokat
Tor Aksel Busch og administrerende direktør i Revisor-
foreningen, Karen Kvalevåg. Utvalget er på den måten
sammensatt med medlemmer som har en bred og sam-
mensatt kompetanse. De er godt i gang med sitt arbeid,
og som nevnt forventer vi at rapporten skal være klar
innen 1. mars.

Utvalgets mandat innebærer at de skal foreta en
grundig gjennomgang og vurdering av saksbehandling-
en og beslutningsprosesser i NSM i forbindelse med føl-
gende forhold:

NSMs inngåelse av leieavtalen for lokalene i Snarøy-
veien 36 og prosessen som ledet fram til denne, her-
under bl.a. arealbehov og valg av formålsbygg eller kon-
kurransebygg

NSMs inngåelse av de tilknyttede låneavtalene, in-
kludert avtalene om utvidet låneramme

NSMs regnskapsføring av låneavtalene i 2022 og
2023

NSMs inngåelse og bruk av opsjon i leiekontrakten
for utvidelse av arealet, herunder om låneavtalene har
relevans for utleie av lokaler til Utenriksdepartementets
etat for eksportkontroll

Videre skal utvalget også vurdere forholdet til rele-
vante lover og regelverk, som f.eks. Grunnloven § 75
bokstav b, lov om Statens pensjonsfond § 7 annet ledd
om adgangen til å oppta lån, Grunnloven § 75 bokstav d
om Stortingets bevilgende myndighet og øvrig bevilg-
ningsreglementet samt anskaffelsesregelverket og regn-
skapsregler.

I den utstrekning det er relevant, skal utvalget også
gjennomgå og vurdere dialogen med bl.a. privat utleier
og långiver, Justis- og beredskapsdepartementet, For-
svarsdepartementet, Utenriksdepartementet, Kommu-
nal- og distriktsdepartementet og Statsbygg samt saks-
behandlingen i relevante departementer og etater som
er knyttet til saken.

Utvalget skal også, i den utstrekning det er relevant,
vurdere om overføringen av det administrative ansvaret
for NSM fra Forsvarsdepartementet til Justis- og bered-
skapsdepartementet i 2019, herunder overgangen fra
Forsvarsbygg til Statsbygg, har hatt konsekvenser ved
NSMs inngåelse av leie- og lånekontraktene nevnt over.

Undersøkelsen avgrenses i tid fra oppstart av pro-
sessen med nytt lokale i NSM og fram til Prop. 34 S for
2023–2024 ble lagt fram for Stortinget 8. desember
2023.

Utvalget skal fremme forslag om tiltak og anbefalin-
ger det mener er nødvendige. Utvalget står også fritt til å
vurdere andre forhold enn dem som er nevnt ovenfor,
og foreta de undersøkelser og innhente de opplysninger
som er nødvendige for at saken blir tilstrekkelig belyst.

Jeg mener det er viktig at det eksterne utvalget nå får
gjennomgått saken grundig. Som sagt har vi lagt vi fram
regjeringens foreløpige vurderinger, som framgår av



Prop. 34 S for 2023–2024. Vår endelige vurdering vil
imidlertid ikke kunne foreligge før vi har fått og vurdert
rapporten fra det eksterne utvalget.

Jeg vil komme tilbake til Stortinget når utvalget har
lagt fram sin rapport. Jeg ser det også som naturlig at
rapporten oversendes kontroll- og konstitusjonskomi-
teen, og at jeg på egnet tidspunkt etter framleggelsen
kommer til Stortinget for å redegjøre nærmere for sa-
ken.

Avslutningsvis vil jeg si at jeg også er opptatt av at vi
skal legge til rette for at de ansatte i NSM fortsatt skal le-
vere godt på det svært viktige samfunnsoppdraget de
har, og at NSM skal ivareta det forebyggende sikker-
hetsarbeidet på en god måte. Det er helt avgjørende at
det legges til rette for at NSM fortsatt skal kunne beskyt-
te våre nasjonale sikkerhetsinteresser, samtidig som vi
jobber videre med å klarlegge fakta vedrørende leie- og
låneavtalene.

Da vil jeg få takke for muligheten til å redegjøre, og
så ønsker jeg selvfølgelig å gjøre det jeg kan for at Stor-
tinget skal få svar på de spørsmålene som de måtte ha.



Redegjørelse av justis- og beredskapsministeren om NSM-rapporten - utdrag av referat fra
stortingsmøte 7. mars 2024

Statsråd Emilie Mehl [13:17:35]: Først vil jeg takke
for muligheten til å orientere om sentrale funn fra rap-
porten «NSMs leie av Snarøyveien 36», som jeg fikk
overlevert fredag 1. mars. Rapporten ble levert til meg
av utvalgets leder, tidligere sentralbanksjef og finans-
råd Svein Gjedrem. Utvalget som har gått gjennom
NSM-saken, besto for øvrig av tidligere riksadvokat
Tor-Aksel Busch og administrerende direktør i Revisor-
foreningen Karen Kvalevåg.

Som Stortinget er gjort kjent med i Prop. 34 S for
2023–2024 og i min redegjørelse 16. januar 2024, inn-
gikk NSM i forbindelse med inngåelse av avtale om leie
av nye lokaler på Fornebu i Snarøyveien 36 ulovlige lå-
neavtaler på til sammen 200 mill. kr hos utleier av lokal-
ene, Norwegian Property. Som tidligere opplyst, avdek-
ket Justis- og beredskapsdepartementet den ulovlige lå-
neavtalen da NSM oversendte den 7. november 2023.

Både jeg, departementet og regjeringen har tatt det-
te på største alvor. Vi satte umiddelbart i gang tiltak for
å rydde opp. Ett av tiltakene var å raskt beslutte at saken
måtte gjennomgås av et uavhengig utvalg. Det var viktig
å få klarhet i omstendighetene knyttet til låneavtalen,
styringen av NSM, og hva vi kunne ha gjort annerledes i
Justis- og beredskapsdepartementet.

Regjeringen satte ned dette utvalget 15. desember
2023. Utvalget har jobbet raskt og leverte rapporten
innen fristen 1. mars. Jeg oversendte rapporten til Stor-
tinget samme dag som den ble mottatt, og samtidig ba
jeg Stortinget om å få holde en redegjørelse.

Da jeg orienterte Stortinget om saken 16. januar i år,
kunne jeg gi et overordnet bilde basert på det vi visste på
daværende tidspunkt. Gjennom utvalgets rapport har vi
nå et godt bilde, og jeg vil nå redegjøre for dette.

Rapporten inneholder syv kapitler. I kapitlene 1–3
redegjør utvalget generelt om utredningsoppdraget, om
Nasjonal sikkerhetsmyndighet og om relevant regel-
verk i staten om leiekontrakter. Utvalget har gitt en ut-
fyllende beskrivelse av hendelsesforløpet i kapittel 4 og
gjør nærmere rede for leiekontrakten med tilhørende
låneavtaler i kapittel 5. Jeg vil bemerke at redegjørelsen
jeg ga i Stortinget den 16. januar, så langt vi kan se nå,
samsvarer med utvalgets framstilling i kapitlene 4 og 5.

Når det gjelder lånet: Rapporten bekrefter at «reelt
sett var det utvilsomt et lån». Utvalget poengterer også
at en slik låneavtale er annerledes enn en avtale om in-
vesteringsleie, slik jeg også beskrev saken i min redegjø-
relse for Stortinget 16. januar. Utvalget skriver at NSMs
inngåelse av låneavtalene var et brudd på Grunnloven
§ 75 d og et brudd på Stortingets bevilgningsreglement
§ 6 første ledd. Utvalget skriver også at NSM oversendte
endelig leiekontrakt og låneavtaler til Justis- og bered-

skapsdepartementet 1. november 2023, slik som jeg tid-
ligere har opplyst for Stortinget. Leiekontrakten ble un-
derskrevet før Justisdepartementet hadde behandlet sa-
ken ferdig. NSM brøt også sin plikt til å opplyse Justisde-
partementet til riktig tid om leiekontraktens presise
innhold, og senere om de sviktende økonomiske forut-
setningene for kontrakten.

Jeg vil bruke hoveddelen av redegjørelsen til å bely-
se utvalgets vurderinger i kapittel 6 og tilrådinger i ka-
pittel 7, og komme inn på enkelte andre deler av rappor-
ten eller øvrige opplysninger der det er relevant.

Jeg var både i tilknytning til framleggelsen av
Prop. 34 S for 2023–2024 og i redegjørelsen 16. januar
klar på at det fortsatt var uavklarte forhold i saken, og at
det var viktig å få opplyst alle relevante forhold. Vi har
nå fått en systematisk gjennomgang som kan danne
grunnlag for ytterligere tiltak i NSM, i mitt departement
og i andre departement. Rapporten er også et bidrag til
å skape ro rundt NSMs virksomhet og det viktige faglige
arbeidet de gjør for å trygge befolkningen og landet.

Jeg vil gå over til utvalgets funn, før jeg kommer inn
på deres tilrådinger.

Utvalget har en detaljert gjennomgang av hendel-
sesforløpet i saken, helt fra ansvaret for NSM ble over-
ført fra Forsvarsdepartementet til Justis- og beredskaps-
departementet i 2019, til Prop. 34 S for 2023–2024 ble
lagt fram. Utvalgets leder pekte ved framleggelsen på at
feil på feil ble gjort. Det er vanskelig å slå fast ett bestemt
tidspunkt hvor det gikk galt, slik jeg ser det, nettopp for-
di det har oppstått følgefeil av beslutninger som skriver
seg tilbake i tid. Utvalget peker på at ting kunne vært
gjort annerledes helt siden 2019. I 2019 ble det gjort
noen endringer i det konstitusjonelle ansvaret knyttet
til NSM, da Norge fikk sin første samfunnssikkerhetsmi-
nister. Dette kommer jeg nærmere tilbake til.

Min vurdering er at det er viktig og riktig å være klar på
at flere sider ved denne saken kunne vært håndtert på en
annen måte, også i perioden etter at jeg tiltrådte som stats-
råd. Departementet kunne etterspurt mer informasjon på
ulike tidspunkt. Samtidig har også utvalgets leder ved
framleggelsen påpekt at NSM tilbakeholdt informasjon:

«NSM brøt sin plikt til å opplyse JD til riktig tid
om leiekontraktens presise innhold og senere om
de sviktende økonomiske forutsetningene for kon-
trakten.»
Som jeg vil komme tilbake til, er det sentralt for meg

og regjeringen å iverksette tiltak for å forebygge at noe
slikt kan skje igjen.

Jeg vil nå gå nærmere inn på de ulike vurderingene
og tilrådingene fra utvalget. I tråd med rapporten be-
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gynner jeg med å orientere om det som knytter seg til
NSM. Utvalget peker på 14 momenter knyttet til NSM:
1. NSM tok opp lån på inntil 200 mill. kr fra utleier.

NSM har ikke adgang til å låne.
2. NSM hadde heller ikke dekning i de gjeldende bud-

sjetter for de samlede leie- og lånekostnadene de
påtok seg, slik regelverket sier det skal være.

3. Leiekontrakten ble underskrevet før Justis- og
beredskapsdepartementet hadde behandlet saken
ferdig.

4. NSM brøt sin plikt til å opplyse til riktig tid Justis- og
beredskapsdepartementet om leiekontraktens pre-
sise innhold og om de sviktende økonomiske forut-
setningene for kontrakten.

5. Beslutningsgrunnlaget i NSM var verken fullstendig
eller korrekt og heller ikke kvalitetssikret eller for-
stått på ledernivå.

6. Bygge- og leiesaksinstruksen, som sier at før avtalen
inngås, skal alle relevante forhold være avklart og
vurdert, ble brutt.

7. Leiekontrakten ble undertegnet før vedlegget med
tilleggsavtalen om særtilpasninger, lån og investe-
ringer var utarbeidet.

8. Det var også øvrig svikt i saksbehandlingen i NSM
ved inngåelse av leie- og lånekontrakten.

9. NSM brukte ikke Statsbygg som rådgiver, slik de har
plikt til.

10. Lånet er delvis brukt til å finansiere investeringer
som NSM har bedt om bevilgninger til, altså sat-
singsforslag. De har ikke avventet og forholdt seg til
regjeringens og Stortingets prioriteringer.

11. NSMs årsregnskap for 2022 gir ikke et dekkende
bilde, og regnskapsføring for 2023 må være i tråd
med økonomiregelverket.

12. Det ble lagt vekt på å skape ett NSM, men visjonen
ble ikke fulgt opp med en plan eller prosjekt for å
utvikle organisasjonen.

13. Samlingen av NSM var ikke tilstrekkelig forankret i
egen organisasjon.

14. Flyttingen var ikke tilstrekkelig forankret i de to sty-
rende departementene.
Utvalgets rapport fastslår at det ikke er tvil om at le-

delsen i NSM bærer ansvaret for låneopptaket og den
økonomiske situasjonen de kom i. «De var arkitektene
bak det hele», skriver utvalget. Jeg siterer:

«Utvalget bemerker at ved undertegnelse av
leiekontrakten diskuterte ledelsen bare risikoen for
direktøren ved å undertegne før JD hadde gitt klar-
signal, og ikke risikoen ved de økonomiske forutset-
ningene og selve låneavtalen. Dette er det vanskelig
å forstå.»
Og videre:

«I flere av saksframleggene om flyttingen har
flytteprosjektet og administrasjonen i NSM påpekt

risiko. Ledelsen har likevel gått videre og økt ambi-
sjonen underveis i prosessen.»
Utvalget kommer deretter inn på forhold i Justis- og

beredskapsdepartementet. Som tidligere sagt plasserer
utvalget ansvaret for låneopptaket og den økonomiske
situasjonen de kom i, hos ledelsen i NSM. Under Justis-
og beredskapsdepartementet skriver utvalget at Justis-
departementet «vil normalt legge til grunn at underlig-
gende virksomheter lojalt følger lover og regler og lar til-
flyte departementet relevant og riktig informasjon til
rett tid». Men videre:

«Det er likevel grunn til å påpeke ulike forhold
ved departementets saksbehandling og den nær-
mere dialog med NSM i den aktuelle saken.»
Utvalget trekker deretter fram fem forhold:

1. Justisdepartementet burde ha satt seg bedre inn i
den økonomiske og administrative styringen i NSM
ved overføringen fra Forsvarsdepartementet i 2019,
og forberedt lederskiftet i 2021 bedre.

2. Justisdepartementet burde satt seg godt inn i hvil-
ken rådgivning Statsbygg gir i hele prosessen med å
inngå leiekontrakter, og fulgt opp kravet fra mars
2020 om at Statsbygg skal bli brukt som rådgiver ved
inngåelse av alle leiekontrakter med verdi over
30 mill. kr.

3. Justisdepartementet kunne bidratt til fortgang i
saksbehandlingen i NSM i 2021 og fulgt opp saken i
de faste etatsstyringsmøtene med NSM.

4. Justisdepartementet burde fulgt bedre opp sitt eget
oppdragsbrev av oktober 2020 og bedt om og vur-
dert leiekontrakten.

5. Justisdepartementet burde ha søkt mer kunnskap
om kostnadene ved nytt bygg.
Til punkt 1: Når det gjelder overføringen av det ad-

ministrative ansvaret fra Forsvarsdepartementet til Jus-
tis- og beredskapsdepartementet, skjedde dette i stats-
råd 22. januar 2019, samtidig med etableringen av en ny
post som samfunnssikkerhetsminister i Justis- og bered-
skapsdepartementet i Erna Solbergs regjering. I «Offisi-
elt fra statsråd» går det fram at Ingvil Smines Tybring-
Gjedde fra Fremskrittspartiet utnevnes til statsråd og
overtar det administrative ansvaret for Nasjonal sikker-
hetsmyndighet fra Forsvarsdepartementet. Utvalget
skriver at:

«Overføringen av det administrative ansvaret
for NSM kom overraskende på både administrasjo-
nen i de to departementene og direktoratet.»
Utvalget skriver også at:

«(…) JD burde skaffet seg bedre kjennskap til or-
ganisasjonens faglige og administrative kompetanse
og kapasitet da de fikk ansvaret for virksomheten.»
Hvilke vurderinger som ble gjort før, under og etter

denne endringen, og hva som er bakgrunnen for dette,
kjenner jeg ikke til.



Når det gjelder lederskiftet i NSM i 2021, skriver ut-
valget at Justisdepartementet kunne ha forsikret seg
om, eventuelt ved egen opplæring, at ny leder var rustet
til å styre virksomheten løpende, herunder å kontrolle-
re NSMs økonomi. Ny direktør i NSM ble utnevnt
12. februar 2021 under Monica Mæland som justis- og
beredskapsminister, etter at Fremskrittspartiet hadde
gått ut av regjering og samfunnssikkerhetsministerpos-
ten ble lagt ned. Jeg har heller ikke forutsetninger for å
kjenne til vurderingene rundt dette eller oppfølgingen
av det i etterkant.

Jeg velger å redegjøre for punktene 2, 3 og 4 samlet.
Utvalget skriver at hvis NSM hadde brukt Statsbygg

som rådgiver og fulgt deres tilhørende retningslinjer,
slik de var pålagt, ville opptak av lån ikke kunne skjedd
og andre feil vært unngått. Jeg vil sørge for at mitt depar-
tement følger opp at Statsbygg benyttes som rådgiver i
det videre.

Jeg merker meg også at utvalget skriver at styrings-
dokumentene fra Justis- og beredskapsdepartementet
til NSM i det vesentlige er tydelige og, så langt utvalget
har vurdert, i tråd med gjeldende regelverk i staten. Vi-
dere skriver de at oppdragsbrevet i oktober 2020 til
NSM om utredning av framtidig arealbehov var klart og
tydelig. Her vil jeg gjøre Stortinget oppmerksom på at
NSM i det nevnte oppdragsbrevet fra Justis- og bered-
skapsdepartementet i oktober 2020 får et klart styrings-
signal om å benytte Statsbygg eller Forsvarsbygg i pro-
sessen. Departementet ser i ettertid at vi burde fulgt opp
dette tettere.

Justis- og beredskapsdepartementet la til grunn at
NSM innhentet bistand fra Statsbygg som pålagt, og
som NSM beskrev i brev til Justis- og beredskapsdepar-
tementet av 18. november 2021. Videre la vi til grunn at
NSM ville følge de eventuelle anbefalingene som Stats-
bygg kom med. I denne forbindelse viser vi til utvalgets
omtale av at NSM tilbakeholdt informasjon. Jeg vil på-
peke at dette i seg selv er uakseptabelt og bidro til at sty-
ringsdialogen ble krevende. Departementet deler for
øvrig utvalgets vurdering om at dette uansett burde
vært tydeligere løftet i etatsstyringsmøtene.

Når det gjelder punkt 5, om kostnadene ved nytt
bygg, og den betydelige veksten i antall ansatte som
NSM gjennomførte uten budsjettmessig dekning, fast-
slår utvalget at dette var preget av direktoratets egen
vurdering og vektlegging av de sikkerhetspolitiske ut-
fordringene, og en tro på at bevilgningene ville måtte bli
økt ytterligere. Utvalget fastslår at departementet burde
stilt flere kritiske spørsmål, både til kostnadene ved nytt
bygg og vekst i antall ansatte.

Jeg registrerer at utvalget også viser til at departe-
mentet i en e-post datert 21. mars 2022, i forbindelse
med arbeidet med den såkalte Ukraina-proposisjonen,
tok et tydelig forbehold og ba NSM planlegge ut fra
2022-rammen. I ettertid ser vi at dette er forhold depar-

tementet likevel burde ha fulgt bedre opp. Samtidig er
det i styringsdialogen med NSM lagt til grunn at virk-
somheten, som andre, følger Stortingets bevilgningsre-
glement, herunder at utgiftene ikke overskrider gjelden-
de rammer. På bakgrunn av regnskapstallene, som viser
forbruk i forhold til budsjett, var det ingen signaler som
tydet på at det ikke var god nok internkontroll i NSM i
perioden fra virksomheten ble overført til Justis- og be-
redskapsdepartementet, og fram til da.

Digitaliserings- og forvaltningsdepartementet og
Statsbygg er også omtalt i rapporten. Når det gjelder Di-
gitaliserings- og forvaltningsdepartementets ansvars-
område, har utvalget følgende vurderinger om endring-
er i statens bygge- og leiestrategi:
– Benytt formålsbygg når staten har et sikkert, lang-

siktig og stort arealbehov, og også når det kreves
særskilte sikkerhetsbehov som utløser store inves-
teringer.

– Når et leiebygg må tilpasses på grunn av sikkerhet
med videre med en stor investering, bør investerin-
ger finansieres direkte gjennom bevilgning og ikke
gjennom framtidig leie.

– Ordningen for brukerfinansierte prosjekter (kurant-
ordningen) i statsbudsjettet bør endres slik at den kan
finansiere større tilpasninger i leiebygg, og rammen i
den årlige investeringsfullmakten fra Stortinget for
ordningen settes noe opp.

– Bygge- og leiesaksinstruksen, som blir vedtatt ved
kongelig resolusjon, bør inkludere at Statsbygg skal
brukes som rådgiver ved inngåelse av større leie-
kontrakter, og at deres retningslinjer for leiekon-
trakter skal følges av alle statlige virksomheter.
Utvalget kommer også med en vurdering til Finans-

departementet. Finansdepartementet bør tydeliggjøre
vilkår for fullmakten om å inngå leieavtaler utover bud-
sjettåret.

Utvalgets rapport er oversendt til de nevnte departe-
mentene, og jeg har hatt dialog med finansministeren og
digitaliserings- og forvaltningsministeren, som vil gå inn
og vurdere anbefalingene fra utvalget på sine områder.

Utvalget kommer med syv konkrete tilrådinger. Jeg
vil nå gå gjennom dem og si noe om hvordan de følges
opp.

Det første punktet er: «NSM må gjennomgå sty-
rings- og forvaltningspraksis». Det er beskikket en mid-
lertidig direktør i NSM for en periode på seks måneder.
Direktøren tiltrådte 2. januar i år. Jeg vil understreke at
Justis- og beredskapsdepartementets oppfatning er at
NSM leverer godt på det samfunnsoppdraget de har.
Det er viktig for Norge at de fortsatt kan ivareta sikker-
hetsarbeid på en god måte. Derfor var det viktig for re-
gjeringen raskt å få på plass en midlertidig direktør i
NSM. Ny midlertidig direktør har satt inn nødvendige
tiltak for å sikre god økonomistyring og internkontroll i
virksomheten, samtidig som NSMs samfunnsoppdrag



ivaretas. Utvalget viser også til at dette arbeidet er i gang.
Jeg vil også forsikre Stortinget om at den nye direktøren
i NSM har startet oppfølgingen av utvalgets rapport.
Rapporten vil inngå som en del av styringsdialogen
framover.

Forsvarsdepartementet og Justis- og beredskapsde-
partementet har gjennomgått alle husleieavtaler inn-
gått av NSM de siste ti årene. Det er ikke avdekket leieav-
taler med opsjoner på lån tilsvarende leie- og låneavta-
lene tilknyttet Snarøyveien 36.

Utvalget tilrår videre, i punkt 2: «JD bør så snart som
mulig få vurdert de administrative og økonomiske funk-
sjonene i NSM, og herunder fullmakter ute i organisa-
sjonen til å pådra utgifter». I tildelingsbrev til NSM for
2024 er budsjettfullmaktene inndratt, og NSM må nå
søke Justis- og beredskapsdepartementet om å benytte
seg av disse i hvert enkelt tilfelle.

Utvalgets tilråding i punkt 3 er: «JD bør vurdere en
ekstern gjennomgang av NSM». Utvalget utdyper dette
med også å vise til at Justis- og beredskapsdepartemen-
tet ikke fikk nøye vurdert NSMs samlede virksomhet og
organisasjon i 2019. Utvalget tilrår en ekstern gjennom-
gang av denne viktige samfunnsinstitusjonen og «hvor
godt den fungerer», som de skriver. Jeg vil sørge for at det
gjennomføres en gjennomgang av NSMs samlede virk-
somhet og organisasjon, og jeg vil følge utvalgets råd om
at denne gjennomgangen skal være ekstern.

NSM har over tid fått tilført mange nye oppgaver,
noe som gjenspeiles i en virksomhet som har vokst, og
som er lokalisert flere steder. NSM har et svært viktig
samfunnsoppdrag som er forsterket i den krevende sik-
kerhetspolitiske situasjonen vi er i.

Utvalget tilrår i punkt 4: «Det bør vurderes om NSM
bør nevnes i sikkerhetsloven». Jeg vil i forbindelse med
den eksterne gjennomgangen vurdere utvalgets forslag
om at NSM bør nevnes i sikkerhetsloven, eller om det er
hensiktsmessig å opprettholde dagens betegnelse «sik-
kerhetsmyndigheten».

I punkt 5 tilrår utvalget: «Budsjettstyring gjennom
årlige budsjetter. Unngå kontinuerlige budsjettproses-
ser om tillegg gjennom året». Dette vil jeg også ta med
meg i det videre arbeidet framover.

Og i punkt 6: «FIN bør tydeliggjøre vilkår for full-
makten om å inngå leieavtaler utover budsjettåret».
Som jeg opplyste tidligere, har jeg hatt dialog med fi-
nansministeren, som vil gå inn i anbefalingene og tilrå-
dingene fra utvalget på sine områder.

Punkt 7 gjelder statens bygge- og leiestrategi, og
som opplyst har jeg også hatt dialog med digitaliserings-
og forvaltningsministeren, som vil gå inn og vurdere an-
befalingene og tilrådingene fra utvalget på sine områ-
der.

I Prop. 34 S for 2023–2024 ble det redegjort for tiltak
som skulle igangsettes. Alle disse er enten fulgt opp eller
i prosess. Jeg varslet Stortinget i Prop. 34 S for 2023–

2024 at Justis- og beredskapsdepartementet vil gjen-
nomgå egne rutiner innenfor økonomi- og etatsstyrin-
gen av NSM, herunder hvilke rutiner departementet har
for behandling av leiesaker. Utvalget har understreket
viktigheten av at leiesaken har avdekket svakheter i de
administrative og økonomiske funksjonene i NSM, her-
under fullmaktsstrukturen. Utvalget konstaterer at det-
te arbeidet er i gang, og tilrår at Justisdepartementet
raskt følger opp arbeidet.

NSM følges tett opp av Justis- og beredskapsdepar-
tementet og Forsvarsdepartementet gjennom månedli-
ge styringsmøter med fokus på økonomistyring og in-
ternkontroll.

NSM-saken viser at det er behov for å sikre høy opp-
merksomhet om økonomi- og etatsstyringen i departe-
mentet. Jeg har derfor besluttet at departementets ar-
beid for å sikre enhetlig og kvalitetssikrede etatssty-
rings- og budsjettprosesser mellom departementet og
de underliggende etatene, eller tilknyttede etatene, skal
styrkes.

Beskikkelsen av midlertidig direktør er i påvente av
kunngjøring og tiltredelse av en ny fast direktør i NSM.
Departementet har påbegynt arbeidet med dette, og
stillingen er nå utlyst. I ansettelsen av en ny, fast direktør
for NSM vil departementet vektlegge kompetanse og
egnede egenskaper for å kunne styre virksomheten øko-
nomisk og administrativt, i tillegg til å bidra til faglig ut-
vikling.

Jeg vil til slutt si noe om status for økonomisituasjo-
nen i NSM.

Det framkommer av utvalgets rapport at NSM tok
opp lån for å finansiere investeringer som de ikke hadde
budsjettmessig dekning for. Dette lånet innfris, jf.
Prop. 34 S for 2023–2024 og Innst. 150 S for 2023–2024,
i tråd med Stortingets vedtak.

Den 21. desember 2023 gjennomførte NSM en inn-
betaling av utestående lånebeløp på 147,2 mill. kr, in-
kludert renter, til långiver. Fakturaer eller endelige for-
pliktelser som ikke var forfalt, men som utvilsomt ville
inngått i lånet med utleier, betales fortløpende i 2024 og
dekkes av ubrukt bevilgning som er overført fra 2023 til
2024. NSM har forpliktet hele summen på 200 mill. kr,
og virksomheten sørger for at forpliktelsene blir inn-
fridd.

Det framkommer også i rapporten at NSM har på-
dratt seg driftsutgifter som binder opp budsjettet for
2024. Som jeg har vært inne på, har rapporten avdekket
store svakheter ved økonomistyringen i NSM etter le-
derskiftet i 2021, noe som gjorde særlig utslag etter
Ukraina-proposisjonen, Prop. 78 S for 2021–2022.

Da det ulovlige lånet ble avdekket, hadde Justis- og
beredskapsdepartementet allerede hatt forsterket øko-
nomioppfølging av NSM fra juni 2023. Det ble gjen-
nomført månedlige etatsstyringsmøter med fokus på
økonomi- og internkontroll, med sikte på iverksettelse



av tiltak for å oppnå budsjettbalanse i 2023. Bevilgnin-
gen til NSM ble økt med 20 mill. kr i forbindelse med
nysalderingen av 2023-budsjettet for å unngå et uhjem-
let forbruk. Stortinget ble i Prop. 19 S for 2023–2024 in-
formert om at NSM hadde et svært høyt aktivitetsnivå i
2023, bl.a. som følge av krigen i Ukraina og gjennomfø-
ring av tiltak i Ukraina-proposisjonen. I tillegg ble det
pekt på at den sikkerhetspolitiske situasjonen hadde
ført til økt etterspørsel etter kapasiteten og tjenestene
til NSM. Dette førte til at NSM i 2023 hadde et høyere ak-
tivitetsnivå enn det budsjettet ga rom for, uten at virk-
somheten klarte å redusere utgiftene. Utvalget påpeker
at Ukraina-proposisjonen utløste en stor oppbeman-
ning i NSM. Tildelingen ga rom for om lag 35 nye stillin-
ger, men det framkommer av utvalgets rapport at i et le-
dermøte i NSM ble det vurdert å øke antallet ut over det-
te. Resultatet ble etter hvert rundt 90 nye stillinger.

Mitt departement og Forsvarsdepartementet er
også i gang med å gjennomgå budsjettutviklingen i
NSM, herunder stillingsveksten. Utvalgslederen la som
nevnt vekt på et hendelsesforløp tilbake til 2019, og at
flere feil har blitt gjort. Jeg ser det som nødvendig å se på
utviklingen over tid, bl.a. som følge av den oppgave-
veksten NSM har hatt, som jeg påpekte tidligere i inn-
legget, og jeg vil komme tilbake til Stortinget ved nød-
vendighet om budsjettsituasjonen knyttet til de ordi-
nære budsjettprosessene.

Til slutt vil jeg si at det er viktig å legge til rette for at
de ansatte i NSM fortsatt skal levere bra på det svært vik-
tige samfunnsoppdraget de har. NSM har en helt sentral
rolle i det forebyggende arbeidet. NSM skal få fortsette å
fokusere på sitt svært viktige faglige arbeid med å be-
skytte våre nasjonale sikkerhetsinteresser. Med denne
rapporten har vi fått klarlagt saken på en god måte og
fått et godt grunnlag for videre oppfølging.
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Justis-  og beredskapsministeren  

Postadresse: Postboks 8005 Dep, 0030 Oslo 

Kontoradresse: Gullhaug Torg 4A  Telefon: 22 24 90 90 

Org. nr.: 972 417 831 

Stortinget 

Kontroll- og konstitusjonskomiteen 

Postboks 1700 Sentrum  

0026 OSLO  

Deres ref. Vår ref. Dato 

–  - 19.12.2023 

Vedr. NSMs inngåelse av ulovlige låneavtaler 

Jeg viser til brev datert 12. desember 2023 vedrørende låneavtaler inngått av Nasjonal 

sikkerhetsmyndighet (NSM). 

Regjeringen vurderer denne saken som alvorlig, slik det også følger av Prop. 34 S 

(2023-2024). Vurderingen er at NSM ikke har hatt fullmakt til å inngå slike avtaler, og at 

avtalene innebærer klare brudd på gjeldende lover og regelverk.  

Jeg ønsker å bringe klarhet i alle sider av saken. Fredag 15. desember 2023 ble det 

nedsatt et eksternt utvalg som skal foreta en gjennomgang av NSMs inngåelse av 

leieavtaler på Fornebu og låneopptak i tilknytning til dette.  

I den utstrekning det er relevant skal utvalget også gjennomgå og vurdere dialogen 

med blant annet privat utleier og långiver, Justis- og beredskapsdepartementet, 

Forsvarsdepartementet, Utenriksdepartementet, Kommunal- og distriktsdepartementet 

og Statsbygg, samt saksbehandlingen i relevante departementer og etater knyttet til 

saken. 

Rapporten skal være klar innen 1. mars 2024. Mandatet til utvalget og oversikt over 

sammensetningen, følger vedlagt. Som varslet vil også justis- og 

beredskapsdepartementet gjennomgå egne rutiner for økonomi- og etatsstyring av 

NSM, herunder rutiner for behandling av leiesaker.  
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Justis- og beredskapsdepartementet har instruert NSM om å stoppe alle utbetalinger og 

transaksjoner til avtalen. De avtalerettslige konsekvensene av låneavtalene følges opp i 

dialog med den private utleiere som også er långiver. I dette inngår det også å vurdere 

hvor mye av lånerammen som er kontraktsmessig forpliktet. Videre har 

forsvarsministeren og jeg iverksatt en gjennomgang av alle husleieavtaler inngått av, 

eller på vegne av, NSM de siste ti årene.  

Tidligere direktør i NSM har sagt opp sin stilling. Justis- og beredskapsdepartementet i 

samarbeid med Forsvarsdepartementet, har igangsatt arbeid med å få på plass en 

interimledelse i NSM. Dette for å gjennomføre nødvendige tiltak for å sikre god 

økonomistyring og internkontroll, samtidig som NSMs samfunnsoppdrag og de ansatte 

ivaretas på en god måte. Ny midlertidig leder av NSM vil bli beskikket i statsråd før jul.  

Som vist til i Prop 34 S (2023-2024) er det fortsatt flere forhold knyttet til saken som 

ikke er avklart. Jeg mener det er viktig at det eksterne utvalget nå får gjennomgått 

saken grundig. Regjeringens foreløpige vurderinger i saken framgår av Prop. 34 S 

(2023-2024). Vår endelige vurdering vil imidlertid ikke foreligge før vi har fått og har 

vurdert rapporten fra det eksterne utvalget. Jeg vil komme tilbake til Stortinget etter at 

utvalget har fremlagt sin rapport. Jeg ser det som naturlig at rapporten oversendes 

Kontroll – og konstitusjonskomiteen og at jeg på egnet tidspunkt etter fremleggelsen 

kommer til Stortinget for å redegjøre nærmere for saken. 

NSM har et svært viktig samfunnsoppdrag, og en sentral rolle i det forebyggende 

sikkerhetsarbeidet. De skal beskytte nasjonale sikkerhetsinteresser. Det er viktig at 

dette arbeidet fortsetter og ivaretas godt.  

Det er mange spørsmål knyttet til saken, og jeg ønsker åpenhet rundt dette. Jeg har 

derfor valgt å publisere foreløpig relevant dokumentasjon åpent på regjeringen.no i 

denne saken. Arbeidet med å gjennomgå dokumentasjonen i saken er tidkrevende, og 

deler av informasjonen er gradert.   

Jeg ser frem til å bidra til å opplyse saken for Kontroll- og konstitusjonskomiteen, og 

stiller meg til disposisjon for å besvare de spørsmålene komiteen måtte ha.  

Med hilsen 

Emilie Mehl 

Dokumentet er elektronisk godkjent og sendes uten signatur 
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Justis- og beredskapsministeren 

Postadresse: Postboks 8005 Dep, 0030 Oslo 

Kontoradresse: Gullhaug Torg 4A Telefon: 22 24 51 00 

Org. nr.: 972 417 831 

Kontroll- og konstitusjonskomiteen 

Stortinget 

Postboks 1700 Sentrum 
0026 OSLO 

Deres ref. Vår ref. Dato

24/2199 10.05.2024 

Vedr. NSM-lån 

Jeg viser til brev fra Kontroll- og konstitusjonskomiteen datert 3. mai 2024 vedrørende 

NSM-lån.  

NSM har et svært viktig samfunnsoppdrag, og en sentral rolle i det forebyggende 

sikkerhetsarbeidet. NSM skal beskytte våre nasjonale sikkerhetsinteresser. Som justis- 

og beredskapsminister har jeg det overordnede konstitusjonelle, administrative og 

budsjettmessige ansvaret for NSM. Ansvaret for den faglige etatsstyringen er delt 

mellom Justis- og beredskapsdepartementet og Forsvarsdepartementet.  

Når det gjelder NSMs inngåelse av ulovlige låneavtaler i forbindelse med leie av nye 

lokaler, har både jeg, departementet og regjeringen understreket at denne saken tas på 

største alvor. Derfor ble det umiddelbart iverksatt tiltak for å rydde opp. Det har vært 

avgjørende for meg å ha full åpenhet om saken, og få klarhet i omstendighetene knyttet 

til låneavtalen, styringen av NSM, og hva som kunne ha vært gjort annerledes i Justis- 

og beredskapsdepartementet. Som ansvarlig statsråd var det svært viktig for meg å 

informere Stortinget om alle sider ved saken.  

I Prop. 34 S (2023–2024) ble det redegjort for tiltak som skulle igangsettes. Alle disse er 

enten gjennomført eller i prosess. Det samme gjelder tilrådningene på mitt 

ansvarsområde som fremgår i rapporten fra Gjedrem-utvalget. Jeg viser for øvrig til 

redegjørelse gitt i Stortinget 7. mars d.å.  

VEDLEGG 6



Side 2 

Det er påpekt forhold som kunne vært gjort annerledes i denne saken, i perioden fra 

2019 og frem til låneavtalen ble avdekket. Tidligere ledelse i NSM gjorde låneopptaket 

som førte til den økonomiske situasjonen virksomheten kom i. Jeg merker meg at 

Riksrevisjonens saksframstilling og vurderinger er i samsvar med mine redegjørelser til 

Stortinget om saken 16. januar og 7. mars 2024, samt Prop. 34 S (2023-24) og Gjedrem-

utvalgets rapport som også er oversendt både Stortinget og Riksrevisjonen. 

NSM følges fortsatt tett opp gjennom månedlige etatsstyringsmøter med fokus på 

økonomistyring. Riksrevisjonen får løpende oversendt referater fra disse møtene.  

Med hilsen 

Emilie Mehl 

Dokumentet er elektronisk godkjent og sendes uten signatur. 
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	Presidenten [10:00:17]: Ærede medrepresentanter!
	5. juni 2023 døde tidligere stortingsrepresentant Aud Blattmann fra Kristiansand, 85 år gammel.
	Hun representerte Arbeiderpartiet og Vest-Agder fast i fire perioder, fra 1985 til 2001. I løpet av denne tida var hun medlem av forsvarskomiteen, energi- og industrikomiteen, samferdselskomiteen og energi- og miljøkomiteen.
	Aud Blattmann var Vest-Agders første fast møtende kvinnelige stortingsrepresentant, og hun var hele tida bevisst på hvem hun var på Stortinget for. Hun ville være ombud for sine velgere i hjemfylket og for fagbevegelsen.
	Blattmann var tydelig på at kvinner og menn skulle ha de samme rettighetene, at kvinner kunne jobbe like godt i industrien som i pleien, og lik lønn for likt arbeid var udiskutabelt.
	Hun var den typen politiker som var mer opptatt av å få ting gjort, enn å synes i media. Hvem som fikk æren, var underordnet: Hun tok tak i konkrete saker og ga seg ikke før hun hadde fått dem i mål.
	Sissel Rønbeck har fortalt om da hun som miljøvernminister ble kontaktet av Blattmann. Rønbeck hadde fått på plass såkalte miljøpakker for å rense opp i bl.a. Akerselva og Grenlandsfjorden. Nå ville Blattmann ha den samme pakka for Kristians...
	Rønbecks svar om at budsjettet dessverre var uttømt, affiserte ikke Blattmann. Hun ga seg ikke, og resultatet ble et kraftfullt miljøinitiativ. I dag fiskes det laks langs breddene av Otra, fra industristedet Vennesla til et vakkert bymiljø i Kri...
	Blattmann skal også ha mye av æren for at tomta til den nedlagte militærleiren på Gimlemoen ble campus for Universitetet i Agder, og hun bidro helt til det siste til at det kom penger i statsbudsjettet til realiseringen av Kristiansand kanonmuseu...
	Også som samferdselspolitiker viste Blattmann engasjement og standhaftighet, illustrert ved denne kommentaren hun en gang kom med: Når jeg dør, skal jeg kremeres, for jeg vil ikke ligge i veien for noe veiprosjekt!
	Blattmann var en replikkens mester. Humor, ironi og alvor var hennes kjennemerke.
	Aud Blattmann var en klassebevisst sosialdemokrat med bakgrunn fra Norsk Kommuneforbund, i dag Fagforbundet. Hun holdt tett kontakt med fagbevegelsen gjennom hele sin stortingstid og hadde de sosialdemokratiske verdiene med seg i alt hun gjorde.
	Det var en sterk, tydelig og raus politiker som gikk bort i fjor.
	Vi lyser fred over Aud Blattmanns minne.
	Representantene påhørte stående presidentens minnetale.

	Presidenten [10:04:32]: Det foreligger to permisjonssøknader:
	– fra Høyres stortingsgruppe om permisjon for representanten Turid Kristensen i tida fra og med 11. til og med 15. mars, og fra Arbeiderpartiets stortingsgruppe om permisjon for representanten Torstein Tvedt Solberg i tiden fra og med 11. til og med 

	Etter forslag fra presidenten ble enstemmig besluttet:
	1. Søknadene behandles straks og innvilges.
	2. Følgende vararepresentanter innkalles for å møte i Stortinget i dagene 14. og 15. mars:
	For Akershus: Tore Grobæk Vamraak
	For Rogaland: Marte Eide Klovning


	Presidenten [10:05:21]: Representanten Birgit Oline Kjerstad vil framsette et representantforslag.
	Birgit Oline Kjerstad (SV) [10:05:39]: På vegner av representanten Lars Haltbrekken og meg sjølv vil eg fremje eit representantforslag om konsesjon på datasenter.
	Presidenten [10:05:56]: Representanten Kathy Lie vil framsette et representantforslag.
	Kathy Lie (SV) [10:06:10]: På vegne av stortingsrepresentantene Andreas Sjalg Unneland, Birgit Oline Kjerstad, Grete Wold og meg selv vil jeg framsette et representantforslag om å gi kommunene mulighet til å forby fyrverkeri.
	Presidenten [10:06:26]: Representanten Marian Hussein vil framsette et representantforslag.
	Marian Hussein (SV) [10:06:44]: På vegne av representantene Kirsti Bergstø, Freddy André Øvstegård og meg selv ønsker jeg å framsette et representantforslag om å begrense innleie i helse- og omsorgssektoren.
	Presidenten [10:07:00]: Representanten Marius Arion Nilsen vil framsette et representantforslag.
	Marius Arion Nilsen (FrP) [10:07:13]: På vegne Fremskrittspartiets representanter Terje Halleland, Bård Hoksrud og undertegnede har jeg den glede å framsette et representantforslag om deltakelse i EU- kommisjonens European Industrial Alliance for sm
	Presidenten [10:07:34]: Forslagene vil bli behandlet på reglementsmessig måte.
	Presidenten [10:07:39]: Presidenten vil foreslå at det velges en settepresident for Stortingets møte i dag – og anser det som vedtatt.
	Presidenten vil foreslå Liv Kari Eskeland. – Andre forslag foreligger ikke, og Liv Kari Eskeland anses enstemmig valgt som settepresident for dagens møte.
	Sak nr. 1 [10:08:05]
	Debatt om utenriksministerens utenrikspolitiske redegjørelse (Redegjørelsen holdt i Stortingets møte 5. mars 2024)
	Presidenten [10:08:15]: Etter ønske fra utenriks- og forsvarskomiteen vil taletida bli fordelt slik:
	Arbeiderpartiet 25 minutter, Høyre 20 minutter, Senterpartiet 15 minutter, Fremskrittspartiet 10 minutter, Sosialistisk Venstreparti 5 minutter, Rødt 5 minutter, Venstre 5 minutter, Miljøpartiet De Grønne 5 minutter og Kristelig Folkeparti 5 minu...
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til et replikkordskifte på inntil syv replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringa, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får ...
	Ine Eriksen Søreide (H) [10:09:31] (komiteens leder): Jeg vil begynne med å takke utenriksministeren for en bred og omfattende redegjørelse på tirsdag. Jeg deler mye av analysene og vurderingene som gis.
	Den sikkerhetspolitiske situasjonen vi står i, krever at vi realitetsorienterer oss. For det første: Den uroen og uforutsigbarheten vi opplever, er ikke forbigående. Dette er den nye normalen, og vi kommer ikke til å klikke tilbake til en slags n...
	For det andre: Kriser og konflikter kommer nå sjeldnere alene eller kan ses i isolasjon. De forsterker effekten av hverandre, og geopolitikk spiller stadig sterkere inn. Geografisk avstand gir ikke lenger trygghet. Konsekvensene av kriger, klimaendr...
	For det tredje: Verdien av alliansene og samarbeidene vi har, blir større, og vi må investere mer i dem. Kort fortalt kan man si at kostnaden ved utenforskap og alenegang øker.
	For det fjerde: Det forpliktende internasjonale samarbeidet er under betydelig press, og det er framgang for aktører som vil rive ned den internasjonale rettsordenen, endre sikkerhetsarkitekturen og de felles spillereglene som ikke bare vi, men stre...
	For det femte: Nordområdenes strategiske betydning øker, og det har direkte konsekvenser for oss. Når Sverige og Finland nå kommer med i NATO, blir Norge et enda viktigere mottaksområde for allierte forsterkninger. Det vil øke oppmerksomheten o...
	For det sjette: Vårt forhold til Russland er varig endret og har vært det siden anneksjonen av Krym i 2014, da Russlands krig mot Ukraina begynte, før den ble intensivert med en fullskala strategisk overfallskrig for to år siden. Det er behov for...
	For det sjuende: Trusselbildet mot Norge er i endring og blir mer komplekst. Etterretningstjenesten beskriver det veldig tydelig og utfyllende i Fokus 2024, og det må vi også ta konsekvensene av.
	Til sist: Når halvparten av verdens befolkning går til valg i 2024, og det flere steder er et oppsving for krefter som ønsker en mer polarisert, isolasjonistisk og transaksjonell politikk, må vi være forberedt på at det politiske landskapet run...
	Analysene vi gjorde i stortingsmeldinga om multilateralt samarbeid i 2019, mener jeg bare har blitt mer aktuelle, og jeg vil nesten si dessverre. La meg kort gjenta hovedutfordringene mot det multilaterale systemet.
	Det ene er at vi ser en maktforskyvning i verden som gjør at europeisk og amerikansk makt relativt sett blir svakere. For det andre er det stadig flere land som velger å løse problemer enten seg imellom, altså direkte mellom to land, eller i alle...
	Vi definerte også det forpliktende internasjonale samarbeidet som Norges fremste utenrikspolitiske interesse. I dag står vi overfor to kriger som dessverre er omdreiningspunkter for svært mye av den utenrikspolitiske situasjonen. I Ukraina viser R...
	Som jeg tok opp med forsvarsministeren i forrige uke, og med utenriksministeren i går, mener jeg det er veldig viktig at Norge nå slutter seg til det tsjekkiske initiativet for å skaffe Ukraina 800 000 artillerigranater fra utenfor Europa. Dette h...
	I Midtøsten fortsetter den enormt dramatiske utviklingen med betydelig risiko for både politisk og militær spredning. Etter Hamas’ fryktelige terrorangrep 7. oktober hadde Israel en klar rett til å forsvare seg, men like klar som denne retten e...
	Høyre har støttet regjeringas beslutning om ikke å kutte støtten til UNRWA. Det ville bare bidra til å gjøre den humanitære situasjonen på Gaza enda mer prekær. Samtidig må FN vise full åpenhet om etterforskningen av UNRWA-ansatte som skal...
	Risikoen for spredning er overhengende. Iran, Russland og Nord-Korea spiller alle svært negative roller. Selv om ingen skulle ønske en spredning av konflikten, kan det likevel fort skje som følge av feilvurderinger og manglende kontroll på proxye...
	Når situasjonen er så dramatisk som den er nå, er det også avgjørende å holde hodet kaldt og bidra til tenkning om tida etter krigen. Hvor usannsynlig det enn kan virke nå, er tostatsløsningen innenfor 1967-grensen det eneste som kan gi både...
	Jeg vil gjenta noe et bredt flertall skrev i innstillinga om mulige sanksjoner mot Israel, og som jeg mener det er viktig å understreke. Flertallet skriver at det er flere som forsøker «å sidestille konfliktene i Ukraina og Midtøsten og å tegne...
	«Konfliktene er svært forskjellige og har svært ulikt opphav. Ukraina forsvarer sin territorielle integritet mot en aggressor som har som mål at staten Ukraina skal slutte å eksistere. Den nåværende krigføringen i Gaza er utløst av et brutal...

	Selv om det, som utenriksministeren helt riktig påpeker i redegjørelsen, er en økende tendens til at Vesten beskyldes for dobbeltmoral i flere spørsmål, mener jeg at bildet er langt mer nyansert enn det mange ønsker å framstille det, og vi må...
	Utenriks- og forsvarskomiteen var for to uker siden på et veldig vellykket besøk i Sør-Afrika og Mosambik. Særlig Sør-Afrika er interessant i en geopolitisk kontekst og er et av landene som har stemt avholdende i FN når spørsmål knyttet til U...
	Sør-Afrika er et eksempel på et av mange land der Russland og Kina forsøker å få et sterkere fotfeste, for å få landet med på sitt ønske om å fylle det internasjonale samarbeidet med et annet innhold, som ikke er i tråd med de verdiene og ...
	Grunnen til at jeg nevner det, er følgende: Enten det gjelder Sør-Afrika eller andre land som inngår tettere samarbeid med Russland, Kina og Iran, må poenget for oss og de andre nordiske og europeiske landene være å engasjere oss og ikke la Rus...
	NATO er bærebjelken for vår sikkerhet, og det er uten tvil sånn at når Sverige og Finland nå kommer med i NATO, vil det også styrke vår sikkerhet. Det vil styrke europeisk og alliert sikkerhet. I komiteen ser vi fram til å reise nordover nest...
	Som regjeringa selv skriver i budsjettproposisjonen, er samarbeidet i NATO selve grunnlaget og ryggraden, men at EU med sine virkemidler, bl.a. knyttet til krisehåndtering, er et supplement uten å være en erstatning for NATO, og utfyller ulike rol...
	Norsk utenrikspolitikk begynner i Europa, som utenriksministeren også sa – det tror jeg de fleste norske utenriksministre opp gjennom tidene har ment – men samarbeidet er i ferd med å endre karakter, og det blir mer krevende å være utenfor. V...
	Som jeg har påpekt et par ganger, er det veldig interessant å lese EU-delen i redegjørelsene til utenriksministrene i denne regjeringa. Jeg får av og til følelsen av at det er et lite rop om hjelp fra Europa-avdelingen i Utenriksdepartementet, d...
	Det er mange glemte konflikter i verden, eller konflikter som i alle fall ikke har så stor oppmerksomhet. I disse dager tror jeg det er verdt å låne oppmerksomhet både til det som skjer på Haiti, til det som skjer i Myanmar, og til det som skjer...
	Det siste jeg ville nevne i denne sammenheng, er at noe av det vi bruker aller mest penger på utenrikspolitisk, er bistand. Vi har tidligere etterlyst – og jeg vil gjerne at utenriksministeren tar det med seg tilbake til regjeringa – at vi får ...
	Nils T. Bjørke hadde her teke over presidentplassen.

	Åsmund Aukrust (A) [10:24:55]: Takk til utenriksministeren for en svært god redegjørelse.
	I en tid med store internasjonale spenninger er det viktigere enn på lenge at vi diskuterer internasjonal politikk. Vi står overfor mange dilemmaer, og dem er det viktig at vi diskuterer mellom partiene, både der vi er enige, og der vi er uenige, ...
	Russlands fullskalainvasjon av Ukraina er nå inne i sitt tredje år. Krigen begynte da Russland annekterte Krym for ti år siden. Moskva fører en utslettelseskrig i den hensikt å fjerne Ukraina som selvstendig stat og nasjon.
	Vi kan aldri tillate oss at krig i Europa blir en ny normalitet. Vi må fortsette å bli opprørt, sinte og lei oss over de forferdelige lidelsene som foregår midt i Europa. Så må vi gjøre det vi kan for å få stoppet krigen. Ukrainerne skal vit...
	Det sterke fellesskapet vi har i Norge, må vi ta vare på, for det er dessverre ingenting som tyder på at Putins ambisjoner for Ukraina har endret seg. Fra Arbeiderpartiets side har vi derfor forberedt oss på at denne krigen dessverre vil kunne va...
	Vår støtte til Ukraina handler først og fremst om solidaritet, men det handler også om egeninteresse. Hvem vet hvem som er neste land dersom Ukraina ikke vinner sin frihet? Vi er også en nabo av Russland, og det er det samme Russland som vi er n...
	Så er jeg glad for at vi også forsterker NATO-samarbeidet vårt, for uansett hvor mye penger vi bruker i Norge, er styrken i vårt forsvar det kollektive forsvaret – at NATO-land forsvarer hverandre. Akkurat nå, i dag, er statsministeren vår p...
	Krigen i Gaza går inn i sin sjette måned – snart et halvt år som har vært et helvete på jord. To millioner mennesker er sperret inne på et veldig lite areal. Det er ingen steder å gjemme seg, ingen steder å flykte. Det er ikke mulig å ta i...
	FNs generalsekretær António Guterres har rett når han sier at Gaza har blitt verdens største gravplass for barn. Dette kan ikke verden leve med, og det gjør heller ikke Norge. Jeg er stolt av at Norge hele veien har vært et ledende land for å ...
	Norge er et land som snakker med alle parter, og som hele tiden har sett etter initiativer hvor vi kan spille en rolle – en rolle vi ikke skal spille for vår egen del, men for palestinernes skyld. Jeg er veldig glad for at utenriksministeren har k...
	Nettopp fordi vi i Midtøsten er et land som lyttes til og har kontaktflater i alle leirer, har vi muligheten til å være med og utrette noe. Det gir muligheter, og det gir store forpliktelser – forpliktelser om å lede vei både nå i denne akutt...
	Vi lever i en tid hvor det er veldig mange steder på kloden som brenner samtidig, steder som ikke får den oppmerksomheten de fortjener. I Iran møtes kvinner som demonstrerer, med vold og drap. I Sudan foregår en av Afrikas verste katastrofer noen...
	Listen kunne dessverre vært så mye lengre. Norge skal være et land som bryr seg langt utover våre egne landegrenser. I Arbeiderpartiet har vi et bankende hjerte for internasjonal solidaritet, for kamp mot fattigdom, for likestilling og kvinners r...
	Jeg er glad for at Norge og regjeringen fører en aktiv og modig utenrikspolitikk som står opp for folkeretten og internasjonalt samarbeid, og som fordømmer brudd på folkeretten, både når det skjer langt unna oss, og når det skjer nær oss. Nor...
	La meg avslutte med å si at den internasjonale situasjonen påvirker oss alle sammen her i Norge, men den påvirker ganske mange i Norge ekstra mye: de ukrainske flyktningbarna som hver dag er redde for faren sin, som de har ved frontlinjen, de nors...
	Bengt Fasteraune (Sp) [10:33:53]: Jeg vil takke utenriksministeren for en god redegjørelse.
	Med krig i Europa, demokratisk tilbakegang og spente forhold mellom Kina og USA står vi overfor de største endringene i det internasjonale landskapet siden annen verdenskrig. Krigen har ført Russland og Kina tettere sammen, både Iran og Nord-Kore...
	Her hjemme har sikkerhetsutfordringer på tvers av sektorer fått større oppmerksomhet, og skillet mellom samfunnssikkerhet og statssikkerhet viskes ut. Krigen i Ukraina vil ha langsiktige følger for hvordan vi forstår verden omkring oss. Det russ...
	For et år siden vedtok Stortinget en historisk støttepakke til Ukraina. Nansen-programmet hjelper Ukraina med å forsvare sitt folk og sitt territorium mot de russiske angrepene og bidrar til at Ukraina kan opprettholde kritiske samfunnsfunksjoner....
	Utenriksministeren understreket at Russlands folkerettsstridige angrep mot Ukraina er og forblir Norges største sikkerhetspolitiske utfordring. Vårt sikkerhetspolitiske handlingsrom er svært knyttet til vår strategiske posisjon i nord, en posisjo...
	NATO er, som beskrevet mange ganger i denne sal, en hjørnestein i norsk sikkerhetspolitikk. Slik har det vært siden etableringen av forsvarsalliansen i 1949. Nå har Russlands krigføring og en endret trusselsituasjon også ført Finland og Sverige...
	Russlands krigføring får konsekvenser i våre umiddelbare nærområder. Det norsk-russiske samarbeidet er på et minimum. I svalbardpolitikken får det kjølnede forholdet mellom Russland og Vesten konsekvenser for Arktisk råd, hvor Norge i år ha...
	Også norsk handelspolitikk har i økende grad blitt sikkerhetspolitikk. Norge sitter på viktige ressurser, og i forholdet til Europa står energi sentralt. Det er her svært viktig med gode avtaler for norsk handelspolitikk. Å ivareta norske næri...
	I dette vil jeg også trekke fram norsk Kina-politikk. Norsk Kina-politikk skal, som utenriksministeren understreker, være tuftet på våre interesser og ikke minst våre verdier. Ofte samsvarer disse med europeiske interesser og verdier, men det er...
	Den akutte situasjonen i Gaza er en eskalering i den langvarige konflikten mellom Palestina og Israel. Bilder og beretninger fra bakken i Gaza maler et dystert bilde av de enorme lidelsene blant den palestinske befolkningen, samtidig som det israelsk...
	På lang sikt mener vi kun en tostatsløsning vil kunne sikre en langsiktig og bærekraftig fred og skape trygghet for både israelere og palestinere. I dette arbeidet er det viktig med dialog. Norge har tette bånd til partene i den pågående konfl...
	Ukraina-krigen har også store globale ringvirkninger. Økte priser på energi og innsatsfaktorer som gjødsel bidrar til mer sult, mer fattigdom og mer nød globalt. I Midtøsten er det en reell frykt for at krigen mellom Hamas og Israel kan spre se...
	I skjæringspunktet mellom utviklingspolitikk og sikkerhetspolitikk opplever vi at noen har interesse av å skape et inntrykk av at Vesten står mot resten, at USA, Europa og også Norge opererer med doble standarder, eller at kriser og konflikter an...
	La meg presisere: Det er en fanesak for Norge nå, og det har vært det i lang tid, å forvalte folkeretten uansett hvem som bryter den. Vi arbeider stadig for å styrke folkeretten og den internasjonale rettsordenen – et arbeid som krever kunnskap...
	Jeg vil avslutte med det utenriksministeren sa i sitt innlegg:
	«Vi er geografisk plassert langt mot nord i en ytterkant av verden. Fra en satellitt i verdensrommet vil Norge ved første øyekast fortone seg som en liten stripe land like under Nordpolen. Legger vi til havområdene derimot, vil vårt geografiske ...

	Det gir oss en internasjonal tyngde og internasjonal oppmerksomhet og med det utenrikspolitisk gjennomslagskraft. I tillegg er vi en nasjon som er opptatt av å bygge vårt samfunn på demokratiske verdier, fellesskapsløsninger, utjevning av sosiale...
	Christian Tybring-Gjedde (FrP) [10:44:13]: Aller først vil jeg takke utenriksministeren for redegjørelsen. Selv om jeg er svært uenig i Norges prioriteringer og vår globale tilstedeværelse generelt, er det interessant å lytte til utenriksministere
	Jeg har gjentatte ganger fra denne talerstolen gått i rette med alle dem som har hevdet at norsk utenrikspolitikk ligger fast. Jeg er derfor glad for at utenriksministeren for første gang påpeker at i en verden i kontinuerlig endring må vår uten...
	I redegjørelsen påpekte utenriksministeren flere steder flere ganger at vi er små og få i dette landet. Vi er et lite land, og vi er få. Innledningsvis fortalte han bl.a. at kun 7 promille av verdens befolkning er norsk. Som et lite apropos kan ...
	Etter påpekning av vårt betydningsløse antall innbyggere kommer en nærmest utømmelig liste over hvor store vi er, og hvilken plass vi tar på den internasjonale scenen. For å si det sånn: Verden skal være sjeleglad for at ikke alle land tilra...
	Videre bruker vi visstnok smart makt, som betyr at vi har innflytelse og påvirkning uten å være en stormakt, og ministeren nevnte også at det som er i Norges interesse, også er i verdens interesse. Det var store ord.
	Dette selvskrytet står i slående kontrast til ministerens påpekning av hvor små vi er. Ifølge ministeren er Norge aktiv over hele verden, men i motsetning til andre land har ikke vår innsats primært satt søkelyset på internasjonal handel og ...
	Det er imidlertid helt korrekt, som ministeren påpekte, at det er i Norges interesse at det er fred på jord, og at liberale verdier er fremtredende. Det er imidlertid ikke det vi diskuterer i denne salen i dag.
	Det vi diskuterer, er hvorvidt Norge har tyngde og tilstrekkelig smart makt til at vi spiller en avgjørende rolle. Det har vi dessverre ikke. Det er fremdeles slik at landene med avgjørende innflytelse på fred og forsoning ikke kun må kunne «spe...
	Det som er sikkert, er at norsk global aktivitet koster mye penger – penger vi for så vidt har – uten at det går ut over egen velferd. Spørsmålet vi må stille oss, er imidlertid ikke hvor mye aktivitet vi bedriver, eller hvor mange steder vi...
	Jeg er glad for at et samlet politisk Norge har innsett at Russlands angrep på Ukraina vil kunne få betydelige sikkerhetskonsekvenser også for Norge. Det gjenspeiles også i utenriksministerens redegjørelse. Som utenriksministeren sier, vil utfal...
	Nettopp derfor er det nedslående å se at Norge på bortebane forholder seg til land og ledere som støtter opp under Putins angrep. Det er nemlig ikke slik at dette går upåaktet hen hos et krigshissig Russland eller et desperat Ukraina. Utenriksm...
	Ja, vi kan ikke «carry a big stick», men vi trenger i disse tider heller ikke å «speak softly» på bortebane. Vi bør sammen med våre allierte ha ett fokus, og det er at Russland temmes, at Ukraina vinner krigen – det er best for alle parter ...
	Det vil være en seier på hjemmebane med store, positive ringvirkninger på bortebane. Det vil være den beste måten å spre liberale friheter globalt på. Å vise at Russland ikke lykkes med sin «land grabbing», vil være et signal til verden, o...
	Utenriksministeren sier i sin redegjørelse at en våpenhvile i Midtøsten må på plass, og at Israel igjen må vise vilje til å finne kompromisser og forhandle. I neste setning sier utenriksministeren at det palestinske lederskapet må komme i en ...
	Man kan heller ikke snakke om proporsjonalitet i maktutøvelse når Hamas gjemmer seg i sine tunneler og skjuler seg bak sine egne innbyggere, som har valgt dem til makten. Det er ganske underlig, for så vidt, men det er der sinnet bør ligge hos pa...
	Det leder meg til UNRWA. UNRWA er ingen fredfull flyktningorganisasjon kun med mål om å bistå palestinske flyktninger. For øvrig er flyktninger i tredje generasjon en underlig definisjon av begrepet flyktninger. Det er ikke slik som utenriksminis...
	Videre er UNRWA gjennomsyret av hat mot Israel. Det er for så vidt lovlig, men det hjelper ikke på situasjonen. Det viste jeg forrige gang jeg var på talerstolen her, at 3 000 lærere utveksler hatbudskap og støtte til Hamas’ terror, uten at an...
	Norge har dessverre latt seg påvirke av antisemittiske krefter, som bl.a. har stått og skreket utenfor Stortinget, og de holder på i dag også. Man lar seg påvirke av krefter man ikke burde la seg påvirke av. Det at folk demonstrerer, er helt gr...
	Jeg ser at regjeringen nå driver en slags politikk som også skal være en slags straff for Israel. Nå skal vi straffe norske bedrifter som handler på Vestbredden og så videre. Man skal ikke si at det ikke er lov, men man skal oppfordre dem, for ...
	Ellers stusser jeg over hvorfor utenriksministeren i sin redegjørelse på 27 sider først på side 25 nevner vårt bilaterale forhold til vår fremste sikkerhetsgarantist USA. Ja visst er verden i bevegelse, og andre stormakter og allianser blir sta...
	Ingrid Fiskaa (SV) [10:53:39]: Ukrainarane fører ein heroisk forsvarskamp mot imperialistisk aggresjon på tredje året. Dei fortener, og dei har, vår fulle støtte. Skal demokratiet i Ukraina ha ein sjanse til å overleva, må landet halda oppe suver
	Mens ukrainarane har støtte frå eit samla Vesten, militært, politisk og økonomisk, i alle fall inntil vidare, kan ikkje det same seiast om eit anna folk som er utsett for ein nådelaus okkupasjon, tvangsfordriving og utsvelting. Palestinarane i G...
	Den norske regjeringa har i dette tvilsame selskapet av land som me elles omtalar som våre nærmaste allierte, framstått som eit lys i mørket. Med tydeleg tale og aktivt diplomati prøver Noreg å demma opp for andre lands doble standardar. Det ha...
	Krigane mot Ukraina og Gaza viser at verda har blitt ein farlegare plass. Stormaktsrivaliseringa aukar i styrke, og dei universelle og siviliserande internasjonale rettsreglane er under kraftig press. Terskelen for å gå til nye krigar blir lågare ...
	Det finst håp. Der styresmaktene er unnvikande, nølande eller til og med står på feil side, viser folket veg. Ei rekkje næringslivsaktørar har teke til orde for sanksjonar mot Israels krigføring, og eit fleirtal av folket i Noreg er av den sam...
	Bjørnar Moxnes (R) [10:59:00]: Jeg vil takke utenriksministeren for redegjørelsen.
	Det er en tung tid for folkeretten og dermed for alle små stater, for folkeretten er førstelinjeforsvaret vårt mot angrepskrig. Derfor er det viktig at vi står sammen i fordømmelsen av Russlands angrepskrig mot Ukraina, om sanksjoner mot aggress...
	Økt konfliktnivå og stormaktsrivalisering har gjort verden farligere. Rødt mener at vi bør jobbe langs tre hovedspor. Det første gjelder folkeretten. Mange snakker om at folkeretten nettopp er førstelinjeforsvaret vårt. Samtidig drøyer regjer...
	For det andre må vi styrke Norges nasjonale forsvarsevne. Rødt vil gjenreise invasjonsforsvaret og øke antall soldater kraftig, reetablere luftvern for sivilbefolkning og beslutningsentre og styrke forsvaret av kysten vår. Skal vi bevare sikkerhe...
	For det tredje mener vi at Norge må bruke mer krefter på fredsdiplomati og atomnedrustning. Utenriksministeren sa i redegjørelsen at «Norge har lang tradisjon som brobygger. Vi har bidratt med fredsdiplomati i mange konflikter både i det stille ...
	Dette står ikke i motsetning til å støtte Ukrainas motstandskamp. Uten våpenstøtte hadde landet blitt overkjørt og underlagt et sjåvinistisk russisk regime med erklærte imperialistiske ambisjoner. En struping av støtten kunne endt krigen ved...
	30 000 palestinere er drept av den israelske krigsmaskinen, og Gaza har blitt ubeboelig. Nylig slo FNs ledende ekspert på retten til mat, Michael Fakhri, fast at Israel med vilje har sultet det palestinske folket i Gaza siden 8. oktober. Rødt har l...
	For å fortsette okkupasjonen og massakrene på Gaza er det israelske regimet avhengig av våpen fra NATO-land, handel med Europa og grønt lys fra Vesten til å bryte folkeretten og menneskerettighetene uten å møte straffetiltak. Derfor er den god...
	Guri Melby (V) [11:04:21]: Det er lenge siden de grunnleggende verdiene vi bygger samfunnet vårt på – frihet, demokrati og selvråderett – har vært under så sterkt press globalt som akkurat nå. I sitt innlegg sa utenriksministeren:
	«Fra denne talerstol har det ofte blitt utbasunert at «norsk utenrikspolitikk ligger fast». Men den devisen fungerer best når verden der ute blir ved sin lest. Når verden er i rask endring, må vi forstå hva endringene i verden betyr for oss og...

	Jeg kunne ikke vært mer enig. I en usikker verden trenger vi en politikk som tar Norge framover, og som ikke sitter fast i gamle dogmer.
	Venstre mener tiden er inne for å utarbeide en nasjonal sikkerhetsstrategi, slik mange av våre allierte har. Det vil vi fremme forslag om på Stortinget neste uke. En nasjonal sikkerhetsstrategi skal si noe om hvordan vi skal rigge samfunnet vårt ...
	For det første er det uklart for meg og Venstre hva som er regjeringens og Norges Kina-politikk. Regjeringen sier at Kina-politikken følger en nordisk og europeisk linje, men gang på gang finner vi eksempler på at vi velger en mer imøtekommende ...
	For det andre sier utenriksministeren i taler som i dag at i dag krever det sikkerhetspolitiske landskapet vi befinner oss i, risikoreduksjon, altså «de-risking» istedenfor «decoupling». Venstre støtter fullt ut opp om prinsippet om «de-riskin...
	Det tredje eksemplet jeg vil trekke fram, er Ukraina- støtten vår. Jeg er selvfølgelig stolt over den tverrpolitiske støtten til Nansen-programmet, men jeg mener vi ikke har noen grunn til å klappe oss på skulderen av den grunn. Vår støtte m...
	Jeg må selvsagt også innom situasjonen i Midtøsten, som blir mer tragisk dag for dag og måned for måned. Terrorangrepet på Israel den 7. oktober var totalt uakseptabelt og har med rette blitt fordømt på det sterkeste. Men situasjonen som vi s...
	Venstre har lenge ment at Norge kan gjøre mer, og sånn sett er det selvsagt gledelig å våkne opp til nyheten om at regjeringen vil fraråde handel med varer fra okkuperte områder, som vi foreslo sammen med SV og flere partier i denne sal tidlige...
	Dag-Inge Ulstein (KrF) [11:09:42]: Først må jeg få takke utenriksministeren for en god redegjørelse.
	Jeg tror flere av oss i utenriks- og forsvarskomiteen er påvirket etter å ha kommet tilbake fra reisen til Sør- Afrika og Mosambik. Noe av det som igjen utfordret oss, og som vi kom tettere på, var Russlands tydelige og sterke tilstedeværelse og...
	General Andrei Averjanov ledet altså enheten 29155. Dette er rapporter som ble lekket i februar, og som viser hva vi faktisk har med å gjøre. Navnet på enheten som han ledet, var «secretive operation specialising in targeting killings and destab...
	De begynte i september i fjor: Libya, med krigsherregeneral Kalifa Haftar. Den sentralafrikanske republikken var neste land på reiseruta. Så dro de til Burkina Faso, der en 35 år gammel kuppleder tok imot dem, og noen måneder senere landet 100 sp...
	Jeg vil si det er uforståelig at mange av de afrikanske landene kan vise støtte – og iallfall ikke våge å ta avstand – til nettopp det vi ser, slik vi også hørte fra flere av dem vi møtte i Sør-Afrika. Dette er en inngang og et handlingsm...
	Jeg skal ikke bruke mer tid på dette nå, men det er avgjørende at vi sier ifra, at vi som Russlands nabo har en troverdig stemme, og vi må utnytte den tilliten vi har bygd opp over tiår i mange av de samme landene. Vi må si ifra. Derfor håper ...
	Jeg er glad for at statsråden tok opp noen av de glemte krisene. Det som skjer i Sudan, er allerede belyst her. Det som skjer i Goma i Øst-Kongo, spenningene i regionen, noe vi fra Kristelig Folkepartis side har tatt opp flere ganger det siste åre...
	Jeg håper at vi på tross av spenningene ikke trekker oss ut fra disse områdene, slik mange andre europeiske ambassader har gjort i flere viktige afrikanske land den siste tiden. Vi vet at det er krevende, vi vet at det ikke er enkle avveininger, s...
	Jeg vil igjen bare takke utenriksministeren for at han trakk inn dette med utviklingspolitikken. Jeg vil også si noe av det samme som komitélederen var inne på, at det er meget spesielt at vi ikke har fått noen utviklingspolitisk redegjørelse i ...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:14:59]: Jeg vil begynne med å takke for mange gode innlegg og kommentarer til redegjørelsen. Det er riktig av meg også å påpeke at det er en stor styrke for det arbeidet vi gjør ute – både jeg som utenriksm
	Den enstemmige oppslutningen om innsatsen for Ukraina, og derved mot Russlands forbrytelse og aggresjon, er ekstremt viktig. Den gir grunnlag for både stor, langsiktig og fleksibel innsats, og jeg slutter meg til alle som sier at den må brukes så ...
	Jeg har lyst til å trekke fram et felt som er litt undervurdert, og det er det som skjer i Svartehavet. Det er det området av «slagmarken» hvor Ukraina for tiden gjør det best. Der har man klart å opprette et stadig større område for fri ferd...
	Det er også bred enighet om spørsmålet rundt Midtøsten. Det er faktisk en bredere enighet enn man av og til får inntrykk av utenfor denne sal, for det er altså oppslutning om tostatsløsning, det er enighet om et tydelig press på Israel, og de...
	Ingrid Fiskaa var inne på at hun var glad for at vi nå har presisert dette med en fraråding til norsk næringsliv for all handel og næringsvirksomhet som kan støtte opp under okkupasjonen. Jeg er glad for at vi gjør det, jeg mener det er riktig...
	Da vi diskuterte dette på et tidligere tidspunkt, var min klare overbevisning at det var riktig å prioritere det sporet som kanskje var aller viktigst da, nemlig å få på plass disse pengeoverføringene og sørge for et system hvor Israel igjen b...
	Det å ha en slags klokskap på både innhold og timing er faktisk viktigere i utenrikspolitikken enn kanskje på mange andre felt, fordi man også opererer opp mot mange andre aktører med mange andre syn, som reagerer på de tingene man gjør. Det ...
	Vi kan kanskje komme litt tilbake til det senere i debatten, men jeg har lyst til å si at det også er viktig hvordan vi snakker om dette. Jeg hadde et møte med den jødiske verdenskongressen og synagogen tidligere i dag. De minnet om at veldig man...
	Presidenten [11:20:12]: Det vert replikkordskifte.
	Ine Eriksen Søreide (H) [11:20:28]: Utenriksministeren presenterte en liten skryteliste over de høye ambisjonene for europeisk samarbeid og at Norge leverer på helt konkrete norske interesser. Det første som nevnes, er at Norge nå er invitert til 
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:21:15]: La meg først si at det er veldig bra at vi er invitert inn i arbeidet om helseberedskap. Det var helt nødvendig for oss, og det hang nøye sammen med at vi måtte komme i mål med arbeidet med EØS-finansi
	Grønn allianse er i full gang med å bli implementert, og det blir nye møter på toppnivå om det om kort tid. Men jeg kan nevne et nært samarbeid om karbonfangst og -lagring, om batteriteknologi, om hydrogen, og om det faktum at Norge har interes...
	Presidenten [11:22:22]: Då er tida ute.
	Ine Eriksen Søreide (H) [11:22:23]: Som utenriksministeren sier, er EU nå mer opptatt av å koble saker sammen, og det er særlig to saker hvor Norge ikke akkurat nå nyter så mange godord i EU. Det er bl.a. implementeringen av fjerde energimarkedspa
	Det andre er spørsmålet om mineralutvinning. Jeg mener at Stortinget har fattet et veldig klokt og riktig standpunkt i denne saken, muligheten til at Europa kan bli mer fristilt fra f.eks. kinesiske mineraler, men det må gjøres en jobb i EU også...
	Jeg er veldig interessert i utenriksministerens vurdering av hvordan bl.a. disse to sakene og andre saker der Norge tidligere sannsynligvis har hatt en lettere vei til forhandlingsbordet enn nå, håndteres aktivt av regjeringa.
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:23:23]: Til ren energi-pakken, som den heter: Jeg foreslår at vi blir enige om å bruke det navnet, for det er det det heter i EU, det er ingenting som heter den fjerde energimarkedspakken. Jeg sier det, for det br
	Når det gjelder mineraler, er det et tema som både næringsministeren og jeg og flere til stadighet har tatt opp med bl.a. visepresident Sefcovic, som er svært interessert i et tettere samarbeid på det feltet. Det er stor erkjennelse i EU av at m...
	Presidenten [11:24:30]: Me må prøva å halda oss innanfor tida.
	Christian Tybring-Gjedde (FrP) [11:24:48]: Jeg må tilbake til krigen i Gaza, for jeg føler jeg ikke får noe svar av utenriksministeren.
	Hamas gjemmer seg nå i tunneler og skjuler seg bak sivil infrastruktur og sine egne innbyggere. Det første spørsmålet må da være: Hva tror man motiverer Hamas til å gjøre det når konsekvensene er at deres egne innbyggere blir drept i tusenta...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:25:27]: Det er helt åpenbart at hvis en part avslutter en krig, vil krigen også ta slutt. Det er bare det at det at vi sier det her, ikke nødvendigvis utløser akkurat den situasjonen.
	Det er altså et massivt angrep på stort sett alle deler av Gaza. Det å gå etter Hamas etter det terrorangrepet de sto bak, er både naturlig og legitimt. Men problemet er at dette skjer i et område hvor det er 2,2–2,3 millioner mennesker, som ...
	Ingrid Fiskaa (SV) [11:26:35]: Eg vil starta med å gratulera med dagens annonsering om at regjeringa no vil frårå handel med varer frå ulovlege israelske busetjingar.
	For ein månad sidan – og det var rett etter at me fekk den rettsavgjerda i folkemordssaka i FN-domstolen, der dei seier at det er reell fare for folkemord i Gaza – annonserte regjeringa ei gransking av om Noreg på noko vis bidreg til dette. Eg ...
	Etter at me fekk den annonseringa for ein månads tid sidan, har det vore stille. Eg lurer på kva som er status for denne gjennomgangen.
	Espen Barth Eide (A) [11:27:31]: Jeg er veldig overrasket over påstanden om at det har vært stille. Jeg tror at hvis man tar en samtale med noen i Jerusalem, er det ikke det som er deres opplevelse. Vi har bl.a. vært i Den internasjonale domstolen, I
	Når det så gjelder nettopp dette grepet som vi annonserte i dag, er det en del av oppfølgingen av nettopp spørsmålet: Er det noe som på noen måte kan si at Norge kobles opp mot aktivitet som kan undergrave folkeretten? Det er derfor vi tar net...
	Bjørnar Moxnes (R) [11:28:53]: Jeg er også glad for nyheten om at regjeringen nå fraråder norsk næringsliv å drive handel og næringsvirksomhet som bidrar til å holde de folkerettsstridige israelske bosettingene oppe. Utenriksminister Barth Eide 
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:29:59]: I tråd med de regler som Stortinget har vedtatt, er det slik at regjeringen ikke tar enkeltbeslutninger om oljefondets investeringer. Det er det mange år siden man gjorde. Jeg har selv vært med på det i 
	Det er ikke unaturlig at alle virksomheter nå, i tråd med det vi nettopp har sagt fra regjeringens side, går gjennom om det er noe i egen portefølje. Jeg har f.eks. registrert at Vinmonopolet nå har vært ute og sagt at de må se på den svært ...
	Guri Melby (V) [11:31:14]: Utenriksministeren framhevet i sitt innlegg at det er en bred politisk enighet om veldig mange av de lange linjene i utenrikspolitikken, og at det er bra. Det er jeg enig i. Likevel er det også en del viktige områder der det
	Ett av de spørsmålene som splitter denne salen, er synet på hva slags samarbeid vi skal ha med Europa. Jonas Gahr Støre, statsministeren, har tidligere uttalt at han mener det ikke er riktig å ta en EU-debatt i løpet av de neste seks årene for...
	Morten Wold hadde her overtatt presidentplassen.

	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:32:16]: For det første er jeg enig i at det er bra at det også er uenighet, for den brede enigheten drives jo bl.a. fram fordi man har diskusjoner, så det er prinsipielt riktig. Jeg mener at man skal kunne diskut
	Jeg opplever i hvert fall at her og nå har Norge funnet en tilknytningsform til EU som er basert på EØS-avtalen, med nå opp mot 100 tilleggsavtaler som gjør at vi er koblet på de aller fleste felter – med noen fordeler og noen ulemper. Én ul...
	Så er det enkelte områder som mange i Norge synes er en verdi, f.eks. det at landbrukssektoren er skjermet samtidig som resten av Norge er fullt integrert i det indre marked.
	Dag-Inge Ulstein (KrF) [11:33:34]: Vi har hatt oppe flere saker der vi har fått diskutert og belyst situasjonen i Midtøsten, det fryktelige terrorangrepet i oktober og krigen i Gaza, som må stoppe. Gislene må bli satt fri. Våpenhvile, humanitær hj
	Det er også fryktelig å se rapporten som ble overlevert FN, og som bekrefter de grove og brutale overgrepene mot kvinner. I en uke der vi har kvinnedagen, tenkte vi at det også hadde vært naturlig for utenriksministeren å nevne det. Det er kansk...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:34:42]: Vi har nå fått rapporter, også fra FN-etterforskere, som bekrefter veldig mye av det som jo ble sagt og kommentert etter 7. oktober – altså fått etterprøvd det. Det har vært en enorm, nesten grensel
	Presidenten [11:35:47]: Replikkordskiftet er omme.
	Agnes Nærland Viljugrein (A) [11:36:06]: Ingen steder i verden er den humanitære situasjonen så desperat som den er i Gaza. Israels krigføring og drap av 30 000 mennesker har ikke bare tatt livet av tusenvis av uskyldige mennesker, men Israels bloka
	Norges viktigste arbeid er å sørge for at angrepene på Gaza nå stoppes, og at nødhjelpen kan komme fram. Israels brudd på folkeretten og reglene i krig må stoppe. Mens verdenssamfunnet og nyhetsbildet preges av situasjonen på Gaza, opererer I...
	Er du kvinne på Gazastripen akkurat nå, er livet om mulig enda verre. 155 000 kvinner i Gaza er gravide eller ammer, uten sykehus med plass til å føde. Kvinner i Gaza føder barn i krig mens de er på flukt, traumatisert, fulle av frykt, i telt e...
	Også i krigføringen i vårt nabolag, Russlands i Ukraina, er kvinner ofre for brutalitet. Der rapporterer FN om bruk av voldtekter og seksuelle overgrep mot ukrainske kvinner som et bevisst våpen i russisk krigføring – klare forbrytelser mot re...
	Det finnes likevel noen lysglimt. Kvinner som sitter rundt forhandlingsbordet i fredsforhandlinger, bidrar til forhandlingenes legitimitet og troverdighet og øker sannsynligheten for at forhandlingene gjennomføres. Derfor jobber Norge for at nettop...
	I likestillingsdebatt etter likestillingsdebatt er det krefter som sier at vi ber om for mye, at vi går for langt, at kvinner er for kravstore, og de sier: Er vi ikke likestilte nå? Men de tar feil. De står på feil side av historien. De som er st...
	Derfor er Arbeiderpartiets og regjeringens løfte dette: å aldri være stille når kvinner i Gaza blir ofre for brutalitet som følge av Israels krigføring, å aldri være stille når voldtekt blir brukt som våpen i Russlands krigføring i Ukraina...
	Hårek Elvenes (H) [11:41:23]: Først vil jeg takke utenriksministeren for en innsiktsfull og bred redegjørelse. Verden er stor, men Norge er lite. 7 promille av verdens befolkning bor i Norge, opplyste utenriksministeren, men i andre henseender er vi 
	Utenriks- og forsvarskomiteen besøkte Sør-Afrika og Mosambik i midten av februar. Jeg tror jeg kan uttale meg på vegne av en samlet komité om at vi kom tilbake med en litt dypere forståelse for betydningen av at Norge er representert i Afrika, p...
	Kina viser både vilje og evne til å søke makt innenfor det multilaterale systemet. Endrede maktforhold mellom USA og Kina gjenspeiles i det multilaterale systemet. Kina bruker sin tyngde gjennom resolusjonstekster og forsøker å implementere sine...
	Utenriksministeren sa at vi må i hvert fall 100 år tilbake i tid til det osmanske rikes fold for å forstå konflikten i Midtøsten. Det synes jeg, med respekt å melde, var å gå litt kort tilbake. Vi kan gjerne gå tilbake til ca. år 70, da rom...
	Antisemittismen har en lang og grufull historie. I dag er det få som er enig i at Israels reaksjon er proporsjonal, sa ministeren. Det kan man slutte seg til, men samtidig er det få som kan stå fram og si hva en proporsjonal reaksjon mot Hamas sku...
	EØS-avtalen fyller i år 30 år. Hvordan regjeringen vil markere dette – feiring blir det vel neppe, sett i lys av at Senterpartiets politiske paradegren er motstand mot denne avtalen. Men denne avtalen har tjent oss vel. 60 pst. av Norges handel ...
	Det er slått fast at oljefondet ikke skal være et utenrikspolitisk virkemiddel. Slik har det vært, og slik bør det være, men når norske utenlandsstasjoner møter andre land, viser det seg at samtaler rundt oljefondet er på topp tre av hva andr...
	For øvrig var det et veldig interessant møte vi hadde i Mosambik. Mosambik ser til Norge på hvordan man skal etablere regulatoriske bestemmelser for oljevirksomheten, slik at verdien av olje- og gassvirksomheten i Mosambik som kan bli stor, faktis...
	Så til slutt om oljefondet: Oljefondets verdibevaring og norsk sikkerhet og internasjonal stabilitet henger uløselig sammen. Så det å bruke investering i god sikkerhetspolitikk vil også være en politikk for å opprettholde fondets verdi, for de...
	Ola Borten Moe (Sp) [11:46:51]: Jeg vil takke utenriksministeren for en god og solid redegjørelse. Jeg synes også det står Norge og denne salen til ære at det virker å være bred tilslutning til både analysen og anslagspunktene. Det er bra for et 
	Jeg vil kommentere noen utviklingstrekk. Jeg vil mene at vi allerede er i en verden som er mer preget av en transaksjonell tilnærming i utenrikspolitikken og også en global polarisering. Det er Norge nødt til å forholde seg til. Vi kan like det e...
	Én åpenbar konsekvens er behovet for å styrke den nasjonale forsvarskapasiteten. Både russisk aggresjon og det som etter mitt skjønn er en legitim forventning fra USA om at Europa og Norge i større grad er nødt til å ta ansvar for egen sikker...
	I Europa er vårt selvbilde at vi er verdensdelen som har gitt verden demokrati, industri, velstandsvekst, frihet og et godt liv, etter annen verdenskrig å ha manifestert seg gjennom et økonomisk under, og vi har til tider vært verdens største og...
	På felt etter felt taper Europa den internasjonale konkurransen om investeringer, utvikling, økonomisk vekst og kontroll når det gjelder både teknologi og ressurser. Dette trenger vi å snakke om, og min opplevelse er at vi snakker altfor lite om...
	Til dem som nå drømmer om et norsk EU-medlemskap, mener jeg at det i dette lyset framstår som stadig mindre attraktivt. Akkurat nå er det som å ha et ønske om å melde Norge inn i et økonomisk konkursbo uten vilje og evne til å gjøre det som...
	Det ble tidligere tatt opp et spørsmål om en bistandspolitisk redegjørelse. Jeg tror det er en god idé. Også jeg har vært på tur til Afrika ved flere anledninger, og jeg tror det er et ganske stort behov for å gå gjennom norsk bistandspoliti...
	Avslutningsvis: En mer multipolar verden der stormaktene allerede forfølger egne interesser, vil kreve mer og annerledes norsk utenrikspolitikk og posisjonering i tiden som kommer, enn i den tiden vi har lagt bak oss. For å lykkes med det må vi b...
	Eva Kristin Hansen (A) [11:52:09]: Jeg vil også gjerne takke utenriksministeren for en grundig og god redegjørelse som setter søkelys på mange av de største konfliktene vi nå står i. Selv har jeg lyst til å trekke fram situasjonen i Gaza, som ut
	I morgen markerer vi 8. mars. Det gir oss mer enn ellers grunn til å reflektere over noen av tallene fra Gaza: Minst 9 000 kvinner er drept av israelske styrker. 37 mødre drepes hver dag. 155 000 kvinner er gravide eller ammer. 5 500 forventes å f...
	Norge var et av de første vestlige landene som fordømte blokaden, og som krevde våpenhvile. Vi er en av de fremste pådriverne for fred, for å slippe fri gislene, og for å slippe inn sårt tiltrengt nødhjelp. Vi må likevel ikke glemme at dette...
	2023 var det dødeligste året på Vestbredden siden FN begynte å registrere tall i dette området. Palestinernes land er allerede uthulet, men uthules stadig mer – stikk i strid med folkeretten og internasjonal lov. Okkupasjonen fortsetter og utv...
	Derfor er det viktig at regjeringen i dag går ut og fraråder handel med varer produsert på okkupert land. Dette er et tydelig signal til norsk næringsliv, et signal om at varer produsert i de folkerettsstridige bosettingene, ikke bør skje. Dette...
	9 000 kvinner er drept av israelske styrker. 37 mødre drepes hver dag. 155 000 gravide og ammende kvinner lever i et mareritt. Våpenhvile, fred og en tostatsløsning kan ikke komme et sekund for tidlig.
	Presidenten [11:55:42]: De talere som heretter får ordet, har en taletid på inntil 3 minutter.
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:55:57]: Jeg har lyst til å kommentere representanten Melbys innlegg fra tidligere i dag om Kina, for det fortjener et svar.
	Det er veldig viktig å slå fast at dette med risikoreduksjon er alvorlig ment, og det er altså mellomposisjonen mellom «business as usual» og frakopling. I fjor, særlig på våren 2023, var det i flere vestlige leirer – særlig i USA, men ogs...
	På G7-møtet i Okinawa hadde man en diskusjon om det, som endte opp med at kommisjonspresident von der Leyens konsept om «de-risking», eller risikoreduksjon, vant. Etter det har det vært en betydelig tenkning i mange vestlige land, også i USA, s...
	Jeg opplever at det jeg gir uttrykk for i redegjørelsen, og som er løpende norsk politikk når det gjelder Kina, i veldig stor grad er i tråd med det, og veldig omforent med nærstående land – men ikke helt i tråd med den tenkningen som rådet...
	Så vil jeg bruke anledningen til å svare på representanten Elvenes’ spørsmål om når vi skal feire EØS-avtalen. Første neste store anledning er 21.–22. mars. Da er det et stort møte hvor statsminister Støre deltar sammen med von der Leye...
	Christian Tybring-Gjedde (FrP) [11:59:11]: Jeg ønsker å ta opp noe som utenriksministeren brukte i hvert fall en side på – side 26 i hans manus. Han snakket om en polarisert verden. Den polariserte verden er jo egentlig et angrep på demokratiet 
	Det som skjer nå, er at nyheter reiser mye fortere, teknologi tar over menneskers bevegelser, og folk blir frustrerte fordi endringer i deres hverdag ikke skjer fort nok, og så hører man hele tiden at politikere prater og prater, men det skjer ing...
	Jeg tror – når det gjelder utenrikspolitikken, og for så vidt også innenrikspolitikken – det må fokuseres mer på hvordan man kan ha systemer som gjør at vi evner å fatte beslutninger i tråd med utviklingen i verden og i tråd med utviklin...
	Og så har jeg lyst til å gå inn på det som skjedde i Sør- Afrika da komiteen var der. Elvenes var inne på det. Noe annet vi opplevde, i tillegg til det Elvenes sa, var i et møte med komiteen i Sør-Afrika for International Relations, ledet av ...
	Dag-Inge Ulstein (KrF) [12:02:30]: Etter Russlands fullskala invasjon av Ukraina har mat- og gjødselprisene skutt i været. Vi vet også at kritisk mangel på mat og høyere priser rammer sårbare land i sør hardest. Vi vet at sult og ofte mangel på 
	Utenriksministeren sa at utenrikspolitikk og utviklingspolitikk må ses i sammenheng. Det er som nevnt helt riktig, men når regjeringen da valgte å kutte sør- pakken i 2024, forsvinner midler som ville vært enormt viktige for å medvirke til stab...
	«Regjeringspartiene åpner for å foreslå økte bevilgninger til humanitær bistand, kamp mot sult og for å avdempe potensielle migrasjonsstrømmer til Europa også utover 2023 dersom krigen i Ukraina fortsetter å medføre store, ekstraordinære ...

	Det er ingen tvil om at Ukraina-krigen fortsatt har store ekstraordinære konsekvenser for verdens fattige. Derfor er det fra Kristelig Folkepartis side slik at vi også forventer at det vil komme mer midler i revidert nasjonalbudsjett knyttet til de...
	Jeg vil bare avslutningsvis nevne arbeidet for kjernefysisk nedrustning. Det må fortsette også i en tid der mange land ruster opp. Vi må gjøre det vi kan for at atomvåpen aldri igjen blir brukt. Derfor ble jeg skuffet da Norge stemte avholdende ...
	Hellas, vår NATO-allierte, støttet resolusjonen. Derfor undrer jeg meg over i hvilke omstendigheter regjeringen mener det vil være akseptabelt å bruke atomvåpen. Jeg er ganske sikker på at svaret er ingen omstendigheter, men vi kan ikke – ei ...
	Hårek Elvenes (H) [12:05:38]: I forrige måned stilte jeg utenriksministeren et skriftlig spørsmål om hva regjeringen gjør for å motvirke omgåelsen av sanksjoner mot Russland ved å eksportere varer via tredjeland. Svaret jeg fikk, beskrev noen ti
	Mitt spørsmål til utenriksministeren er i dag: Hva gjør regjeringen for å gjøre det vanskeligere for uærlige bedrifter å tjene på sanksjonsomgåelse ved å eksportere varer til Russland via tredjeland? Jeg vil gjerne tillate meg et forsøk p...
	Ola Elvestuen (V) [12:07:54]: Vi er i en helt ny geopolitisk situasjon med det russiske angrepet på Ukraina. Jeg vil først bare gjenta det representanten Melby sa, at det er behov for at vi nå øker den militære støtten, med militært utstyr og amm
	Vi har også en situasjon hvor de autoritære statene og diktaturene i verden samarbeider mer. Vi må føre en politikk sammen med andre demokratier som er i opposisjon mot flere land som samarbeider, enten det er Iran, Eritrea eller Nord-Korea. Kina...
	Statsråden var innom representanten Melbys innlegg om frakopling eller risikoreduksjon. Jeg skal ikke si om man skal gjøre det ene eller det andre, men det som overrasket meg i statsrådens redegjørelse, var at han ikke var innom spørsmålet om T...
	Det er bra at man tar opp situasjonen i Xinjiang, men det er altså én million uigurer i konsentrasjonsleirer. Det er ikke noe jeg sier, det er fra Freedom House. Det er omfattende tvangssterilisering, og hundretusener plasseres ellers i Kina til tv...
	Helt til slutt: Statsråden avsluttet sin redegjørelse litt optimistisk med at det var samarbeid på klima- og naturområdet. Jeg tror nok ikke det er grunn til å være så optimistisk. Jeg vil likevel legge vekt på at vi trenger mer samarbeid med...
	Marit Arnstad (Sp) [12:11:22]: Flere talere har vært opptatt av at det som nå skjer i Europa, har vi ikke opplevd siden annen verdenskrig, at det faktisk er en stillingskrig på europeisk territorium, og at vi må forholde oss til den som en sikkerhet
	Konflikten i Midtøsten og brutaliteten i det vi hver dag ser fra Gaza, opprører oss alle. Krigføringen fra Israels side går langt utover det som er akseptabelt, og er et klart brudd på humanitærretten. At dette nå påvirker den større regione...
	Jeg har også merket meg det utenriksministeren sa om at utviklingen i land i sør i økende grad påvirker norske interesser, og at fortellingene om hvordan verden egentlig ser ut, endrer seg. Stater med ulike agendaer konkurrerer om makt og innflyt...
	La meg også kort få lov til å nevne at når Høyres representanter igjen begynner å ta opp EU og EØS, må jeg få slå fast en gang til at Senterpartiet har inngått en regjeringsplattform der vi regjerer på grunnlag av EØS- avtalen. Det står...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [12:14:25]: Litt i forlengelsen av de kloke refleksjonene representanten Arnstad nettopp hadde, har jeg lyst til å si at jeg er veldig glad for at så mange av utenrikskomiteens medlemmer har tatt opp inntrykk fra bes
	Det er et reelt faktum at store deler av det globale sør opplever at Vesten er inkonsistent. Store deler av det globale sør, ikke minst i Afrika, husker at vi her oppe i nord fikk vår fjerde vaksinedose før mange i Afrika fikk sin første. Disse ...
	Jeg vil også dele mitt inntrykk fra bl.a. et nylig møte i G20. Når vi faktisk er anerkjent som et land som har en tydelig og sterk stemme med tanke på f.eks. Israels brudd på folkerett og humanitærrett i Gaza, blir folk også mer interessert i ...
	Jeg mener at svaret på mye av det som Borten Moe var innom i stad, er å styrke Europas samlede konkurransekraft. Der er på mange måter det vi gjør når det gjelder både klima og Kina, sammenfallende: en mer aktiv industripolitikk og et tettere ...
	Agnes Nærland Viljugrein (A) [12:17:41]: Jeg vil starte med å takke utenriksministeren for en veldig god og viktig redegjørelse – jeg tror jeg glemte det i stad.
	Jeg vil også vie noen ord til komiteens reise til Sør- Afrika og Mosambik. Jeg vil egentlig trekke fram noe av det samme utenriksministeren trakk fram, for både representantene Tybring-Gjedde og Ulstein har snakket om norske bistandsmidler, økono...
	Det er én bit av diskusjonen, men en annen viktig bit jeg har lyst til å trekke fram, er viktigheten av Norge som et bindeledd mellom nettopp land i sør og resten av Vesten. Noe av det som merkes der nede, er den posisjonen Norge har som en konsek...
	Norge løfter fram Afrikas plass i FNs sikkerhetsråd, for vi er opptatt av at ulike deler av verden skal sitte rundt bordet når vi tar noen av verdens viktigste avgjørelser. Vi fungerer også som et bindeledd, f.eks. når afrikanske land ber om en...
	Den brobyggerrollen avhenger av at Norge er konsekvent, at vi reagerer på brudd på folkeretten, og at vi fører en konsekvent og forutsigbar utenrikspolitikk. Det er kanskje en av de viktigste lærdommene jeg tar med meg fra Sør-Afrika og Mosambik...
	Presidenten [12:19:57]: Representanten Hårek Elvenes har hatt ordet to ganger tidligere i debatten og får ordet til en kort merknad, begrenset til 1 minutt.
	Hårek Elvenes (H) [12:20:12]: Utenriksministeren svarte ikke på mitt spørsmål. Tre minutter går jo fort, men jeg gjentar spørsmålet: Hva gjør regjeringen for å gjøre det vanskeligere for uærlige bedrifter å tjene på sanksjonsomgåelse ved 
	Utenriksminister Espen Barth Eide [12:20:43]: Da tar jeg den utfordringen fra representanten Elvenes med en gang:
	Det er klart at hvis disse aktørene opererer i Norge, bryter de norsk lov. Da er det politi og påtalemakt som skal følge opp. Men jeg forstår at spørsmålet er bredere enn det. Her vil jeg bare bekrefte at Elvenes har påpekt den viktige delen a...
	Jeg har lyst til å si at nå kan jeg si det jeg gjerne skulle sagt litt tidligere, men statsministeren skulle si det først: Det er altså slik at Norge nå har kunngjort at vi slutter oss til det mye omtalte tsjekkiske ammunisjonsinitiativet, som f...
	Jeg har lyst til å si noe på slutten, for det har vært mye snakk om Midtøsten. Jeg gjentar igjen at jeg er glad for bred enighet om hovedlinjene i norsk Midtøsten- politikk, men jeg har veldig lyst til å si igjen at det er toner i denne debatte...
	Jeg tror vi skal ta inn over oss at nettopp i vårt land, som har en tydelig og riktig stemme mot ting Israel gjør som de ikke bør gjøre, og som fortjener en tydelig og sterk respons, at vi også passer på å skille mellom det som gjøres av den ...
	For øvrig takker jeg for en veldig god debatt.
	Presidenten [12:23:33]: Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 1.
	Innstilling fra utenriks- og forsvarskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Guri Melby, Ola Elvestuen, André N. Skjelstad og Alfred Jens Bjørlo om en uavhengig og helhetlig evaluering av Norges engasjement i Afghanistan (Innst. 2

	Presidenten [12:23:58]: Etter ønske fra utenriks- og forsvarskomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til inntil sju replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får også en taletid på in...
	Marit Arnstad (Sp) [12:24:36] (ordfører for saken): I 2001 deployerte Norge sine første styrker til Afghanistan og Operasjon Enduring Freedom. I 20 år har Norge bidratt med militære styrker til NATO i Afghanistan. Svært mange nordmenn har etter hve
	Det representantforslaget som vi i dag behandler, tar opp viktige problemstillinger. Afghanistan-oppdraget er et av de mest omfattende og mest langvarige internasjonale oppdragene Norge har deltatt i etter andre verdenskrig. Komiteen viser i innstill...
	I november 2014 ble det såkalte Godal-utvalget nedsatt for en helhetlig evaluering av Norges militære og sivile innsats i Afghanistan i perioden 2001–2014. Evalueringen av den norske innsatsen i Afghanistan fra Godal-utvalget ga Stortinget et god...
	Det representantforslaget vi behandler i dag, ber også om at utenrikstjenestens kontakter mot Taliban evalueres tilbake til 2005. Godal-rapporten fra 2014 inkluderer imidlertid også en grundig evaluering av utenrikstjenestens kontakter mot Taliban ...
	Hvert enkelt parti vil redegjøre for sine synspunkt, men sjøl om komiteen tar til orde for en helhetlig evaluering, er det et flertall som ikke stiller seg bak de enkelte forslagene i innstillingen. Årsaken til det er at de enten blir for detaljer...
	En helhetlig evaluering av Norges engasjement i perioden 2015–2021 må sjølsagt inkludere uttrekkingen av det norske styrkebidraget og hva som skjedde i den perioden, og det må også gjelde alle deler av det norske oppdraget. Derfor er det en sam...
	Åsmund Aukrust (A) [12:27:45]: Takk til saksordføreren for et veldig godt innlegg. Jeg slutter meg til alt som ble sagt.
	Vårt engasjement for Afghanistan har vært veldig bredt og omfattende siden 2001. Det har vært militært, politisk og humanitært. Jeg mener det er veldig viktig at alt Norge gjør i utlandet, skal vi dra lærdom av, kanskje spesielt den mest omfat...
	Jeg vil også bruke denne anledningen til å takke alle dem som har brukt tid på å evaluere dette, for det har vært veldig mange forskjellige typer evalueringer. Den mest omfattende er selvfølgelig Godal-rapporten, som kom i 2015, men det har ogs...
	Jeg mener allikevel at det kan være veldig fornuftig å gjøre det som på en måte er hovedpoenget i forslaget, nemlig at vi skal få en helhetlig evaluering, som kan minne litt om Godal-rapporten, fra tiden fra 2015. Det er sikkert veldig mye lær...
	Christian Tybring-Gjedde (FrP) [12:29:59]: Først vil jeg takke for innsatsen til alle dem som har tjenestegjort i Afghanistan – både dem som har ofret livet, og dem som har vært der på vegne av Norge. Det står det også at komiteen gjør, men jeg
	Jeg tror det som foregår i salen nå, er akkurat det jeg berørte i sted, nemlig demokratiets treghet. Her stemmer regjeringspartiene om noe de egentlig er for, og så er de imot. Det forstår jeg ikke. Vi har et prinsipp i Fremskrittspartiet om at ...
	Når også danske og amerikanske myndigheter har offentliggjort en rapport om sin evakuering fra Afghanistan, sier det seg selv at det ikke skulle være så veldig vanskelig for den norske regjeringen å gjøre det samme. Det er det vårt forslag gå...
	At man har en ekstern evaluering, er også viktig for å få helheten i det, for dette var en dramatisk militær deltakelse for Norge. Det var omfattende. Vi var der i 20 år, og det sier seg egentlig selv at dette er noe vi må gjøre, til tross for...
	Men det tar jeg opp de to forslagene fra Fremskrittspartiet i saken.
	Presidenten [12:32:01]: Representanten Christian Tybring-Gjedde har tatt opp de forslagene han refererte til.
	Ine Eriksen Søreide (H) [12:32:24] (komiteens leder): Jeg vil, i likhet med de andre som har vært på talerstolen, også gi anerkjennelse til alle dem som har tjenestegjort på vegne av Norge i Afghanistan, og til dem som også måtte gi det ytterste 
	Jeg mener det er klokt og fornuftig å gjøre det forslaget oppfordrer til, nemlig en evaluering i løpet av en toårsperiode, eller at den igangsettes i løpet av en toårsperiode. Det er viktig av flere årsaker.
	Den ene er at innsatsen vår etter at Godal-rapporten kom, hadde en noe annen karakter, nettopp fordi den var mindre og annerledes. Derfor er det viktig også å få evaluert den. Som flere har vært inne på, skjer det evalueringer av disse operasjo...
	Det er ikke veldig sannsynlig at vi skal ut i den samme typen operasjon igjen, rett og slett fordi det også er lite appetitt på det globalt, men det er åpenbart at selv deler av en sånn operasjon kan ha viktige læringspunkter ved seg som det er ...
	Når det gjelder spørsmålet om den aller siste fasen, opplever jeg at det er noe det selvfølgelig er veldig naturlig å komme tilbake til i en evaluering, men jeg vil også understreke at vi i en ekstremt kaotisk og krevende situasjon klarte å ev...
	Jeg slutter meg selvfølgelig til vurderingene som komiteen gjør i innstillinga, men jeg mener det er bra at denne diskusjonen kommer. Jeg tror faktisk også det er bra for de mange veteranene vi har, som opplever at engasjementet deres fortsatt er ...
	Ingrid Fiskaa (SV) [12:35:36]: Afghanistan-oppdraget er, som fleire allereie har vore inne på, eit av dei største, mest omfattande og langvarige internasjonale oppdraga Noreg har delteke i etter den andre verdskrigen. I ein periode på 20 år, frå 20
	Noreg investerte mykje i eit land som var ganske ukjent for dei fleste av oss. Me investerte både i form av så mange av våre beste kvinner og menn og av politisk og økonomisk innsats. Alle som har bidrege, fortener ein stor takk.
	Samtidig kan ikkje resultatet seiast å stå i stil med dei uttalte måla, og det er viktig for oss å forstå dette betre. Det såkalla Godal-utvalet har evaluert mykje av dette, og det er grunn til òg å minna om kva den rapporten sa, når me no s...
	Godal-utvalet har samtidig ikkje evaluert heile den norske innsatsen. Åra frå 2015 og fram er ikkje omfatta. Det er difor behov for ei heilskapleg og uavhengig evaluering av heile tidsperioden, òg for å trekkja lærdomar av både militær og sivi...
	Med det tek eg opp forslaget frå SV saman med Raudt og Venstre.
	Presidenten [12:38:13]: Da har representanten Ingrid Fiskaa tatt opp det forslaget hun refererte til.
	Bjørnar Moxnes (R) [12:38:39]: Også jeg vil takke dem som bidro i Afghanistan, som ble sendt ut av det norske storting og regjeringen. Rødt var – og er – imot den krigen, men vi støtter jo at de som har blitt sendt ut, som har reist ut, skal få
	Krigen i Afghanistan inngår jo i den langvarige såkalte krigen mot terror, en krigføring som skapte humanitære katastrofer i en rekke land, i Afghanistan og ikke minst i Irak, og som dessverre ble en enorm suksess for terror og terrorisme. Den la...
	Norge har tidligere evaluert deltakelsen, men kun fram til 2014. Det betyr at det er sju års militær deltakelse som ikke har vært gjenstand for en gjennomgang i Stortinget. Dermed har vi ikke fått en, etter vårt syn, fullstendig og skikkelig eva...
	I etterkant av Godal-utvalget har Stortinget knesatt noen viktige prinsipper som må være på plass før utenlandsoppdrag. Det ble vedtatt også i behandlingen av Harberg-utvalgets rapport. Ved en ny vurdering av engasjementet vårt i Afghanistan, d...
	Ola Elvestuen (V) [12:42:07]: Jeg vil også starte innlegget med, på vegne av Venstre, å takke alle dem som tjenestegjorde i Afghanistan for Norge, og å minnes de ti norske soldatene som mistet livet i tjeneste der. Vi har også dyp medfølelse med d
	Venstre mener det er veldig viktig at hele engasjementet vårt i Afghanistan evalueres helhetlig og grundig. Vi må bygge opp en læringskultur som gjør Norge bedre forberedt når – og jeg tror nok vi må si når, ikke bare om – Norge igjen blir...
	Godal-utvalget ble nedsatt i november 2014 for å gjøre en helhetlig evaluering og trekke lærdom fra Norges militære og sivile innsats i Afghanistan i perioden fra 2001 til 2014. Venstre mener nå altså at det er på tide med en helhetlig evaluer...
	Selv om flere departementer har gjennomført egne evalueringer, er det likevel viktig å ha denne uavhengige utredningen. Jeg mener den også bør inneholde flere aspekter, i hvert fall fire. Det første er selvfølgelig Norges deltagelse i Resolute ...
	Så vil jeg se på noe annet – og dette handler ikke egentlig om ikke å få medhold, for jeg støtter selvfølgelig Venstres forslag, men i 2013 hadde Venstre et tilsvarende forslag om evaluering fram til 2011. Da ble det igangsatt ett år etter. ...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [12:45:43]: Jeg vil egentlig nøye meg med å si at jeg opplever at det som ble framført av bl.a. saksordføreren og komiteens flertall, er klokt. Jeg tror det er riktig og bra å ha en kultur for læring. Det er vikti
	Jeg la merke til at det ble sagt fra representanten Moxnes at det vi deltok i, var en del av krigen mot terror. Det er i og for seg riktig for elementer av det vi gjorde i begynnelsen, særlig operasjonen Enduring Freedom, som vi trakk oss ut av i 20...
	Jeg tror det er mye å lære her, som flere har sagt, også for framtidige operasjoner. Er det NATOs jobb å delta i denne type operasjoner, eller bør NATO konsentrere seg mer om det vi nå gjør, nemlig sikkerhet i egne områder? Hvis NATO gjør de...
	Presidenten [12:48:05]: Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 2.
	Interpellasjon fra representanten Mahmoud Farahmand til utenriksministeren:
	«Iran har i over fire tiår bidratt til uro og finansiering av terror i og utenfor Midtøsten. Regimet har brukt massive ressurser på å trene opp og utstyre diverse militser og terrororganisasjoner i regionen. Irans ondsinnede handlinger påvirker...
	Kan utenriksministeren bidra til å oppklare Norges posisjon med tanke på det iranske regimet og i særdeleshet den iranske revolusjonsgarden, og hvorvidt man har vurdert å sette IRGC på sanksjonslisten?»

	Mahmoud Farahmand (H) [12:49:13]: Dette kan bli en lang debattdag for utenriksministeren, og jeg takker for hans utholdenhet. Så til saken.
	Det er ikke mange år siden Iran ble omtalt som et land langt unna – et mer eller mindre mystisk land i det fjerne. Jeg må dessverre si at det ikke lenger er slik, og jeg sier «dessverre» med et tungt hjerte. Jeg er selv født i Iran av iranske ...
	Det er ikke intensjonen å gjøre denne interpellasjonen til en historieleksjon, men vi må nok snakke litt om Iran og det iranske regimets fortid før vi kan forstå den faren de utgjør i regionen – i dag og i framtiden.
	Siden revolusjonen i 1979 har Iran vært et betydelig uromoment i regionen. Allerede de første dagene etter den såkalt islamske revolusjonen var Irans intensjoner – for Iran, regionen og deres selvutnevnte fiender i Vesten – nokså klare. Gansk...
	I 1980, da Irak gikk til krig mot Iran, fikk revolusjonsgarden en større rolle i krigen for å beskytte Iran mot dens ytre fiender. Det startet med trening, finansiering og veiledning av diverse militante og bevæpnede grupper i Midtøsten. Opprette...
	Tusenvis av revolusjonsgardister har over tiårene blitt sendt til Sør-Libanon for å trene og veilede Hizbollah. Siden opprettelsen av Hizbollah har organisasjonen blitt den iranske revolusjonsgardens håndlangere for paramilitære operasjoner og t...
	Det som også er godt kjent, er at Iran støtter palestinske terrororganisasjoner som både Hamas og Islamsk jihad. I etterkant av de grufulle angrepene 7. oktober som ble gjennomført mot Israel, har det kommet fram flere uttalelser fra både Hamas ...
	Det kan virke som Iran og dets håndlangere kun holder på med sine herjinger i Midtøsten, men dessverre er det ikke slik. Det iranske regimets appetitt for å spre vold og terror er større enn som så. Helt siden revolusjonen i 1979 har Iran også...
	Jeg kan bl.a. nevne terrorangrepet i Argentina i 1994, hvor 85 mennesker ble drept og hundretalls ble skadet. Det var et bombeangrep mot et jødisk mål i Argentina. Senere, i 2012, skjedde det samme mot jødiske og israelske mål i Thailand. Vi har ...
	Det framkommer også at Iran er veldig delaktig i Russlands invasjonskrig i Ukraina. De leverer droner og missiler, og rundt ti eller elleve medlemmer av revolusjonsgarden er drept i tjeneste for russerne i Ukraina.
	De siste tiårene ser vi også at norske sikkerhetstjenester har et stadig større fokus på Iran. Det har gått så langt at norskiranere eller personer som har relasjoner til norskiranere, ikke lenger får sikkerhetsklareringer eller mister de klar...
	Så til selve spørsmålet: Kan utenriksministeren bidra til å oppklare Norges posisjon med tanke på det iranske regimet og i særdeleshet revolusjonsgarden, og hvorvidt man har vurdert å sette IRGC på sanksjonslisten?
	Utenriksminister Espen Barth Eide [12:54:32]: Jeg vil begynne med å takke representanten Farahmand for at han har tatt opp viktige spørsmål knyttet til Iran, Irans rolle i regionen og verden og Norges Midtøsten- politikk overfor Iran.
	Jeg synes representanten beskrev Irans aktiviteter både i og utenfor regionen på en god måte. Det er helt riktig som det ble nevnt, at våre sikkerhetstjenester, Etterretningstjenesten og PST, har et sterkt fokus på dette i sitt arbeid, noe som o...
	Det har vært mye snakk om andre deler av Midtøsten i vår forutgående debatt, og det er også riktig at Iran gjennomgående er alliert med nettopp de kreftene som mer moderate spillere ønsker å marginalisere.
	I Midtøsten er det et stort drama som pågår mellom det iranske regimet og en del sunniarabiske land, som f.eks. ønsker å støtte Fatah og PLO i kampen mot Hamas, som de også ser som en forlenget arm for Iran. På samme måte kan man si at det s...
	Det ble også nevnt at Irans støtte til Russland, som er stor og økende, med bl.a. droneteknologi som er blitt ganske avansert, er høyst problematisk, noe vi har gitt tydelig uttrykk for.
	Når det gjelder selve spørsmålet om Norge har vurdert å sette IRGC på sanksjonslisten, er det korte svaret på representantens spørsmål ja. Norge er allerede tilsluttet sanksjoner overfor IRGC. Norge har sluttet opp om EUs sanksjoner knyttet t...
	Over 100 juridiske og fysiske personer tilknyttet revolusjonsgarden – inkludert revolusjonsgardens gren for utenriksoperasjoner, Al Quds-styrken, revolusjonsgardens gren for intern undertrykkelse, den paramilitære Basij-styrken – rammes av dette...
	I tillegg er Iran underlagt våpenembargo, og sanksjonene forbyr også overføring av produkter, teknologi eller kunnskap som kan brukes til intern undertrykkelse. En rekke personer med tilknytning til revolusjonsgarden er også sanksjonert for sin b...
	Norge har diplomatiske relasjoner med Iran. Vi mener det er riktig å ha dialog med Iran om en rekke regionale og globale spørsmål, herunder spørsmål om menneskerettighetssituasjonen i Iran, som vi systematisk tar opp når vi har møter med Iran.
	Iran har nettopp engasjert seg sterkt utenfor regionen og ofte på en måte vi ikke setter pris på, men det er igjen en grunn til at det er riktig at man har denne kontakten og er i stand til å forstå og også forsøke å påvirke det som tross al...
	Forholdet til Iran er derfor krevende. Jeg mener det er viktig å ha denne dialogen, men jeg er også glad for at jeg kan svare ja på hovedspørsmålet – her er det en rekke sanksjonstiltak vi har sluttet oss til. Det er riktig, og kommer det fler...
	Mahmoud Farahmand (H) [12:59:17]: Jeg vil takke utenriksministeren for svaret og bekreftelsen på at både Al Quds-enheten, basij-militsen og andre deler av revolusjonsgarden er på sanksjonslisten.
	Grunnen til at jeg stiller dette spørsmålet, er at det er ingen tvil om at det som svir hos det iranske regimet og hos revolusjonsgarden, er nettopp disse sanksjonene, og det gir de helt klart uttrykk for. Om jeg skulle dratt dette litt lenger, vil...
	Så må jeg legge til at jeg ikke er imot dialoglinjen. Jeg tror dialog må til, og jeg tror vi må være i dialog med Iran, for det kommer endringer i Iran. Etter at dette regimet har forsvunnet, vil det oppstå et nytt Iran som er mer demokratisk r...
	Det jeg derimot stiller spørsmål ved, er det samme som representanten Elvestuen var inne på i forrige debatt: resultatene av dialogen med Iran. Har ting i Iran blitt bedre? Ser vi et Iran som innretter seg mer etter internasjonal lov og rett? Ser ...
	Avslutningsvis må jeg legge til i dette innlegget, som utenriksministeren også er inne på, at Irans aktivitet øker, ikke bare i Vesten. Vi ser nå også at Iran er sterkt til stede i en rekke afrikanske land sør for Sahara. Senest for noen uker ...
	Uansett: Jeg takker for svaret, og så ser jeg fram til resten av debatten.
	Ingrid Fiskaa hadde her teke over presidentplassen.

	Utenriksminister Espen Barth Eide [13:01:51]: Det er liten grad av uenighet, så det er ikke så veldig mye å kommentere utover at det er viktig å understreke at når vi mener at dialog er riktig, er ikke det nødvendigvis mulig å måle opp mot umidd
	Det er viktig for oss at vi går sammen, i dette tilfellet ved at vi følger EUs sanksjoner. Norge har ikke egne sanksjoner. Jeg er kjent med at f.eks. Canada har innført sine egne. De har jo en litt annen situasjon enn oss. Vi har nå valgt å legg...
	Og så bare en liten refleksjon over den enigheten jeg forstår jeg har med representanten Farahmand: Tematikken Israel–Palestina og krigen i Gaza er veldig tydelig til stede i store deler av verden, og i det veldig dramatiske bakteppet som det har...
	Ola Borten Moe (Sp) [13:04:22]: Det er ingen reell uenighet her, men jeg vil også takke for at spørsmålet tas opp. Jeg tror vårt blikk på Midtøsten er for lite preget av Iran. Iran fortjener større oppmerksomhet for den utvetydig negative rollen 
	Jeg har lyst til å nevne én ting til på sanksjonslisten. Det har tidligere vært veldig sterke restriksjoner på Irans eksport av olje. Det er en av de store inntektskildene til regimet. Det ble lettet litt, og den iranske oljeproduksjonen, med ti...
	Et annet spørsmål som kommer på toppen av dette, er hvor verden i stort henter oljen sin. Også i vårt eget land diskuterer vi fra tid til annen – ganske ofte, og oftere enn jeg setter pris på – om vi ikke bør slutte å produsere olje. Jeg ...
	Ola Elvestuen (V) [13:07:01]: Jeg vil også begynne med å takke for at denne interpellasjonen gjennomføres, og at dette spørsmålet tas opp. Og jeg vil også slutte meg til at det er veldig bra at Norge følger EUs sanksjoner mot revolusjonsgarden, o
	Den rollen Iran har for å støtte opp under en bevegelse eller uro i Midtøsten, er godt beskrevet, enten det gjelder houthiene, Hamas, Hizbollah eller grupperingene i Syria, der de undergraver muligheten for en mer demokratisk utvikling i Irak, hvo...
	I diskusjonen om dialog kontra å legge press på, så er i hvert fall jeg overbevist om at det er i sanksjonssporet det må legges mer press på Iran, og Norge må gjøre det sammen med andre land, for situasjonen i Iran blir også verre. Antallet h...
	Spørsmålet blir en vurdering av om den dialogen og det å ha kontakt med det iranske regimet i det hele tatt gir resultater, hvis vi ser tilbake på utviklingen. Og jeg må si at det er lite som tyder på det, og det vi trenger å se. Det er et Ira...
	Mahmoud Farahmand (H) [13:11:39]: Jeg vil starte med å takke representantene Borten Moe og Elvestuen for å ha deltatt i denne interpellasjonen. Det er ikke alltid et mål i seg selv å stå her og være uenige. Jeg tror det også er viktig å vise at 
	Representanten Borten Moe pekte på en viktig sak, og det er Irans evne til å eksportere olje og gass. Det er nok sant. Irans evne til å eksportere olje og gass har økt fordi vi har sluppet opp på sanksjonene. Samtidig må jeg si at i den periode...
	Representanten Elvestuen påpekte noe vesentlig: at vi skal være pådrivere. Det er jeg faktisk helt enig med representanten Elvestuen i. Vi kan være litt mer proaktive og litt mer pådrivere for å få økt sanksjonstrykket. Der snakker jeg om må...
	Vi må ha med oss et annet viktig punkt her. Det jeg bruker å si, er at revolusjonsgenerasjonen er i ferd med å dø ut i Iran. Den siste gjenlevende av de store revolusjonære i Iran – Khamenei, han som leder landet nå – begynner å bli gammel...
	Så er det dette med valgdeltagelse, som også er blitt påpekt. Den har vært lav. Jeg har ikke fokusert på de innenrikspolitiske forholdene i Iran, men det er nok helt sant. Det har vært valg der, og det var nesten ingen som deltok. Jeg tror det ...
	Avslutningsvis vil jeg takke for deltagelsen i interpellasjonen, som jeg sa tidligere her. Samtidig er det et ønske jeg har, at vi er litt mer proaktive og litt sterkere i vår ordbruk mot Iran for å sende helt klare signaler til den iranske diaspo...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [13:14:28]: Jeg kunne nesten latt være å ta ordet, for jeg opplevde at representanten Farahmand oppsummerte veldig godt på slutten at man må være tydelig gjennom både sanksjoner og dialog. Det mener jeg er viktig,
	Jeg tenker det også kan være lurt å legge seg de ordene fra interpellanten på hjertet for Elvestuen og Venstre, for Venstres svar på de fleste spørsmål er for tiden mer sanksjoner eller mindre kontakt. Jeg tror man kommer lengst med en kombina...
	Jeg er litt overrasket over at ingen har vært inne på atomavtalen som Obama fikk til, men som Trump trakk seg fra. Der hadde man faktisk en sammenheng mellom sanksjonslettelse og noe som var svært viktig for verden, nemlig at Iran faktisk ga opp s...
	Det var også litt av grunnen til at man åpnet opp for oljeeksport igjen. Nå kommer man litt i et limbo, for man hadde åpnet på grunn av en avtale, og så er det USA som trekker seg. Hva man da gjør, er et litt åpent og krevende spørsmål, for...
	Konklusjonen fra min side er at vi definitivt skal ha et tydelig press og snakke klart om det som skjer i Iran, og det Iran gjør. Jeg opplever at interpellanten er enig i at det er viktig at man også på en meningsfylt måte har en dialog, for Iran...
	Presidenten [13:17:00]: Debatten i sak nr. 3 er dermed avslutta.
	Redegjørelse av justis- og beredskapsministeren om NSM-rapporten (Det vil bli foreslått debatt umiddelbart etter redegjørelsen)

	Statsråd Emilie Mehl [13:17:35]: Først vil jeg takke for muligheten til å orientere om sentrale funn fra rapporten «NSMs leie av Snarøyveien 36», som jeg fikk overlevert fredag 1. mars. Rapporten ble levert til meg av utvalgets leder, tidligere se
	Som Stortinget er gjort kjent med i Prop. 34 S for 2023–2024 og i min redegjørelse 16. januar 2024, inngikk NSM i forbindelse med inngåelse av avtale om leie av nye lokaler på Fornebu i Snarøyveien 36 ulovlige låneavtaler på til sammen 200 mi...
	Både jeg, departementet og regjeringen har tatt dette på største alvor. Vi satte umiddelbart i gang tiltak for å rydde opp. Ett av tiltakene var å raskt beslutte at saken måtte gjennomgås av et uavhengig utvalg. Det var viktig å få klarhet i...
	Regjeringen satte ned dette utvalget 15. desember 2023. Utvalget har jobbet raskt og leverte rapporten innen fristen 1. mars. Jeg oversendte rapporten til Stortinget samme dag som den ble mottatt, og samtidig ba jeg Stortinget om å få holde en rede...
	Da jeg orienterte Stortinget om saken 16. januar i år, kunne jeg gi et overordnet bilde basert på det vi visste på daværende tidspunkt. Gjennom utvalgets rapport har vi nå et godt bilde, og jeg vil nå redegjøre for dette.
	Rapporten inneholder syv kapitler. I kapitlene 1–3 redegjør utvalget generelt om utredningsoppdraget, om Nasjonal sikkerhetsmyndighet og om relevant regelverk i staten om leiekontrakter. Utvalget har gitt en utfyllende beskrivelse av hendelsesforl...
	Når det gjelder lånet: Rapporten bekrefter at «reelt sett var det utvilsomt et lån». Utvalget poengterer også at en slik låneavtale er annerledes enn en avtale om investeringsleie, slik jeg også beskrev saken i min redegjørelse for Stortinge...
	Jeg vil bruke hoveddelen av redegjørelsen til å belyse utvalgets vurderinger i kapittel 6 og tilrådinger i kapittel 7, og komme inn på enkelte andre deler av rapporten eller øvrige opplysninger der det er relevant.
	Jeg var både i tilknytning til framleggelsen av Prop. 34 S for 2023–2024 og i redegjørelsen 16. januar klar på at det fortsatt var uavklarte forhold i saken, og at det var viktig å få opplyst alle relevante forhold. Vi har nå fått en systema...
	Jeg vil gå over til utvalgets funn, før jeg kommer inn på deres tilrådinger.
	Utvalget har en detaljert gjennomgang av hendelsesforløpet i saken, helt fra ansvaret for NSM ble overført fra Forsvarsdepartementet til Justis- og beredskapsdepartementet i 2019, til Prop. 34 S for 2023–2024 ble lagt fram. Utvalgets leder pekte ...
	Min vurdering er at det er viktig og riktig å være klar på at flere sider ved denne saken kunne vært håndtert på en annen måte, også i perioden etter at jeg tiltrådte som statsråd. Departementet kunne etterspurt mer informasjon på ulike ti...
	«NSM brøt sin plikt til å opplyse JD til riktig tid om leiekontraktens presise innhold og senere om de sviktende økonomiske forutsetningene for kontrakten.»

	Som jeg vil komme tilbake til, er det sentralt for meg og regjeringen å iverksette tiltak for å forebygge at noe slikt kan skje igjen.
	Jeg vil nå gå nærmere inn på de ulike vurderingene og tilrådingene fra utvalget. I tråd med rapporten begynner jeg med å orientere om det som knytter seg til NSM. Utvalget peker på 14 momenter knyttet til NSM:
	1. NSM tok opp lån på inntil 200 mill. kr fra utleier. NSM har ikke adgang til å låne.
	2. NSM hadde heller ikke dekning i de gjeldende budsjetter for de samlede leie- og lånekostnadene de påtok seg, slik regelverket sier det skal være.
	3. Leiekontrakten ble underskrevet før Justis- og beredskapsdepartementet hadde behandlet saken ferdig.
	4. NSM brøt sin plikt til å opplyse til riktig tid Justis- og beredskapsdepartementet om leiekontraktens presise innhold og om de sviktende økonomiske forutsetningene for kontrakten.
	5. Beslutningsgrunnlaget i NSM var verken fullstendig eller korrekt og heller ikke kvalitetssikret eller forstått på ledernivå.
	6. Bygge- og leiesaksinstruksen, som sier at før avtalen inngås, skal alle relevante forhold være avklart og vurdert, ble brutt.
	7. Leiekontrakten ble undertegnet før vedlegget med tilleggsavtalen om særtilpasninger, lån og investeringer var utarbeidet.
	8. Det var også øvrig svikt i saksbehandlingen i NSM ved inngåelse av leie- og lånekontrakten.
	9. NSM brukte ikke Statsbygg som rådgiver, slik de har plikt til.
	10. Lånet er delvis brukt til å finansiere investeringer som NSM har bedt om bevilgninger til, altså satsingsforslag. De har ikke avventet og forholdt seg til regjeringens og Stortingets prioriteringer.
	11. NSMs årsregnskap for 2022 gir ikke et dekkende bilde, og regnskapsføring for 2023 må være i tråd med økonomiregelverket.
	12. Det ble lagt vekt på å skape ett NSM, men visjonen ble ikke fulgt opp med en plan eller prosjekt for å utvikle organisasjonen.
	13. Samlingen av NSM var ikke tilstrekkelig forankret i egen organisasjon.
	14. Flyttingen var ikke tilstrekkelig forankret i de to styrende departementene.

	Utvalgets rapport fastslår at det ikke er tvil om at ledelsen i NSM bærer ansvaret for låneopptaket og den økonomiske situasjonen de kom i. «De var arkitektene bak det hele», skriver utvalget. Jeg siterer:
	«Utvalget bemerker at ved undertegnelse av leiekontrakten diskuterte ledelsen bare risikoen for direktøren ved å undertegne før JD hadde gitt klarsignal, og ikke risikoen ved de økonomiske forutsetningene og selve låneavtalen. Dette er det vans...

	Og videre:
	«I flere av saksframleggene om flyttingen har flytteprosjektet og administrasjonen i NSM påpekt risiko. Ledelsen har likevel gått videre og økt ambisjonen underveis i prosessen.»

	Utvalget kommer deretter inn på forhold i Justis- og beredskapsdepartementet. Som tidligere sagt plasserer utvalget ansvaret for låneopptaket og den økonomiske situasjonen de kom i, hos ledelsen i NSM. Under Justis- og beredskapsdepartementet skri...
	«Det er likevel grunn til å påpeke ulike forhold ved departementets saksbehandling og den nærmere dialog med NSM i den aktuelle saken.»

	Utvalget trekker deretter fram fem forhold:
	1. Justisdepartementet burde ha satt seg bedre inn i den økonomiske og administrative styringen i NSM ved overføringen fra Forsvarsdepartementet i 2019, og forberedt lederskiftet i 2021 bedre.
	2. Justisdepartementet burde satt seg godt inn i hvilken rådgivning Statsbygg gir i hele prosessen med å inngå leiekontrakter, og fulgt opp kravet fra mars 2020 om at Statsbygg skal bli brukt som rådgiver ved inngåelse av alle leiekontrakter med...
	3. Justisdepartementet kunne bidratt til fortgang i saksbehandlingen i NSM i 2021 og fulgt opp saken i de faste etatsstyringsmøtene med NSM.
	4. Justisdepartementet burde fulgt bedre opp sitt eget oppdragsbrev av oktober 2020 og bedt om og vurdert leiekontrakten.
	5. Justisdepartementet burde ha søkt mer kunnskap om kostnadene ved nytt bygg.

	Til punkt 1: Når det gjelder overføringen av det administrative ansvaret fra Forsvarsdepartementet til Justis- og beredskapsdepartementet, skjedde dette i statsråd 22. januar 2019, samtidig med etableringen av en ny post som samfunnssikkerhetsmini...
	«Overføringen av det administrative ansvaret for NSM kom overraskende på både administrasjonen i de to departementene og direktoratet.»

	Utvalget skriver også at:
	«(…) JD burde skaffet seg bedre kjennskap til organisasjonens faglige og administrative kompetanse og kapasitet da de fikk ansvaret for virksomheten.»

	Hvilke vurderinger som ble gjort før, under og etter denne endringen, og hva som er bakgrunnen for dette, kjenner jeg ikke til.
	Når det gjelder lederskiftet i NSM i 2021, skriver utvalget at Justisdepartementet kunne ha forsikret seg om, eventuelt ved egen opplæring, at ny leder var rustet til å styre virksomheten løpende, herunder å kontrollere NSMs økonomi. Ny direkt...
	Jeg velger å redegjøre for punktene 2, 3 og 4 samlet.
	Utvalget skriver at hvis NSM hadde brukt Statsbygg som rådgiver og fulgt deres tilhørende retningslinjer, slik de var pålagt, ville opptak av lån ikke kunne skjedd og andre feil vært unngått. Jeg vil sørge for at mitt departement følger opp a...
	Jeg merker meg også at utvalget skriver at styringsdokumentene fra Justis- og beredskapsdepartementet til NSM i det vesentlige er tydelige og, så langt utvalget har vurdert, i tråd med gjeldende regelverk i staten. Videre skriver de at oppdragsbre...
	Justis- og beredskapsdepartementet la til grunn at NSM innhentet bistand fra Statsbygg som pålagt, og som NSM beskrev i brev til Justis- og beredskapsdepartementet av 18. november 2021. Videre la vi til grunn at NSM ville følge de eventuelle anbefa...
	Når det gjelder punkt 5, om kostnadene ved nytt bygg, og den betydelige veksten i antall ansatte som NSM gjennomførte uten budsjettmessig dekning, fastslår utvalget at dette var preget av direktoratets egen vurdering og vektlegging av de sikkerhet...
	Jeg registrerer at utvalget også viser til at departementet i en e-post datert 21. mars 2022, i forbindelse med arbeidet med den såkalte Ukraina-proposisjonen, tok et tydelig forbehold og ba NSM planlegge ut fra 2022-rammen. I ettertid ser vi at de...
	Digitaliserings- og forvaltningsdepartementet og Statsbygg er også omtalt i rapporten. Når det gjelder Digitaliserings- og forvaltningsdepartementets ansvarsområde, har utvalget følgende vurderinger om endringer i statens bygge- og leiestrategi:
	– Benytt formålsbygg når staten har et sikkert, langsiktig og stort arealbehov, og også når det kreves særskilte sikkerhetsbehov som utløser store investeringer.
	– Når et leiebygg må tilpasses på grunn av sikkerhet med videre med en stor investering, bør investeringer finansieres direkte gjennom bevilgning og ikke gjennom framtidig leie.
	– Ordningen for brukerfinansierte prosjekter (kurantordningen) i statsbudsjettet bør endres slik at den kan finansiere større tilpasninger i leiebygg, og rammen i den årlige investeringsfullmakten fra Stortinget for ordningen settes noe opp.
	– Bygge- og leiesaksinstruksen, som blir vedtatt ved kongelig resolusjon, bør inkludere at Statsbygg skal brukes som rådgiver ved inngåelse av større leiekontrakter, og at deres retningslinjer for leiekontrakter skal følges av alle statlige vi...

	Utvalget kommer også med en vurdering til Finansdepartementet. Finansdepartementet bør tydeliggjøre vilkår for fullmakten om å inngå leieavtaler utover budsjettåret.
	Utvalgets rapport er oversendt til de nevnte departementene, og jeg har hatt dialog med finansministeren og digitaliserings- og forvaltningsministeren, som vil gå inn og vurdere anbefalingene fra utvalget på sine områder.
	Utvalget kommer med syv konkrete tilrådinger. Jeg vil nå gå gjennom dem og si noe om hvordan de følges opp.
	Det første punktet er: «NSM må gjennomgå styrings- og forvaltningspraksis». Det er beskikket en midlertidig direktør i NSM for en periode på seks måneder. Direktøren tiltrådte 2. januar i år. Jeg vil understreke at Justis- og beredskapsdep...
	Forsvarsdepartementet og Justis- og beredskapsdepartementet har gjennomgått alle husleieavtaler inngått av NSM de siste ti årene. Det er ikke avdekket leieavtaler med opsjoner på lån tilsvarende leie- og låneavtalene tilknyttet Snarøyveien 36.
	Utvalget tilrår videre, i punkt 2: «JD bør så snart som mulig få vurdert de administrative og økonomiske funksjonene i NSM, og herunder fullmakter ute i organisasjonen til å pådra utgifter». I tildelingsbrev til NSM for 2024 er budsjettfullm...
	Utvalgets tilråding i punkt 3 er: «JD bør vurdere en ekstern gjennomgang av NSM». Utvalget utdyper dette med også å vise til at Justis- og beredskapsdepartementet ikke fikk nøye vurdert NSMs samlede virksomhet og organisasjon i 2019. Utvalget ...
	NSM har over tid fått tilført mange nye oppgaver, noe som gjenspeiles i en virksomhet som har vokst, og som er lokalisert flere steder. NSM har et svært viktig samfunnsoppdrag som er forsterket i den krevende sikkerhetspolitiske situasjonen vi er i.
	Utvalget tilrår i punkt 4: «Det bør vurderes om NSM bør nevnes i sikkerhetsloven». Jeg vil i forbindelse med den eksterne gjennomgangen vurdere utvalgets forslag om at NSM bør nevnes i sikkerhetsloven, eller om det er hensiktsmessig å oppretth...
	I punkt 5 tilrår utvalget: «Budsjettstyring gjennom årlige budsjetter. Unngå kontinuerlige budsjettprosesser om tillegg gjennom året». Dette vil jeg også ta med meg i det videre arbeidet framover.
	Og i punkt 6: «FIN bør tydeliggjøre vilkår for fullmakten om å inngå leieavtaler utover budsjettåret». Som jeg opplyste tidligere, har jeg hatt dialog med finansministeren, som vil gå inn i anbefalingene og tilrådingene fra utvalget på sin...
	Punkt 7 gjelder statens bygge- og leiestrategi, og som opplyst har jeg også hatt dialog med digitaliserings- og forvaltningsministeren, som vil gå inn og vurdere anbefalingene og tilrådingene fra utvalget på sine områder.
	I Prop. 34 S for 2023–2024 ble det redegjort for tiltak som skulle igangsettes. Alle disse er enten fulgt opp eller i prosess. Jeg varslet Stortinget i Prop. 34 S for 2023–2024 at Justis- og beredskapsdepartementet vil gjennomgå egne rutiner inn...
	NSM følges tett opp av Justis- og beredskapsdepartementet og Forsvarsdepartementet gjennom månedlige styringsmøter med fokus på økonomistyring og internkontroll.
	NSM-saken viser at det er behov for å sikre høy oppmerksomhet om økonomi- og etatsstyringen i departementet. Jeg har derfor besluttet at departementets arbeid for å sikre enhetlig og kvalitetssikrede etatsstyrings- og budsjettprosesser mellom dep...
	Beskikkelsen av midlertidig direktør er i påvente av kunngjøring og tiltredelse av en ny fast direktør i NSM. Departementet har påbegynt arbeidet med dette, og stillingen er nå utlyst. I ansettelsen av en ny, fast direktør for NSM vil departem...
	Jeg vil til slutt si noe om status for økonomisituasjonen i NSM.
	Det framkommer av utvalgets rapport at NSM tok opp lån for å finansiere investeringer som de ikke hadde budsjettmessig dekning for. Dette lånet innfris, jf. Prop. 34 S for 2023–2024 og Innst. 150 S for 2023–2024, i tråd med Stortingets vedtak.
	Den 21. desember 2023 gjennomførte NSM en innbetaling av utestående lånebeløp på 147,2 mill. kr, inkludert renter, til långiver. Fakturaer eller endelige forpliktelser som ikke var forfalt, men som utvilsomt ville inngått i lånet med utleier,...
	Det framkommer også i rapporten at NSM har pådratt seg driftsutgifter som binder opp budsjettet for 2024. Som jeg har vært inne på, har rapporten avdekket store svakheter ved økonomistyringen i NSM etter lederskiftet i 2021, noe som gjorde særl...
	Da det ulovlige lånet ble avdekket, hadde Justis- og beredskapsdepartementet allerede hatt forsterket økonomioppfølging av NSM fra juni 2023. Det ble gjennomført månedlige etatsstyringsmøter med fokus på økonomi- og internkontroll, med sikte ...
	Mitt departement og Forsvarsdepartementet er også i gang med å gjennomgå budsjettutviklingen i NSM, herunder stillingsveksten. Utvalgslederen la som nevnt vekt på et hendelsesforløp tilbake til 2019, og at flere feil har blitt gjort. Jeg ser det...
	Til slutt vil jeg si at det er viktig å legge til rette for at de ansatte i NSM fortsatt skal levere bra på det svært viktige samfunnsoppdraget de har. NSM har en helt sentral rolle i det forebyggende arbeidet. NSM skal få fortsette å fokusere p...
	Presidenten [13:44:22]: Presidenten vil no, i tråd med Stortingets forretningsorden § 45, opna for ein kommentarrunde, avgrensa til eitt innlegg på inntil 5 minutt frå kvar partigruppe og avsluttande innlegg frå statsråden.
	Frode Jacobsen (A) [13:44:54]: Takk til statsråden for hennes andre redegjørelse om denne saken her i Stortinget.
	Arbeiderpartiet setter pris på at Stortinget har blitt løpende orientert om situasjonen hele veien. Det var svært mange ubesvarte spørsmål da saken ble kjent. Mange av disse har nå blitt besvart av Gjedrem-utvalget. Takk til dem for raskt og go...
	Rapporten har nå blitt overlevert til kontrollkomiteen for videre oppfølging. Vi ser fram til å gå gjennom funn og anbefalinger på en ordentlig måte. Rapporten er grundig og omfattende og peker på flere viktige forhold:
	– Utvalget har gitt en utfyllende beskrivelse av hendelsesforløpet i tråd med statsrådens redegjørelse her i Stortinget den 16. januar.
	– Utvalget skriver at NSMs inngåelse av låneavtalene var et brudd på Grunnloven § 75 d og brudd på Stortingets bevilgningsreglement § 6 første ledd.
	– Utvalget er tydelig på at Justisdepartementet burde ha satt seg bedre inn i den økonomiske og administrative styringen i NSM ved overføringen fra Forsvarsdepartementet i 2019 og forberedt lederskiftet i 2021 bedre.
	– Justisdepartementet burde satt seg godt inn i hvilken rådgivning Statsbygg gir i hele prosessen med å inngå leiekontrakter og fulgt opp kravet fra mars 2020 om at Statsbygg skulle bli brukt som rådgiver ved inngåelse av alle leiekontrakter m...
	– Utvalget skriver også at NSM oversendte endelig leiekontrakt og låneavtaler til Justis- og beredskapsdepartementet først i november 2023, slik statsråden tidlig opplyste Stortinget om. Leiekontrakten ble også underskrevet før Justisdepartem...
	– NSM brøt sin plikt til å opplyse Justisdepartementet til riktig tid om leiekontraktens presise innhold og senere om de sviktende økonomiske forutsetningene for kontrakten.

	Det er bra at vi har fått en systematisk gjennomgang, som kan danne grunnlag for ytterligere tiltak i NSM, i Justisdepartementet og andre departement. Vi er trygge på at de respektive statsråder følger opp anbefalingene og kommer tilbake til Stor...
	I dagens situasjon har NSM en sentral rolle for å trygge befolkningen og landet vårt. Det er viktig at NSM får ro til å jobbe med å beskytte våre nasjonale sikkerhetsverdier.
	Peter Frølich (H) [13:47:36]: Både Gjedrem-rapporten og redegjørelsen fra statsråden viser med tydelighet hvorfor denne saken har havnet i nettopp kontrollkomiteen. Det var vel kommentator i NRK, Lars Nehru Sand, som kalte dette for en stor forvaltn
	Gjedrem-utvalget finner flere feil på NSMs side. De plasserer ansvaret – iallfall mange deler av ansvaret – i etaten eller hos dens ledelse. Vi snakker om brudd på fullmakter. Vi snakker om låneopptak i strid med Grunnloven, mangel på økonom...
	Etter statsrådens redegjørelse i januar var det en klar forventning i denne salen at også Justisdepartementets rolle skulle ettergås. Det er gjort av Gjedrem-utvalget, og dommen er ganske hard. Fra før husker vi brevet fra Finansdepartementet, s...
	«Basert på forelagt dokumentasjon er FINs vurdering at det også påhviler JD et ansvar i saken, og at spørsmål og tettere oppfølging fra etatstyrer på et tidligere tidspunkt kunne ha bidratt til å avdekke, og ev. avverge, regelbrudd i saken.»

	Dette gir Gjedrem-utvalget sin tilslutning til, og de følger opp med å si at Justisdepartementet burde gjennomgått leiekontrakten. Istedenfor valgte de å delegere. Økonomikontrollen får mye kritikk. Granskningsutvalget peker på den litt påfal...
	Som Høyre sa veldig tydelig i forbindelse med redegjørelsen i januar, er det helt åpenbart at i et stort statsapparat kan også store feil skje. Det vesentlige spørsmålet for Stortinget blir da hvilken aktsomhet som er utvist, hvilken styring og...
	Det vi vet nå, er at med all tydelighet begynte ting å gå galt i NSM rundt 2022. Statsråden har tidligere vært sentral i undersøkelsen av f.eks. Bergen Engines-saken, og stilte den gangen veldig høye krav til den politiske ledelsens etatsstyri...
	Nils T. Bjørke (Sp) [13:52:50]: Eg set pris på statsråden sitt initiativ til å koma og orientera om utvalet sine konklusjonar og det vidare arbeidet so raskt. Slik held statsråden fram med naudsynt openheit i ei so alvorleg sak.
	Utvalet peiker på at Justisdepartementet burde ha sett seg betre inn i den økonomiske og administrative styringa i NSM ved overføringa frå Forsvarsdepartementet i 2019. Departementet burde òg ha førebudd leiarskiftet i 2021 betre. Overføringa ...
	«Overføringen av det administrative ansvaret for NSM kom overraskende på både administrasjonen i de to departementene og direktoratet.»

	Det er ikkje tvil om at det er statsråden sitt ansvar, men ei slik overføring, utan førebuing og planlegging, kan seia noko om grunnen til mange av dei tinga som har vorte utfordra her.
	Som eg sa i debatten i januar, skal det ikkje vera tvil om at alle leiarar i staten skal handtera løyvingar frå Stortinget i tråd med det statlege regelverket. Rapporten frå utvalet syner ein etat som har teke seg til rette og ikkje fylgt regelve...
	Det er naudsynt at statsråden no tek tak i desse utfordringane. Eg støttar utvalet si tilråding om at i tilfelle der staten har eit sikkert, langsiktig og stort arealbehov og det samstundes er særskilde tryggleiksbehov som utløyser store investe...
	Presidenten [13:55:07]: Det blir då ein pause i møtet for å gå til votering.
	Presidenten [14:02:34]: Stortinget går til votering og startar med å votera over resten av sakene frå tysdag 5. mars, dagsorden nr. 56.
	Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Sofie Marhaug, Marie Sneve Martinussen og Geir Jørgensen om en rettferdig og planmessig omstilling til lavutslippssamfunnet (Innst. 203 S (2023–2024), jf...
	Presidenten: Under debatten er det sett fram ti forslag. Det er
	– forslaga nr. 1–4, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslag nr. 5, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre
	– forslag nr. 6, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslag nr. 7, frå Terje Halleland på vegner av Framstegspartiet
	– forslaga nr. 8 og 9, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti og Raudt
	– forslag nr. 10, frå Une Bastholm på vegner av Miljøpartiet Dei Grøne

	Det blir votert over forslag nr. 10, frå Miljøpartiet Dei Grøne. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen stoppe elektrifisering av olje- og gassinstallasjoner med kraft fra land, og pålegge olje- og gassektoren å fjerne alle sine klimagassutslipp ved hjelp av egen strømproduksjon offshore, CCS m.m.»

	Forslaget frå Miljøpartiet Dei Grøne blei med 99 røyster mot 1 røyst ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.03.24)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 9, frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge frem helhetlige klima- og energiplaner i form av en stortingsmelding hvert år. Meldingen bør inneholde regjeringens politikk for å nå langsiktige og kortsiktige mål, hvordan dette henger sammen med andre politi...

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt blei med 88 mot 12 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.03.42)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 8, frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen avslå nye søknader om elektrifisering av olje- og gassinstallasjoner med kraft fra land.»

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt blei med 87 mot 13 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.04.00)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 7, frå Framstegspartiet. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sørge for at det stilles krav om tilgjengelig erstatningskraft før søknader om elektrifisering av olje- og gassinstallasjoner med kraft fra land kan godkjennes.»

	Forslaget frå Framstegspartiet blei med 86 mot 14 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.04.17)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 6, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utarbeide bindende, helhetlige planer for arealbruk til havs i forbindelse med oppdateringen av forvaltningsplanene for norske havområder som skal legges frem for Stortinget i 2024.»

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne blei med 87 mot 13 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.04.35)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 5, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utarbeide prinsipper for strengere prioritering av knappe biomasseressurser. Prinsippene må sikre at kortsiktige utslippskutt ikke går på bekostning av globale og langsiktige klimamål, og at ressursene prioriteres der...

	Miljøpartiet Dei Grøne har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre blei med 82 mot 18 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.04.55)
	Presidenten: Det blir votert over forslaga nr. 1–4, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslag nr. 1 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utarbeide en strategi for sluttfasen av norsk petroleumsvirksomhet, og at denne legges frem for Stortinget senest i forbindelse med statsbudsjettet for 2025.»

	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen om ikke å gi ytterligere letetillatelser og utvinningstillatelser, eller godkjenne nye planer for utvinning og drift (PUD), eller anlegg og drift (PAD) etter petroleumsloven, inntil en strategi for sluttfasen av norsk pe...

	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sikre at forslag til ny nasjonal transportplan tar utgangspunkt i transportetterspørselen og transportsystemet i et lavutslippssamfunn i 2050.»

	Forslag nr. 4 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen gjennomføre en «klimavask» av relevante lover med sikte på å styrke klimahensynet. Dette skal ikke skje på bekostning av natur. Regjeringen bes melde tilbake til Stortinget om dette senest i forbindelse med statsbud...

	Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne blei med 82 mot 18 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 14.05.14)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Dokument 8:37 S (2023–2024) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Sofie Marhaug, Marie Sneve Martinussen og Geir Jørgensen om en rettferdig og planmessig omstilling til lavutslippssamfunnet – vedtas ikke.
	Presidenten: Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne har varsla at dei vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen blei vedteken med 84 mot 15 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 14.05.50)

	Innstilling fra finanskomiteen om Endringer i finansforetaksloven (utdelinger fra finansforetak mv.) (Innst. 204 L (2023–2024), jf. Prop. 13 L (2023–2024))
	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande vedtak til
	om endringer i finansforetaksloven (utdelinger fra finansforetak mv.)
	I
	I lov 10. april 2015 nr. 17 om finansforetak og finanskonsern gjøres følgende endringer:
	(3) Melding etter første eller annet ledd skal være en kopi av søknaden eller meldingen som sendes til finansforetakets eller datterforetakets hjemstatsmyndighet i annen EØS-stat.
	Aksjeloven § 8-1 annet ledd og § 8-4 og allmennaksjeloven § 8-1 annet ledd og § 8-4 gjelder ikke for finansforetak.
	(1) Etter at fordringer som nevnt i dekningsloven §§ 9-2 til 9-4 er dekket, skal følgende fordringer på foretak nevnt i § 20-1 første ledd dekkes i følgende rekkefølge, idet fordringer nevnt under samme nummer har innbyrdes lik rett:
	1. innskudd som er garantert etter finansforetaksloven § 19-4 og gjeld til innskuddsgarantiordningen etter finansforetaksloven § 19-12
	2. innskudd fra fysiske personer og små og mellomstore bedrifter som overstiger garantibeløpene i § 19-4
	3. alminnelig usikret gjeld uten særskilt prioritet samt innskudd fra store bedrifter som overstiger garantibeløpene i § 19-4
	4. gjeldsinstrumenter som oppfyller følgende vilkår:
	a) opprinnelig kontraktsfestet løpetid er minst ett år
	b) avtalevilkårene og prospekt utarbeidet i forbindelse med utstedelse angir lånets prioritet etter denne bestemmelsen
	c) instrumentene skal ikke være derivater eller inneholde innebygde derivater. Instrumenter med variabel rente avledet fra referanserente og gjeld notert i utenlandsk valuta skal ikke anses som innebygde derivater forutsatt at hovedstol, avdrag og r...

	5. kapitalinstrumenter som utgjør tilleggskapital etter § 14-1 annet ledd
	6. kapitalinstrumenter som utgjør annen godkjent kjernekapital etter § 14-1 annet ledd
	7. ren kjernekapital etter § 14-1 annet ledd.

	(2) Fordringer med opphav i et kapitalinstrument som kun delvis oppfyller vilkårene for å anses som ansvarlig kapital etter første ledd nr. 5, 6 eller 7, skal dekkes tilsvarende som kapitalinstrumenter som fullt ut kan medregnes som ansvarlig kapi...
	II
	1. Loven gjelder fra den tid Kongen bestemmer. Kongen kan sette i kraft de enkelte bestemmelsene til ulik tid.
	2. Departementet kan gi overgangsregler.

	Presidenten: Det blir votert over I § 4-1 tredje ledd og § 4-1 fjerde til sjette ledd.
	Sosialistisk Venstreparti og Raudt har varsla at dei vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen blei vedteken med 86 mot 13 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 14.06.26)
	Presidenten: Det blir votert over resten av I og II.
	Tilrådinga frå komiteen blei samrøystes vedteken.
	Presidenten: Det blir votert over overskrifta til lova og lova i det heile.
	Overskrifta til lova og lova i det heile blei samrøystes vedtekne.
	Presidenten: Lovvedtaket vil bli sett opp til andre gongs behandling i eit seinare møte i Stortinget.


	Innstilling fra finanskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Freddy André Øvstegård og Lars Haltbrekken om å redusere søppeleksporten (Innst. 205 S (2023–2024), jf. Dokument 8:34 S (2023–2024))
	Presidenten: Under debatten er det sett fram fire forslag. Det er
	– forslag nr. 1, frå Kari Elisabeth Kaski på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti
	– forslaga nr. 2–4, frå Sofie Marhaug på vegner av Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti

	Det blir votert over forslaga nr. 2–4, frå Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti.
	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede effektene på resirkulering, avfallsproduksjon og klimagassutslipp av dagens avgift på forbrenning av avfall, og komme tilbake til Stortinget med resultatene senest i statsbudsjettet for 2025.»

	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede alternative innretninger på avgift på forbrenning av avfall, deriblant at avgiften ilegges avfallsbesitter og ilegges alle typer avfall, inkludert avfall som eksporteres, og komme tilbake til Stortinget med forsl...

	Forslag nr. 4 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med forslag som utjevner forskjeller i CO2-kostnader mellom forskjellige avfallsanlegg som følge av at noen av anleggene i dag er inkludert i EUs kvotesystem. Forslaget forutsettes fremmet senes

	Forslaga frå Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti blei med 93 mot 7 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 14.07.28)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 1, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede og komme tilbake til Stortinget i forbindelse med revidert nasjonalbudsjett 2024 med forslag til en avgift på alt restavfall, også det som sendes ut av landet.»

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti blei med 84 mot 16 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.07.48)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Stortinget ber regjeringen evaluere dagens avgift på avfallsforbrenning og hvordan sikre likere konkurransevilkår mellom norske og utenlandske anlegg, utrede hvordan prising av avfall mest mulig effektivt kan bidra til å redusere globale utslipp, ...
	Tilrådinga frå komiteen blei samrøystes vedteken.
	Presidenten: Stortinget går då til votering i sakene nr. 1, 2 og 6 på dagens kart.

	Debatt om utenriksministerens utenrikspolitiske redegjørelse (Redegjørelsen holdt i Stortingets møte 5. mars 2024)
	Presidenten: Presidenten vil føreslå at utgreiinga frå utanriksministeren blir å leggja ved møteboka. – Det er vedteke.

	Innstilling fra utenriks- og forsvarskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Guri Melby, Ola Elvestuen, André N. Skjelstad og Alfred Jens Bjørlo om en uavhengig og helhetlig evaluering av Norges engasjement i Afghanistan (Innst...
	Presidenten: Under debatten er det sett fram tre forslag. Det er
	– forslag nr. 1, frå Ingrid Fiskaa på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre
	– forslaga nr. 2 og 3, frå Christian Tybring-Gjedde på vegner av Framstegspartiet

	Det blir votert over forslag nr. 3, frå Framstegspartiet. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen iverksette en ekstern evaluering av Norges håndtering av evakueringen av militære styrker og sivile fra Afghanistan i april 2021, hvor kriterier og ansvars- og myndighetsforhold presiseres.»

	Forslaget frå Framstegspartiet blei med 86 mot 14 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.09.02)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 2, frå Framstegspartiet. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen offentliggjøre Forsvarets evaluering av egen innsats under evakueringen fra Afghanistan i 2021.»

	Raudt har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Framstegspartiet blei med 82 mot 18 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.09.20)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 1, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen nedsette et utvalg som skal gjøre en uavhengig og helhetlig evaluering av og trekke lærdommer fra Norges militære og sivile innsats i Afghanistan i perioden 2015–2021, Utenriksdepartementets engasjement overfor Talib...

	Miljøpartiet Dei Grøne har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre blei med 82 mot 18 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.09.41)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Dokument 8:62 S (2023–2024) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Guri Melby, Ola Elvestuen, André N. Skjelstad og Alfred Jens Bjørlo om en uavhengig og helhetlig evaluering av Norges engasjement i Afghanistan – vedlegges protoko...
	Tilrådinga frå komiteen blei samrøystes vedteken.

	Referat
	1. (215) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Henrik Asheim, Anna Molberg, Aleksander Stokkebø, Mudassar Kapur, Sveinung Rotevatn og Dag-Inge Ulstein om å innføre inkluderingsmål i statlig og kommunalt arbeidsliv (Dokument 8:105 S (20...
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	Redegjørelse av justis- og beredskapsministeren om NSM-rapporten (Det vil bli foreslått debatt umiddelbart etter redegjørelsen)

	Presidenten [14:10:49]: Me held fram med debatten i sak nr. 4. Første talar er representanten Carl I. Hagen.
	Carl I. Hagen (FrP) [14:11:27]: La meg også først få lov til å takke justisministeren for redegjørelsen, hvor hun gikk grundig gjennom veldig mange saker i dette komplekset. Jeg merket meg også at hun brukte noe tid på å snakke om den litt eldre
	Jeg vil også si at det var fint at justisministeren satte ned Gjedrem-utvalget, og at det utvalget har gjort en god jobb innenfor fristen. Jeg takker også for det arbeidet som der er utført.
	Da jeg hørte på gjennomgangen fra Gjedrem på pressekonferansen, var det ett ord jeg tenkte på mot slutten, og det ordet var «ubegripelig». Det var feil på feil på feil gjort i NSM, og det var veldig mange av de tingene det er veldig vanskelig...
	Det er også litt ubegripelig at ikke Justisdepartementet i større grad oppfattet hva som skjedde i NSM. Det var jo en dialog, og de fikk på et tidspunkt et utkast til en leieavtale som man undertegnet, da en annen en. Det er litt rart at det ikke ...
	Det blir også interessant å få høre hva som er gjort for å forbedre den innsikt og kontroll som embetsverket og Justisdepartementet skal ha med de underliggende etater. Særlig tenker jeg da på at NSM hadde fått beskjed om at de skulle benytte...
	Jeg går også ut fra at kontrollkomiteen vil avholde en kontrollhøring om denne saken, basert på de to redegjørelsene fra statsråden. Det har jo nå vært massiv kritikk av ledelsen og den avgåtte direktør i NSM, og da synes jeg vi skylder ogs...
	Liv Kari Eskeland hadde her teke over presidentplassen.

	Audun Lysbakken (SV) [14:16:39]: Først en liten betraktning: Vi har hatt mange runder i det siste om ansvarskultur og hva ansvarskultur innebærer, hvor komiteen og Stortinget har understreket at det politiske ansvaret ikke trenger å være knyttet til
	Når det er sagt – for komiteens leder var også inne på det poenget jeg hadde tenkt å ta opp – er det klart at det likevel er relevant hva som skjedde under den forrige regjeringen med overføringen av NSM fra Forsvarsdepartementet til Justisd...
	Utvalgets kritikk mot NSM er krass. Det er uakseptabelt at et statlig direktorat har tatt opp lån uten fullmakt, inngått kontrakt uten å få den behandlet i Justisdepartementet, og jeg synes at statsrådens forslag om en ekstern gransking er fornu...
	Jeg vil også benytte anledningen til å takke justisministeren for at hun satte i gang Gjedrem-utvalget, det tror jeg var klokt, og for at hun nå har redegjort for Stortinget to ganger.
	Ved siden av å se på prosessen i NSM må kontrollkomiteen selvfølgelig gå inn i Justisdepartementets håndtering av saken, de kritiske bemerkningene som kom fra Finansdepartementet knyttet til Justisdepartementets eierstyring, og utvalgets konklu...
	I SV tenker vi at utvalget har kommet med en del kloke anbefalinger, også når det gjelder veien videre, f.eks. knyttet til fordelen ved at staten eier lokaler av denne typen framfor å leie. Det kan jo være en bra ting som kommer ut av dette. En s...
	Jeg kunne også godt tenke meg å høre justisministeren si noe rundt situasjonen i staten generelt, i den grad hun kan. Et av spørsmålene som har kommet opp, og som jeg synes det er naturlig at vi ser på, er: Hvor langt unna NSM sin praksis var d...
	Seher Aydar (R) [14:21:44]: Jeg vil også først takke statsråden for at hun kommer hit og redegjør for oss. Den siste tiden og spesielt det siste året har vært preget av debatter om tillit. Jeg tror en del av tillitsbyggingen handler om at vi tar d
	Det er veldig mye bra som er blitt sagt, og som jeg støtter. Jeg har lyst til å gå tilbake til at denne saken er så pass spesiell. Det er ikke hver dag en slik sak dukker opp hos oss – at en etat som NSM, en av våre hemmelige tjenester, har br...
	Det er viktig at alle steiner snus i denne saken. Rapporten fra Gjedrem-utvalget er en veldig viktig del av det. Dette er fremdeles en veldig alvorlig sak, noe utvalgets rapport tydelig understreker. Det er ingen tvil om at NSM som etat bærer hoveda...
	Etter at Gjedrem-utvalgets rapport ble lagt fram, satt jeg igjen med følelsen av at her er det noen voksne i Justisdepartementet som har meldt seg litt ut og overlatt NSM til å styre og stelle helt selv. Prosessen som har ført oss hit, bærer preg...
	Gjedrem-rapporten har også pekt på NSMs overgang fra å ha vært underlagt Forsvarsdepartementet til å bli underlagt Justisdepartementet og konkludert med at Justisdepartementet burde satt seg bedre inn i den økonomiske og administrative styringe...
	Rødt støtter, for så vidt i likhet med flere, utvalgets tilråding om at det settes i gang en bred og fullstendig gjennomgang av NSM med fokus på økonomistyring, administrasjon, kommunikasjon og kultur. En slik gjennomgang har vist seg å være ...
	Som jeg startet med, handler denne saken til syvende og sist om tillit. Det handler om folkets tillit til dem som styrer landet, om tilliten til etater som skal sørge for vår trygghet i samfunnet, om Stortingets tillit til at de summene som bevilge...
	Det aller viktigste er å erkjenne det ansvaret som Justisdepartementet og statsråden som øverste ansvarlige har, og samtidig sørge for at dette ikke gjentar seg. Den beste måten å sørge for det på er både en ordentlig opprydding og at alle a...
	Ingvild Wetrhus Thorsvik (V) [14:26:06]: Takk for redegjørelsen. Den saken vi snakker om her i dag, er rett og slett nærmest ufattelig. NSMs låneopptak er ikke bare et brudd på Stortingets grunnleggende bevilgningsreglement og Grunnloven. Det er en 
	Rapporten retter med rette svært skarp kritikk mot etaten, og i tillegg tyder rapporten på at Justisdepartementet har manglet tilstrekkelig kontroll over etaten. Rapporten vitner om en etat som har fått styre uten nødvendig politisk styring. NSM ...
	Som flere har vært inne på, peker rapporten særlig på fem områder hvor Justisdepartementet har forsømt denne etatsstyringen.
	Det første er at departementet burde ha fulgt opp bedre eget oppdragsbrev av oktober 2020, og burde bedt om og vurdert leiekontrakten. Det er just det som er noe av det jeg finner merkeligst ved denne saken. Justisdepartementet har altså vurdert de...
	Videre kunne Justisdepartementet fulgt opp saken i etatsstyringsmøtene med NSM, som justisministeren er inne på at på et tidspunkt var månedlige. Nettopp navnet «etatsstyringsmøte» er i seg selv ganske beskrivende for hva som burde foregå i d...
	Justisdepartementet kritiseres også for ikke å ha søkt mer kunnskap om kostnadene til nytt bygg. NSM har overfor departementet kun oppgitt nettotall – 2 mill. kr i økte leiekostnader. I Stortingets og regjeringens budsjettregelverk skal alt bru...
	Videre slås det fast at departementet burde satt seg inn i hvilken rådgivning Statsbygg gir, og sørget for at det kravet som ble innført av Solberg-regjeringen fra 2020, om at Statsbygg skal brukes som rådgiver ved denne typen leiekontrakter, f...
	Vi må også ta på alvor det rapporten peker på fra forrige periode. Samtidig er rapporten tydelig på at det var i 2022 det begynte å gå alvorlig galt – da krigen i Ukraina brøt ut og NSM ble tilført nye midler. De fikk penger til å ansette...
	Denne rapporten feller en knusende dom over Justisdepartementets manglende styring av NSM, men det er vitterlig justisministeren som er øverste politiske leder både for departementet og for NSM. Det er faktisk et lederansvar å ta ansvar, og jeg fo...
	Vi støtter også utvalgets anbefalinger, særlig om en ekstern gjennomgang, og vil gjerne høre litt mer om tidsaspektet for denne eksterne gjennomgangen.
	Statsråd Emilie Mehl [14:31:24]: Jeg vil takke for en fin runde, og jeg er igjen takknemlig for at jeg har hatt muligheten til å holde denne redegjørelsen for Stortinget. Jeg skal prøve å komme inn på noen av de spørsmålene som er blitt stilt.
	Jeg vil først si, som jeg også nevnte i redegjørelsen, at det har vært viktig å være åpen om dette fra start. Denne låneavtalen var helt ukjent for meg fram til november 2023. Vi trenger ikke gå gjennom historien på nytt etter to redegjøre...
	Jeg har formidlet det også før i dag, men Justisdepartementet og jeg som politisk leder der tar selvkritikk. Her er det mye vi kunne ha gjort annerledes under min tid, men det er heller ingen tvil om at dette har gått galt over mange år. Det har ...
	Når det gjelder ledelsen i NSM, som Fremskrittspartiet spurte om, har vi fått en ny midlertidig direktør i NSM som også har ansvar for å følge opp behovet for eventuelt videre oppfølging knyttet til personalspørsmål eller andre interne forho...
	Når det gjelder spørsmålet fra SV om hvor langt unna dette er en investeringspraksis, og om det er et større problem i staten: Vi har i løpet av den tiden som har gått, ikke funnet grunnlag for å tro at det finnes tilsvarende avtaler andre ste...
	Det er fortsatt mye som gjenstår. Jeg har i redegjørelsen pekt på hvordan dette følges opp, både i NSM, i Justisdepartementet og i andre departementer, så jeg trenger ikke gå inn på det på nytt. Uansett ser jeg også fram til å fortsette di...
	Presidenten [14:35:00]: Kommentarrunden er med det avslutta, og presidenten vil føreslå at utgreiinga frå justis- og beredskapsministeren om NSM-rapporten vert send kontroll- og konstitusjonskomiteen. – Det er vedteke.
	Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen om Riksrevisjonens kontroll med forvaltningen av statens interesser i selskaper – 2022 (Innst. 208 S (2023–2024), jf. Dokument 3:2 (2023–2024))

	Presidenten [14:35:43]: Etter ønske frå kontroll- og konstitusjonskomiteen vil presidenten ordna debatten slik: 5 minutt til kvar partigruppe og 5 minutt til medlemer av regjeringa.
	Vidare vil det – innanfor den fordelte taletida – verta gjeve anledning til replikkordskifte på inntil seks replikkar med svar etter innlegg frå medlemene av regjeringa, og dei som måtte teikna seg på talarlista utover den fordelte taletida, ...
	Audun Lysbakken (SV) [14:36:14] (ordfører for saken): La meg først få takke Riksrevisjonen for arbeidet med den årlige beretningen om kontroll med statlige selskaper.
	Kontrollen for 2022 har omfattet forvaltningen av statens interesser under 12 departementer og gjelder 43 heleide aksjeselskaper, 24 deleide aksjeselskaper, 1 ansvarlig selskap med delt ansvar, 6 allmennaksjeselskaper, 8 statsforetak, 4 regionale hel...
	Riksrevisjonen redegjør for sin oppfølging av tidligere rapporterte undersøkelser, noe komiteen understreker viktigheten av i innstillingen. Det er også fulgt opp fire undersøkelser som tidligere er rapportert i årlige beretninger. Av disse er ...
	De som avsluttes, er undersøkelsene om helseforetakenes håndtering av uønskede hendelser, årsaker til variasjon i forbruk av helsetjenester og Statkrafts lønnsomhet og utenlandsinvesteringer. Selv om de avsluttes, vil Riksrevisjonen følge opp t...
	Som del av kontrollen for 2022 er det gjennomført en ny undersøkelse med mål om å vurdere om statens eierutøvelse ved valg av styrer i heleide selskaper er i tråd med statens eierpolitikk. La meg nevne noen av konklusjonene:
	– Seks av elleve departementer har ikke vurdert selskapenes styresammensetning årlig i perioden.
	– Graden av etterprøvbarhet på departementenes dokumenterte beslutningsgrunnlag varierer, og for to av departementene er den gjennomgående lav.
	– Departementene har i for liten grad identifisert og dokumentert hva slags kompetanseområder som er viktige for selskapene.
	– Selskapenes styrer hadde lite mangfold i alder, geografisk tilhørighet og kulturell bakgrunn.

	Den overordnede vurderingen til Riksrevisjonen er at det ikke er tilfredsstillende at styrevalgprosessene til departementene er så lite enhetlige og etterprøvbare. Det slutter komiteen seg til.
	Riksrevisjonen har flere anbefalinger, bl.a. at departementene skal sørge for skriftlige rutiner, at den årlige styrevalgprosessen skal dokumenteres på en systematisk og etterprøvbar måte, at det skal dokumenteres hvem som foreslår nye styrekan...
	Næringsministeren har kommet med noen kritiske merknader i sitt tilsvar til undersøkelsen. Komiteen kunne ikke se at de var besvart av Riksrevisjonen. Derfor etterlyste vi dette i et eget brev. Det fikk vi svar på, men ikke før komiteen måtte av...
	Når det gjelder den tidligere rapporterte undersøkelsen som blir fulgt opp videre, handler det om bemanningsutfordringer i helseforetakene. Riksrevisjonen beskriver der at det er satt i gang flere tiltak, både av Helse- og omsorgsdepartementet, av...
	I anledning bemanningsutfordringene i helsevesenet har SV og Rødt en særmerknad som vi vil komme tilbake til i debatten.
	Frode Jacobsen (A) [14:41:27]: Takk til saksordføreren for godt framlegg og arbeid med saken. Det er stor grad av enighet om det aller meste i komiteens merknader i saken, og det er som vanlig tilslutning til de vurderinger og anbefalinger som Riksrevi
	Det er et punkt i rapporten som saksordføreren var inne på, som har ført til litt brevskriving mellom komiteen og Riksrevisjonen, og det dreier seg om Riksrevisjonens tredje og fjerde konklusjonspunkt, som lyder:
	«Når flere departementer verken vurderer selskapenes styresammensetning årlig eller benytter seg av utarbeidet veiledningsmateriell, går det ut over Nærings- og fiskeridepartementets mulighet til å bidra til enhetlige styrevalgprosesser.
	Departementene har i for liten grad identifisert og dokumentert hvilke kompetanseområder som er viktige for selskapene.»

	Statsråden har i sine svar til rapporten kommet med innvendinger til disse punktene. Til det tredje punktet var statsrådens innvending at det ikke følger av eierpolitikken, som er forankret her i Stortinget gjennom eierskapsmeldingen, at eierskaps...
	Til det fjerde punktet er det en mer omfattende kommentar fra statsråden:
	«Ellers er NFD noe spørrende til Riksrevisjonens metodiske tilnærming som en del av grunnlaget for dette konklusjonspunktet, som departementet har hatt vesentlige merknader til. Dette dreier seg blant annet om at Riksrevisjonen slik NFD forstår d...

	Riksrevisjonen har ikke kommentert dette i sin endelige rapport. Derfor etterspurte komiteen kommentarer fra Riksrevisjonen til innvendingene fra statsråden, og det har vi fått i etterkant av innstillingen. Svaret fra Riksrevisjonen har vi fått, o...
	Det er viktig å understreke at revisjonen i sitt arbeid tar utgangspunkt i de vedtak og forutsetninger som Stortinget har fastsatt for hvordan regjeringen utfører sitt arbeid.
	Carl I. Hagen (FrP) [14:44:28]: La meg først også i denne saken minne statsrådene på at når komiteen enstemmig slutter seg til Riksrevisjonens anbefalinger, bør det ha omtrent den samme tyngde som om det var et vedtak i Stortinget. Vi kunne selvsa
	Det er ett spesielt punkt jeg vil ta opp. En av anbefalingene er at det skal dokumenteres hvem som foreslår nye styrekandidater, slik at korrekt etterlevelse av forvaltningsrettslig habilitet sikres. Vi hadde for noen dager siden en omfattende debat...
	Vi har vært veldig opptatt av politisk ledelses habilitet, men det er klart at embetsverket i stor grad har betydelig – kanskje også avgjørende – innflytelse på valg av styremedlemmer som departementet oppnevner, eller som oppnevnes av Kongen...
	Her er det kunnskapen som er avgjørende. Hvis ingen i departementet vet at ekspedisjonssjef Nilsen er nær omgangsvenn med direktør Hansen, kan han jo foreslå direktør Hansen som styremedlem i viktige selskaper med bra honorar. Derfor håper jeg ...
	Seher Aydar (R) [14:48:18]: Saksordfører Lysbakken redegjorde godt for helheten. Jeg har tenkt å gå litt nærmere inn på den nevnte særmerknaden som handler om bemanningsutfordringene i helseforetakene.
	Enda en gang får vi bekreftet det store problemet. Sykehusene har fortsatt problemer med å rekruttere og beholde sykepleiere, jordmødre og spesialsykepleiere. Det er brukt mye tid og krefter på å utrede og ikke minst snakke om helsepersonellmang...
	Hvis vi skal ha god helseberedskap, kan vi ikke miste grunnmuren i helsesektoren, nemlig folkene. Konsekvensene av det har vi sett tydelig under pandemien. Før pandemien hadde Riksrevisjonen i en tidligere rapport allerede varslet om bemanningsprobl...
	Måten sykehusene er organisert på, med helseforetaksmodellen og «new public management», legger opp til å styre sykehusene som om de var en vanlig bedrift. Det har mange negative konsekvenser. Det er forskjell på en fabrikk og et sykehus, og de...
	Nå har vi fått en nasjonal helse- og samhandlingsplan. Den går inn for å redusere innsatsstyrt finansiering fra 40 pst. til 30 pst. Det mener jeg er positivt. Det vil bidra til økt basisstøtte og også bedre og jevnere finansiering. Selv om det...
	Høyt arbeidspress er en av årsakene til at helsepersonell kaster inn håndkleet og finner seg jobb i andre sektorer. Helsepersonell orker ikke å stå i jobbene sine. Turnoveren er høy, sykefraværet er økende, og mange slutter før de når pensj...
	Helsepersonellmangelen henger sammen med utfordrende arbeidsvilkår i helsetjenestene. Varsellampene for bemanningen i sykehusene har blinket lenge. I stedet for å ta tak i den varslede krisen, dekker mange sykehus hullene i vaktboka med kommersiell...
	Dette understreker viktigheten av å ha god grunnbemanning med hele og faste stillinger. Hvis grunnbemanningen er tynn i utgangspunktet og man ikke planlegger for en god nok grunnbemanning som kan tåle ulike utviklinger i sesongen og litt sykefravæ...
	Jeg ser at helseministeren er her, og vi har diskutert dette i helsekomiteen utallige ganger. Alle er opptatt av helsepersonellmangelen, men vi er nødt til å gå fra å snakke om det til å gjøre konkrete tiltak som sørger for at helseforetakene ...
	Statsråd Jan Christian Vestre [14:52:42]: Riksrevisjonen omtaler som kjent to undersøkelser på Nærings- og fiskeridepartementets område. Den ene er en tidligere undersøkelse om Statkrafts lønnsomhet og utenlandsinvesteringer fra 2018. Den er nå 
	Det er svært positivt at Riksrevisjonen gjennomfører en undersøkelse om styrevalg, som er et sentralt tema. Riksrevisjonens funn og anbefalinger mener vi også denne gangen er relevante. Riksrevisjonen presenterer seks konklusjonspunkter, og jeg s...
	For det første mener Riksrevisjonen at ikke alle eierdepartementene har vurdert selskapenes styrer årlig. Det følger av eierpolitikken at det skal gjøres slike vurderinger årlig. Det er det departementet vårt, Nærings- og fiskeridepartementet,...
	I det andre konklusjonspunktet viser Riksrevisjonen til at etterprøvbarheten i departementenes dokumenterte beslutningsgrunnlag varierer. Det framgår at NFD har et godt dokumentert beslutningsgrunnlag. Det er jeg glad for, og jeg er opptatt av at d...
	I det tredje konklusjonspunktet skriver Riksrevisjonen følgende:
	«Når flere departementer verken vurderer selskapenes styresammensetning årlig eller benytter seg av utarbeidet veiledningsmateriell, går det ut over Nærings- og fiskeridepartementets mulighet til å bidra til enhetlige styrevalgprosesser.»

	Dette er det vanskelig å være uenig i. NFD har over tid iverksatt tiltak for å operasjonalisere eierpolitikken også for styrevalg, og vi vil ha høy oppmerksomhet om kompetansehevende tiltak også framover. Samtidig følger det av eierpolitikken ...
	I fjerde konklusjonspunkt skriver Riksrevisjonen følgende:
	«Departementene har i for liten grad identifisert og dokumentert hvilke kompetanseområder som er viktige for selskapene.»

	Riksrevisjonen har fått oversendt dokumentasjon som viser et grundig arbeid. Jeg har dessuten i min redegjørelse vært spørrende til Riksrevisjonens metodiske tilnærming her – altså spørrende, ikke nødvendigvis kritisk. Riksrevisjonen har se...
	Punktene fem og seks handler om kapasitet blant styremedlemmene, og det handler også om selskapenes mangfold innen alder, geografisk tilhørighet og kulturell bakgrunn. Det framkommer av eierpolitikken at relevant kompetanse er hovedhensynet ved sty...
	Riksrevisjonen presenterer fire anbefalinger, og to av disse er relevante for NFD. For det første anbefaler Riksrevisjonen at NFD sørger for at det i skriftlige rutiner for departementenes årlige styrevalgarbeid slås fast at den årlige styrevalg...
	For det andre anbefaler Riksrevisjonen også at alle eierdepartementer vurderer om det er mulig å styrke mangfoldet med hensyn til alder, geografisk tilhørighet og kulturell bakgrunn uten at det går ut over styrets samlede kompetanse, f.eks. ved ...
	Noe av det viktigste vi gjør, er faktisk å velge gode, kvalifiserte styrer. Vi bruker mye tid på arbeidet, basert på en tydelig definert og profesjonell prosess. Vi har eierskap i betydelig viktige selskaper, og mer enn 300 000 personer arbeider ...
	Presidenten [14:57:39]: Det vert replikkordskifte.
	Carl I. Hagen (FrP) [14:57:56]: Statsråden besvarte mitt hovedspørsmål ved å si at de har rutiner, men av den foregående saken om habilitet lærte vi i komiteen at det ofte er i detaljene at tingene kan gå galt. Da vil jeg stille et helt detaljert
	Statsråd Jan Christian Vestre [14:58:52]: Jeg forstår godt spørsmålet. La meg understreke at det er den enkeltes ansvar å vurdere sin egen habilitet, ivareta sin egen habilitet og sørge for at det ikke reises spørsmål ved egen habilitet.
	Riksrevisjonen har anbefalt at vi skal oppdatere disse rutinene, og at det bl.a. der skal dokumenteres hvem det er som foreslår nye styrekandidater, slik at det er mulig med en korrekt etterlevelse av forvaltningsrettslig habilitet, og at man sikrer...
	Presidenten [14:59:53]: Replikkordskiftet er omme.
	Statsråd Ingvild Kjerkol [15:00:13]: Riksrevisjonen mener at Helse- og omsorgsdepartementet ikke har vurdert selskapenes styresammensetning årlig, og at etterprøvbarheten på dokumentert beslutningsgrunnlag for valg av nye styremedlemmer er for lav.
	Jeg vil følge opp anbefalingene fra Riksrevisjonen og sørge for at selskapsstyrene blir vurdert årlig. Jeg vil også sørge for at beslutningsgrunnlaget blir dokumentert på en mer systematisk måte. Jeg vil imidlertid understreke at det etterstre...
	Jeg merker meg at Riksrevisjonens treårsoppfølging av revisjonen av bemanningsutfordringene i helseforetakene viser at sykehusene har satt i gang mange tiltak etter 2019, og at flere av tiltakene fortsatt pågår.
	Jeg merker meg også at Riksrevisjonen uttrykker at pandemien kan ha påvirket muligheten til å følge opp noen av anbefalingene i rapporten. Gitt personellutfordringer som forventes på sikt i helse- og omsorgstjenesten, var et av de tidligste grep...
	I sin NOU som ble overlevert i 2023, har helsepersonellkommisjonen pekt på noen av de samme bemanningsutfordringene som Riksrevisjonen avdekket, og som helseregionene og helseforetakene regionalt og lokalt kontinuerlig jobber med å utbedre. Sykehus...
	Helseregionene og helseforetakene har etter revisjonen i 2019 satt i gang en rekke tiltak. Tiltakene fokuserer bl.a. på å bedre situasjonen med hensyn til rekruttering, mobilisering og det å beholde sykepleiere, jordmødre og spesialsykepleiere i ...
	Jeg har i 2023 gitt de regionale helseforetakene i oppdrag å utarbeide en felles rapport som bl.a. skal inneholde analyser og gode eksempler på å rekruttere og beholde personell, og ikke minst noe som er veldig viktig: at vi har en nasjonal oversi...
	De regionale helseforetakene har tallfestet utdanningsbehovet for jordmødre og spesialsykepleiere som anestesi-, barne-, intensiv-, operasjons- og kreftsykepleiere. Dette gjøres for å få bedre oversikt over behovet for spesialsykepleiere og jordm...
	Kandidatmåltallet for spesialsykepleiere og jordmødre ble satt opp i 2021, og antallet uteksaminerte spesialsykepleiere i perioden 2019–2022 som helhet er høyere enn kandidatmåltallene.
	Dette viser at de regionale helseforetakene har satt i gang tiltak for å sikre tilstrekkelige praksisplasser, og at alle de regionale helseforetakene har økt antall utdanningsstillinger for spesialsykepleiere og jordmødre. Videre er det satt i gan...
	Helseforetakene regionalt og lokalt har utarbeidet nye utviklingsplaner for den neste fireårsperioden, som skal bidra til å sikre en mer strategisk kompetanseplanlegging. Helseforetakene har også satt i gang og jobber med ulike tiltak for å utvik...
	Jeg er enig i Riksrevisjonens vurdering om at det vil ta tid før man ser effekter av alle de tiltakene som er iverksatt for å bedre bemanningssituasjonen i helseforetakene. Jeg merker meg at Riksrevisjonen også vil følge opp saken om bemanningsut...
	Avslutningsvis vil jeg si at jeg la fram Nasjonal helse- og samhandlingsplan på fredag, der ett av hovedgrepene fra regjeringen vil være å fortsette arbeidet med å sikre nok fagfolk til vår felles helsetjeneste, med en helhetlig innsats innen om...
	Presidenten [15:05:22]: Det vert replikkordskifte.
	Carl I. Hagen (FrP) [15:05:38]: Jeg vil spørre litt om hvorledes statsråden ser på det hun var innom på slutten, og det som står om at Riksrevisjonen vil følge opp, men at det vil ta noe tid før man får resultatene av de tiltakene. Er statsråde
	Statsråd Ingvild Kjerkol [15:06:21]: Det er jo målet med tiltakene, at de skal gi bedring, så det håper jeg. Når det gjelder bemanningsutfordringene, er det noe av det jeg har pekt ut som vår hovedprioritering i helsesektoren. Det første vi gjord
	Carl I. Hagen (FrP) [15:07:22]: Jeg takker for svaret, men har et tilleggsspørsmål. Jeg har vært nysgjerrig på hva vi får vite. Jeg har ikke sett noe i media.
	Det er veldig mange som er utdannet til helsetjenester som jobber på andre områder, og som har sluttet. Foreligger det noen grundig undersøkelse blant disse om hovedårsaken til at de sluttet? Noen fagforeninger snakker selvsagt hele tiden om løn...
	Statsråd Ingvild Kjerkol [15:08:13]: Representanten Hagen peker på det aller vesentligste: Vi trenger å vite hvor de er, fagfolkene som er utdannet til helsearbeidere. Vi har helsepersonellregisteret. I helseberedskapsmeldingen har vi noen tiltak kny
	Presidenten [15:09:20]: Replikkordskiftet er omme.
	Fleire har ikkje bedt om ordet til sak nr. 5.
	Dermed er dagens kart behandla ferdig.
	Forlanger nokon ordet før møtet vert heva? – Møtet er heva.

	Møtet slutt kl. 15.10.
	Møtet slutt kl. 15.10.
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	Presidenten [10:00:10]: Representanten Gisle Meininger Saudland, som har vært permittert, har igjen tatt sete.
	Statsråd Emilie Mehl overbrakte 2 kgl. proposisjoner (se under Referat).

	Sak nr. 1 [10:01:00]
	Redegjørelse av justis- og beredskapsministeren om NSM-saken (Det vil bli foreslått debatt umiddelbart etter redegjørelsen)
	Statsråd Emilie Mehl [10:01:29]: Jeg vil innledningsvis takke for muligheten til å orientere om saken som gjelder Nasjonal sikkerhetsmyndighets låneopptak.
	I forbindelse med inngåelse av avtale om leie av nye lokaler på Fornebu inngikk NSM ulovlige låneavtaler på til sammen 200 mill. kr. NSM har opplyst at lånet er benyttet til sikkerhetsmessige spesialtilpasninger i bygget, moderniseringer av IKT-...
	Fortsatt er det mange spørsmål og uavklarte forhold. Derfor nedsatte regjeringen 15. desember 2023 et uavhengig utvalg som skal bidra til å opplyse saken, og rapporten fra utvalget skal etter planen være klar innen 1. mars 2024.
	Stortinget ble første gang orientert om saken i Prop. 34 S for 2023–2024. Jeg vil trekke fram noen hovedpunkter som også ble gitt i den nevnte proposisjonen.
	I mai 2020 sendte NSM forespørsel til elleve store eiendomsaktører og ba om tilbud på nye lokaler i Oslo- området innen september 2020. Bakgrunnen var et behov for i større grad å samlokalisere virksomheten og tilrettelegge for en mer effektiv ...
	Den 15. oktober 2020 sendte Justis- og beredskapsdepartementet et brev til NSM hvor departementet trakk opp rammene for en utredning og løsning av framtidig arealbehov. Slike prosjekter skal følge Kommunal- og distriktsdepartementets «Instruks om ...
	Det framgikk i brev fra NSM til Justis- og beredskapsdepartementet av 11. mai 2022 at virksomheten ønsket å inngå avtale om leie av lokaler i Snarøyveien 36 på Fornebu. Graden av spesialtilpasninger for NSM i de nye lokalene ville, ifølge NSM, ...
	Instruksen fastslår at når summen av framtidige leieforpliktelser er på 100 mill. kr eller mer – slik som det var i denne saken – skal saken forelegges for Kommunal- og distriktsdepartementet for uttalelse, noe Justis- og beredskapsdepartement...
	Justis- og beredskapsdepartementet aksepterte i brev til NSM av 20. juni 2022 at virksomheten kunne inngå en leiekontrakt på vilkår som departementet gjorde rede for i brevet. Det har i etterkant vist seg at NSM inngikk leiekontrakt allerede 1. ju...
	NSM signerte 8. juli 2022 først en særskilt låneavtale – altså et eget dokument – for inntil 100 mill. kr, og de signerte 1. september 2023 en tilleggsavtale som utvidet lånebeløpet inntil 200 mill. kr. NSM inngikk disse låneavtalene uten ...
	Justis- og beredskapsdepartementet og Forsvarsdepartementet ble i slutten av oktober 2023 informert av NSM om at de mente at virksomheten hadde et budsjettmessig merbehov i 2024. Det ble redegjort for saken i et møte 1. november 2023. I dette møtet...
	Som jeg også tidligere har sagt, har departementet jobbet for å avklare faktum i saken etter dette. Det gjenstår fortsatt arbeid med å klarlegge alle forhold.
	Justis- og beredskapsdepartementet forela saken og låneavtalene for Finansdepartementet. Finansdepartementets vurdering er at NSM ikke har hatt fullmakt til å inngå slike låneavtaler. Avtalene innebærer brudd på gjeldende lover og regelverk, bl...
	Det var ønskelig å tilbakebetale det ulovlige lånet så snart som mulig for å begrense statens rentekostnad og tap. Prop. 34 S for 2023–2024, Tillegg til Prop. 30 S for 2023–2024 om ny saldering av statsbudsjettet 2023 (Nasjonal sikkerhetsmyn...
	Det var på det tidspunktet usikkert når avklaringen av endelig beløp som måtte tilbakebetales, ville foreligge, og når eventuelle utbetalinger kunne skje. Derfor ble det gjort oppmerksom på at utgiftsføringen helt eller delvis kunne bli forskj...
	Regjeringen ser på denne saken som alvorlig. Driften av NSM må være i tråd med de statlige styringsprinsippene vi har, og med norsk lov. Samtidig er det også viktig å sikre at NSM kan gjennomføre oppgaver i tråd med det samfunnsoppdraget de h...
	I Prop. 34 S for 2023–2024 ble det redegjort for flere tiltak som vi ville igangsette for å rydde opp i saken. Alle disse er fulgt opp og i prosess, og jeg vil nå gå gjennom disse.
	De avtalerettslige konsekvensene av låneavtalene ble fulgt opp i dialog med den private utleieren som også var långiver. NSM gjennomførte 21. desember 2023 en befriende innbetaling av utestående lånebeløp på 147,2 mill. kr, inkludert renter, ...
	Det endelige beløpet som skal tilbakebetales, er ikke endelig avklart. Dette jobbes det videre med.
	Det er beskikket en ny midlertidig direktør i NSM for en periode på seks måneder. Direktøren tiltrådte 2. januar i år. Beskikkelsen er i påvente av kunngjøring og tiltredelse av ny direktør. Det jobbes for å gjennomføre tiltak for å sikre...
	Som tidligere varslet har Forsvarsdepartementet iverksatt en gjennomgang av alle husleieavtaler inngått av NSM de siste ti årene. Videre går Justis- og beredskapsdepartementet gjennom våre egne rutiner for økonomi- og etatsstyringen av NSM, heru...
	Som jeg også sa før jul, har det vært viktig hele veien å ha full åpenhet rundt denne saken. Derfor har Justis- og beredskapsdepartementet lagt ut en åpen oversikt over foreløpige relevante hendelser og dokumenter på regjeringens nettsider.
	Som jeg også tidligere har sagt, mener jeg det er svært viktig at vi får klarhet i faktum i denne saken. Som varslet i Prop. 34 S er det satt i gang en ekstern gjennomgang for å sikre dette. Det er et uavhengig utvalg, satt ned av regjeringen, so...
	Utvalgets mandat innebærer at de skal foreta en grundig gjennomgang og vurdering av saksbehandlingen og beslutningsprosesser i NSM i forbindelse med følgende forhold:
	– NSMs inngåelse av leieavtalen for lokalene i Snarøyveien 36 og prosessen som ledet fram til denne, herunder bl.a. arealbehov og valg av formålsbygg eller konkurransebygg
	– NSMs inngåelse av de tilknyttede låneavtalene, inkludert avtalene om utvidet låneramme
	– NSMs regnskapsføring av låneavtalene i 2022 og 2023
	– NSMs inngåelse og bruk av opsjon i leiekontrakten for utvidelse av arealet, herunder om låneavtalene har relevans for utleie av lokaler til Utenriksdepartementets etat for eksportkontroll

	Videre skal utvalget også vurdere forholdet til relevante lover og regelverk, som f.eks. Grunnloven § 75 bokstav b, lov om Statens pensjonsfond § 7 annet ledd om adgangen til å oppta lån, Grunnloven § 75 bokstav d om Stortingets bevilgende mynd...
	I den utstrekning det er relevant, skal utvalget også gjennomgå og vurdere dialogen med bl.a. privat utleier og långiver, Justis- og beredskapsdepartementet, Forsvarsdepartementet, Utenriksdepartementet, Kommunal- og distriktsdepartementet og Stat...
	Utvalget skal også, i den utstrekning det er relevant, vurdere om overføringen av det administrative ansvaret for NSM fra Forsvarsdepartementet til Justis- og beredskapsdepartementet i 2019, herunder overgangen fra Forsvarsbygg til Statsbygg, har h...
	Undersøkelsen avgrenses i tid fra oppstart av prosessen med nytt lokale i NSM og fram til Prop. 34 S for 2023–2024 ble lagt fram for Stortinget 8. desember 2023.
	Utvalget skal fremme forslag om tiltak og anbefalinger det mener er nødvendige. Utvalget står også fritt til å vurdere andre forhold enn dem som er nevnt ovenfor, og foreta de undersøkelser og innhente de opplysninger som er nødvendige for at s...
	Jeg mener det er viktig at det eksterne utvalget nå får gjennomgått saken grundig. Som sagt har vi lagt vi fram regjeringens foreløpige vurderinger, som framgår av Prop. 34 S for 2023–2024. Vår endelige vurdering vil imidlertid ikke kunne for...
	Jeg vil komme tilbake til Stortinget når utvalget har lagt fram sin rapport. Jeg ser det også som naturlig at rapporten oversendes kontroll- og konstitusjonskomiteen, og at jeg på egnet tidspunkt etter framleggelsen kommer til Stortinget for å re...
	Avslutningsvis vil jeg si at jeg også er opptatt av at vi skal legge til rette for at de ansatte i NSM fortsatt skal levere godt på det svært viktige samfunnsoppdraget de har, og at NSM skal ivareta det forebyggende sikkerhetsarbeidet på en god m...
	Da vil jeg få takke for muligheten til å redegjøre, og så ønsker jeg selvfølgelig å gjøre det jeg kan for at Stortinget skal få svar på de spørsmålene som de måtte ha.
	Presidenten [10:15:06]: Takk for redegjørelsen.
	Presidenten vil nå, i henhold til Stortingets forretningsordens § 45, åpne for en kommentarrunde begrenset til ett innlegg på inntil 5 minutter fra hver partigruppe og avsluttende innlegg fra statsråden.
	Frode Jacobsen (A) [10:15:38]: Takk til statsråden for en god og grundig redegjørelse. Som redegjørelsen tydelig bærer preg av, er avsløringene om Nasjonal sikkerhetsmyndighets ulovlige låneavtale på 200 mill. kr en alvorlig sak, og da er det vik
	Det er mange spørsmål som fortsatt står ubesvart, men allerede nå kan det konstateres at lånet utgjør et brudd på gjeldende lover og regler, bl.a. Grunnlovens bestemmelse om Stortinget som bevilgende myndighet. Låneopptaket er også i strid m...
	Det er bra at statsråden reagerte raskt da hun ble kjent med saken, og at det er iverksatt nødvendige tiltak.
	Den 20. desember 2023 vedtok Stortinget etter forslag fra regjeringen å bevilge 200 mill. kr, slik at den ulovlige låneavtalen kunne avsluttes, og statsråden ga oss nå nettopp oppdatert informasjon om dette. Da hadde allerede statsråden satt ned...
	Utvalget skal bidra til å gi oss alle klarhet i prosessene som ledet fram til kontraktsinngåelsen og låneavtalene. Nøyaktig hva som har gått galt, og svar på uoppklarte spørsmål vil den pågående eksterne gjennomgangen gi oss svar på. Vi sy...
	Arbeiderpartiet er godt fornøyd med det statsråden har igangsatt. Da det ble klart for Justis- og beredskapsdepartementet at NSM hadde et lån, ble det raskt igangsatt undersøkelser i saken, noe statsråden også bekrefter i dag at det fortsatt p...
	Vi registrerer også at Riksrevisjonen i en pressemelding den 12. desember har uttalt at låneavtalen ikke er omtalt i årsrapporten eller årsregnskapene til NSM. Riksrevisoren uttalte videre at «Riksrevisjonen konstaterer at NSM ved utgangen av 20...
	Vi er enig med statsråden i at NSM må få ro til å fortsette det viktige arbeidet de gjør knyttet til vår felles sikkerhet. NSM har en sentral rolle i det forebyggende arbeidet, som er viktig i den utfordrende sikkerhetspolitiske situasjonen vi ...
	La meg også understreke at jeg er glad for at statsråden så tydelig viser åpenhet i denne saken, noe som bl.a. er tydelig på departementets nettsider, der løpende informasjon og dokumenter legges fram.
	Takk til statsråden for redegjørelsen. Vi ser fram til den varslede gjennomgangen og arbeidet som nå pågår med å få svar på de spørsmål som fortsatt gjenstår, og for å komme til bunns i saken.
	Peter Frølich (H) [10:18:48]: La meg starte med å takke statsråden for redegjørelsen.
	Basert på det statsråden har sagt i redegjørelsen i dag, og det statsråden sa før jul, mener Høyre fortsatt at dette er en alvorlig sak. Den er alvorlig fordi det er snakk om store summer til oppsiktsvekkende vilkår. Den er alvorlig fordi den ...
	Når en statlig virksomhet inngår en låneforpliktelse uten Stortingets tillatelse og uten noen dekning til å kunne betjene låneforpliktelsen, bryter det med selve maktfordelingsprinsippet i Grunnloven. Det er derfor helt avgjørende at saken blir...
	Alle partier har, så vidt jeg kan se, vært tydelige på at dette er en sak som naturlig hører hjemme i kontrollkomiteen. Vi skal gjøre det arbeidet som ligger foran oss, på en grundig og samvittighetsfull måte.
	I all rettferdighet har jeg lyst til å starte med å gi statsråden anerkjennelse for at det raskt ble tatt tak i saken da departementet ble kjent med den. Det var riktig og selvfølgelig helt nødvendig. Det var også helt riktig og nødvendig å s...
	Selv om det er bra at opprydningen kom raskt i gang, er det litt påfallende at det stadig har kommet ny informasjon om saken. Jeg og alle skjønner at det til en viss grad er naturlig i en sak som dette, men det er et tydelig tegn på at ikke all in...
	Det gjelder bl.a. informasjon som framkom i brevet fra Finansdepartementet til Justis- og beredskapsdepartementet den 29. november. Brevet er etter hvert godt kjent. Der skriver Finansdepartementet i klartekst at det etter deres vurdering også påhv...
	Selve hovedbudskapet i brevet er også helt vesentlig. Finansdepartementets harde kritikk blir et sentralt punkt for kontrollkomiteen og for Høyre når denne saken etter hvert skal til behandling her på huset. Så vet alle at i et stort statsappara...
	Jeg skal være helt klar på at Høyre aldri vil angripe saker som dette med å rykke ut med forhåndskonklusjoner eller krav om avganger. Det er fakta og bevis som alltid må ligge til grunn. Statsrådens egen redegjørelse er en naturlig og viktig ...
	Nils T. Bjørke (Sp) [10:23:32]: Fyrst vil eg takka justisministeren for å koma med utgreiinga. Eg trur det er viktig å få lagt dette fram.
	Dette er ei alvorleg sak. Det er grunnleggjande for statsstyret at alle midlar som vert nytta i staten, har fullmakt i eit løyvingsvedtak frå Stortinget. Det må alle leiarar i statlege verksemder vita at ligg i botnen for den tilliten dei forvalta...
	Regjeringa la i desember i fjor fram eit tilleggsframlegg i nysalderinga med naudsynte løyvingar for å avslutta dei ulovlege låna. Løyvinga vart gjord av Stortinget før jol, og oppfølgingspunkta i løyvingsframlegget er alt gjennomførte. Med e...
	Eg meiner det var rett av statsråden å koma til Stortinget i dag og orientera om det ho veit i saka, sjølv om me framleis ventar på utvalet sine konklusjonar og vurderingar. Det vitnar om eit ynske om ei openheit i saka som eg vonar kan halda fra...
	Det skal ikkje vera tvil om at alle leiarar i staten skal handtera løyvingar frå Stortinget i tråd med det statlege regelverket. Regelverket for statlege løyvingar er til for å skapa tillit til handtering av fellesskapet sine midlar. Difor er de...
	I staten er det ikkje råd å spørja etter ei fullmakt til å ta opp lån. Alle som kjenner regelverket, veit at departementet heller ikkje har fullmakt frå Stortinget til å ta opp lån. Departementet har ikkje fullmakt til å gje den fullmakta NS...
	Eg vonar utvalet vil opplysa dette grundig i rapporten. Det kan ikkje oppstå tvil hjå nokon i staten om kva fullmakter Stortinget gjev i budsjetthandsaminga. At statsråden held fram den opne linja i kommunikasjonen med Stortinget som ho har starta...
	Hans Andreas Limi (FrP) [10:26:25]: Takk til justisministeren for redegjørelsen. Fremskrittspartiet har ønsket en redegjørelse i Stortinget nettopp fordi det i denne saken er viktig å få helhetlig informasjon – ikke bare stykkevis og delt, som de
	Det er fortsatt ubesvarte spørsmål etter redegjørelsen. Justisministeren har tidligere karakterisert låneopptaket til NSM som en ulovlig handling i strid med Grunnloven og budsjett- og økonomireglementet. Spørsmålet det gjenstår å avklare, e...
	I sitt svarbrev til Justisdepartementet av 29. november 2023 slår Finansdepartementet fast at det påhviler Justisdepartementet et ansvar i saken, og at spørsmål og tettere oppfølging fra etatsstyret, altså Justisdepartementet, på et tidligere ...
	Kommunaldepartementet peker på at Statsbygg, etter NSMs konklusjon om at de ønsket å leie i markedet, ba Justisdepartementet vurdere bl.a. om kontraktsvilkår gjorde at NSM kunne leie i markedet. NSM har ikke benyttet Statsbyggs rådgivningstjenes...
	Justisdepartementet har kritisert NSM for at prosessen med inngåelse av ny leieavtale tok unødig lang tid. Det skrives at det har vært krevende å få NSMs forståelse for dokumentasjonsbehov, og ikke minst at det har resultert i en mer kritisk ti...
	Utkastet til leieavtale som ble presentert for Justisdepartementet, inneholdt formuleringer om en gårdeierinvestering på 48 mill. kr og henvisning til en egen avtale som ingen i realiteten har sett. Da kan man jo spørre seg: Hvorfor reagerte ikke ...
	Det er vanskelig å forstå hvordan en prosess i NSM som Justisdepartementet over tid åpenbart var misfornøyd med, kunne fortsette uten inngripen fra departementets side. Det påpekes forventninger til NSM som åpenbart ikke har blitt oppfylt, og d...
	Så man overlater til NSM å inngå denne avtalen etter egne vurderinger og tar heller ingen budsjettforbehold overfor NSM. Da er det naturlig å spørre om dette er forsvarlig etatsstyring. Det er ganske nærliggende å svare nei på det, og i så f...
	Det er også avdekket en praksis i staten med inngåelse av såkalte finansielle leieavtaler, hvor man overlater til gårdeier å finansiere store leietakertilpasninger av ulik karakter. Slike finansielle leieavtaler har tidligere vært omtalt av Rik...
	Det er et spørsmål som justisministeren ikke skal besvare alene, for det gjelder mange etater som er underlagt flere departementer enn bare Justisdepartementet.
	Andreas Sjalg Unneland (SV) [10:31:49]: Jeg vil starte med å takke justisministeren for redegjørelsen. Bakteppet for redegjørelsen er, som alle talere har sagt, alvorlig – så alvorlig at da det kom for en dag at Nasjonal sikkerhetsmyndighet hadde 
	Av gode grunner er det et krav fra Kommunal- og distriktsdepartementet at statlige virksomheter som inngår leiekontrakter på over 30 mill. kr, skal bruke Statsbygg som rådgiver i anskaffelsesprosessen. Ifølge NSM hadde de innhentet bistand fra St...
	Jeg sliter fremdeles med å forstå hvordan en underliggende etat har et tosifret millionbeløp i renter og avdrag uten at en eneste alarmklokke ringer tidligere. Jeg er tydeligvis ikke den eneste som sliter med å forstå dette, for i brevet fra Fin...
	«[b]asert på foreliggende dokumentasjon er FINs vurdering at det også påhviler JD et ansvar i saken, og at spørsmål og tettere oppfølging fra etatsstyrer på et tidligere tidspunkt kunne ha bidratt til å avdekke, og ev. avverge, regelbrudd i ...

	Justisdepartementet svarer i brev av 1. desember at
	«[d]et vil alltid være en balanse mellom tillit og detaljstyring. Inngåelse av lovlige kontrakter er etatens eget ansvar».

	Det vil alltid være en balanse mellom hvor mye tillit man kan vise til underliggende etater, og behovet for detaljstyring. NSM er en del av de hemmelige tjenestene i Norge. Det ligger i de hemmelige tjenestenes natur at de opererer mer i skyggen enn...
	Det lånet som ble inngått mellom NSM og utleier, var til en rente langt over det som er vanlig og akseptabelt. Totalt skulle NSM betale 17 mill. kr i året i rente for et lån på 200 mill. kr. Hadde staten selv finansiert den samme investeringen, ...
	Det var åpenbart at det ville være uaktuelt for staten å la denne låneavtalen løpe videre. Derfor var det nødvendig at Stortinget før jul foretok en ekstraordinær bevilgning for å komme seg ut av denne forpliktelsen. Men som SV sa i den deba...
	Fredag den 8. desember var justisministeren krystallklar på at staten ikke skal og ikke kan ta opp lån. Så har det kommet en rekke indikasjoner gjennom media på at en rekke etater har inngått finansieringsavtaler på det private markedet, der ma...
	Jeg er glad for at justisministeren har kommet til Stortinget for å redegjøre om denne saken. Vi ser fram til at den eksterne granskingen av saken skal være klar innen 1. mars. Jeg hører ennå ikke tydelige svar i saken. Det er fremdeles mye som ...
	Tobias Drevland Lund (R) [10:37:02]: Jeg vil starte med å takke statsråden for at hun kom til Stortinget og redegjorde her i dag.
	I Grunnloven § 75 står det tydelig at det tilkommer Stortinget å åpne lån på rikets kreditt og å bevilge de pengesummer som er nødvendig for å dekke statens utgifter – en paragraf og bokstaver som også statsråden var inne på i sin redeg...
	Rødt forventer at denne saken får konsekvenser. Vi forventer ikke bare at det ryddes opp, og at vi får vite hva som har skjedd, når det skjedde, til enhver tid, men også at det tas solide grep, slik at dette ikke skal kunne skje igjen. Det er al...
	Det er også bra at statsråden kommer til Stortinget for å redegjøre. Jeg ser fram til resultatet av granskingen til det nedsatte utvalget, som flere andre har vært inne på, men jeg savner fortsatt at statsråden tar mer tydelig ansvar for det s...
	Det gjenstår fortsatt veldig mange spørsmål i denne saken som vi trenger å få svar på. Gjennom media ser vi også at det kommer fram nye opplysninger og nye dokumenter over en måned etter at vi ble kjent med saken. Spørsmålet er hvorvidt det...
	Samtidig må Justis- og beredskapsdepartementets rolle og evne til økonomistyring tydelig gjennomgås. Departementet har et tydelig ansvar for at økonomireglementet etterleves, for å gjennomføre kontroll med sine underliggende etater og virksomhe...
	2023 var i stor grad preget av flere saker om tillit – eller skal vi heller kalle det mistillit – til politikerne. I bunn og grunn handler også denne saken om tillit. Det handler om Stortingets tillit til at de virksomheter som ligger under stat...
	Til syvende og sist handler dette om folkets tillit til at både storting og regjering ikke bryter lover og regler som styrer dem. Det har NSM gjort. De har brutt loven – de har brutt Grunnloven. NSM er heller ikke en vanlig etat. Det er en av vår...
	Ingvild Wetrhus Thorsvik (V) [10:41:09]: Som nevnt av de fleste foregående talerne, er dette en svært alvorlig sak, og det er ganske enkelt ufattelig at dette har kunnet skje. NSMs lånopptak er ikke bare et brudd på Stortingets grunnleggende bevilgn
	Denne saken reiser ikke bare spørsmål knyttet til NSMs håndtering. Den gir også grunn til å stille spørsmål om hvor mye kontroll Justisdepartementet og justisministeren har på egne etater. Jeg synes det i dette sakskomplekset stadig kommer fr...
	Noe av infoen vi allerede har fått, og som statsråden gjentar her i dag, er at den endelige kontrakten skal ha inneholdt endrede vilkår sammenlignet med det som framgikk i avtaleutkastet som departementet fikk tilsendt i mai 2022. Senere, etter at...
	Det har i tillegg kommet fram at Finansdepartementet i slutten av november i fjor kom med krass kritikk av Justisdepartementets håndtering av saken. De skriver bl.a. at
	«tettere oppfølging fra etatsstyrer på et tidligere tidspunkt kunne ha bidratt til å avdekke, og ev. avverge, regelbrudd i saken».

	Dette er en beskjed som er krystallklar og alvorlig. Det hadde ikke vært unaturlig at dette var med i informasjonen som ble gitt til Stortinget i denne saken. Det er viktig at absolutt all informasjon både om NSM og om departementets håndtering ko...
	Vi vet at NSMs håndtering skal gjennomgås av det eksterne utvalget. Statsråden svarer på mitt skriftlige spørsmål at dette utvalget også skal se på dialog med bl.a. Justisdepartementet der dette er relevant. Jeg antar at justisministeren vil ...
	Her er det fortsatt svært mange spørsmål som står ubesvart. Tidligere sjef for NSM uttalte i forbindelse med avgangen at denne typen avtaler er vanlig. Er de det? Det har også kommet fram tilfeller der andre offentlige etater har fått utført u...
	Det er voldsomt mye som må avklares i denne saken, knyttet både til NSMs håndtering og til Justisdepartementets håndtering. Venstre vil fortsette å kreve full åpenhet om hva som har skjedd, fra begge disse instansenes hold. Tillit er imperativt...
	Lan Marie Nguyen Berg (MDG) [10:46:36]: Først vil jeg takke justisministeren for redegjørelsen. Det er viktig og riktig at det nå foregår en ekstern gjennomgang for å se på Justis- og beredskapsdepartementets interne rutiner, både med tanke på h
	Det er Stortinget som er den bevilgende myndighet overfor statlige organer i Norge, og det er det gode grunner til. Stortinget utgår av folket, og det er gjennom demokratiet vårt staten skal forvalte pengene sine. Når vi har regler knyttet til sta...
	Dessverre er det heller ikke første gang Justis- og beredskapsdepartementet får refs for dårlig forvaltning. I områdegjennomgangen for bygge- og eiendomspolitikken i statlig sivil sektor fra 2018 kom det fram at Justisdepartementet sammen med Kun...
	Uavhengig av omfanget er det problematisk at dette lånet ikke har blitt oppdaget tidligere. NSM-saken alene vitner om et justis- og beredskapsdepartement som har hatt mangelfull økonomistyring og lite kontroll med underliggende organer. Derfor håp...
	Kjell Ingolf Ropstad (KrF) [10:48:45]: Jeg vil takke justisministeren for redegjørelsen, selv om jeg nok må si at jeg er litt overrasket over at det ikke er mer nytt, sammenlignet med det som står i proposisjonen som kom før jul. Samtidig har jeg re
	Jeg satt tilfeldigvis med proposisjonen og sammendraget fra proposisjonen foran meg da jeg hørte på justisministeren. Det er interessant når det egentlig brukes som et manus, at det er ordrett det samme som blir sagt. Da legger en jo alltid merke ...
	«Justis- og beredskapsdepartementet har forelagt saken og låneavtalen for Finansdepartementet. Vurderingen er at NSM ikke har hatt fullmakt til å inngå en slik avtale, og at avtalen innebærer klare brudd på gjeldende lover og regelverk.»

	I det justisministeren sier i dag, velger hun å ta vekk «klare brudd» og sier bare at det er «brudd». Det kan være at dette bare er en liten detalj, men når en ser på hva som er kommet fram av informasjon, og vurdering av saken, hadde det væ...
	Så har jeg også, fra Kristelig Folkepartis side, behov for å understreke alvoret i saken, som jeg synes mine kollegaer har gjort på en veldig god måte. Jeg slutter meg fullt ut til det komitélederen i kontroll- og konstitusjonskomiteen sa, som ...
	Jeg må likevel si at jeg, i likhet med andre, synes det er spesielt at det er mulig for NSM å ta opp et sånt lån og få en sånn avtale uten at det oppdages, og det forventer jeg også gode svar på. Jeg tenker at det sitatet fra Finansdepartemen...
	Så jeg håper at justisministeren velger å svare ut, for vi er mange som lurer på hvordan dette kunne skje. Hvordan og når har Justisdepartementet og justisministeren selv mistet oversikt over saken? Og ikke minst: Mener hun fremdeles at det er e...
	Statsråd Emilie Mehl [10:52:21]: Først vil jeg igjen takke for muligheten til å redegjøre og for konstruktive og gode innlegg i runden etterpå. Jeg skulle gjerne ha vært her før jul, men jeg fikk som kjent covid da jeg skulle ha vært med på beh
	Det er, som jeg var inne på i sted, viktig for regjeringen og meg å ha full åpenhet rundt dette. Vi skal gjøre alt vi kan for å komme til bunns i alle forhold her, og det har vi gjort ved å nedsette et utvalg som skal gå gjennom alle sider av ...
	Det har også vært viktig for oss å gi innsyn og legge ut dokumenter så fort vi har kunnet. Det har vi gjort så raskt som mulig, med de begrensninger som følger av vurderinger av innsyn, avgradering av graderte dokumenter, osv. Det har i hvert f...
	Som jeg sa den første dagen jeg pratet om dette, da vi la fram proposisjonen, har det vært og er viktig for meg at vi også ser på Justis- og beredskapsdepartementets rolle i denne saken. Det er klart at når en slik sak dukker opp i en underligge...
	Derfor vil jeg nevne at vi allerede har tatt grep og iverksett tiltak i departementet for å få enda mer profesjonalisering og styrking av etatsstyringsarbeidet vårt. Vi kommer også til å følge det utvalget kommer med, og eventuelt ta nye grep, ...
	Til det representanten Ropstad tok opp, vil jeg bare bemerke at begge de tingene han refererte til, er min gjengivelse av Finansdepartementets vurdering, det er ikke min vurdering. Men det er ingen tvil om at dette er et klart brudd, så det er en in...
	Det er en ulovlig låneavtale. De to avtalene som er inngått, og som regulerer lånet, har Justis- og beredskapsdepartementet ikke vært kjent med. Vi mener også at de er noe helt annet enn det som er en mer vanlig praksis i staten, nemlig at man t...
	Jeg ser fram til å ha videre dialog med Stortinget og til at vi alle får vite mer når utvalget er ferdig med sin rapport og vi forhåpentligvis får svar på litt flere spørsmål enn det vi har i dag.
	Presidenten [10:56:17]: Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 1.
	Presidenten vil foreslå at justis- og beredskapsministerens redegjørelse om NSM-saken sendes kontroll- og konstitusjonskomiteen. – Det anses vedtatt.
	Etter ønske fra justiskomiteen vil sakene nr. 2 og 3 bli behandlet under ett.
	Innstilling fra justiskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Torgeir Knag Fylkesnes og Marian Hussein om demokratisk kunstig intelligens (Innst. 152 S (2023–2024), jf. Dokument 8:232 S (2022– 2023))
	Innstilling fra justiskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo, Grunde Almeland, Guri Melby, Sveinung Rotevatn og Ingvild Wetrhus Thorsvik om kunnskap om og veiledning i bruk av kunstig intelligens (Innst. 151 S (

	Presidenten [10:57:15]: Etter ønske fra justiskomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til et replikkordskifte på inntil fem replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen. De som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får og...
	Første taler er Odd Harald Hovland, som fungerer som sakenes ordfører.
	Odd Harald Hovland (A) [10:57:44]: Denne debatten handlar om to representantforslag frå høvesvis SV og Venstre om bruken av kunstig intelligens. Representantforslaga er nokså ulike. Forslaget frå SV handlar om på den eine sida bl.a. å innføre eit
	Eg opplever samtidig at det fundamentalt sett er nokre fellestrekk bak forslaga, først og fremst ei anerkjenning av kva betydning og moglegheiter kunstig intelligens, KI, gjev oss til å tilby tenester av høgare kvalitet så vel som auka effektivit...
	Eg vil takke komiteen for samarbeidet om sakene. I det vidare gjer eg greie for regjeringspartia sitt syn.
	Regjeringa Støre starta arbeidet med ein ny heilskapleg digitaliseringsstrategi for Noreg for betre å samordne politikken som trengst på tvers av offentleg og privat sektor. Bruk, utvikling og regulering av kunstig intelligens vil vere ein del av ...
	Tidlegare har regjeringa føreslått minst 1 mrd. kr over fem år til ei satsing på framtidas databehandling, som skal skje i regi av Noregs forskingsråd. Digitaliseringsdirektoratet har fått i oppdrag å utvikle god brukarretta rettleiing i utvik...
	I løpet av året vil truleg òg EU sine forordningar om kunstig intelligens verte vedtekne i EU, og det stiller krav til KI-systema før dei vert plasserte på marknaden, i tillegg til å gje reglar for bruk av systema.
	Stortinget og det offentlege Noreg vil få anledning til å diskutere desse og fleire forslag i ein større kontekst når me etter kvart vert kjende med regjeringas forslag til digitaliseringsstrategi for Noreg. Slik kan me på ein meir systematisk m...
	Ingunn Foss (H) [11:00:55]: For Høyre er det viktig å føre en framtidsrettet og teknologioptimistisk politikk som møter mulighetene og utfordringene ny teknologi bringer med seg, med løsninger, ikke med forbud. Løsningene må gi handlingsrom til 
	Utviklingen i kunstig intelligens bringer med seg et stort verdiskapingspotensial. Vi ser allerede konkrete eksempler i helsevesenet hvor teknologien gir raskere avklaringer og reduserer vente- og reisetid, noe som gir mindre stress i arbeidshverdage...
	Ved Universitetet i Agder jobbes det med å utvikle demokratisk KI-teknologi fra helsesektoren i samarbeid med Sørlandet sykehus. Teknologien er her. Den må reguleres, men den må heller ikke bremse verdiskaping og positiv utvikling. Teknologien by...
	I Norge legges det stor vekt på etikk og personvern i teknologisk utvikling, noe som gir tillit og troverdighet til KI-løsninger som utvikles her. Kunstig intelligens bør heller ikke reguleres i et nasjonalt vakuum, men ses i internasjonal sammenh...
	Vi er enig med regjeringen i hovedsporene som skisseres i forsknings- og innovasjonsstrategien, som gir en viktig forsterkning av forskning på kunstig intelligens. Samtidig vil vi presisere at det er viktig at satsingen ikke går på bekostning av a...
	Vi er også bekymret for etterslepet i kompetansebehovet innenfor digitale teknologier. Samfunnsøkonomisk analyse konkluderte i 2021 med at det var behov for 40 000 flere ansatte med IKT-utdanning i 2030. Det er derfor viktig at regjeringen har ster...
	Så opplyser jeg om at Høyre ikke støtter forslagene i disse to sakene.
	Per-Willy Amundsen (FrP) [11:03:50] (komiteens leder): Frykten for teknologisk utvikling og teknologiske nyvinninger har dessverre en lang tradisjon i vår historie. Jeg kan gå tilbake til begynnelsen av den industrielle revolusjonen og motstanden den 
	Det er nettopp her man må se mulighetene når det gjelder kunstig intelligens, en stor mulighet til å øke verdiskapingen i privat sektor og effektivisere offentlig sektor. Ja, det er nesten ingen grenser hvis man ser fremover, på hvor mye man kan...
	Jeg og Fremskrittspartiet vil advare sterkt mot at vi skal innføre særnorske regler som begrenser oss i de mulighetene som kunstig intelligens gir – de mulighetene det gir for vårt næringsliv og for å effektivisere offentlig sektor. Vi må for...
	Presidenten [11:06:45]: Da har representanten Per- Willy Amundsen tatt opp det forslaget han refererte til.
	Andreas Sjalg Unneland (SV) [11:06:59]: Digitaliseringen av samfunnet og utviklingen av kunstig intelligens går fort, og stadig nye prosesser automatiseres. Det gir på den ene siden store muligheter for å effektivisere og bedre en rekke tilbud og tje
	Vi må stille oss noen fundamentale spørsmål for å sikre en demokratisk og positiv utvikling av KI. Hva skal kunstig intelligens brukes til? Hvilken kunstig intelligens skal brukes hvor? Hva og hvordan skal man prioritere innenfor kunstig intellig...
	Ifølge Europol kan alt innhold på internett innen 2026 være 90 pst. syntetisk, altså skapt av KI. Det betyr at offentligheten fylles opp av kunstig intelligens og – dermed må spille på lag med behovene og ønskene for samfunnet og befolkningen.
	I tillegg har utviklingen av KI vært dyr og energikrevende. KI bruker store mengder ferskvann og mye kraft og må ha svært kraftig maskinvare. Det å prioritere både kraft og areal er helt nødvendig for å sikre at man har strøm nok til alle. De...
	Det trengs et godt regelverk rundt hvordan dataene som den kunstige intelligensen henter inn og trener på, forvaltes på en bærekraftig måte. Det bør i langt større grad pålegges privat næringsliv å dele datasett med hverandre, heller enn at ...
	Nå kommer EUs regulering – den er viktig og riktig – men Norge har også muligheten til å gå i front, til å gå lenger og å ta en lederrolle. Det er gode grunner for å opprette en konsesjonsordning for å sikre demokratisk innsyn og strenge...
	I tillegg ønsker vi et KI-register, som en rekke andre land har, nettopp for å sikre åpenhet. Vi støtter Likestillings- og diskrimineringsombudets understreking av hvilken risiko KI har.
	Jeg vil poengtere og understreke at vi kommer med en rekke forslag som vil sikre mer åpenhet og mer demokratisk kontroll. De er gode.
	– Med det tar jeg opp SVs forslag i saken.
	Presidenten [11:09:58]: Representanten Andreas Sjalg Unneland har tatt opp de forslagene han refererte til.
	Ingvild Wetrhus Thorsvik (V) [11:10:15]: Kunstig intelligens har eksistert i ulike former i mange år, og den grunnleggende teknologien har eksistert siden 1960-tallet. Det hersker ikke lenger noen tvil om at maskinlæring og KI vil spille en sentral ro
	Venstre mener vi burde ta en teknologioptimistisk tilnærming, og vi ser positivt på at KI vil kunne spille en viktig rolle for å løse store samfunnsutfordringer i årene som kommer, som energikrisen, behovet for grønn omstilling, ressursmangel i...
	Enkelte tar til orde for full stans i videreutviklingen av kunstig intelligente systemer i påvente av regulering og sikkerhetssystemer. Venstre er veldig kritisk til et sånt standpunkt, og vi mener det ikke nytter å sette teknologi på pause. Det ...
	For å sikre en trygg, sikker og pålitelig utvikling av KI må den reguleres på en måte som svarer til utfordringene, uten å bremse verdiskaping og positiv utvikling. Vi må sikre en demokratisk og positiv utvikling av kunstig intelligens. Det ha...
	EU er i full gang med å utvikle flere KI-tiltak, og Norge bør så fort som mulig gjøre seg klar for å innlemme disse. Vi er helt avhengige av internasjonalt samarbeid for å sikre at KI blir brukt på en måte som fremmer menneskerettigheter, bæ...
	Jeg tar opp Venstres forslag og varsler at vi kommer til å stemme for forslag nr. 1, fra Fremskrittspartiet, om at regjeringen må komme tilbake til Stortinget med en redegjørelse om arbeidet med KI.
	Presidenten [11:13:22]: Representanten Ingvild Wetrhus Thorsvik har tatt opp de forslagene hun refererte til.
	Statsråd Karianne O. Tung [11:13:38]: Kunstig intelligens representerer store muligheter til å frigjøre arbeidskraft, skape nye jobber og løse store samfunnsutfordringer. I dag brukes f.eks. kunstig intelligens i bildediagnostikk, til å bedre fiske
	KI er som alle andre teknologier – det er verken bare bra eller bare dårlig. Bruk og utvikling av KI må derfor rammes inn på en god måte. Vi må vite om det er et menneske eller om det er en algoritme som møter oss, og hva det betyr for oss so...
	I Norge har vi allerede et godt, teknologinøytralt regelverk. Det gjelder også for kunstig intelligens. Det blir kanskje lettere å svindle folk ved hjelp av KI, men det blir ikke mindre straffbart av den grunn. Likevel er dette komplisert, og Digi...
	Like før jul ble det politisk enighet i EU om innretningen av forordningen om kunstig intelligens, men fortsatt gjenstår det noen avklaringer. Regjeringen ser derfor allerede på hvordan forordningen vil påvirke Norge, og hvordan vi kan innføre d...
	Til slutt vil jeg minne om regjeringens pågående arbeid med en helhetlig digitaliseringsstrategi. Kunstig intelligens vil være en viktig og integrert del av denne strategien.
	Presidenten [11:16:04]: Flere har ikke bedt om ordet til sakene nr. 2 og 3.
	Dermed er dagens kart ferdig debattert. Stortinget tar nå pause, i samsvar med den annonserte dagsordenen, og det vil bli votering kl. 15.
	Stortinget tok pause i forhandlingene kl. 11.17.
	-----
	Stortinget tok opp att forhandlingane kl. 15.
	President: Nils T. Bjørke

	Presidenten [15:00:05]: Stortinget går då til votering. Me startar med sakene nr. 8–10 frå Stortingets møte tysdag 9. januar, dagsorden nr. 39.
	Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Sofie Marhaug, Geir Jørgensen, Hege Bae Nyholt og Seher Aydar om å stanse vindkraftutbygging i reinbeiteområder frem til menneskerettighetsbruddet på Fo...
	Presidenten: Under debatten er det sett fram tre forslag. Det er
	– forslag nr. 1, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslag nr. 2, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslag nr. 3, frå Ola Elvestuen på vegner av Venstre og Kristeleg Folkeparti

	Ved ein inkurie har Miljøpartiet Dei Grøne i tilrådinga falle ut som medforslagsstillar til forslag nr. 2.
	Det vert votert over forslag nr. 3, frå Venstre og Kristeleg Folkeparti.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen ikke gi tillatelser til nye vindkraftprosjekt i samiske reinbeiteområder før det pågående menneskerettighetsbruddet på Fosen er opphørt.»

	Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Venstre og Kristeleg Folkeparti vart med 88 mot 12 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.00.54)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 2, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen stille saksbehandling av alle vindkraftprosjekter i samiske reinbeiteområder i bero frem til det er oppnådd enighet med de berørte reinbeitedistriktene om reparasjon av menneskerettighetsbruddet på Fosen.»

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 86 mot 14 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.01.08)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 1, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge fram lovforslag som gir NVE hjemmel til å gi tidlig avslag på konsesjonssøknader som åpenbart står i konflikt med reindrifts- og naturinteresser.»

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 82 mot 18 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.01.22)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Dokument 8:8 S (2023–2024) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Sofie Marhaug, Geir Jørgensen, Hege Bae Nyholt og Seher Aydar om å stanse vindkraftutbygging i reinbeiteområder frem til menneskerettighetsbruddet på Fosen er repar...
	Presidenten: Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti har varsla at dei vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen vart vedteken med 80 mot 18 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 15.01.53)

	Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Klima i endring – sammen for et klimarobust samfunn (Innst. 161 S (2023–2024), jf. Meld. St. 26 (2022–2023))
	Presidenten: Under debatten er det sett fram ti forslag. Det er
	– forslaga nr. 1–3, frå Sofie Marhaug på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslaga nr. 4 og 5, frå Sofie Marhaug på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti
	– forslaga nr. 6–9, frå Sofie Marhaug på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslag nr. 10, frå Sofie Marhaug på vegner av Sosialistisk Venstreparti og Raudt

	Det vert votert over forslaga nr. 6–9, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslag nr. 6 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen i den varslede stortingsmeldingen om flom og skred inkludere en flerårig finansieringsplan som sikrer rask oppskalering av innsatsen mot flom og skred i tråd med anbefalingene fra NVE og Gjerdrumutvalget.»

	Forslag nr. 7 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen om å sørge for at DSB raskest mulig får nødvendige midler til å prioritere drift og videre utvikling av Kunnskapsbanken.»

	Forslag nr. 8 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med forslag om endret regelverk som pålegger kommunene å revidere arealplaner hvert tiende år, for å sikre at disse er tilpasset oppdatert kunnskap om konsekvensene av klimaendringene og r...

	Forslag nr. 9 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen foreslå hvordan kommunene kan kompenseres for utgifter tilknyttet klimatilpasning i løpet av våren 2024.»

	Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 86 mot 14 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 15.03.20)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 10, frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget på egnet måte med et forslag om et nasjonalt fond for kommunenes vann- og avløpsoppgradering, som skal finansiere et vann- og avløpsnett tilpasset fremtidens klimaendringer.»

	Miljøpartiet Dei Grøne har varsla subsidiær støtte til forslaget.
	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt vart med 86 mot 14 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.03.36)
	Presidenten: Det vert votert over forslaga nr. 4 og 5, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti.
	Forslag nr. 4 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge fram en opptrappingsplan for å styrke kommunenes natur- og klimakompetanse, samt en plan for hvordan tilskuddsordningen for klimatilpasning skal økes for å nå et nivå som gjør kommunene reelt i stand til å gj...

	Forslag nr. 5 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utarbeide oppdaterte klimatilpasningsplaner hvert fjerde år.»

	Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti vart med 85 mot 15 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 15.03.52)
	Presidenten: Det vert votert over forslaga nr. 1–3, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslag nr. 1 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge fram forslag om forbud mot uttak av torv fra myr, samt forbud mot import av torvprodukter til det private markedet.»

	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge frem konkrete tiltak for å styrke bruken av skog som sikringstiltak mot flom og skred, herunder tiltak etter § 12 i skogbruksloven.»

	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sikre at det ikke tildeles statlige tilskudd til skogsbilveibygging med sikte på hogst i spesielt skredfarlig terreng.»

	Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne vart med 81 mot 18 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 15.04.09)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Stortinget ber regjeringen vurdere å utnevne en koordinerende nasjonal overvannsmyndighet.
	Stortinget ber regjeringen tillate at kommuner kan bruke organisatoriske tiltak fremfor permanent sikring for å sikre ny bebyggelse mot flom, i tråd med anbefalingene fra NVE.
	Stortinget ber regjeringen vurdere tiltak for å styrke den kommunale beredskapen for ekstremvær og følgehendelser, herunder støtte oppunder økt øvingsfrekvens, og komme tilbake til Stortinget på egnet måte.
	Tilrådinga frå komiteen vart samrøystes vedteken.

	Vidare var tilrådd:
	Stortinget ber regjeringen, i samarbeid med KS og relevante utdanningsinstitusjoner, vurdere opprettelsen av kortere modulbaserte kompetanseprogram for kommunesektoren for å styrke fagkompetanse innen klimatilpasning.
	Presidenten: Framstegspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Raudt har varsla at dei vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen vart vedteken med 72 mot 26 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 15.04.34)

	Vidare var tilrådd:
	Stortinget ber regjeringen høste erfaringer fra pilotprosjekt med opprettelse og drift av regionale klimatilpasningsnettverk, og vurdere å utvide ordningen til alle fylker.
	Presidenten: Framstegspartiet og Raudt har varsla at dei vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen vart vedteken med 78 mot 16 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 15.04.49)

	Vidare var tilrådd:
	Meld. St. 26 (2022–2023) Klima i endring – sammen for et klimarobust samfunn – vedlegges protokollen.
	Tilrådinga frå komiteen vart samrøystes vedteken.


	Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Lan Marie Nguyen Berg, Une Bastholm og Rasmus Hansson om å måle og redusere klimagassutslipp fra forbruk (Innst. 164 S (2023–2024), jf. Dokument 8:10 S ...
	Presidenten: Under debatten har Kjell Ingolf Ropstad sett fram tre forslag på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti.
	Forslag nr. 1 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utarbeide et forbruksbasert klimaregnskap på utslipp i utlandet som følge av norsk økonomisk aktivitet. Et forbruksbasert klimaregnskap skal komme i tillegg til utslippsstatistikken Norge allerede fører.»
	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme med forslag til et eget utslippsmål for forbruksbaserte utslipp senest i forbindelse med statsbudsjettet for 2025.»
	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utarbeide en stortingsmelding som inneholder en målsetting om utslippsreduksjoner fra utslipp i utlandet som følge av norsk økonomisk aktivitet, og en handlingsplan med tiltak for hvordan målsettingen skal nås.»
	Det vert votert alternativt mellom tilrådinga og forslaga nr. 1–3, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti.
	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande

	Dokument 8:10 S (2023–2024) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Lan Marie Nguyen Berg, Une Bastholm og Rasmus Hansson om å måle og redusere klimagassutslipp fra forbruk – vedtas ikke.
	Ved alternativ votering mellom tilrådinga frå komiteen og forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti vart tilrådinga vedteken med 81 mot 19 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 15.05.47)
	Presidenten: Stortinget går då til votering over sakene på dagens kart.
	Sak nr. 1 var utgreiing.

	Innstilling fra justiskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Torgeir Knag Fylkesnes og Marian Hussein om demokratisk kunstig intelligens (Innst. 152 S (2023–2024), jf. Dokument 8:232 S (2022–2023))
	Presidenten: Under debatten er det sett fram fem forslag. Det er
	– forslag nr. 1, frå Per-Willy Amundsen på vegner av Framstegspartiet
	– forslaga nr. 2–5, frå Andreas Sjalg Unneland på vegner av Sosialistisk Venstreparti

	Det vert votert over forslag nr. 1, frå Framstegspartiet.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen redegjøre for Stortinget om regjeringens arbeid med problemstillinger knyttet til kunstig intelligens.»

	Venstre og Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Framstegspartiet vart med 82 mot 18 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.06.36)
	Presidenten: Det vert votert over forslaga nr. 2, 4 og 5, frå Sosialistisk Venstreparti.
	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen etablere regelverk for innføring og bruk av kunstig intelligens for ulike bruksområder før en storstilt utrulling av kommersielt utviklet kunstig intelligens i offentlig sektor finner sted.»

	Forslag nr. 4 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen opprette offentlige KI- registre for å dokumentere hvordan algoritmer benyttes til å levere tjenester til innbyggerne basert på kunnskap og erfaringer fra sammenliknbare land.»

	Forslag nr. 5 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utvikle en konsesjonsordning for innsamling, bruk og lagring av både offentlige data og persondata for kommersielle aktører. En slik konsesjonsordning må fastsette krav til hvilke data som kan brukes, til hvilke typer ...

	Raudt har varsla støtte til forslaga.
	Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti vart med 87 mot 12 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 15.06.52)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 3, frå Sosialistisk Venstreparti.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge frem en stortingsmelding om kunstig intelligens som redegjør for hvordan det arbeides med kunstig intelligens på alle nivå i alle sektorer.»

	Raudt og Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti vart med 87 mot 13 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.07.08)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Dokument 8:232 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Torgeir Knag Fylkesnes og Marian Hussein om demokratisk kunstig intelligens – vedtas ikke.
	Presidenten: Sosialistisk Venstreparti har varsla at dei vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen vart vedteken med 87 mot 8 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 15.07.51)

	Innstilling fra justiskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo, Grunde Almeland, Guri Melby, Sveinung Rotevatn og Ingvild Wetrhus Thorsvik om kunnskap om og veiledning i bruk av kunstig intelligens (Innst. 151 ...
	Presidenten: Under debatten er det sett fram fem forslag. Det er
	– forslaga nr. 1 og 2, frå Andreas Sjalg Unneland på vegner av Sosialistisk Venstreparti og Venstre
	– forslaga nr. 3–5, frå Ingvild Wetrhus Thorsvik på vegner av Venstre

	Det vert votert over forslag nr. 3, frå Venstre.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen skalere opp antall studieplasser innenfor utdanningsområder som er viktige for å forstå og anvende kunstig intelligens, eksempelvis STEM-fag, juss, filosofi og etikk.»

	Miljøpartiet Dei Grøne har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Venstre vart med 94 mot 6 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.08.25)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 4, frå Venstre.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen igangsette et arbeid for å undersøke hvordan relevante sider av det norske regelverket skal tolkes og anvendes i lys av bruk av kunstig intelligens, herunder blant annet åndsverksreglene, straffeprosessreglene, konkurr...

	Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Venstre vart med 90 mot 10 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.08.41)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 5, frå Venstre.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen etablere et eget algoritmetilsyn.»

	Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Venstre vart med 95 mot 5 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.08.56)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 1, frå Sosialistisk Venstreparti og Venstre.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen så raskt som mulig legge fram en plan for forsterkning av forskning på kunstig intelligens og betydningen av bruken av kunstig intelligens i samfunnet, som ledd i oppfølgingen av langtidsplanen for forskning og høyere...

	Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti og Venstre vart med 81 mot 19 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.09.14)
	Presidenten: Det vert votert over forslag nr. 2, frå Sosialistisk Venstreparti og Venstre.
	Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen forberede implementering av Den europeiske unions Artificial Intelligence Act, med mål om at denne kan tre i kraft i Norge samtidig som den trer i kraft i EU.»

	Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti og Venstre vart med 84 mot 16 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 15.09.31)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Dokument 8:273 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Alfred Jens Bjørlo, Grunde Almeland, Guri Melby, Sveinung Rotevatn og Ingvild Wetrhus Thorsvik om kunnskap om og veiledning i bruk av kunstig intelligens – vedtas ...
	Presidenten: Sosialistisk Venstreparti, Venstre, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti har varsla at dei vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen vart vedteken med 83 mot 16 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 15.10.00)

	Referat
	1. (159) Statsministerens kontor melder at
	1. lov om suppleringsskatt på underbeskattet inntekt i konsern (suppleringsskatteloven)
	2. lov om endringer i skatteloven
	3. lov om endringer i skattebetalingsloven
	4. lov om endringer i merverdiavgiftsloven
	5. lov om endringer i skatteforvaltningsloven
	6. lov om endringer i skatteloven
	7. lov om endringer i smittevernloven og helseberedskapsloven (isolering og smittekarantene m.m.)
	– er sanksjonert under 12. januar 2024

	Samr.: Vert lagde ved protokollen.
	2. (160) Endringer i straffeloven mv. (påvirkning fra fremmed etterretning) (Prop. 42 L (2023–2024))
	Samr.: Vert send justiskomiteen.
	3. (161) Folk, fisk og fellesskap – en kvotemelding for forutsigbarhet og rettferdig fordeling (Meld. St. 7 (2023–2024))
	4. (162) Endringer i foretakslovgivningen mv. (utlevering av fødsels- og d-nummer, registrering av enkeltpersonforetak, krav til foretaksnavn, retningslinjer for godtgjørelse mv.) (Prop. 41 L (2023–2024))
	Samr.: Nr. 3 og 4 vert sende næringskomiteen.
	5. (163) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Frank Edvard Sve, Morten Stordalen, Bård Hoksrud, Dagfinn Henrik Olsen og Himanshu Gulati om å oppheve godkjenning av endret veinormal (Dokument 8:69 S (2023–2024))
	Samr.: Vert sendt transport- og kommunikasjonskomiteen.

	Presidenten [15:10:31]: Dermed er dagens kart behandla ferdig. Ber nokon om ordet før møtet vert heva? – Møtet er heva.

	Møtet slutt kl. 15.11.
	Møtet slutt kl. 15.11.

	Tom side
	Tom side

	redegjørlse NSM-2.pdf
	President: Kari Henriksen
	1. Debatt om utenriksministerens utenrikspolitiske redegjørelse
	(Redegjørelsen holdt i Stortingets møte 5. mars 2024)
	2. Innstilling fra utenriks- og forsvarskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Guri Melby, Ola Elvestuen, André N. Skjelstad og Alfred Jens Bjørlo om en uavhengig og helhetlig evaluering av Norges engasjement i Afghanistan
	(Innst. 209 S (2023–2024), jf. Dokument 8:62 S (2023–2024))
	3. Interpellasjon fra representanten Mahmoud Farahmand til utenriksministeren:
	«Iran har i over fire tiår bidratt til uro og finansiering av terror i og utenfor Midtøsten. Regimet har brukt massive ressurser på å trene opp og utstyre diverse militser og terrororganisasjoner i regionen. Irans ondsinnede handlinger påvirker...
	Kan utenriksministeren bidra til å oppklare Norges posisjon med tanke på det iranske regimet og i særdeleshet den iranske revolusjonsgarden, og hvorvidt man har vurdert å sette IRGC på sanksjonslisten?»
	4. Redegjørelse av justis- og beredskapsministeren om NSM-rapporten
	(Det vil bli foreslått debatt umiddelbart etter redegjørelsen)
	5. Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen om Riksrevisjonens kontroll med forvaltningen av statens interesser i selskaper – 2022
	(Innst. 208 S (2023–2024), jf. Dokument 3:2 (2023– 2024))
	6. Referat

	Presidenten [10:00:17]: Ærede medrepresentanter!
	5. juni 2023 døde tidligere stortingsrepresentant Aud Blattmann fra Kristiansand, 85 år gammel.
	Hun representerte Arbeiderpartiet og Vest-Agder fast i fire perioder, fra 1985 til 2001. I løpet av denne tida var hun medlem av forsvarskomiteen, energi- og industrikomiteen, samferdselskomiteen og energi- og miljøkomiteen.
	Aud Blattmann var Vest-Agders første fast møtende kvinnelige stortingsrepresentant, og hun var hele tida bevisst på hvem hun var på Stortinget for. Hun ville være ombud for sine velgere i hjemfylket og for fagbevegelsen.
	Blattmann var tydelig på at kvinner og menn skulle ha de samme rettighetene, at kvinner kunne jobbe like godt i industrien som i pleien, og lik lønn for likt arbeid var udiskutabelt.
	Hun var den typen politiker som var mer opptatt av å få ting gjort, enn å synes i media. Hvem som fikk æren, var underordnet: Hun tok tak i konkrete saker og ga seg ikke før hun hadde fått dem i mål.
	Sissel Rønbeck har fortalt om da hun som miljøvernminister ble kontaktet av Blattmann. Rønbeck hadde fått på plass såkalte miljøpakker for å rense opp i bl.a. Akerselva og Grenlandsfjorden. Nå ville Blattmann ha den samme pakka for Kristians...
	Rønbecks svar om at budsjettet dessverre var uttømt, affiserte ikke Blattmann. Hun ga seg ikke, og resultatet ble et kraftfullt miljøinitiativ. I dag fiskes det laks langs breddene av Otra, fra industristedet Vennesla til et vakkert bymiljø i Kri...
	Blattmann skal også ha mye av æren for at tomta til den nedlagte militærleiren på Gimlemoen ble campus for Universitetet i Agder, og hun bidro helt til det siste til at det kom penger i statsbudsjettet til realiseringen av Kristiansand kanonmuseu...
	Også som samferdselspolitiker viste Blattmann engasjement og standhaftighet, illustrert ved denne kommentaren hun en gang kom med: Når jeg dør, skal jeg kremeres, for jeg vil ikke ligge i veien for noe veiprosjekt!
	Blattmann var en replikkens mester. Humor, ironi og alvor var hennes kjennemerke.
	Aud Blattmann var en klassebevisst sosialdemokrat med bakgrunn fra Norsk Kommuneforbund, i dag Fagforbundet. Hun holdt tett kontakt med fagbevegelsen gjennom hele sin stortingstid og hadde de sosialdemokratiske verdiene med seg i alt hun gjorde.
	Det var en sterk, tydelig og raus politiker som gikk bort i fjor.
	Vi lyser fred over Aud Blattmanns minne.
	Representantene påhørte stående presidentens minnetale.

	Presidenten [10:04:32]: Det foreligger to permisjonssøknader:
	– fra Høyres stortingsgruppe om permisjon for representanten Turid Kristensen i tida fra og med 11. til og med 15. mars, og fra Arbeiderpartiets stortingsgruppe om permisjon for representanten Torstein Tvedt Solberg i tiden fra og med 11. til og med 

	Etter forslag fra presidenten ble enstemmig besluttet:
	1. Søknadene behandles straks og innvilges.
	2. Følgende vararepresentanter innkalles for å møte i Stortinget i dagene 14. og 15. mars:
	For Akershus: Tore Grobæk Vamraak
	For Rogaland: Marte Eide Klovning


	Presidenten [10:05:21]: Representanten Birgit Oline Kjerstad vil framsette et representantforslag.
	Birgit Oline Kjerstad (SV) [10:05:39]: På vegner av representanten Lars Haltbrekken og meg sjølv vil eg fremje eit representantforslag om konsesjon på datasenter.
	Presidenten [10:05:56]: Representanten Kathy Lie vil framsette et representantforslag.
	Kathy Lie (SV) [10:06:10]: På vegne av stortingsrepresentantene Andreas Sjalg Unneland, Birgit Oline Kjerstad, Grete Wold og meg selv vil jeg framsette et representantforslag om å gi kommunene mulighet til å forby fyrverkeri.
	Presidenten [10:06:26]: Representanten Marian Hussein vil framsette et representantforslag.
	Marian Hussein (SV) [10:06:44]: På vegne av representantene Kirsti Bergstø, Freddy André Øvstegård og meg selv ønsker jeg å framsette et representantforslag om å begrense innleie i helse- og omsorgssektoren.
	Presidenten [10:07:00]: Representanten Marius Arion Nilsen vil framsette et representantforslag.
	Marius Arion Nilsen (FrP) [10:07:13]: På vegne Fremskrittspartiets representanter Terje Halleland, Bård Hoksrud og undertegnede har jeg den glede å framsette et representantforslag om deltakelse i EU- kommisjonens European Industrial Alliance for sm
	Presidenten [10:07:34]: Forslagene vil bli behandlet på reglementsmessig måte.
	Presidenten [10:07:39]: Presidenten vil foreslå at det velges en settepresident for Stortingets møte i dag – og anser det som vedtatt.
	Presidenten vil foreslå Liv Kari Eskeland. – Andre forslag foreligger ikke, og Liv Kari Eskeland anses enstemmig valgt som settepresident for dagens møte.
	Sak nr. 1 [10:08:05]
	Debatt om utenriksministerens utenrikspolitiske redegjørelse (Redegjørelsen holdt i Stortingets møte 5. mars 2024)
	Presidenten [10:08:15]: Etter ønske fra utenriks- og forsvarskomiteen vil taletida bli fordelt slik:
	Arbeiderpartiet 25 minutter, Høyre 20 minutter, Senterpartiet 15 minutter, Fremskrittspartiet 10 minutter, Sosialistisk Venstreparti 5 minutter, Rødt 5 minutter, Venstre 5 minutter, Miljøpartiet De Grønne 5 minutter og Kristelig Folkeparti 5 minu...
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til et replikkordskifte på inntil syv replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringa, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får ...
	Ine Eriksen Søreide (H) [10:09:31] (komiteens leder): Jeg vil begynne med å takke utenriksministeren for en bred og omfattende redegjørelse på tirsdag. Jeg deler mye av analysene og vurderingene som gis.
	Den sikkerhetspolitiske situasjonen vi står i, krever at vi realitetsorienterer oss. For det første: Den uroen og uforutsigbarheten vi opplever, er ikke forbigående. Dette er den nye normalen, og vi kommer ikke til å klikke tilbake til en slags n...
	For det andre: Kriser og konflikter kommer nå sjeldnere alene eller kan ses i isolasjon. De forsterker effekten av hverandre, og geopolitikk spiller stadig sterkere inn. Geografisk avstand gir ikke lenger trygghet. Konsekvensene av kriger, klimaendr...
	For det tredje: Verdien av alliansene og samarbeidene vi har, blir større, og vi må investere mer i dem. Kort fortalt kan man si at kostnaden ved utenforskap og alenegang øker.
	For det fjerde: Det forpliktende internasjonale samarbeidet er under betydelig press, og det er framgang for aktører som vil rive ned den internasjonale rettsordenen, endre sikkerhetsarkitekturen og de felles spillereglene som ikke bare vi, men stre...
	For det femte: Nordområdenes strategiske betydning øker, og det har direkte konsekvenser for oss. Når Sverige og Finland nå kommer med i NATO, blir Norge et enda viktigere mottaksområde for allierte forsterkninger. Det vil øke oppmerksomheten o...
	For det sjette: Vårt forhold til Russland er varig endret og har vært det siden anneksjonen av Krym i 2014, da Russlands krig mot Ukraina begynte, før den ble intensivert med en fullskala strategisk overfallskrig for to år siden. Det er behov for...
	For det sjuende: Trusselbildet mot Norge er i endring og blir mer komplekst. Etterretningstjenesten beskriver det veldig tydelig og utfyllende i Fokus 2024, og det må vi også ta konsekvensene av.
	Til sist: Når halvparten av verdens befolkning går til valg i 2024, og det flere steder er et oppsving for krefter som ønsker en mer polarisert, isolasjonistisk og transaksjonell politikk, må vi være forberedt på at det politiske landskapet run...
	Analysene vi gjorde i stortingsmeldinga om multilateralt samarbeid i 2019, mener jeg bare har blitt mer aktuelle, og jeg vil nesten si dessverre. La meg kort gjenta hovedutfordringene mot det multilaterale systemet.
	Det ene er at vi ser en maktforskyvning i verden som gjør at europeisk og amerikansk makt relativt sett blir svakere. For det andre er det stadig flere land som velger å løse problemer enten seg imellom, altså direkte mellom to land, eller i alle...
	Vi definerte også det forpliktende internasjonale samarbeidet som Norges fremste utenrikspolitiske interesse. I dag står vi overfor to kriger som dessverre er omdreiningspunkter for svært mye av den utenrikspolitiske situasjonen. I Ukraina viser R...
	Som jeg tok opp med forsvarsministeren i forrige uke, og med utenriksministeren i går, mener jeg det er veldig viktig at Norge nå slutter seg til det tsjekkiske initiativet for å skaffe Ukraina 800 000 artillerigranater fra utenfor Europa. Dette h...
	I Midtøsten fortsetter den enormt dramatiske utviklingen med betydelig risiko for både politisk og militær spredning. Etter Hamas’ fryktelige terrorangrep 7. oktober hadde Israel en klar rett til å forsvare seg, men like klar som denne retten e...
	Høyre har støttet regjeringas beslutning om ikke å kutte støtten til UNRWA. Det ville bare bidra til å gjøre den humanitære situasjonen på Gaza enda mer prekær. Samtidig må FN vise full åpenhet om etterforskningen av UNRWA-ansatte som skal...
	Risikoen for spredning er overhengende. Iran, Russland og Nord-Korea spiller alle svært negative roller. Selv om ingen skulle ønske en spredning av konflikten, kan det likevel fort skje som følge av feilvurderinger og manglende kontroll på proxye...
	Når situasjonen er så dramatisk som den er nå, er det også avgjørende å holde hodet kaldt og bidra til tenkning om tida etter krigen. Hvor usannsynlig det enn kan virke nå, er tostatsløsningen innenfor 1967-grensen det eneste som kan gi både...
	Jeg vil gjenta noe et bredt flertall skrev i innstillinga om mulige sanksjoner mot Israel, og som jeg mener det er viktig å understreke. Flertallet skriver at det er flere som forsøker «å sidestille konfliktene i Ukraina og Midtøsten og å tegne...
	«Konfliktene er svært forskjellige og har svært ulikt opphav. Ukraina forsvarer sin territorielle integritet mot en aggressor som har som mål at staten Ukraina skal slutte å eksistere. Den nåværende krigføringen i Gaza er utløst av et brutal...

	Selv om det, som utenriksministeren helt riktig påpeker i redegjørelsen, er en økende tendens til at Vesten beskyldes for dobbeltmoral i flere spørsmål, mener jeg at bildet er langt mer nyansert enn det mange ønsker å framstille det, og vi må...
	Utenriks- og forsvarskomiteen var for to uker siden på et veldig vellykket besøk i Sør-Afrika og Mosambik. Særlig Sør-Afrika er interessant i en geopolitisk kontekst og er et av landene som har stemt avholdende i FN når spørsmål knyttet til U...
	Sør-Afrika er et eksempel på et av mange land der Russland og Kina forsøker å få et sterkere fotfeste, for å få landet med på sitt ønske om å fylle det internasjonale samarbeidet med et annet innhold, som ikke er i tråd med de verdiene og ...
	Grunnen til at jeg nevner det, er følgende: Enten det gjelder Sør-Afrika eller andre land som inngår tettere samarbeid med Russland, Kina og Iran, må poenget for oss og de andre nordiske og europeiske landene være å engasjere oss og ikke la Rus...
	NATO er bærebjelken for vår sikkerhet, og det er uten tvil sånn at når Sverige og Finland nå kommer med i NATO, vil det også styrke vår sikkerhet. Det vil styrke europeisk og alliert sikkerhet. I komiteen ser vi fram til å reise nordover nest...
	Som regjeringa selv skriver i budsjettproposisjonen, er samarbeidet i NATO selve grunnlaget og ryggraden, men at EU med sine virkemidler, bl.a. knyttet til krisehåndtering, er et supplement uten å være en erstatning for NATO, og utfyller ulike rol...
	Norsk utenrikspolitikk begynner i Europa, som utenriksministeren også sa – det tror jeg de fleste norske utenriksministre opp gjennom tidene har ment – men samarbeidet er i ferd med å endre karakter, og det blir mer krevende å være utenfor. V...
	Som jeg har påpekt et par ganger, er det veldig interessant å lese EU-delen i redegjørelsene til utenriksministrene i denne regjeringa. Jeg får av og til følelsen av at det er et lite rop om hjelp fra Europa-avdelingen i Utenriksdepartementet, d...
	Det er mange glemte konflikter i verden, eller konflikter som i alle fall ikke har så stor oppmerksomhet. I disse dager tror jeg det er verdt å låne oppmerksomhet både til det som skjer på Haiti, til det som skjer i Myanmar, og til det som skjer...
	Det siste jeg ville nevne i denne sammenheng, er at noe av det vi bruker aller mest penger på utenrikspolitisk, er bistand. Vi har tidligere etterlyst – og jeg vil gjerne at utenriksministeren tar det med seg tilbake til regjeringa – at vi får ...
	Nils T. Bjørke hadde her teke over presidentplassen.

	Åsmund Aukrust (A) [10:24:55]: Takk til utenriksministeren for en svært god redegjørelse.
	I en tid med store internasjonale spenninger er det viktigere enn på lenge at vi diskuterer internasjonal politikk. Vi står overfor mange dilemmaer, og dem er det viktig at vi diskuterer mellom partiene, både der vi er enige, og der vi er uenige, ...
	Russlands fullskalainvasjon av Ukraina er nå inne i sitt tredje år. Krigen begynte da Russland annekterte Krym for ti år siden. Moskva fører en utslettelseskrig i den hensikt å fjerne Ukraina som selvstendig stat og nasjon.
	Vi kan aldri tillate oss at krig i Europa blir en ny normalitet. Vi må fortsette å bli opprørt, sinte og lei oss over de forferdelige lidelsene som foregår midt i Europa. Så må vi gjøre det vi kan for å få stoppet krigen. Ukrainerne skal vit...
	Det sterke fellesskapet vi har i Norge, må vi ta vare på, for det er dessverre ingenting som tyder på at Putins ambisjoner for Ukraina har endret seg. Fra Arbeiderpartiets side har vi derfor forberedt oss på at denne krigen dessverre vil kunne va...
	Vår støtte til Ukraina handler først og fremst om solidaritet, men det handler også om egeninteresse. Hvem vet hvem som er neste land dersom Ukraina ikke vinner sin frihet? Vi er også en nabo av Russland, og det er det samme Russland som vi er n...
	Så er jeg glad for at vi også forsterker NATO-samarbeidet vårt, for uansett hvor mye penger vi bruker i Norge, er styrken i vårt forsvar det kollektive forsvaret – at NATO-land forsvarer hverandre. Akkurat nå, i dag, er statsministeren vår p...
	Krigen i Gaza går inn i sin sjette måned – snart et halvt år som har vært et helvete på jord. To millioner mennesker er sperret inne på et veldig lite areal. Det er ingen steder å gjemme seg, ingen steder å flykte. Det er ikke mulig å ta i...
	FNs generalsekretær António Guterres har rett når han sier at Gaza har blitt verdens største gravplass for barn. Dette kan ikke verden leve med, og det gjør heller ikke Norge. Jeg er stolt av at Norge hele veien har vært et ledende land for å ...
	Norge er et land som snakker med alle parter, og som hele tiden har sett etter initiativer hvor vi kan spille en rolle – en rolle vi ikke skal spille for vår egen del, men for palestinernes skyld. Jeg er veldig glad for at utenriksministeren har k...
	Nettopp fordi vi i Midtøsten er et land som lyttes til og har kontaktflater i alle leirer, har vi muligheten til å være med og utrette noe. Det gir muligheter, og det gir store forpliktelser – forpliktelser om å lede vei både nå i denne akutt...
	Vi lever i en tid hvor det er veldig mange steder på kloden som brenner samtidig, steder som ikke får den oppmerksomheten de fortjener. I Iran møtes kvinner som demonstrerer, med vold og drap. I Sudan foregår en av Afrikas verste katastrofer noen...
	Listen kunne dessverre vært så mye lengre. Norge skal være et land som bryr seg langt utover våre egne landegrenser. I Arbeiderpartiet har vi et bankende hjerte for internasjonal solidaritet, for kamp mot fattigdom, for likestilling og kvinners r...
	Jeg er glad for at Norge og regjeringen fører en aktiv og modig utenrikspolitikk som står opp for folkeretten og internasjonalt samarbeid, og som fordømmer brudd på folkeretten, både når det skjer langt unna oss, og når det skjer nær oss. Nor...
	La meg avslutte med å si at den internasjonale situasjonen påvirker oss alle sammen her i Norge, men den påvirker ganske mange i Norge ekstra mye: de ukrainske flyktningbarna som hver dag er redde for faren sin, som de har ved frontlinjen, de nors...
	Bengt Fasteraune (Sp) [10:33:53]: Jeg vil takke utenriksministeren for en god redegjørelse.
	Med krig i Europa, demokratisk tilbakegang og spente forhold mellom Kina og USA står vi overfor de største endringene i det internasjonale landskapet siden annen verdenskrig. Krigen har ført Russland og Kina tettere sammen, både Iran og Nord-Kore...
	Her hjemme har sikkerhetsutfordringer på tvers av sektorer fått større oppmerksomhet, og skillet mellom samfunnssikkerhet og statssikkerhet viskes ut. Krigen i Ukraina vil ha langsiktige følger for hvordan vi forstår verden omkring oss. Det russ...
	For et år siden vedtok Stortinget en historisk støttepakke til Ukraina. Nansen-programmet hjelper Ukraina med å forsvare sitt folk og sitt territorium mot de russiske angrepene og bidrar til at Ukraina kan opprettholde kritiske samfunnsfunksjoner....
	Utenriksministeren understreket at Russlands folkerettsstridige angrep mot Ukraina er og forblir Norges største sikkerhetspolitiske utfordring. Vårt sikkerhetspolitiske handlingsrom er svært knyttet til vår strategiske posisjon i nord, en posisjo...
	NATO er, som beskrevet mange ganger i denne sal, en hjørnestein i norsk sikkerhetspolitikk. Slik har det vært siden etableringen av forsvarsalliansen i 1949. Nå har Russlands krigføring og en endret trusselsituasjon også ført Finland og Sverige...
	Russlands krigføring får konsekvenser i våre umiddelbare nærområder. Det norsk-russiske samarbeidet er på et minimum. I svalbardpolitikken får det kjølnede forholdet mellom Russland og Vesten konsekvenser for Arktisk råd, hvor Norge i år ha...
	Også norsk handelspolitikk har i økende grad blitt sikkerhetspolitikk. Norge sitter på viktige ressurser, og i forholdet til Europa står energi sentralt. Det er her svært viktig med gode avtaler for norsk handelspolitikk. Å ivareta norske næri...
	I dette vil jeg også trekke fram norsk Kina-politikk. Norsk Kina-politikk skal, som utenriksministeren understreker, være tuftet på våre interesser og ikke minst våre verdier. Ofte samsvarer disse med europeiske interesser og verdier, men det er...
	Den akutte situasjonen i Gaza er en eskalering i den langvarige konflikten mellom Palestina og Israel. Bilder og beretninger fra bakken i Gaza maler et dystert bilde av de enorme lidelsene blant den palestinske befolkningen, samtidig som det israelsk...
	På lang sikt mener vi kun en tostatsløsning vil kunne sikre en langsiktig og bærekraftig fred og skape trygghet for både israelere og palestinere. I dette arbeidet er det viktig med dialog. Norge har tette bånd til partene i den pågående konfl...
	Ukraina-krigen har også store globale ringvirkninger. Økte priser på energi og innsatsfaktorer som gjødsel bidrar til mer sult, mer fattigdom og mer nød globalt. I Midtøsten er det en reell frykt for at krigen mellom Hamas og Israel kan spre se...
	I skjæringspunktet mellom utviklingspolitikk og sikkerhetspolitikk opplever vi at noen har interesse av å skape et inntrykk av at Vesten står mot resten, at USA, Europa og også Norge opererer med doble standarder, eller at kriser og konflikter an...
	La meg presisere: Det er en fanesak for Norge nå, og det har vært det i lang tid, å forvalte folkeretten uansett hvem som bryter den. Vi arbeider stadig for å styrke folkeretten og den internasjonale rettsordenen – et arbeid som krever kunnskap...
	Jeg vil avslutte med det utenriksministeren sa i sitt innlegg:
	«Vi er geografisk plassert langt mot nord i en ytterkant av verden. Fra en satellitt i verdensrommet vil Norge ved første øyekast fortone seg som en liten stripe land like under Nordpolen. Legger vi til havområdene derimot, vil vårt geografiske ...

	Det gir oss en internasjonal tyngde og internasjonal oppmerksomhet og med det utenrikspolitisk gjennomslagskraft. I tillegg er vi en nasjon som er opptatt av å bygge vårt samfunn på demokratiske verdier, fellesskapsløsninger, utjevning av sosiale...
	Christian Tybring-Gjedde (FrP) [10:44:13]: Aller først vil jeg takke utenriksministeren for redegjørelsen. Selv om jeg er svært uenig i Norges prioriteringer og vår globale tilstedeværelse generelt, er det interessant å lytte til utenriksministere
	Jeg har gjentatte ganger fra denne talerstolen gått i rette med alle dem som har hevdet at norsk utenrikspolitikk ligger fast. Jeg er derfor glad for at utenriksministeren for første gang påpeker at i en verden i kontinuerlig endring må vår uten...
	I redegjørelsen påpekte utenriksministeren flere steder flere ganger at vi er små og få i dette landet. Vi er et lite land, og vi er få. Innledningsvis fortalte han bl.a. at kun 7 promille av verdens befolkning er norsk. Som et lite apropos kan ...
	Etter påpekning av vårt betydningsløse antall innbyggere kommer en nærmest utømmelig liste over hvor store vi er, og hvilken plass vi tar på den internasjonale scenen. For å si det sånn: Verden skal være sjeleglad for at ikke alle land tilra...
	Videre bruker vi visstnok smart makt, som betyr at vi har innflytelse og påvirkning uten å være en stormakt, og ministeren nevnte også at det som er i Norges interesse, også er i verdens interesse. Det var store ord.
	Dette selvskrytet står i slående kontrast til ministerens påpekning av hvor små vi er. Ifølge ministeren er Norge aktiv over hele verden, men i motsetning til andre land har ikke vår innsats primært satt søkelyset på internasjonal handel og ...
	Det er imidlertid helt korrekt, som ministeren påpekte, at det er i Norges interesse at det er fred på jord, og at liberale verdier er fremtredende. Det er imidlertid ikke det vi diskuterer i denne salen i dag.
	Det vi diskuterer, er hvorvidt Norge har tyngde og tilstrekkelig smart makt til at vi spiller en avgjørende rolle. Det har vi dessverre ikke. Det er fremdeles slik at landene med avgjørende innflytelse på fred og forsoning ikke kun må kunne «spe...
	Det som er sikkert, er at norsk global aktivitet koster mye penger – penger vi for så vidt har – uten at det går ut over egen velferd. Spørsmålet vi må stille oss, er imidlertid ikke hvor mye aktivitet vi bedriver, eller hvor mange steder vi...
	Jeg er glad for at et samlet politisk Norge har innsett at Russlands angrep på Ukraina vil kunne få betydelige sikkerhetskonsekvenser også for Norge. Det gjenspeiles også i utenriksministerens redegjørelse. Som utenriksministeren sier, vil utfal...
	Nettopp derfor er det nedslående å se at Norge på bortebane forholder seg til land og ledere som støtter opp under Putins angrep. Det er nemlig ikke slik at dette går upåaktet hen hos et krigshissig Russland eller et desperat Ukraina. Utenriksm...
	Ja, vi kan ikke «carry a big stick», men vi trenger i disse tider heller ikke å «speak softly» på bortebane. Vi bør sammen med våre allierte ha ett fokus, og det er at Russland temmes, at Ukraina vinner krigen – det er best for alle parter ...
	Det vil være en seier på hjemmebane med store, positive ringvirkninger på bortebane. Det vil være den beste måten å spre liberale friheter globalt på. Å vise at Russland ikke lykkes med sin «land grabbing», vil være et signal til verden, o...
	Utenriksministeren sier i sin redegjørelse at en våpenhvile i Midtøsten må på plass, og at Israel igjen må vise vilje til å finne kompromisser og forhandle. I neste setning sier utenriksministeren at det palestinske lederskapet må komme i en ...
	Man kan heller ikke snakke om proporsjonalitet i maktutøvelse når Hamas gjemmer seg i sine tunneler og skjuler seg bak sine egne innbyggere, som har valgt dem til makten. Det er ganske underlig, for så vidt, men det er der sinnet bør ligge hos pa...
	Det leder meg til UNRWA. UNRWA er ingen fredfull flyktningorganisasjon kun med mål om å bistå palestinske flyktninger. For øvrig er flyktninger i tredje generasjon en underlig definisjon av begrepet flyktninger. Det er ikke slik som utenriksminis...
	Videre er UNRWA gjennomsyret av hat mot Israel. Det er for så vidt lovlig, men det hjelper ikke på situasjonen. Det viste jeg forrige gang jeg var på talerstolen her, at 3 000 lærere utveksler hatbudskap og støtte til Hamas’ terror, uten at an...
	Norge har dessverre latt seg påvirke av antisemittiske krefter, som bl.a. har stått og skreket utenfor Stortinget, og de holder på i dag også. Man lar seg påvirke av krefter man ikke burde la seg påvirke av. Det at folk demonstrerer, er helt gr...
	Jeg ser at regjeringen nå driver en slags politikk som også skal være en slags straff for Israel. Nå skal vi straffe norske bedrifter som handler på Vestbredden og så videre. Man skal ikke si at det ikke er lov, men man skal oppfordre dem, for ...
	Ellers stusser jeg over hvorfor utenriksministeren i sin redegjørelse på 27 sider først på side 25 nevner vårt bilaterale forhold til vår fremste sikkerhetsgarantist USA. Ja visst er verden i bevegelse, og andre stormakter og allianser blir sta...
	Ingrid Fiskaa (SV) [10:53:39]: Ukrainarane fører ein heroisk forsvarskamp mot imperialistisk aggresjon på tredje året. Dei fortener, og dei har, vår fulle støtte. Skal demokratiet i Ukraina ha ein sjanse til å overleva, må landet halda oppe suver
	Mens ukrainarane har støtte frå eit samla Vesten, militært, politisk og økonomisk, i alle fall inntil vidare, kan ikkje det same seiast om eit anna folk som er utsett for ein nådelaus okkupasjon, tvangsfordriving og utsvelting. Palestinarane i G...
	Den norske regjeringa har i dette tvilsame selskapet av land som me elles omtalar som våre nærmaste allierte, framstått som eit lys i mørket. Med tydeleg tale og aktivt diplomati prøver Noreg å demma opp for andre lands doble standardar. Det ha...
	Krigane mot Ukraina og Gaza viser at verda har blitt ein farlegare plass. Stormaktsrivaliseringa aukar i styrke, og dei universelle og siviliserande internasjonale rettsreglane er under kraftig press. Terskelen for å gå til nye krigar blir lågare ...
	Det finst håp. Der styresmaktene er unnvikande, nølande eller til og med står på feil side, viser folket veg. Ei rekkje næringslivsaktørar har teke til orde for sanksjonar mot Israels krigføring, og eit fleirtal av folket i Noreg er av den sam...
	Bjørnar Moxnes (R) [10:59:00]: Jeg vil takke utenriksministeren for redegjørelsen.
	Det er en tung tid for folkeretten og dermed for alle små stater, for folkeretten er førstelinjeforsvaret vårt mot angrepskrig. Derfor er det viktig at vi står sammen i fordømmelsen av Russlands angrepskrig mot Ukraina, om sanksjoner mot aggress...
	Økt konfliktnivå og stormaktsrivalisering har gjort verden farligere. Rødt mener at vi bør jobbe langs tre hovedspor. Det første gjelder folkeretten. Mange snakker om at folkeretten nettopp er førstelinjeforsvaret vårt. Samtidig drøyer regjer...
	For det andre må vi styrke Norges nasjonale forsvarsevne. Rødt vil gjenreise invasjonsforsvaret og øke antall soldater kraftig, reetablere luftvern for sivilbefolkning og beslutningsentre og styrke forsvaret av kysten vår. Skal vi bevare sikkerhe...
	For det tredje mener vi at Norge må bruke mer krefter på fredsdiplomati og atomnedrustning. Utenriksministeren sa i redegjørelsen at «Norge har lang tradisjon som brobygger. Vi har bidratt med fredsdiplomati i mange konflikter både i det stille ...
	Dette står ikke i motsetning til å støtte Ukrainas motstandskamp. Uten våpenstøtte hadde landet blitt overkjørt og underlagt et sjåvinistisk russisk regime med erklærte imperialistiske ambisjoner. En struping av støtten kunne endt krigen ved...
	30 000 palestinere er drept av den israelske krigsmaskinen, og Gaza har blitt ubeboelig. Nylig slo FNs ledende ekspert på retten til mat, Michael Fakhri, fast at Israel med vilje har sultet det palestinske folket i Gaza siden 8. oktober. Rødt har l...
	For å fortsette okkupasjonen og massakrene på Gaza er det israelske regimet avhengig av våpen fra NATO-land, handel med Europa og grønt lys fra Vesten til å bryte folkeretten og menneskerettighetene uten å møte straffetiltak. Derfor er den god...
	Guri Melby (V) [11:04:21]: Det er lenge siden de grunnleggende verdiene vi bygger samfunnet vårt på – frihet, demokrati og selvråderett – har vært under så sterkt press globalt som akkurat nå. I sitt innlegg sa utenriksministeren:
	«Fra denne talerstol har det ofte blitt utbasunert at «norsk utenrikspolitikk ligger fast». Men den devisen fungerer best når verden der ute blir ved sin lest. Når verden er i rask endring, må vi forstå hva endringene i verden betyr for oss og...

	Jeg kunne ikke vært mer enig. I en usikker verden trenger vi en politikk som tar Norge framover, og som ikke sitter fast i gamle dogmer.
	Venstre mener tiden er inne for å utarbeide en nasjonal sikkerhetsstrategi, slik mange av våre allierte har. Det vil vi fremme forslag om på Stortinget neste uke. En nasjonal sikkerhetsstrategi skal si noe om hvordan vi skal rigge samfunnet vårt ...
	For det første er det uklart for meg og Venstre hva som er regjeringens og Norges Kina-politikk. Regjeringen sier at Kina-politikken følger en nordisk og europeisk linje, men gang på gang finner vi eksempler på at vi velger en mer imøtekommende ...
	For det andre sier utenriksministeren i taler som i dag at i dag krever det sikkerhetspolitiske landskapet vi befinner oss i, risikoreduksjon, altså «de-risking» istedenfor «decoupling». Venstre støtter fullt ut opp om prinsippet om «de-riskin...
	Det tredje eksemplet jeg vil trekke fram, er Ukraina- støtten vår. Jeg er selvfølgelig stolt over den tverrpolitiske støtten til Nansen-programmet, men jeg mener vi ikke har noen grunn til å klappe oss på skulderen av den grunn. Vår støtte m...
	Jeg må selvsagt også innom situasjonen i Midtøsten, som blir mer tragisk dag for dag og måned for måned. Terrorangrepet på Israel den 7. oktober var totalt uakseptabelt og har med rette blitt fordømt på det sterkeste. Men situasjonen som vi s...
	Venstre har lenge ment at Norge kan gjøre mer, og sånn sett er det selvsagt gledelig å våkne opp til nyheten om at regjeringen vil fraråde handel med varer fra okkuperte områder, som vi foreslo sammen med SV og flere partier i denne sal tidlige...
	Dag-Inge Ulstein (KrF) [11:09:42]: Først må jeg få takke utenriksministeren for en god redegjørelse.
	Jeg tror flere av oss i utenriks- og forsvarskomiteen er påvirket etter å ha kommet tilbake fra reisen til Sør- Afrika og Mosambik. Noe av det som igjen utfordret oss, og som vi kom tettere på, var Russlands tydelige og sterke tilstedeværelse og...
	General Andrei Averjanov ledet altså enheten 29155. Dette er rapporter som ble lekket i februar, og som viser hva vi faktisk har med å gjøre. Navnet på enheten som han ledet, var «secretive operation specialising in targeting killings and destab...
	De begynte i september i fjor: Libya, med krigsherregeneral Kalifa Haftar. Den sentralafrikanske republikken var neste land på reiseruta. Så dro de til Burkina Faso, der en 35 år gammel kuppleder tok imot dem, og noen måneder senere landet 100 sp...
	Jeg vil si det er uforståelig at mange av de afrikanske landene kan vise støtte – og iallfall ikke våge å ta avstand – til nettopp det vi ser, slik vi også hørte fra flere av dem vi møtte i Sør-Afrika. Dette er en inngang og et handlingsm...
	Jeg skal ikke bruke mer tid på dette nå, men det er avgjørende at vi sier ifra, at vi som Russlands nabo har en troverdig stemme, og vi må utnytte den tilliten vi har bygd opp over tiår i mange av de samme landene. Vi må si ifra. Derfor håper ...
	Jeg er glad for at statsråden tok opp noen av de glemte krisene. Det som skjer i Sudan, er allerede belyst her. Det som skjer i Goma i Øst-Kongo, spenningene i regionen, noe vi fra Kristelig Folkepartis side har tatt opp flere ganger det siste åre...
	Jeg håper at vi på tross av spenningene ikke trekker oss ut fra disse områdene, slik mange andre europeiske ambassader har gjort i flere viktige afrikanske land den siste tiden. Vi vet at det er krevende, vi vet at det ikke er enkle avveininger, s...
	Jeg vil igjen bare takke utenriksministeren for at han trakk inn dette med utviklingspolitikken. Jeg vil også si noe av det samme som komitélederen var inne på, at det er meget spesielt at vi ikke har fått noen utviklingspolitisk redegjørelse i ...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:14:59]: Jeg vil begynne med å takke for mange gode innlegg og kommentarer til redegjørelsen. Det er riktig av meg også å påpeke at det er en stor styrke for det arbeidet vi gjør ute – både jeg som utenriksm
	Den enstemmige oppslutningen om innsatsen for Ukraina, og derved mot Russlands forbrytelse og aggresjon, er ekstremt viktig. Den gir grunnlag for både stor, langsiktig og fleksibel innsats, og jeg slutter meg til alle som sier at den må brukes så ...
	Jeg har lyst til å trekke fram et felt som er litt undervurdert, og det er det som skjer i Svartehavet. Det er det området av «slagmarken» hvor Ukraina for tiden gjør det best. Der har man klart å opprette et stadig større område for fri ferd...
	Det er også bred enighet om spørsmålet rundt Midtøsten. Det er faktisk en bredere enighet enn man av og til får inntrykk av utenfor denne sal, for det er altså oppslutning om tostatsløsning, det er enighet om et tydelig press på Israel, og de...
	Ingrid Fiskaa var inne på at hun var glad for at vi nå har presisert dette med en fraråding til norsk næringsliv for all handel og næringsvirksomhet som kan støtte opp under okkupasjonen. Jeg er glad for at vi gjør det, jeg mener det er riktig...
	Da vi diskuterte dette på et tidligere tidspunkt, var min klare overbevisning at det var riktig å prioritere det sporet som kanskje var aller viktigst da, nemlig å få på plass disse pengeoverføringene og sørge for et system hvor Israel igjen b...
	Det å ha en slags klokskap på både innhold og timing er faktisk viktigere i utenrikspolitikken enn kanskje på mange andre felt, fordi man også opererer opp mot mange andre aktører med mange andre syn, som reagerer på de tingene man gjør. Det ...
	Vi kan kanskje komme litt tilbake til det senere i debatten, men jeg har lyst til å si at det også er viktig hvordan vi snakker om dette. Jeg hadde et møte med den jødiske verdenskongressen og synagogen tidligere i dag. De minnet om at veldig man...
	Presidenten [11:20:12]: Det vert replikkordskifte.
	Ine Eriksen Søreide (H) [11:20:28]: Utenriksministeren presenterte en liten skryteliste over de høye ambisjonene for europeisk samarbeid og at Norge leverer på helt konkrete norske interesser. Det første som nevnes, er at Norge nå er invitert til 
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:21:15]: La meg først si at det er veldig bra at vi er invitert inn i arbeidet om helseberedskap. Det var helt nødvendig for oss, og det hang nøye sammen med at vi måtte komme i mål med arbeidet med EØS-finansi
	Grønn allianse er i full gang med å bli implementert, og det blir nye møter på toppnivå om det om kort tid. Men jeg kan nevne et nært samarbeid om karbonfangst og -lagring, om batteriteknologi, om hydrogen, og om det faktum at Norge har interes...
	Presidenten [11:22:22]: Då er tida ute.
	Ine Eriksen Søreide (H) [11:22:23]: Som utenriksministeren sier, er EU nå mer opptatt av å koble saker sammen, og det er særlig to saker hvor Norge ikke akkurat nå nyter så mange godord i EU. Det er bl.a. implementeringen av fjerde energimarkedspa
	Det andre er spørsmålet om mineralutvinning. Jeg mener at Stortinget har fattet et veldig klokt og riktig standpunkt i denne saken, muligheten til at Europa kan bli mer fristilt fra f.eks. kinesiske mineraler, men det må gjøres en jobb i EU også...
	Jeg er veldig interessert i utenriksministerens vurdering av hvordan bl.a. disse to sakene og andre saker der Norge tidligere sannsynligvis har hatt en lettere vei til forhandlingsbordet enn nå, håndteres aktivt av regjeringa.
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:23:23]: Til ren energi-pakken, som den heter: Jeg foreslår at vi blir enige om å bruke det navnet, for det er det det heter i EU, det er ingenting som heter den fjerde energimarkedspakken. Jeg sier det, for det br
	Når det gjelder mineraler, er det et tema som både næringsministeren og jeg og flere til stadighet har tatt opp med bl.a. visepresident Sefcovic, som er svært interessert i et tettere samarbeid på det feltet. Det er stor erkjennelse i EU av at m...
	Presidenten [11:24:30]: Me må prøva å halda oss innanfor tida.
	Christian Tybring-Gjedde (FrP) [11:24:48]: Jeg må tilbake til krigen i Gaza, for jeg føler jeg ikke får noe svar av utenriksministeren.
	Hamas gjemmer seg nå i tunneler og skjuler seg bak sivil infrastruktur og sine egne innbyggere. Det første spørsmålet må da være: Hva tror man motiverer Hamas til å gjøre det når konsekvensene er at deres egne innbyggere blir drept i tusenta...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:25:27]: Det er helt åpenbart at hvis en part avslutter en krig, vil krigen også ta slutt. Det er bare det at det at vi sier det her, ikke nødvendigvis utløser akkurat den situasjonen.
	Det er altså et massivt angrep på stort sett alle deler av Gaza. Det å gå etter Hamas etter det terrorangrepet de sto bak, er både naturlig og legitimt. Men problemet er at dette skjer i et område hvor det er 2,2–2,3 millioner mennesker, som ...
	Ingrid Fiskaa (SV) [11:26:35]: Eg vil starta med å gratulera med dagens annonsering om at regjeringa no vil frårå handel med varer frå ulovlege israelske busetjingar.
	For ein månad sidan – og det var rett etter at me fekk den rettsavgjerda i folkemordssaka i FN-domstolen, der dei seier at det er reell fare for folkemord i Gaza – annonserte regjeringa ei gransking av om Noreg på noko vis bidreg til dette. Eg ...
	Etter at me fekk den annonseringa for ein månads tid sidan, har det vore stille. Eg lurer på kva som er status for denne gjennomgangen.
	Espen Barth Eide (A) [11:27:31]: Jeg er veldig overrasket over påstanden om at det har vært stille. Jeg tror at hvis man tar en samtale med noen i Jerusalem, er det ikke det som er deres opplevelse. Vi har bl.a. vært i Den internasjonale domstolen, I
	Når det så gjelder nettopp dette grepet som vi annonserte i dag, er det en del av oppfølgingen av nettopp spørsmålet: Er det noe som på noen måte kan si at Norge kobles opp mot aktivitet som kan undergrave folkeretten? Det er derfor vi tar net...
	Bjørnar Moxnes (R) [11:28:53]: Jeg er også glad for nyheten om at regjeringen nå fraråder norsk næringsliv å drive handel og næringsvirksomhet som bidrar til å holde de folkerettsstridige israelske bosettingene oppe. Utenriksminister Barth Eide 
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:29:59]: I tråd med de regler som Stortinget har vedtatt, er det slik at regjeringen ikke tar enkeltbeslutninger om oljefondets investeringer. Det er det mange år siden man gjorde. Jeg har selv vært med på det i 
	Det er ikke unaturlig at alle virksomheter nå, i tråd med det vi nettopp har sagt fra regjeringens side, går gjennom om det er noe i egen portefølje. Jeg har f.eks. registrert at Vinmonopolet nå har vært ute og sagt at de må se på den svært ...
	Guri Melby (V) [11:31:14]: Utenriksministeren framhevet i sitt innlegg at det er en bred politisk enighet om veldig mange av de lange linjene i utenrikspolitikken, og at det er bra. Det er jeg enig i. Likevel er det også en del viktige områder der det
	Ett av de spørsmålene som splitter denne salen, er synet på hva slags samarbeid vi skal ha med Europa. Jonas Gahr Støre, statsministeren, har tidligere uttalt at han mener det ikke er riktig å ta en EU-debatt i løpet av de neste seks årene for...
	Morten Wold hadde her overtatt presidentplassen.

	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:32:16]: For det første er jeg enig i at det er bra at det også er uenighet, for den brede enigheten drives jo bl.a. fram fordi man har diskusjoner, så det er prinsipielt riktig. Jeg mener at man skal kunne diskut
	Jeg opplever i hvert fall at her og nå har Norge funnet en tilknytningsform til EU som er basert på EØS-avtalen, med nå opp mot 100 tilleggsavtaler som gjør at vi er koblet på de aller fleste felter – med noen fordeler og noen ulemper. Én ul...
	Så er det enkelte områder som mange i Norge synes er en verdi, f.eks. det at landbrukssektoren er skjermet samtidig som resten av Norge er fullt integrert i det indre marked.
	Dag-Inge Ulstein (KrF) [11:33:34]: Vi har hatt oppe flere saker der vi har fått diskutert og belyst situasjonen i Midtøsten, det fryktelige terrorangrepet i oktober og krigen i Gaza, som må stoppe. Gislene må bli satt fri. Våpenhvile, humanitær hj
	Det er også fryktelig å se rapporten som ble overlevert FN, og som bekrefter de grove og brutale overgrepene mot kvinner. I en uke der vi har kvinnedagen, tenkte vi at det også hadde vært naturlig for utenriksministeren å nevne det. Det er kansk...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:34:42]: Vi har nå fått rapporter, også fra FN-etterforskere, som bekrefter veldig mye av det som jo ble sagt og kommentert etter 7. oktober – altså fått etterprøvd det. Det har vært en enorm, nesten grensel
	Presidenten [11:35:47]: Replikkordskiftet er omme.
	Agnes Nærland Viljugrein (A) [11:36:06]: Ingen steder i verden er den humanitære situasjonen så desperat som den er i Gaza. Israels krigføring og drap av 30 000 mennesker har ikke bare tatt livet av tusenvis av uskyldige mennesker, men Israels bloka
	Norges viktigste arbeid er å sørge for at angrepene på Gaza nå stoppes, og at nødhjelpen kan komme fram. Israels brudd på folkeretten og reglene i krig må stoppe. Mens verdenssamfunnet og nyhetsbildet preges av situasjonen på Gaza, opererer I...
	Er du kvinne på Gazastripen akkurat nå, er livet om mulig enda verre. 155 000 kvinner i Gaza er gravide eller ammer, uten sykehus med plass til å føde. Kvinner i Gaza føder barn i krig mens de er på flukt, traumatisert, fulle av frykt, i telt e...
	Også i krigføringen i vårt nabolag, Russlands i Ukraina, er kvinner ofre for brutalitet. Der rapporterer FN om bruk av voldtekter og seksuelle overgrep mot ukrainske kvinner som et bevisst våpen i russisk krigføring – klare forbrytelser mot re...
	Det finnes likevel noen lysglimt. Kvinner som sitter rundt forhandlingsbordet i fredsforhandlinger, bidrar til forhandlingenes legitimitet og troverdighet og øker sannsynligheten for at forhandlingene gjennomføres. Derfor jobber Norge for at nettop...
	I likestillingsdebatt etter likestillingsdebatt er det krefter som sier at vi ber om for mye, at vi går for langt, at kvinner er for kravstore, og de sier: Er vi ikke likestilte nå? Men de tar feil. De står på feil side av historien. De som er st...
	Derfor er Arbeiderpartiets og regjeringens løfte dette: å aldri være stille når kvinner i Gaza blir ofre for brutalitet som følge av Israels krigføring, å aldri være stille når voldtekt blir brukt som våpen i Russlands krigføring i Ukraina...
	Hårek Elvenes (H) [11:41:23]: Først vil jeg takke utenriksministeren for en innsiktsfull og bred redegjørelse. Verden er stor, men Norge er lite. 7 promille av verdens befolkning bor i Norge, opplyste utenriksministeren, men i andre henseender er vi 
	Utenriks- og forsvarskomiteen besøkte Sør-Afrika og Mosambik i midten av februar. Jeg tror jeg kan uttale meg på vegne av en samlet komité om at vi kom tilbake med en litt dypere forståelse for betydningen av at Norge er representert i Afrika, p...
	Kina viser både vilje og evne til å søke makt innenfor det multilaterale systemet. Endrede maktforhold mellom USA og Kina gjenspeiles i det multilaterale systemet. Kina bruker sin tyngde gjennom resolusjonstekster og forsøker å implementere sine...
	Utenriksministeren sa at vi må i hvert fall 100 år tilbake i tid til det osmanske rikes fold for å forstå konflikten i Midtøsten. Det synes jeg, med respekt å melde, var å gå litt kort tilbake. Vi kan gjerne gå tilbake til ca. år 70, da rom...
	Antisemittismen har en lang og grufull historie. I dag er det få som er enig i at Israels reaksjon er proporsjonal, sa ministeren. Det kan man slutte seg til, men samtidig er det få som kan stå fram og si hva en proporsjonal reaksjon mot Hamas sku...
	EØS-avtalen fyller i år 30 år. Hvordan regjeringen vil markere dette – feiring blir det vel neppe, sett i lys av at Senterpartiets politiske paradegren er motstand mot denne avtalen. Men denne avtalen har tjent oss vel. 60 pst. av Norges handel ...
	Det er slått fast at oljefondet ikke skal være et utenrikspolitisk virkemiddel. Slik har det vært, og slik bør det være, men når norske utenlandsstasjoner møter andre land, viser det seg at samtaler rundt oljefondet er på topp tre av hva andr...
	For øvrig var det et veldig interessant møte vi hadde i Mosambik. Mosambik ser til Norge på hvordan man skal etablere regulatoriske bestemmelser for oljevirksomheten, slik at verdien av olje- og gassvirksomheten i Mosambik som kan bli stor, faktis...
	Så til slutt om oljefondet: Oljefondets verdibevaring og norsk sikkerhet og internasjonal stabilitet henger uløselig sammen. Så det å bruke investering i god sikkerhetspolitikk vil også være en politikk for å opprettholde fondets verdi, for de...
	Ola Borten Moe (Sp) [11:46:51]: Jeg vil takke utenriksministeren for en god og solid redegjørelse. Jeg synes også det står Norge og denne salen til ære at det virker å være bred tilslutning til både analysen og anslagspunktene. Det er bra for et 
	Jeg vil kommentere noen utviklingstrekk. Jeg vil mene at vi allerede er i en verden som er mer preget av en transaksjonell tilnærming i utenrikspolitikken og også en global polarisering. Det er Norge nødt til å forholde seg til. Vi kan like det e...
	Én åpenbar konsekvens er behovet for å styrke den nasjonale forsvarskapasiteten. Både russisk aggresjon og det som etter mitt skjønn er en legitim forventning fra USA om at Europa og Norge i større grad er nødt til å ta ansvar for egen sikker...
	I Europa er vårt selvbilde at vi er verdensdelen som har gitt verden demokrati, industri, velstandsvekst, frihet og et godt liv, etter annen verdenskrig å ha manifestert seg gjennom et økonomisk under, og vi har til tider vært verdens største og...
	På felt etter felt taper Europa den internasjonale konkurransen om investeringer, utvikling, økonomisk vekst og kontroll når det gjelder både teknologi og ressurser. Dette trenger vi å snakke om, og min opplevelse er at vi snakker altfor lite om...
	Til dem som nå drømmer om et norsk EU-medlemskap, mener jeg at det i dette lyset framstår som stadig mindre attraktivt. Akkurat nå er det som å ha et ønske om å melde Norge inn i et økonomisk konkursbo uten vilje og evne til å gjøre det som...
	Det ble tidligere tatt opp et spørsmål om en bistandspolitisk redegjørelse. Jeg tror det er en god idé. Også jeg har vært på tur til Afrika ved flere anledninger, og jeg tror det er et ganske stort behov for å gå gjennom norsk bistandspoliti...
	Avslutningsvis: En mer multipolar verden der stormaktene allerede forfølger egne interesser, vil kreve mer og annerledes norsk utenrikspolitikk og posisjonering i tiden som kommer, enn i den tiden vi har lagt bak oss. For å lykkes med det må vi b...
	Eva Kristin Hansen (A) [11:52:09]: Jeg vil også gjerne takke utenriksministeren for en grundig og god redegjørelse som setter søkelys på mange av de største konfliktene vi nå står i. Selv har jeg lyst til å trekke fram situasjonen i Gaza, som ut
	I morgen markerer vi 8. mars. Det gir oss mer enn ellers grunn til å reflektere over noen av tallene fra Gaza: Minst 9 000 kvinner er drept av israelske styrker. 37 mødre drepes hver dag. 155 000 kvinner er gravide eller ammer. 5 500 forventes å f...
	Norge var et av de første vestlige landene som fordømte blokaden, og som krevde våpenhvile. Vi er en av de fremste pådriverne for fred, for å slippe fri gislene, og for å slippe inn sårt tiltrengt nødhjelp. Vi må likevel ikke glemme at dette...
	2023 var det dødeligste året på Vestbredden siden FN begynte å registrere tall i dette området. Palestinernes land er allerede uthulet, men uthules stadig mer – stikk i strid med folkeretten og internasjonal lov. Okkupasjonen fortsetter og utv...
	Derfor er det viktig at regjeringen i dag går ut og fraråder handel med varer produsert på okkupert land. Dette er et tydelig signal til norsk næringsliv, et signal om at varer produsert i de folkerettsstridige bosettingene, ikke bør skje. Dette...
	9 000 kvinner er drept av israelske styrker. 37 mødre drepes hver dag. 155 000 gravide og ammende kvinner lever i et mareritt. Våpenhvile, fred og en tostatsløsning kan ikke komme et sekund for tidlig.
	Presidenten [11:55:42]: De talere som heretter får ordet, har en taletid på inntil 3 minutter.
	Utenriksminister Espen Barth Eide [11:55:57]: Jeg har lyst til å kommentere representanten Melbys innlegg fra tidligere i dag om Kina, for det fortjener et svar.
	Det er veldig viktig å slå fast at dette med risikoreduksjon er alvorlig ment, og det er altså mellomposisjonen mellom «business as usual» og frakopling. I fjor, særlig på våren 2023, var det i flere vestlige leirer – særlig i USA, men ogs...
	På G7-møtet i Okinawa hadde man en diskusjon om det, som endte opp med at kommisjonspresident von der Leyens konsept om «de-risking», eller risikoreduksjon, vant. Etter det har det vært en betydelig tenkning i mange vestlige land, også i USA, s...
	Jeg opplever at det jeg gir uttrykk for i redegjørelsen, og som er løpende norsk politikk når det gjelder Kina, i veldig stor grad er i tråd med det, og veldig omforent med nærstående land – men ikke helt i tråd med den tenkningen som rådet...
	Så vil jeg bruke anledningen til å svare på representanten Elvenes’ spørsmål om når vi skal feire EØS-avtalen. Første neste store anledning er 21.–22. mars. Da er det et stort møte hvor statsminister Støre deltar sammen med von der Leye...
	Christian Tybring-Gjedde (FrP) [11:59:11]: Jeg ønsker å ta opp noe som utenriksministeren brukte i hvert fall en side på – side 26 i hans manus. Han snakket om en polarisert verden. Den polariserte verden er jo egentlig et angrep på demokratiet 
	Det som skjer nå, er at nyheter reiser mye fortere, teknologi tar over menneskers bevegelser, og folk blir frustrerte fordi endringer i deres hverdag ikke skjer fort nok, og så hører man hele tiden at politikere prater og prater, men det skjer ing...
	Jeg tror – når det gjelder utenrikspolitikken, og for så vidt også innenrikspolitikken – det må fokuseres mer på hvordan man kan ha systemer som gjør at vi evner å fatte beslutninger i tråd med utviklingen i verden og i tråd med utviklin...
	Og så har jeg lyst til å gå inn på det som skjedde i Sør- Afrika da komiteen var der. Elvenes var inne på det. Noe annet vi opplevde, i tillegg til det Elvenes sa, var i et møte med komiteen i Sør-Afrika for International Relations, ledet av ...
	Dag-Inge Ulstein (KrF) [12:02:30]: Etter Russlands fullskala invasjon av Ukraina har mat- og gjødselprisene skutt i været. Vi vet også at kritisk mangel på mat og høyere priser rammer sårbare land i sør hardest. Vi vet at sult og ofte mangel på 
	Utenriksministeren sa at utenrikspolitikk og utviklingspolitikk må ses i sammenheng. Det er som nevnt helt riktig, men når regjeringen da valgte å kutte sør- pakken i 2024, forsvinner midler som ville vært enormt viktige for å medvirke til stab...
	«Regjeringspartiene åpner for å foreslå økte bevilgninger til humanitær bistand, kamp mot sult og for å avdempe potensielle migrasjonsstrømmer til Europa også utover 2023 dersom krigen i Ukraina fortsetter å medføre store, ekstraordinære ...

	Det er ingen tvil om at Ukraina-krigen fortsatt har store ekstraordinære konsekvenser for verdens fattige. Derfor er det fra Kristelig Folkepartis side slik at vi også forventer at det vil komme mer midler i revidert nasjonalbudsjett knyttet til de...
	Jeg vil bare avslutningsvis nevne arbeidet for kjernefysisk nedrustning. Det må fortsette også i en tid der mange land ruster opp. Vi må gjøre det vi kan for at atomvåpen aldri igjen blir brukt. Derfor ble jeg skuffet da Norge stemte avholdende ...
	Hellas, vår NATO-allierte, støttet resolusjonen. Derfor undrer jeg meg over i hvilke omstendigheter regjeringen mener det vil være akseptabelt å bruke atomvåpen. Jeg er ganske sikker på at svaret er ingen omstendigheter, men vi kan ikke – ei ...
	Hårek Elvenes (H) [12:05:38]: I forrige måned stilte jeg utenriksministeren et skriftlig spørsmål om hva regjeringen gjør for å motvirke omgåelsen av sanksjoner mot Russland ved å eksportere varer via tredjeland. Svaret jeg fikk, beskrev noen ti
	Mitt spørsmål til utenriksministeren er i dag: Hva gjør regjeringen for å gjøre det vanskeligere for uærlige bedrifter å tjene på sanksjonsomgåelse ved å eksportere varer til Russland via tredjeland? Jeg vil gjerne tillate meg et forsøk p...
	Ola Elvestuen (V) [12:07:54]: Vi er i en helt ny geopolitisk situasjon med det russiske angrepet på Ukraina. Jeg vil først bare gjenta det representanten Melby sa, at det er behov for at vi nå øker den militære støtten, med militært utstyr og amm
	Vi har også en situasjon hvor de autoritære statene og diktaturene i verden samarbeider mer. Vi må føre en politikk sammen med andre demokratier som er i opposisjon mot flere land som samarbeider, enten det er Iran, Eritrea eller Nord-Korea. Kina...
	Statsråden var innom representanten Melbys innlegg om frakopling eller risikoreduksjon. Jeg skal ikke si om man skal gjøre det ene eller det andre, men det som overrasket meg i statsrådens redegjørelse, var at han ikke var innom spørsmålet om T...
	Det er bra at man tar opp situasjonen i Xinjiang, men det er altså én million uigurer i konsentrasjonsleirer. Det er ikke noe jeg sier, det er fra Freedom House. Det er omfattende tvangssterilisering, og hundretusener plasseres ellers i Kina til tv...
	Helt til slutt: Statsråden avsluttet sin redegjørelse litt optimistisk med at det var samarbeid på klima- og naturområdet. Jeg tror nok ikke det er grunn til å være så optimistisk. Jeg vil likevel legge vekt på at vi trenger mer samarbeid med...
	Marit Arnstad (Sp) [12:11:22]: Flere talere har vært opptatt av at det som nå skjer i Europa, har vi ikke opplevd siden annen verdenskrig, at det faktisk er en stillingskrig på europeisk territorium, og at vi må forholde oss til den som en sikkerhet
	Konflikten i Midtøsten og brutaliteten i det vi hver dag ser fra Gaza, opprører oss alle. Krigføringen fra Israels side går langt utover det som er akseptabelt, og er et klart brudd på humanitærretten. At dette nå påvirker den større regione...
	Jeg har også merket meg det utenriksministeren sa om at utviklingen i land i sør i økende grad påvirker norske interesser, og at fortellingene om hvordan verden egentlig ser ut, endrer seg. Stater med ulike agendaer konkurrerer om makt og innflyt...
	La meg også kort få lov til å nevne at når Høyres representanter igjen begynner å ta opp EU og EØS, må jeg få slå fast en gang til at Senterpartiet har inngått en regjeringsplattform der vi regjerer på grunnlag av EØS- avtalen. Det står...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [12:14:25]: Litt i forlengelsen av de kloke refleksjonene representanten Arnstad nettopp hadde, har jeg lyst til å si at jeg er veldig glad for at så mange av utenrikskomiteens medlemmer har tatt opp inntrykk fra bes
	Det er et reelt faktum at store deler av det globale sør opplever at Vesten er inkonsistent. Store deler av det globale sør, ikke minst i Afrika, husker at vi her oppe i nord fikk vår fjerde vaksinedose før mange i Afrika fikk sin første. Disse ...
	Jeg vil også dele mitt inntrykk fra bl.a. et nylig møte i G20. Når vi faktisk er anerkjent som et land som har en tydelig og sterk stemme med tanke på f.eks. Israels brudd på folkerett og humanitærrett i Gaza, blir folk også mer interessert i ...
	Jeg mener at svaret på mye av det som Borten Moe var innom i stad, er å styrke Europas samlede konkurransekraft. Der er på mange måter det vi gjør når det gjelder både klima og Kina, sammenfallende: en mer aktiv industripolitikk og et tettere ...
	Agnes Nærland Viljugrein (A) [12:17:41]: Jeg vil starte med å takke utenriksministeren for en veldig god og viktig redegjørelse – jeg tror jeg glemte det i stad.
	Jeg vil også vie noen ord til komiteens reise til Sør- Afrika og Mosambik. Jeg vil egentlig trekke fram noe av det samme utenriksministeren trakk fram, for både representantene Tybring-Gjedde og Ulstein har snakket om norske bistandsmidler, økono...
	Det er én bit av diskusjonen, men en annen viktig bit jeg har lyst til å trekke fram, er viktigheten av Norge som et bindeledd mellom nettopp land i sør og resten av Vesten. Noe av det som merkes der nede, er den posisjonen Norge har som en konsek...
	Norge løfter fram Afrikas plass i FNs sikkerhetsråd, for vi er opptatt av at ulike deler av verden skal sitte rundt bordet når vi tar noen av verdens viktigste avgjørelser. Vi fungerer også som et bindeledd, f.eks. når afrikanske land ber om en...
	Den brobyggerrollen avhenger av at Norge er konsekvent, at vi reagerer på brudd på folkeretten, og at vi fører en konsekvent og forutsigbar utenrikspolitikk. Det er kanskje en av de viktigste lærdommene jeg tar med meg fra Sør-Afrika og Mosambik...
	Presidenten [12:19:57]: Representanten Hårek Elvenes har hatt ordet to ganger tidligere i debatten og får ordet til en kort merknad, begrenset til 1 minutt.
	Hårek Elvenes (H) [12:20:12]: Utenriksministeren svarte ikke på mitt spørsmål. Tre minutter går jo fort, men jeg gjentar spørsmålet: Hva gjør regjeringen for å gjøre det vanskeligere for uærlige bedrifter å tjene på sanksjonsomgåelse ved 
	Utenriksminister Espen Barth Eide [12:20:43]: Da tar jeg den utfordringen fra representanten Elvenes med en gang:
	Det er klart at hvis disse aktørene opererer i Norge, bryter de norsk lov. Da er det politi og påtalemakt som skal følge opp. Men jeg forstår at spørsmålet er bredere enn det. Her vil jeg bare bekrefte at Elvenes har påpekt den viktige delen a...
	Jeg har lyst til å si at nå kan jeg si det jeg gjerne skulle sagt litt tidligere, men statsministeren skulle si det først: Det er altså slik at Norge nå har kunngjort at vi slutter oss til det mye omtalte tsjekkiske ammunisjonsinitiativet, som f...
	Jeg har lyst til å si noe på slutten, for det har vært mye snakk om Midtøsten. Jeg gjentar igjen at jeg er glad for bred enighet om hovedlinjene i norsk Midtøsten- politikk, men jeg har veldig lyst til å si igjen at det er toner i denne debatte...
	Jeg tror vi skal ta inn over oss at nettopp i vårt land, som har en tydelig og riktig stemme mot ting Israel gjør som de ikke bør gjøre, og som fortjener en tydelig og sterk respons, at vi også passer på å skille mellom det som gjøres av den ...
	For øvrig takker jeg for en veldig god debatt.
	Presidenten [12:23:33]: Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 1.
	Innstilling fra utenriks- og forsvarskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Guri Melby, Ola Elvestuen, André N. Skjelstad og Alfred Jens Bjørlo om en uavhengig og helhetlig evaluering av Norges engasjement i Afghanistan (Innst. 2

	Presidenten [12:23:58]: Etter ønske fra utenriks- og forsvarskomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til inntil sju replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får også en taletid på in...
	Marit Arnstad (Sp) [12:24:36] (ordfører for saken): I 2001 deployerte Norge sine første styrker til Afghanistan og Operasjon Enduring Freedom. I 20 år har Norge bidratt med militære styrker til NATO i Afghanistan. Svært mange nordmenn har etter hve
	Det representantforslaget som vi i dag behandler, tar opp viktige problemstillinger. Afghanistan-oppdraget er et av de mest omfattende og mest langvarige internasjonale oppdragene Norge har deltatt i etter andre verdenskrig. Komiteen viser i innstill...
	I november 2014 ble det såkalte Godal-utvalget nedsatt for en helhetlig evaluering av Norges militære og sivile innsats i Afghanistan i perioden 2001–2014. Evalueringen av den norske innsatsen i Afghanistan fra Godal-utvalget ga Stortinget et god...
	Det representantforslaget vi behandler i dag, ber også om at utenrikstjenestens kontakter mot Taliban evalueres tilbake til 2005. Godal-rapporten fra 2014 inkluderer imidlertid også en grundig evaluering av utenrikstjenestens kontakter mot Taliban ...
	Hvert enkelt parti vil redegjøre for sine synspunkt, men sjøl om komiteen tar til orde for en helhetlig evaluering, er det et flertall som ikke stiller seg bak de enkelte forslagene i innstillingen. Årsaken til det er at de enten blir for detaljer...
	En helhetlig evaluering av Norges engasjement i perioden 2015–2021 må sjølsagt inkludere uttrekkingen av det norske styrkebidraget og hva som skjedde i den perioden, og det må også gjelde alle deler av det norske oppdraget. Derfor er det en sam...
	Åsmund Aukrust (A) [12:27:45]: Takk til saksordføreren for et veldig godt innlegg. Jeg slutter meg til alt som ble sagt.
	Vårt engasjement for Afghanistan har vært veldig bredt og omfattende siden 2001. Det har vært militært, politisk og humanitært. Jeg mener det er veldig viktig at alt Norge gjør i utlandet, skal vi dra lærdom av, kanskje spesielt den mest omfat...
	Jeg vil også bruke denne anledningen til å takke alle dem som har brukt tid på å evaluere dette, for det har vært veldig mange forskjellige typer evalueringer. Den mest omfattende er selvfølgelig Godal-rapporten, som kom i 2015, men det har ogs...
	Jeg mener allikevel at det kan være veldig fornuftig å gjøre det som på en måte er hovedpoenget i forslaget, nemlig at vi skal få en helhetlig evaluering, som kan minne litt om Godal-rapporten, fra tiden fra 2015. Det er sikkert veldig mye lær...
	Christian Tybring-Gjedde (FrP) [12:29:59]: Først vil jeg takke for innsatsen til alle dem som har tjenestegjort i Afghanistan – både dem som har ofret livet, og dem som har vært der på vegne av Norge. Det står det også at komiteen gjør, men jeg
	Jeg tror det som foregår i salen nå, er akkurat det jeg berørte i sted, nemlig demokratiets treghet. Her stemmer regjeringspartiene om noe de egentlig er for, og så er de imot. Det forstår jeg ikke. Vi har et prinsipp i Fremskrittspartiet om at ...
	Når også danske og amerikanske myndigheter har offentliggjort en rapport om sin evakuering fra Afghanistan, sier det seg selv at det ikke skulle være så veldig vanskelig for den norske regjeringen å gjøre det samme. Det er det vårt forslag gå...
	At man har en ekstern evaluering, er også viktig for å få helheten i det, for dette var en dramatisk militær deltakelse for Norge. Det var omfattende. Vi var der i 20 år, og det sier seg egentlig selv at dette er noe vi må gjøre, til tross for...
	Men det tar jeg opp de to forslagene fra Fremskrittspartiet i saken.
	Presidenten [12:32:01]: Representanten Christian Tybring-Gjedde har tatt opp de forslagene han refererte til.
	Ine Eriksen Søreide (H) [12:32:24] (komiteens leder): Jeg vil, i likhet med de andre som har vært på talerstolen, også gi anerkjennelse til alle dem som har tjenestegjort på vegne av Norge i Afghanistan, og til dem som også måtte gi det ytterste 
	Jeg mener det er klokt og fornuftig å gjøre det forslaget oppfordrer til, nemlig en evaluering i løpet av en toårsperiode, eller at den igangsettes i løpet av en toårsperiode. Det er viktig av flere årsaker.
	Den ene er at innsatsen vår etter at Godal-rapporten kom, hadde en noe annen karakter, nettopp fordi den var mindre og annerledes. Derfor er det viktig også å få evaluert den. Som flere har vært inne på, skjer det evalueringer av disse operasjo...
	Det er ikke veldig sannsynlig at vi skal ut i den samme typen operasjon igjen, rett og slett fordi det også er lite appetitt på det globalt, men det er åpenbart at selv deler av en sånn operasjon kan ha viktige læringspunkter ved seg som det er ...
	Når det gjelder spørsmålet om den aller siste fasen, opplever jeg at det er noe det selvfølgelig er veldig naturlig å komme tilbake til i en evaluering, men jeg vil også understreke at vi i en ekstremt kaotisk og krevende situasjon klarte å ev...
	Jeg slutter meg selvfølgelig til vurderingene som komiteen gjør i innstillinga, men jeg mener det er bra at denne diskusjonen kommer. Jeg tror faktisk også det er bra for de mange veteranene vi har, som opplever at engasjementet deres fortsatt er ...
	Ingrid Fiskaa (SV) [12:35:36]: Afghanistan-oppdraget er, som fleire allereie har vore inne på, eit av dei største, mest omfattande og langvarige internasjonale oppdraga Noreg har delteke i etter den andre verdskrigen. I ein periode på 20 år, frå 20
	Noreg investerte mykje i eit land som var ganske ukjent for dei fleste av oss. Me investerte både i form av så mange av våre beste kvinner og menn og av politisk og økonomisk innsats. Alle som har bidrege, fortener ein stor takk.
	Samtidig kan ikkje resultatet seiast å stå i stil med dei uttalte måla, og det er viktig for oss å forstå dette betre. Det såkalla Godal-utvalet har evaluert mykje av dette, og det er grunn til òg å minna om kva den rapporten sa, når me no s...
	Godal-utvalet har samtidig ikkje evaluert heile den norske innsatsen. Åra frå 2015 og fram er ikkje omfatta. Det er difor behov for ei heilskapleg og uavhengig evaluering av heile tidsperioden, òg for å trekkja lærdomar av både militær og sivi...
	Med det tek eg opp forslaget frå SV saman med Raudt og Venstre.
	Presidenten [12:38:13]: Da har representanten Ingrid Fiskaa tatt opp det forslaget hun refererte til.
	Bjørnar Moxnes (R) [12:38:39]: Også jeg vil takke dem som bidro i Afghanistan, som ble sendt ut av det norske storting og regjeringen. Rødt var – og er – imot den krigen, men vi støtter jo at de som har blitt sendt ut, som har reist ut, skal få
	Krigen i Afghanistan inngår jo i den langvarige såkalte krigen mot terror, en krigføring som skapte humanitære katastrofer i en rekke land, i Afghanistan og ikke minst i Irak, og som dessverre ble en enorm suksess for terror og terrorisme. Den la...
	Norge har tidligere evaluert deltakelsen, men kun fram til 2014. Det betyr at det er sju års militær deltakelse som ikke har vært gjenstand for en gjennomgang i Stortinget. Dermed har vi ikke fått en, etter vårt syn, fullstendig og skikkelig eva...
	I etterkant av Godal-utvalget har Stortinget knesatt noen viktige prinsipper som må være på plass før utenlandsoppdrag. Det ble vedtatt også i behandlingen av Harberg-utvalgets rapport. Ved en ny vurdering av engasjementet vårt i Afghanistan, d...
	Ola Elvestuen (V) [12:42:07]: Jeg vil også starte innlegget med, på vegne av Venstre, å takke alle dem som tjenestegjorde i Afghanistan for Norge, og å minnes de ti norske soldatene som mistet livet i tjeneste der. Vi har også dyp medfølelse med d
	Venstre mener det er veldig viktig at hele engasjementet vårt i Afghanistan evalueres helhetlig og grundig. Vi må bygge opp en læringskultur som gjør Norge bedre forberedt når – og jeg tror nok vi må si når, ikke bare om – Norge igjen blir...
	Godal-utvalget ble nedsatt i november 2014 for å gjøre en helhetlig evaluering og trekke lærdom fra Norges militære og sivile innsats i Afghanistan i perioden fra 2001 til 2014. Venstre mener nå altså at det er på tide med en helhetlig evaluer...
	Selv om flere departementer har gjennomført egne evalueringer, er det likevel viktig å ha denne uavhengige utredningen. Jeg mener den også bør inneholde flere aspekter, i hvert fall fire. Det første er selvfølgelig Norges deltagelse i Resolute ...
	Så vil jeg se på noe annet – og dette handler ikke egentlig om ikke å få medhold, for jeg støtter selvfølgelig Venstres forslag, men i 2013 hadde Venstre et tilsvarende forslag om evaluering fram til 2011. Da ble det igangsatt ett år etter. ...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [12:45:43]: Jeg vil egentlig nøye meg med å si at jeg opplever at det som ble framført av bl.a. saksordføreren og komiteens flertall, er klokt. Jeg tror det er riktig og bra å ha en kultur for læring. Det er vikti
	Jeg la merke til at det ble sagt fra representanten Moxnes at det vi deltok i, var en del av krigen mot terror. Det er i og for seg riktig for elementer av det vi gjorde i begynnelsen, særlig operasjonen Enduring Freedom, som vi trakk oss ut av i 20...
	Jeg tror det er mye å lære her, som flere har sagt, også for framtidige operasjoner. Er det NATOs jobb å delta i denne type operasjoner, eller bør NATO konsentrere seg mer om det vi nå gjør, nemlig sikkerhet i egne områder? Hvis NATO gjør de...
	Presidenten [12:48:05]: Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 2.
	Interpellasjon fra representanten Mahmoud Farahmand til utenriksministeren:
	«Iran har i over fire tiår bidratt til uro og finansiering av terror i og utenfor Midtøsten. Regimet har brukt massive ressurser på å trene opp og utstyre diverse militser og terrororganisasjoner i regionen. Irans ondsinnede handlinger påvirker...
	Kan utenriksministeren bidra til å oppklare Norges posisjon med tanke på det iranske regimet og i særdeleshet den iranske revolusjonsgarden, og hvorvidt man har vurdert å sette IRGC på sanksjonslisten?»

	Mahmoud Farahmand (H) [12:49:13]: Dette kan bli en lang debattdag for utenriksministeren, og jeg takker for hans utholdenhet. Så til saken.
	Det er ikke mange år siden Iran ble omtalt som et land langt unna – et mer eller mindre mystisk land i det fjerne. Jeg må dessverre si at det ikke lenger er slik, og jeg sier «dessverre» med et tungt hjerte. Jeg er selv født i Iran av iranske ...
	Det er ikke intensjonen å gjøre denne interpellasjonen til en historieleksjon, men vi må nok snakke litt om Iran og det iranske regimets fortid før vi kan forstå den faren de utgjør i regionen – i dag og i framtiden.
	Siden revolusjonen i 1979 har Iran vært et betydelig uromoment i regionen. Allerede de første dagene etter den såkalt islamske revolusjonen var Irans intensjoner – for Iran, regionen og deres selvutnevnte fiender i Vesten – nokså klare. Gansk...
	I 1980, da Irak gikk til krig mot Iran, fikk revolusjonsgarden en større rolle i krigen for å beskytte Iran mot dens ytre fiender. Det startet med trening, finansiering og veiledning av diverse militante og bevæpnede grupper i Midtøsten. Opprette...
	Tusenvis av revolusjonsgardister har over tiårene blitt sendt til Sør-Libanon for å trene og veilede Hizbollah. Siden opprettelsen av Hizbollah har organisasjonen blitt den iranske revolusjonsgardens håndlangere for paramilitære operasjoner og t...
	Det som også er godt kjent, er at Iran støtter palestinske terrororganisasjoner som både Hamas og Islamsk jihad. I etterkant av de grufulle angrepene 7. oktober som ble gjennomført mot Israel, har det kommet fram flere uttalelser fra både Hamas ...
	Det kan virke som Iran og dets håndlangere kun holder på med sine herjinger i Midtøsten, men dessverre er det ikke slik. Det iranske regimets appetitt for å spre vold og terror er større enn som så. Helt siden revolusjonen i 1979 har Iran også...
	Jeg kan bl.a. nevne terrorangrepet i Argentina i 1994, hvor 85 mennesker ble drept og hundretalls ble skadet. Det var et bombeangrep mot et jødisk mål i Argentina. Senere, i 2012, skjedde det samme mot jødiske og israelske mål i Thailand. Vi har ...
	Det framkommer også at Iran er veldig delaktig i Russlands invasjonskrig i Ukraina. De leverer droner og missiler, og rundt ti eller elleve medlemmer av revolusjonsgarden er drept i tjeneste for russerne i Ukraina.
	De siste tiårene ser vi også at norske sikkerhetstjenester har et stadig større fokus på Iran. Det har gått så langt at norskiranere eller personer som har relasjoner til norskiranere, ikke lenger får sikkerhetsklareringer eller mister de klar...
	Så til selve spørsmålet: Kan utenriksministeren bidra til å oppklare Norges posisjon med tanke på det iranske regimet og i særdeleshet revolusjonsgarden, og hvorvidt man har vurdert å sette IRGC på sanksjonslisten?
	Utenriksminister Espen Barth Eide [12:54:32]: Jeg vil begynne med å takke representanten Farahmand for at han har tatt opp viktige spørsmål knyttet til Iran, Irans rolle i regionen og verden og Norges Midtøsten- politikk overfor Iran.
	Jeg synes representanten beskrev Irans aktiviteter både i og utenfor regionen på en god måte. Det er helt riktig som det ble nevnt, at våre sikkerhetstjenester, Etterretningstjenesten og PST, har et sterkt fokus på dette i sitt arbeid, noe som o...
	Det har vært mye snakk om andre deler av Midtøsten i vår forutgående debatt, og det er også riktig at Iran gjennomgående er alliert med nettopp de kreftene som mer moderate spillere ønsker å marginalisere.
	I Midtøsten er det et stort drama som pågår mellom det iranske regimet og en del sunniarabiske land, som f.eks. ønsker å støtte Fatah og PLO i kampen mot Hamas, som de også ser som en forlenget arm for Iran. På samme måte kan man si at det s...
	Det ble også nevnt at Irans støtte til Russland, som er stor og økende, med bl.a. droneteknologi som er blitt ganske avansert, er høyst problematisk, noe vi har gitt tydelig uttrykk for.
	Når det gjelder selve spørsmålet om Norge har vurdert å sette IRGC på sanksjonslisten, er det korte svaret på representantens spørsmål ja. Norge er allerede tilsluttet sanksjoner overfor IRGC. Norge har sluttet opp om EUs sanksjoner knyttet t...
	Over 100 juridiske og fysiske personer tilknyttet revolusjonsgarden – inkludert revolusjonsgardens gren for utenriksoperasjoner, Al Quds-styrken, revolusjonsgardens gren for intern undertrykkelse, den paramilitære Basij-styrken – rammes av dette...
	I tillegg er Iran underlagt våpenembargo, og sanksjonene forbyr også overføring av produkter, teknologi eller kunnskap som kan brukes til intern undertrykkelse. En rekke personer med tilknytning til revolusjonsgarden er også sanksjonert for sin b...
	Norge har diplomatiske relasjoner med Iran. Vi mener det er riktig å ha dialog med Iran om en rekke regionale og globale spørsmål, herunder spørsmål om menneskerettighetssituasjonen i Iran, som vi systematisk tar opp når vi har møter med Iran.
	Iran har nettopp engasjert seg sterkt utenfor regionen og ofte på en måte vi ikke setter pris på, men det er igjen en grunn til at det er riktig at man har denne kontakten og er i stand til å forstå og også forsøke å påvirke det som tross al...
	Forholdet til Iran er derfor krevende. Jeg mener det er viktig å ha denne dialogen, men jeg er også glad for at jeg kan svare ja på hovedspørsmålet – her er det en rekke sanksjonstiltak vi har sluttet oss til. Det er riktig, og kommer det fler...
	Mahmoud Farahmand (H) [12:59:17]: Jeg vil takke utenriksministeren for svaret og bekreftelsen på at både Al Quds-enheten, basij-militsen og andre deler av revolusjonsgarden er på sanksjonslisten.
	Grunnen til at jeg stiller dette spørsmålet, er at det er ingen tvil om at det som svir hos det iranske regimet og hos revolusjonsgarden, er nettopp disse sanksjonene, og det gir de helt klart uttrykk for. Om jeg skulle dratt dette litt lenger, vil...
	Så må jeg legge til at jeg ikke er imot dialoglinjen. Jeg tror dialog må til, og jeg tror vi må være i dialog med Iran, for det kommer endringer i Iran. Etter at dette regimet har forsvunnet, vil det oppstå et nytt Iran som er mer demokratisk r...
	Det jeg derimot stiller spørsmål ved, er det samme som representanten Elvestuen var inne på i forrige debatt: resultatene av dialogen med Iran. Har ting i Iran blitt bedre? Ser vi et Iran som innretter seg mer etter internasjonal lov og rett? Ser ...
	Avslutningsvis må jeg legge til i dette innlegget, som utenriksministeren også er inne på, at Irans aktivitet øker, ikke bare i Vesten. Vi ser nå også at Iran er sterkt til stede i en rekke afrikanske land sør for Sahara. Senest for noen uker ...
	Uansett: Jeg takker for svaret, og så ser jeg fram til resten av debatten.
	Ingrid Fiskaa hadde her teke over presidentplassen.

	Utenriksminister Espen Barth Eide [13:01:51]: Det er liten grad av uenighet, så det er ikke så veldig mye å kommentere utover at det er viktig å understreke at når vi mener at dialog er riktig, er ikke det nødvendigvis mulig å måle opp mot umidd
	Det er viktig for oss at vi går sammen, i dette tilfellet ved at vi følger EUs sanksjoner. Norge har ikke egne sanksjoner. Jeg er kjent med at f.eks. Canada har innført sine egne. De har jo en litt annen situasjon enn oss. Vi har nå valgt å legg...
	Og så bare en liten refleksjon over den enigheten jeg forstår jeg har med representanten Farahmand: Tematikken Israel–Palestina og krigen i Gaza er veldig tydelig til stede i store deler av verden, og i det veldig dramatiske bakteppet som det har...
	Ola Borten Moe (Sp) [13:04:22]: Det er ingen reell uenighet her, men jeg vil også takke for at spørsmålet tas opp. Jeg tror vårt blikk på Midtøsten er for lite preget av Iran. Iran fortjener større oppmerksomhet for den utvetydig negative rollen 
	Jeg har lyst til å nevne én ting til på sanksjonslisten. Det har tidligere vært veldig sterke restriksjoner på Irans eksport av olje. Det er en av de store inntektskildene til regimet. Det ble lettet litt, og den iranske oljeproduksjonen, med ti...
	Et annet spørsmål som kommer på toppen av dette, er hvor verden i stort henter oljen sin. Også i vårt eget land diskuterer vi fra tid til annen – ganske ofte, og oftere enn jeg setter pris på – om vi ikke bør slutte å produsere olje. Jeg ...
	Ola Elvestuen (V) [13:07:01]: Jeg vil også begynne med å takke for at denne interpellasjonen gjennomføres, og at dette spørsmålet tas opp. Og jeg vil også slutte meg til at det er veldig bra at Norge følger EUs sanksjoner mot revolusjonsgarden, o
	Den rollen Iran har for å støtte opp under en bevegelse eller uro i Midtøsten, er godt beskrevet, enten det gjelder houthiene, Hamas, Hizbollah eller grupperingene i Syria, der de undergraver muligheten for en mer demokratisk utvikling i Irak, hvo...
	I diskusjonen om dialog kontra å legge press på, så er i hvert fall jeg overbevist om at det er i sanksjonssporet det må legges mer press på Iran, og Norge må gjøre det sammen med andre land, for situasjonen i Iran blir også verre. Antallet h...
	Spørsmålet blir en vurdering av om den dialogen og det å ha kontakt med det iranske regimet i det hele tatt gir resultater, hvis vi ser tilbake på utviklingen. Og jeg må si at det er lite som tyder på det, og det vi trenger å se. Det er et Ira...
	Mahmoud Farahmand (H) [13:11:39]: Jeg vil starte med å takke representantene Borten Moe og Elvestuen for å ha deltatt i denne interpellasjonen. Det er ikke alltid et mål i seg selv å stå her og være uenige. Jeg tror det også er viktig å vise at 
	Representanten Borten Moe pekte på en viktig sak, og det er Irans evne til å eksportere olje og gass. Det er nok sant. Irans evne til å eksportere olje og gass har økt fordi vi har sluppet opp på sanksjonene. Samtidig må jeg si at i den periode...
	Representanten Elvestuen påpekte noe vesentlig: at vi skal være pådrivere. Det er jeg faktisk helt enig med representanten Elvestuen i. Vi kan være litt mer proaktive og litt mer pådrivere for å få økt sanksjonstrykket. Der snakker jeg om må...
	Vi må ha med oss et annet viktig punkt her. Det jeg bruker å si, er at revolusjonsgenerasjonen er i ferd med å dø ut i Iran. Den siste gjenlevende av de store revolusjonære i Iran – Khamenei, han som leder landet nå – begynner å bli gammel...
	Så er det dette med valgdeltagelse, som også er blitt påpekt. Den har vært lav. Jeg har ikke fokusert på de innenrikspolitiske forholdene i Iran, men det er nok helt sant. Det har vært valg der, og det var nesten ingen som deltok. Jeg tror det ...
	Avslutningsvis vil jeg takke for deltagelsen i interpellasjonen, som jeg sa tidligere her. Samtidig er det et ønske jeg har, at vi er litt mer proaktive og litt sterkere i vår ordbruk mot Iran for å sende helt klare signaler til den iranske diaspo...
	Utenriksminister Espen Barth Eide [13:14:28]: Jeg kunne nesten latt være å ta ordet, for jeg opplevde at representanten Farahmand oppsummerte veldig godt på slutten at man må være tydelig gjennom både sanksjoner og dialog. Det mener jeg er viktig,
	Jeg tenker det også kan være lurt å legge seg de ordene fra interpellanten på hjertet for Elvestuen og Venstre, for Venstres svar på de fleste spørsmål er for tiden mer sanksjoner eller mindre kontakt. Jeg tror man kommer lengst med en kombina...
	Jeg er litt overrasket over at ingen har vært inne på atomavtalen som Obama fikk til, men som Trump trakk seg fra. Der hadde man faktisk en sammenheng mellom sanksjonslettelse og noe som var svært viktig for verden, nemlig at Iran faktisk ga opp s...
	Det var også litt av grunnen til at man åpnet opp for oljeeksport igjen. Nå kommer man litt i et limbo, for man hadde åpnet på grunn av en avtale, og så er det USA som trekker seg. Hva man da gjør, er et litt åpent og krevende spørsmål, for...
	Konklusjonen fra min side er at vi definitivt skal ha et tydelig press og snakke klart om det som skjer i Iran, og det Iran gjør. Jeg opplever at interpellanten er enig i at det er viktig at man også på en meningsfylt måte har en dialog, for Iran...
	Presidenten [13:17:00]: Debatten i sak nr. 3 er dermed avslutta.
	Redegjørelse av justis- og beredskapsministeren om NSM-rapporten (Det vil bli foreslått debatt umiddelbart etter redegjørelsen)

	Statsråd Emilie Mehl [13:17:35]: Først vil jeg takke for muligheten til å orientere om sentrale funn fra rapporten «NSMs leie av Snarøyveien 36», som jeg fikk overlevert fredag 1. mars. Rapporten ble levert til meg av utvalgets leder, tidligere se
	Som Stortinget er gjort kjent med i Prop. 34 S for 2023–2024 og i min redegjørelse 16. januar 2024, inngikk NSM i forbindelse med inngåelse av avtale om leie av nye lokaler på Fornebu i Snarøyveien 36 ulovlige låneavtaler på til sammen 200 mi...
	Både jeg, departementet og regjeringen har tatt dette på største alvor. Vi satte umiddelbart i gang tiltak for å rydde opp. Ett av tiltakene var å raskt beslutte at saken måtte gjennomgås av et uavhengig utvalg. Det var viktig å få klarhet i...
	Regjeringen satte ned dette utvalget 15. desember 2023. Utvalget har jobbet raskt og leverte rapporten innen fristen 1. mars. Jeg oversendte rapporten til Stortinget samme dag som den ble mottatt, og samtidig ba jeg Stortinget om å få holde en rede...
	Da jeg orienterte Stortinget om saken 16. januar i år, kunne jeg gi et overordnet bilde basert på det vi visste på daværende tidspunkt. Gjennom utvalgets rapport har vi nå et godt bilde, og jeg vil nå redegjøre for dette.
	Rapporten inneholder syv kapitler. I kapitlene 1–3 redegjør utvalget generelt om utredningsoppdraget, om Nasjonal sikkerhetsmyndighet og om relevant regelverk i staten om leiekontrakter. Utvalget har gitt en utfyllende beskrivelse av hendelsesforl...
	Når det gjelder lånet: Rapporten bekrefter at «reelt sett var det utvilsomt et lån». Utvalget poengterer også at en slik låneavtale er annerledes enn en avtale om investeringsleie, slik jeg også beskrev saken i min redegjørelse for Stortinge...
	Jeg vil bruke hoveddelen av redegjørelsen til å belyse utvalgets vurderinger i kapittel 6 og tilrådinger i kapittel 7, og komme inn på enkelte andre deler av rapporten eller øvrige opplysninger der det er relevant.
	Jeg var både i tilknytning til framleggelsen av Prop. 34 S for 2023–2024 og i redegjørelsen 16. januar klar på at det fortsatt var uavklarte forhold i saken, og at det var viktig å få opplyst alle relevante forhold. Vi har nå fått en systema...
	Jeg vil gå over til utvalgets funn, før jeg kommer inn på deres tilrådinger.
	Utvalget har en detaljert gjennomgang av hendelsesforløpet i saken, helt fra ansvaret for NSM ble overført fra Forsvarsdepartementet til Justis- og beredskapsdepartementet i 2019, til Prop. 34 S for 2023–2024 ble lagt fram. Utvalgets leder pekte ...
	Min vurdering er at det er viktig og riktig å være klar på at flere sider ved denne saken kunne vært håndtert på en annen måte, også i perioden etter at jeg tiltrådte som statsråd. Departementet kunne etterspurt mer informasjon på ulike ti...
	«NSM brøt sin plikt til å opplyse JD til riktig tid om leiekontraktens presise innhold og senere om de sviktende økonomiske forutsetningene for kontrakten.»

	Som jeg vil komme tilbake til, er det sentralt for meg og regjeringen å iverksette tiltak for å forebygge at noe slikt kan skje igjen.
	Jeg vil nå gå nærmere inn på de ulike vurderingene og tilrådingene fra utvalget. I tråd med rapporten begynner jeg med å orientere om det som knytter seg til NSM. Utvalget peker på 14 momenter knyttet til NSM:
	1. NSM tok opp lån på inntil 200 mill. kr fra utleier. NSM har ikke adgang til å låne.
	2. NSM hadde heller ikke dekning i de gjeldende budsjetter for de samlede leie- og lånekostnadene de påtok seg, slik regelverket sier det skal være.
	3. Leiekontrakten ble underskrevet før Justis- og beredskapsdepartementet hadde behandlet saken ferdig.
	4. NSM brøt sin plikt til å opplyse til riktig tid Justis- og beredskapsdepartementet om leiekontraktens presise innhold og om de sviktende økonomiske forutsetningene for kontrakten.
	5. Beslutningsgrunnlaget i NSM var verken fullstendig eller korrekt og heller ikke kvalitetssikret eller forstått på ledernivå.
	6. Bygge- og leiesaksinstruksen, som sier at før avtalen inngås, skal alle relevante forhold være avklart og vurdert, ble brutt.
	7. Leiekontrakten ble undertegnet før vedlegget med tilleggsavtalen om særtilpasninger, lån og investeringer var utarbeidet.
	8. Det var også øvrig svikt i saksbehandlingen i NSM ved inngåelse av leie- og lånekontrakten.
	9. NSM brukte ikke Statsbygg som rådgiver, slik de har plikt til.
	10. Lånet er delvis brukt til å finansiere investeringer som NSM har bedt om bevilgninger til, altså satsingsforslag. De har ikke avventet og forholdt seg til regjeringens og Stortingets prioriteringer.
	11. NSMs årsregnskap for 2022 gir ikke et dekkende bilde, og regnskapsføring for 2023 må være i tråd med økonomiregelverket.
	12. Det ble lagt vekt på å skape ett NSM, men visjonen ble ikke fulgt opp med en plan eller prosjekt for å utvikle organisasjonen.
	13. Samlingen av NSM var ikke tilstrekkelig forankret i egen organisasjon.
	14. Flyttingen var ikke tilstrekkelig forankret i de to styrende departementene.

	Utvalgets rapport fastslår at det ikke er tvil om at ledelsen i NSM bærer ansvaret for låneopptaket og den økonomiske situasjonen de kom i. «De var arkitektene bak det hele», skriver utvalget. Jeg siterer:
	«Utvalget bemerker at ved undertegnelse av leiekontrakten diskuterte ledelsen bare risikoen for direktøren ved å undertegne før JD hadde gitt klarsignal, og ikke risikoen ved de økonomiske forutsetningene og selve låneavtalen. Dette er det vans...

	Og videre:
	«I flere av saksframleggene om flyttingen har flytteprosjektet og administrasjonen i NSM påpekt risiko. Ledelsen har likevel gått videre og økt ambisjonen underveis i prosessen.»

	Utvalget kommer deretter inn på forhold i Justis- og beredskapsdepartementet. Som tidligere sagt plasserer utvalget ansvaret for låneopptaket og den økonomiske situasjonen de kom i, hos ledelsen i NSM. Under Justis- og beredskapsdepartementet skri...
	«Det er likevel grunn til å påpeke ulike forhold ved departementets saksbehandling og den nærmere dialog med NSM i den aktuelle saken.»

	Utvalget trekker deretter fram fem forhold:
	1. Justisdepartementet burde ha satt seg bedre inn i den økonomiske og administrative styringen i NSM ved overføringen fra Forsvarsdepartementet i 2019, og forberedt lederskiftet i 2021 bedre.
	2. Justisdepartementet burde satt seg godt inn i hvilken rådgivning Statsbygg gir i hele prosessen med å inngå leiekontrakter, og fulgt opp kravet fra mars 2020 om at Statsbygg skal bli brukt som rådgiver ved inngåelse av alle leiekontrakter med...
	3. Justisdepartementet kunne bidratt til fortgang i saksbehandlingen i NSM i 2021 og fulgt opp saken i de faste etatsstyringsmøtene med NSM.
	4. Justisdepartementet burde fulgt bedre opp sitt eget oppdragsbrev av oktober 2020 og bedt om og vurdert leiekontrakten.
	5. Justisdepartementet burde ha søkt mer kunnskap om kostnadene ved nytt bygg.

	Til punkt 1: Når det gjelder overføringen av det administrative ansvaret fra Forsvarsdepartementet til Justis- og beredskapsdepartementet, skjedde dette i statsråd 22. januar 2019, samtidig med etableringen av en ny post som samfunnssikkerhetsmini...
	«Overføringen av det administrative ansvaret for NSM kom overraskende på både administrasjonen i de to departementene og direktoratet.»

	Utvalget skriver også at:
	«(…) JD burde skaffet seg bedre kjennskap til organisasjonens faglige og administrative kompetanse og kapasitet da de fikk ansvaret for virksomheten.»

	Hvilke vurderinger som ble gjort før, under og etter denne endringen, og hva som er bakgrunnen for dette, kjenner jeg ikke til.
	Når det gjelder lederskiftet i NSM i 2021, skriver utvalget at Justisdepartementet kunne ha forsikret seg om, eventuelt ved egen opplæring, at ny leder var rustet til å styre virksomheten løpende, herunder å kontrollere NSMs økonomi. Ny direkt...
	Jeg velger å redegjøre for punktene 2, 3 og 4 samlet.
	Utvalget skriver at hvis NSM hadde brukt Statsbygg som rådgiver og fulgt deres tilhørende retningslinjer, slik de var pålagt, ville opptak av lån ikke kunne skjedd og andre feil vært unngått. Jeg vil sørge for at mitt departement følger opp a...
	Jeg merker meg også at utvalget skriver at styringsdokumentene fra Justis- og beredskapsdepartementet til NSM i det vesentlige er tydelige og, så langt utvalget har vurdert, i tråd med gjeldende regelverk i staten. Videre skriver de at oppdragsbre...
	Justis- og beredskapsdepartementet la til grunn at NSM innhentet bistand fra Statsbygg som pålagt, og som NSM beskrev i brev til Justis- og beredskapsdepartementet av 18. november 2021. Videre la vi til grunn at NSM ville følge de eventuelle anbefa...
	Når det gjelder punkt 5, om kostnadene ved nytt bygg, og den betydelige veksten i antall ansatte som NSM gjennomførte uten budsjettmessig dekning, fastslår utvalget at dette var preget av direktoratets egen vurdering og vektlegging av de sikkerhet...
	Jeg registrerer at utvalget også viser til at departementet i en e-post datert 21. mars 2022, i forbindelse med arbeidet med den såkalte Ukraina-proposisjonen, tok et tydelig forbehold og ba NSM planlegge ut fra 2022-rammen. I ettertid ser vi at de...
	Digitaliserings- og forvaltningsdepartementet og Statsbygg er også omtalt i rapporten. Når det gjelder Digitaliserings- og forvaltningsdepartementets ansvarsområde, har utvalget følgende vurderinger om endringer i statens bygge- og leiestrategi:
	– Benytt formålsbygg når staten har et sikkert, langsiktig og stort arealbehov, og også når det kreves særskilte sikkerhetsbehov som utløser store investeringer.
	– Når et leiebygg må tilpasses på grunn av sikkerhet med videre med en stor investering, bør investeringer finansieres direkte gjennom bevilgning og ikke gjennom framtidig leie.
	– Ordningen for brukerfinansierte prosjekter (kurantordningen) i statsbudsjettet bør endres slik at den kan finansiere større tilpasninger i leiebygg, og rammen i den årlige investeringsfullmakten fra Stortinget for ordningen settes noe opp.
	– Bygge- og leiesaksinstruksen, som blir vedtatt ved kongelig resolusjon, bør inkludere at Statsbygg skal brukes som rådgiver ved inngåelse av større leiekontrakter, og at deres retningslinjer for leiekontrakter skal følges av alle statlige vi...

	Utvalget kommer også med en vurdering til Finansdepartementet. Finansdepartementet bør tydeliggjøre vilkår for fullmakten om å inngå leieavtaler utover budsjettåret.
	Utvalgets rapport er oversendt til de nevnte departementene, og jeg har hatt dialog med finansministeren og digitaliserings- og forvaltningsministeren, som vil gå inn og vurdere anbefalingene fra utvalget på sine områder.
	Utvalget kommer med syv konkrete tilrådinger. Jeg vil nå gå gjennom dem og si noe om hvordan de følges opp.
	Det første punktet er: «NSM må gjennomgå styrings- og forvaltningspraksis». Det er beskikket en midlertidig direktør i NSM for en periode på seks måneder. Direktøren tiltrådte 2. januar i år. Jeg vil understreke at Justis- og beredskapsdep...
	Forsvarsdepartementet og Justis- og beredskapsdepartementet har gjennomgått alle husleieavtaler inngått av NSM de siste ti årene. Det er ikke avdekket leieavtaler med opsjoner på lån tilsvarende leie- og låneavtalene tilknyttet Snarøyveien 36.
	Utvalget tilrår videre, i punkt 2: «JD bør så snart som mulig få vurdert de administrative og økonomiske funksjonene i NSM, og herunder fullmakter ute i organisasjonen til å pådra utgifter». I tildelingsbrev til NSM for 2024 er budsjettfullm...
	Utvalgets tilråding i punkt 3 er: «JD bør vurdere en ekstern gjennomgang av NSM». Utvalget utdyper dette med også å vise til at Justis- og beredskapsdepartementet ikke fikk nøye vurdert NSMs samlede virksomhet og organisasjon i 2019. Utvalget ...
	NSM har over tid fått tilført mange nye oppgaver, noe som gjenspeiles i en virksomhet som har vokst, og som er lokalisert flere steder. NSM har et svært viktig samfunnsoppdrag som er forsterket i den krevende sikkerhetspolitiske situasjonen vi er i.
	Utvalget tilrår i punkt 4: «Det bør vurderes om NSM bør nevnes i sikkerhetsloven». Jeg vil i forbindelse med den eksterne gjennomgangen vurdere utvalgets forslag om at NSM bør nevnes i sikkerhetsloven, eller om det er hensiktsmessig å oppretth...
	I punkt 5 tilrår utvalget: «Budsjettstyring gjennom årlige budsjetter. Unngå kontinuerlige budsjettprosesser om tillegg gjennom året». Dette vil jeg også ta med meg i det videre arbeidet framover.
	Og i punkt 6: «FIN bør tydeliggjøre vilkår for fullmakten om å inngå leieavtaler utover budsjettåret». Som jeg opplyste tidligere, har jeg hatt dialog med finansministeren, som vil gå inn i anbefalingene og tilrådingene fra utvalget på sin...
	Punkt 7 gjelder statens bygge- og leiestrategi, og som opplyst har jeg også hatt dialog med digitaliserings- og forvaltningsministeren, som vil gå inn og vurdere anbefalingene og tilrådingene fra utvalget på sine områder.
	I Prop. 34 S for 2023–2024 ble det redegjort for tiltak som skulle igangsettes. Alle disse er enten fulgt opp eller i prosess. Jeg varslet Stortinget i Prop. 34 S for 2023–2024 at Justis- og beredskapsdepartementet vil gjennomgå egne rutiner inn...
	NSM følges tett opp av Justis- og beredskapsdepartementet og Forsvarsdepartementet gjennom månedlige styringsmøter med fokus på økonomistyring og internkontroll.
	NSM-saken viser at det er behov for å sikre høy oppmerksomhet om økonomi- og etatsstyringen i departementet. Jeg har derfor besluttet at departementets arbeid for å sikre enhetlig og kvalitetssikrede etatsstyrings- og budsjettprosesser mellom dep...
	Beskikkelsen av midlertidig direktør er i påvente av kunngjøring og tiltredelse av en ny fast direktør i NSM. Departementet har påbegynt arbeidet med dette, og stillingen er nå utlyst. I ansettelsen av en ny, fast direktør for NSM vil departem...
	Jeg vil til slutt si noe om status for økonomisituasjonen i NSM.
	Det framkommer av utvalgets rapport at NSM tok opp lån for å finansiere investeringer som de ikke hadde budsjettmessig dekning for. Dette lånet innfris, jf. Prop. 34 S for 2023–2024 og Innst. 150 S for 2023–2024, i tråd med Stortingets vedtak.
	Den 21. desember 2023 gjennomførte NSM en innbetaling av utestående lånebeløp på 147,2 mill. kr, inkludert renter, til långiver. Fakturaer eller endelige forpliktelser som ikke var forfalt, men som utvilsomt ville inngått i lånet med utleier,...
	Det framkommer også i rapporten at NSM har pådratt seg driftsutgifter som binder opp budsjettet for 2024. Som jeg har vært inne på, har rapporten avdekket store svakheter ved økonomistyringen i NSM etter lederskiftet i 2021, noe som gjorde særl...
	Da det ulovlige lånet ble avdekket, hadde Justis- og beredskapsdepartementet allerede hatt forsterket økonomioppfølging av NSM fra juni 2023. Det ble gjennomført månedlige etatsstyringsmøter med fokus på økonomi- og internkontroll, med sikte ...
	Mitt departement og Forsvarsdepartementet er også i gang med å gjennomgå budsjettutviklingen i NSM, herunder stillingsveksten. Utvalgslederen la som nevnt vekt på et hendelsesforløp tilbake til 2019, og at flere feil har blitt gjort. Jeg ser det...
	Til slutt vil jeg si at det er viktig å legge til rette for at de ansatte i NSM fortsatt skal levere bra på det svært viktige samfunnsoppdraget de har. NSM har en helt sentral rolle i det forebyggende arbeidet. NSM skal få fortsette å fokusere p...
	Presidenten [13:44:22]: Presidenten vil no, i tråd med Stortingets forretningsorden § 45, opna for ein kommentarrunde, avgrensa til eitt innlegg på inntil 5 minutt frå kvar partigruppe og avsluttande innlegg frå statsråden.
	Frode Jacobsen (A) [13:44:54]: Takk til statsråden for hennes andre redegjørelse om denne saken her i Stortinget.
	Arbeiderpartiet setter pris på at Stortinget har blitt løpende orientert om situasjonen hele veien. Det var svært mange ubesvarte spørsmål da saken ble kjent. Mange av disse har nå blitt besvart av Gjedrem-utvalget. Takk til dem for raskt og go...
	Rapporten har nå blitt overlevert til kontrollkomiteen for videre oppfølging. Vi ser fram til å gå gjennom funn og anbefalinger på en ordentlig måte. Rapporten er grundig og omfattende og peker på flere viktige forhold:
	– Utvalget har gitt en utfyllende beskrivelse av hendelsesforløpet i tråd med statsrådens redegjørelse her i Stortinget den 16. januar.
	– Utvalget skriver at NSMs inngåelse av låneavtalene var et brudd på Grunnloven § 75 d og brudd på Stortingets bevilgningsreglement § 6 første ledd.
	– Utvalget er tydelig på at Justisdepartementet burde ha satt seg bedre inn i den økonomiske og administrative styringen i NSM ved overføringen fra Forsvarsdepartementet i 2019 og forberedt lederskiftet i 2021 bedre.
	– Justisdepartementet burde satt seg godt inn i hvilken rådgivning Statsbygg gir i hele prosessen med å inngå leiekontrakter og fulgt opp kravet fra mars 2020 om at Statsbygg skulle bli brukt som rådgiver ved inngåelse av alle leiekontrakter m...
	– Utvalget skriver også at NSM oversendte endelig leiekontrakt og låneavtaler til Justis- og beredskapsdepartementet først i november 2023, slik statsråden tidlig opplyste Stortinget om. Leiekontrakten ble også underskrevet før Justisdepartem...
	– NSM brøt sin plikt til å opplyse Justisdepartementet til riktig tid om leiekontraktens presise innhold og senere om de sviktende økonomiske forutsetningene for kontrakten.

	Det er bra at vi har fått en systematisk gjennomgang, som kan danne grunnlag for ytterligere tiltak i NSM, i Justisdepartementet og andre departement. Vi er trygge på at de respektive statsråder følger opp anbefalingene og kommer tilbake til Stor...
	I dagens situasjon har NSM en sentral rolle for å trygge befolkningen og landet vårt. Det er viktig at NSM får ro til å jobbe med å beskytte våre nasjonale sikkerhetsverdier.
	Peter Frølich (H) [13:47:36]: Både Gjedrem-rapporten og redegjørelsen fra statsråden viser med tydelighet hvorfor denne saken har havnet i nettopp kontrollkomiteen. Det var vel kommentator i NRK, Lars Nehru Sand, som kalte dette for en stor forvaltn
	Gjedrem-utvalget finner flere feil på NSMs side. De plasserer ansvaret – iallfall mange deler av ansvaret – i etaten eller hos dens ledelse. Vi snakker om brudd på fullmakter. Vi snakker om låneopptak i strid med Grunnloven, mangel på økonom...
	Etter statsrådens redegjørelse i januar var det en klar forventning i denne salen at også Justisdepartementets rolle skulle ettergås. Det er gjort av Gjedrem-utvalget, og dommen er ganske hard. Fra før husker vi brevet fra Finansdepartementet, s...
	«Basert på forelagt dokumentasjon er FINs vurdering at det også påhviler JD et ansvar i saken, og at spørsmål og tettere oppfølging fra etatstyrer på et tidligere tidspunkt kunne ha bidratt til å avdekke, og ev. avverge, regelbrudd i saken.»

	Dette gir Gjedrem-utvalget sin tilslutning til, og de følger opp med å si at Justisdepartementet burde gjennomgått leiekontrakten. Istedenfor valgte de å delegere. Økonomikontrollen får mye kritikk. Granskningsutvalget peker på den litt påfal...
	Som Høyre sa veldig tydelig i forbindelse med redegjørelsen i januar, er det helt åpenbart at i et stort statsapparat kan også store feil skje. Det vesentlige spørsmålet for Stortinget blir da hvilken aktsomhet som er utvist, hvilken styring og...
	Det vi vet nå, er at med all tydelighet begynte ting å gå galt i NSM rundt 2022. Statsråden har tidligere vært sentral i undersøkelsen av f.eks. Bergen Engines-saken, og stilte den gangen veldig høye krav til den politiske ledelsens etatsstyri...
	Nils T. Bjørke (Sp) [13:52:50]: Eg set pris på statsråden sitt initiativ til å koma og orientera om utvalet sine konklusjonar og det vidare arbeidet so raskt. Slik held statsråden fram med naudsynt openheit i ei so alvorleg sak.
	Utvalet peiker på at Justisdepartementet burde ha sett seg betre inn i den økonomiske og administrative styringa i NSM ved overføringa frå Forsvarsdepartementet i 2019. Departementet burde òg ha førebudd leiarskiftet i 2021 betre. Overføringa ...
	«Overføringen av det administrative ansvaret for NSM kom overraskende på både administrasjonen i de to departementene og direktoratet.»

	Det er ikkje tvil om at det er statsråden sitt ansvar, men ei slik overføring, utan førebuing og planlegging, kan seia noko om grunnen til mange av dei tinga som har vorte utfordra her.
	Som eg sa i debatten i januar, skal det ikkje vera tvil om at alle leiarar i staten skal handtera løyvingar frå Stortinget i tråd med det statlege regelverket. Rapporten frå utvalet syner ein etat som har teke seg til rette og ikkje fylgt regelve...
	Det er naudsynt at statsråden no tek tak i desse utfordringane. Eg støttar utvalet si tilråding om at i tilfelle der staten har eit sikkert, langsiktig og stort arealbehov og det samstundes er særskilde tryggleiksbehov som utløyser store investe...
	Presidenten [13:55:07]: Det blir då ein pause i møtet for å gå til votering.
	Presidenten [14:02:34]: Stortinget går til votering og startar med å votera over resten av sakene frå tysdag 5. mars, dagsorden nr. 56.
	Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Sofie Marhaug, Marie Sneve Martinussen og Geir Jørgensen om en rettferdig og planmessig omstilling til lavutslippssamfunnet (Innst. 203 S (2023–2024), jf...
	Presidenten: Under debatten er det sett fram ti forslag. Det er
	– forslaga nr. 1–4, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslag nr. 5, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre
	– forslag nr. 6, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne
	– forslag nr. 7, frå Terje Halleland på vegner av Framstegspartiet
	– forslaga nr. 8 og 9, frå Lars Haltbrekken på vegner av Sosialistisk Venstreparti og Raudt
	– forslag nr. 10, frå Une Bastholm på vegner av Miljøpartiet Dei Grøne

	Det blir votert over forslag nr. 10, frå Miljøpartiet Dei Grøne. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen stoppe elektrifisering av olje- og gassinstallasjoner med kraft fra land, og pålegge olje- og gassektoren å fjerne alle sine klimagassutslipp ved hjelp av egen strømproduksjon offshore, CCS m.m.»

	Forslaget frå Miljøpartiet Dei Grøne blei med 99 røyster mot 1 røyst ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.03.24)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 9, frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge frem helhetlige klima- og energiplaner i form av en stortingsmelding hvert år. Meldingen bør inneholde regjeringens politikk for å nå langsiktige og kortsiktige mål, hvordan dette henger sammen med andre politi...

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt blei med 88 mot 12 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.03.42)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 8, frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen avslå nye søknader om elektrifisering av olje- og gassinstallasjoner med kraft fra land.»

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti og Raudt blei med 87 mot 13 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.04.00)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 7, frå Framstegspartiet. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sørge for at det stilles krav om tilgjengelig erstatningskraft før søknader om elektrifisering av olje- og gassinstallasjoner med kraft fra land kan godkjennes.»

	Forslaget frå Framstegspartiet blei med 86 mot 14 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.04.17)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 6, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utarbeide bindende, helhetlige planer for arealbruk til havs i forbindelse med oppdateringen av forvaltningsplanene for norske havområder som skal legges frem for Stortinget i 2024.»

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne blei med 87 mot 13 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.04.35)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 5, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utarbeide prinsipper for strengere prioritering av knappe biomasseressurser. Prinsippene må sikre at kortsiktige utslippskutt ikke går på bekostning av globale og langsiktige klimamål, og at ressursene prioriteres der...

	Miljøpartiet Dei Grøne har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre blei med 82 mot 18 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.04.55)
	Presidenten: Det blir votert over forslaga nr. 1–4, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne.
	Forslag nr. 1 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utarbeide en strategi for sluttfasen av norsk petroleumsvirksomhet, og at denne legges frem for Stortinget senest i forbindelse med statsbudsjettet for 2025.»

	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen om ikke å gi ytterligere letetillatelser og utvinningstillatelser, eller godkjenne nye planer for utvinning og drift (PUD), eller anlegg og drift (PAD) etter petroleumsloven, inntil en strategi for sluttfasen av norsk pe...

	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sikre at forslag til ny nasjonal transportplan tar utgangspunkt i transportetterspørselen og transportsystemet i et lavutslippssamfunn i 2050.»

	Forslag nr. 4 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen gjennomføre en «klimavask» av relevante lover med sikte på å styrke klimahensynet. Dette skal ikke skje på bekostning av natur. Regjeringen bes melde tilbake til Stortinget om dette senest i forbindelse med statsbud...

	Forslaga frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Venstre og Miljøpartiet Dei Grøne blei med 82 mot 18 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 14.05.14)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Dokument 8:37 S (2023–2024) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Sofie Marhaug, Marie Sneve Martinussen og Geir Jørgensen om en rettferdig og planmessig omstilling til lavutslippssamfunnet – vedtas ikke.
	Presidenten: Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Miljøpartiet Dei Grøne har varsla at dei vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen blei vedteken med 84 mot 15 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 14.05.50)

	Innstilling fra finanskomiteen om Endringer i finansforetaksloven (utdelinger fra finansforetak mv.) (Innst. 204 L (2023–2024), jf. Prop. 13 L (2023–2024))
	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande vedtak til
	om endringer i finansforetaksloven (utdelinger fra finansforetak mv.)
	I
	I lov 10. april 2015 nr. 17 om finansforetak og finanskonsern gjøres følgende endringer:
	(3) Melding etter første eller annet ledd skal være en kopi av søknaden eller meldingen som sendes til finansforetakets eller datterforetakets hjemstatsmyndighet i annen EØS-stat.
	Aksjeloven § 8-1 annet ledd og § 8-4 og allmennaksjeloven § 8-1 annet ledd og § 8-4 gjelder ikke for finansforetak.
	(1) Etter at fordringer som nevnt i dekningsloven §§ 9-2 til 9-4 er dekket, skal følgende fordringer på foretak nevnt i § 20-1 første ledd dekkes i følgende rekkefølge, idet fordringer nevnt under samme nummer har innbyrdes lik rett:
	1. innskudd som er garantert etter finansforetaksloven § 19-4 og gjeld til innskuddsgarantiordningen etter finansforetaksloven § 19-12
	2. innskudd fra fysiske personer og små og mellomstore bedrifter som overstiger garantibeløpene i § 19-4
	3. alminnelig usikret gjeld uten særskilt prioritet samt innskudd fra store bedrifter som overstiger garantibeløpene i § 19-4
	4. gjeldsinstrumenter som oppfyller følgende vilkår:
	a) opprinnelig kontraktsfestet løpetid er minst ett år
	b) avtalevilkårene og prospekt utarbeidet i forbindelse med utstedelse angir lånets prioritet etter denne bestemmelsen
	c) instrumentene skal ikke være derivater eller inneholde innebygde derivater. Instrumenter med variabel rente avledet fra referanserente og gjeld notert i utenlandsk valuta skal ikke anses som innebygde derivater forutsatt at hovedstol, avdrag og r...

	5. kapitalinstrumenter som utgjør tilleggskapital etter § 14-1 annet ledd
	6. kapitalinstrumenter som utgjør annen godkjent kjernekapital etter § 14-1 annet ledd
	7. ren kjernekapital etter § 14-1 annet ledd.

	(2) Fordringer med opphav i et kapitalinstrument som kun delvis oppfyller vilkårene for å anses som ansvarlig kapital etter første ledd nr. 5, 6 eller 7, skal dekkes tilsvarende som kapitalinstrumenter som fullt ut kan medregnes som ansvarlig kapi...
	II
	1. Loven gjelder fra den tid Kongen bestemmer. Kongen kan sette i kraft de enkelte bestemmelsene til ulik tid.
	2. Departementet kan gi overgangsregler.

	Presidenten: Det blir votert over I § 4-1 tredje ledd og § 4-1 fjerde til sjette ledd.
	Sosialistisk Venstreparti og Raudt har varsla at dei vil røysta imot.
	Tilrådinga frå komiteen blei vedteken med 86 mot 13 røyster.
	(Voteringsutskrift kl. 14.06.26)
	Presidenten: Det blir votert over resten av I og II.
	Tilrådinga frå komiteen blei samrøystes vedteken.
	Presidenten: Det blir votert over overskrifta til lova og lova i det heile.
	Overskrifta til lova og lova i det heile blei samrøystes vedtekne.
	Presidenten: Lovvedtaket vil bli sett opp til andre gongs behandling i eit seinare møte i Stortinget.


	Innstilling fra finanskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Freddy André Øvstegård og Lars Haltbrekken om å redusere søppeleksporten (Innst. 205 S (2023–2024), jf. Dokument 8:34 S (2023–2024))
	Presidenten: Under debatten er det sett fram fire forslag. Det er
	– forslag nr. 1, frå Kari Elisabeth Kaski på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti
	– forslaga nr. 2–4, frå Sofie Marhaug på vegner av Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti

	Det blir votert over forslaga nr. 2–4, frå Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti.
	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede effektene på resirkulering, avfallsproduksjon og klimagassutslipp av dagens avgift på forbrenning av avfall, og komme tilbake til Stortinget med resultatene senest i statsbudsjettet for 2025.»

	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede alternative innretninger på avgift på forbrenning av avfall, deriblant at avgiften ilegges avfallsbesitter og ilegges alle typer avfall, inkludert avfall som eksporteres, og komme tilbake til Stortinget med forsl...

	Forslag nr. 4 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med forslag som utjevner forskjeller i CO2-kostnader mellom forskjellige avfallsanlegg som følge av at noen av anleggene i dag er inkludert i EUs kvotesystem. Forslaget forutsettes fremmet senes

	Forslaga frå Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti blei med 93 mot 7 røyster ikkje vedtekne.
	(Voteringsutskrift kl. 14.07.28)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 1, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede og komme tilbake til Stortinget i forbindelse med revidert nasjonalbudsjett 2024 med forslag til en avgift på alt restavfall, også det som sendes ut av landet.»

	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt, Miljøpartiet Dei Grøne og Kristeleg Folkeparti blei med 84 mot 16 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.07.48)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Stortinget ber regjeringen evaluere dagens avgift på avfallsforbrenning og hvordan sikre likere konkurransevilkår mellom norske og utenlandske anlegg, utrede hvordan prising av avfall mest mulig effektivt kan bidra til å redusere globale utslipp, ...
	Tilrådinga frå komiteen blei samrøystes vedteken.
	Presidenten: Stortinget går då til votering i sakene nr. 1, 2 og 6 på dagens kart.

	Debatt om utenriksministerens utenrikspolitiske redegjørelse (Redegjørelsen holdt i Stortingets møte 5. mars 2024)
	Presidenten: Presidenten vil føreslå at utgreiinga frå utanriksministeren blir å leggja ved møteboka. – Det er vedteke.

	Innstilling fra utenriks- og forsvarskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Guri Melby, Ola Elvestuen, André N. Skjelstad og Alfred Jens Bjørlo om en uavhengig og helhetlig evaluering av Norges engasjement i Afghanistan (Innst...
	Presidenten: Under debatten er det sett fram tre forslag. Det er
	– forslag nr. 1, frå Ingrid Fiskaa på vegner av Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre
	– forslaga nr. 2 og 3, frå Christian Tybring-Gjedde på vegner av Framstegspartiet

	Det blir votert over forslag nr. 3, frå Framstegspartiet. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen iverksette en ekstern evaluering av Norges håndtering av evakueringen av militære styrker og sivile fra Afghanistan i april 2021, hvor kriterier og ansvars- og myndighetsforhold presiseres.»

	Forslaget frå Framstegspartiet blei med 86 mot 14 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.09.02)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 2, frå Framstegspartiet. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen offentliggjøre Forsvarets evaluering av egen innsats under evakueringen fra Afghanistan i 2021.»

	Raudt har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Framstegspartiet blei med 82 mot 18 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.09.20)
	Presidenten: Det blir votert over forslag nr. 1, frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen nedsette et utvalg som skal gjøre en uavhengig og helhetlig evaluering av og trekke lærdommer fra Norges militære og sivile innsats i Afghanistan i perioden 2015–2021, Utenriksdepartementets engasjement overfor Talib...

	Miljøpartiet Dei Grøne har varsla støtte til forslaget.
	Forslaget frå Sosialistisk Venstreparti, Raudt og Venstre blei med 82 mot 18 røyster ikkje vedteke.
	(Voteringsutskrift kl. 14.09.41)

	Komiteen hadde tilrådd Stortinget å gjera følgjande
	Dokument 8:62 S (2023–2024) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Guri Melby, Ola Elvestuen, André N. Skjelstad og Alfred Jens Bjørlo om en uavhengig og helhetlig evaluering av Norges engasjement i Afghanistan – vedlegges protoko...
	Tilrådinga frå komiteen blei samrøystes vedteken.

	Referat
	1. (215) Representantforslag fra stortingsrepresentantene Henrik Asheim, Anna Molberg, Aleksander Stokkebø, Mudassar Kapur, Sveinung Rotevatn og Dag-Inge Ulstein om å innføre inkluderingsmål i statlig og kommunalt arbeidsliv (Dokument 8:105 S (20...
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	Presidenten [14:10:49]: Me held fram med debatten i sak nr. 4. Første talar er representanten Carl I. Hagen.
	Carl I. Hagen (FrP) [14:11:27]: La meg også først få lov til å takke justisministeren for redegjørelsen, hvor hun gikk grundig gjennom veldig mange saker i dette komplekset. Jeg merket meg også at hun brukte noe tid på å snakke om den litt eldre
	Jeg vil også si at det var fint at justisministeren satte ned Gjedrem-utvalget, og at det utvalget har gjort en god jobb innenfor fristen. Jeg takker også for det arbeidet som der er utført.
	Da jeg hørte på gjennomgangen fra Gjedrem på pressekonferansen, var det ett ord jeg tenkte på mot slutten, og det ordet var «ubegripelig». Det var feil på feil på feil gjort i NSM, og det var veldig mange av de tingene det er veldig vanskelig...
	Det er også litt ubegripelig at ikke Justisdepartementet i større grad oppfattet hva som skjedde i NSM. Det var jo en dialog, og de fikk på et tidspunkt et utkast til en leieavtale som man undertegnet, da en annen en. Det er litt rart at det ikke ...
	Det blir også interessant å få høre hva som er gjort for å forbedre den innsikt og kontroll som embetsverket og Justisdepartementet skal ha med de underliggende etater. Særlig tenker jeg da på at NSM hadde fått beskjed om at de skulle benytte...
	Jeg går også ut fra at kontrollkomiteen vil avholde en kontrollhøring om denne saken, basert på de to redegjørelsene fra statsråden. Det har jo nå vært massiv kritikk av ledelsen og den avgåtte direktør i NSM, og da synes jeg vi skylder ogs...
	Liv Kari Eskeland hadde her teke over presidentplassen.

	Audun Lysbakken (SV) [14:16:39]: Først en liten betraktning: Vi har hatt mange runder i det siste om ansvarskultur og hva ansvarskultur innebærer, hvor komiteen og Stortinget har understreket at det politiske ansvaret ikke trenger å være knyttet til
	Når det er sagt – for komiteens leder var også inne på det poenget jeg hadde tenkt å ta opp – er det klart at det likevel er relevant hva som skjedde under den forrige regjeringen med overføringen av NSM fra Forsvarsdepartementet til Justisd...
	Utvalgets kritikk mot NSM er krass. Det er uakseptabelt at et statlig direktorat har tatt opp lån uten fullmakt, inngått kontrakt uten å få den behandlet i Justisdepartementet, og jeg synes at statsrådens forslag om en ekstern gransking er fornu...
	Jeg vil også benytte anledningen til å takke justisministeren for at hun satte i gang Gjedrem-utvalget, det tror jeg var klokt, og for at hun nå har redegjort for Stortinget to ganger.
	Ved siden av å se på prosessen i NSM må kontrollkomiteen selvfølgelig gå inn i Justisdepartementets håndtering av saken, de kritiske bemerkningene som kom fra Finansdepartementet knyttet til Justisdepartementets eierstyring, og utvalgets konklu...
	I SV tenker vi at utvalget har kommet med en del kloke anbefalinger, også når det gjelder veien videre, f.eks. knyttet til fordelen ved at staten eier lokaler av denne typen framfor å leie. Det kan jo være en bra ting som kommer ut av dette. En s...
	Jeg kunne også godt tenke meg å høre justisministeren si noe rundt situasjonen i staten generelt, i den grad hun kan. Et av spørsmålene som har kommet opp, og som jeg synes det er naturlig at vi ser på, er: Hvor langt unna NSM sin praksis var d...
	Seher Aydar (R) [14:21:44]: Jeg vil også først takke statsråden for at hun kommer hit og redegjør for oss. Den siste tiden og spesielt det siste året har vært preget av debatter om tillit. Jeg tror en del av tillitsbyggingen handler om at vi tar d
	Det er veldig mye bra som er blitt sagt, og som jeg støtter. Jeg har lyst til å gå tilbake til at denne saken er så pass spesiell. Det er ikke hver dag en slik sak dukker opp hos oss – at en etat som NSM, en av våre hemmelige tjenester, har br...
	Det er viktig at alle steiner snus i denne saken. Rapporten fra Gjedrem-utvalget er en veldig viktig del av det. Dette er fremdeles en veldig alvorlig sak, noe utvalgets rapport tydelig understreker. Det er ingen tvil om at NSM som etat bærer hoveda...
	Etter at Gjedrem-utvalgets rapport ble lagt fram, satt jeg igjen med følelsen av at her er det noen voksne i Justisdepartementet som har meldt seg litt ut og overlatt NSM til å styre og stelle helt selv. Prosessen som har ført oss hit, bærer preg...
	Gjedrem-rapporten har også pekt på NSMs overgang fra å ha vært underlagt Forsvarsdepartementet til å bli underlagt Justisdepartementet og konkludert med at Justisdepartementet burde satt seg bedre inn i den økonomiske og administrative styringe...
	Rødt støtter, for så vidt i likhet med flere, utvalgets tilråding om at det settes i gang en bred og fullstendig gjennomgang av NSM med fokus på økonomistyring, administrasjon, kommunikasjon og kultur. En slik gjennomgang har vist seg å være ...
	Som jeg startet med, handler denne saken til syvende og sist om tillit. Det handler om folkets tillit til dem som styrer landet, om tilliten til etater som skal sørge for vår trygghet i samfunnet, om Stortingets tillit til at de summene som bevilge...
	Det aller viktigste er å erkjenne det ansvaret som Justisdepartementet og statsråden som øverste ansvarlige har, og samtidig sørge for at dette ikke gjentar seg. Den beste måten å sørge for det på er både en ordentlig opprydding og at alle a...
	Ingvild Wetrhus Thorsvik (V) [14:26:06]: Takk for redegjørelsen. Den saken vi snakker om her i dag, er rett og slett nærmest ufattelig. NSMs låneopptak er ikke bare et brudd på Stortingets grunnleggende bevilgningsreglement og Grunnloven. Det er en 
	Rapporten retter med rette svært skarp kritikk mot etaten, og i tillegg tyder rapporten på at Justisdepartementet har manglet tilstrekkelig kontroll over etaten. Rapporten vitner om en etat som har fått styre uten nødvendig politisk styring. NSM ...
	Som flere har vært inne på, peker rapporten særlig på fem områder hvor Justisdepartementet har forsømt denne etatsstyringen.
	Det første er at departementet burde ha fulgt opp bedre eget oppdragsbrev av oktober 2020, og burde bedt om og vurdert leiekontrakten. Det er just det som er noe av det jeg finner merkeligst ved denne saken. Justisdepartementet har altså vurdert de...
	Videre kunne Justisdepartementet fulgt opp saken i etatsstyringsmøtene med NSM, som justisministeren er inne på at på et tidspunkt var månedlige. Nettopp navnet «etatsstyringsmøte» er i seg selv ganske beskrivende for hva som burde foregå i d...
	Justisdepartementet kritiseres også for ikke å ha søkt mer kunnskap om kostnadene til nytt bygg. NSM har overfor departementet kun oppgitt nettotall – 2 mill. kr i økte leiekostnader. I Stortingets og regjeringens budsjettregelverk skal alt bru...
	Videre slås det fast at departementet burde satt seg inn i hvilken rådgivning Statsbygg gir, og sørget for at det kravet som ble innført av Solberg-regjeringen fra 2020, om at Statsbygg skal brukes som rådgiver ved denne typen leiekontrakter, f...
	Vi må også ta på alvor det rapporten peker på fra forrige periode. Samtidig er rapporten tydelig på at det var i 2022 det begynte å gå alvorlig galt – da krigen i Ukraina brøt ut og NSM ble tilført nye midler. De fikk penger til å ansette...
	Denne rapporten feller en knusende dom over Justisdepartementets manglende styring av NSM, men det er vitterlig justisministeren som er øverste politiske leder både for departementet og for NSM. Det er faktisk et lederansvar å ta ansvar, og jeg fo...
	Vi støtter også utvalgets anbefalinger, særlig om en ekstern gjennomgang, og vil gjerne høre litt mer om tidsaspektet for denne eksterne gjennomgangen.
	Statsråd Emilie Mehl [14:31:24]: Jeg vil takke for en fin runde, og jeg er igjen takknemlig for at jeg har hatt muligheten til å holde denne redegjørelsen for Stortinget. Jeg skal prøve å komme inn på noen av de spørsmålene som er blitt stilt.
	Jeg vil først si, som jeg også nevnte i redegjørelsen, at det har vært viktig å være åpen om dette fra start. Denne låneavtalen var helt ukjent for meg fram til november 2023. Vi trenger ikke gå gjennom historien på nytt etter to redegjøre...
	Jeg har formidlet det også før i dag, men Justisdepartementet og jeg som politisk leder der tar selvkritikk. Her er det mye vi kunne ha gjort annerledes under min tid, men det er heller ingen tvil om at dette har gått galt over mange år. Det har ...
	Når det gjelder ledelsen i NSM, som Fremskrittspartiet spurte om, har vi fått en ny midlertidig direktør i NSM som også har ansvar for å følge opp behovet for eventuelt videre oppfølging knyttet til personalspørsmål eller andre interne forho...
	Når det gjelder spørsmålet fra SV om hvor langt unna dette er en investeringspraksis, og om det er et større problem i staten: Vi har i løpet av den tiden som har gått, ikke funnet grunnlag for å tro at det finnes tilsvarende avtaler andre ste...
	Det er fortsatt mye som gjenstår. Jeg har i redegjørelsen pekt på hvordan dette følges opp, både i NSM, i Justisdepartementet og i andre departementer, så jeg trenger ikke gå inn på det på nytt. Uansett ser jeg også fram til å fortsette di...
	Presidenten [14:35:00]: Kommentarrunden er med det avslutta, og presidenten vil føreslå at utgreiinga frå justis- og beredskapsministeren om NSM-rapporten vert send kontroll- og konstitusjonskomiteen. – Det er vedteke.
	Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen om Riksrevisjonens kontroll med forvaltningen av statens interesser i selskaper – 2022 (Innst. 208 S (2023–2024), jf. Dokument 3:2 (2023–2024))

	Presidenten [14:35:43]: Etter ønske frå kontroll- og konstitusjonskomiteen vil presidenten ordna debatten slik: 5 minutt til kvar partigruppe og 5 minutt til medlemer av regjeringa.
	Vidare vil det – innanfor den fordelte taletida – verta gjeve anledning til replikkordskifte på inntil seks replikkar med svar etter innlegg frå medlemene av regjeringa, og dei som måtte teikna seg på talarlista utover den fordelte taletida, ...
	Audun Lysbakken (SV) [14:36:14] (ordfører for saken): La meg først få takke Riksrevisjonen for arbeidet med den årlige beretningen om kontroll med statlige selskaper.
	Kontrollen for 2022 har omfattet forvaltningen av statens interesser under 12 departementer og gjelder 43 heleide aksjeselskaper, 24 deleide aksjeselskaper, 1 ansvarlig selskap med delt ansvar, 6 allmennaksjeselskaper, 8 statsforetak, 4 regionale hel...
	Riksrevisjonen redegjør for sin oppfølging av tidligere rapporterte undersøkelser, noe komiteen understreker viktigheten av i innstillingen. Det er også fulgt opp fire undersøkelser som tidligere er rapportert i årlige beretninger. Av disse er ...
	De som avsluttes, er undersøkelsene om helseforetakenes håndtering av uønskede hendelser, årsaker til variasjon i forbruk av helsetjenester og Statkrafts lønnsomhet og utenlandsinvesteringer. Selv om de avsluttes, vil Riksrevisjonen følge opp t...
	Som del av kontrollen for 2022 er det gjennomført en ny undersøkelse med mål om å vurdere om statens eierutøvelse ved valg av styrer i heleide selskaper er i tråd med statens eierpolitikk. La meg nevne noen av konklusjonene:
	– Seks av elleve departementer har ikke vurdert selskapenes styresammensetning årlig i perioden.
	– Graden av etterprøvbarhet på departementenes dokumenterte beslutningsgrunnlag varierer, og for to av departementene er den gjennomgående lav.
	– Departementene har i for liten grad identifisert og dokumentert hva slags kompetanseområder som er viktige for selskapene.
	– Selskapenes styrer hadde lite mangfold i alder, geografisk tilhørighet og kulturell bakgrunn.

	Den overordnede vurderingen til Riksrevisjonen er at det ikke er tilfredsstillende at styrevalgprosessene til departementene er så lite enhetlige og etterprøvbare. Det slutter komiteen seg til.
	Riksrevisjonen har flere anbefalinger, bl.a. at departementene skal sørge for skriftlige rutiner, at den årlige styrevalgprosessen skal dokumenteres på en systematisk og etterprøvbar måte, at det skal dokumenteres hvem som foreslår nye styrekan...
	Næringsministeren har kommet med noen kritiske merknader i sitt tilsvar til undersøkelsen. Komiteen kunne ikke se at de var besvart av Riksrevisjonen. Derfor etterlyste vi dette i et eget brev. Det fikk vi svar på, men ikke før komiteen måtte av...
	Når det gjelder den tidligere rapporterte undersøkelsen som blir fulgt opp videre, handler det om bemanningsutfordringer i helseforetakene. Riksrevisjonen beskriver der at det er satt i gang flere tiltak, både av Helse- og omsorgsdepartementet, av...
	I anledning bemanningsutfordringene i helsevesenet har SV og Rødt en særmerknad som vi vil komme tilbake til i debatten.
	Frode Jacobsen (A) [14:41:27]: Takk til saksordføreren for godt framlegg og arbeid med saken. Det er stor grad av enighet om det aller meste i komiteens merknader i saken, og det er som vanlig tilslutning til de vurderinger og anbefalinger som Riksrevi
	Det er et punkt i rapporten som saksordføreren var inne på, som har ført til litt brevskriving mellom komiteen og Riksrevisjonen, og det dreier seg om Riksrevisjonens tredje og fjerde konklusjonspunkt, som lyder:
	«Når flere departementer verken vurderer selskapenes styresammensetning årlig eller benytter seg av utarbeidet veiledningsmateriell, går det ut over Nærings- og fiskeridepartementets mulighet til å bidra til enhetlige styrevalgprosesser.
	Departementene har i for liten grad identifisert og dokumentert hvilke kompetanseområder som er viktige for selskapene.»

	Statsråden har i sine svar til rapporten kommet med innvendinger til disse punktene. Til det tredje punktet var statsrådens innvending at det ikke følger av eierpolitikken, som er forankret her i Stortinget gjennom eierskapsmeldingen, at eierskaps...
	Til det fjerde punktet er det en mer omfattende kommentar fra statsråden:
	«Ellers er NFD noe spørrende til Riksrevisjonens metodiske tilnærming som en del av grunnlaget for dette konklusjonspunktet, som departementet har hatt vesentlige merknader til. Dette dreier seg blant annet om at Riksrevisjonen slik NFD forstår d...

	Riksrevisjonen har ikke kommentert dette i sin endelige rapport. Derfor etterspurte komiteen kommentarer fra Riksrevisjonen til innvendingene fra statsråden, og det har vi fått i etterkant av innstillingen. Svaret fra Riksrevisjonen har vi fått, o...
	Det er viktig å understreke at revisjonen i sitt arbeid tar utgangspunkt i de vedtak og forutsetninger som Stortinget har fastsatt for hvordan regjeringen utfører sitt arbeid.
	Carl I. Hagen (FrP) [14:44:28]: La meg først også i denne saken minne statsrådene på at når komiteen enstemmig slutter seg til Riksrevisjonens anbefalinger, bør det ha omtrent den samme tyngde som om det var et vedtak i Stortinget. Vi kunne selvsa
	Det er ett spesielt punkt jeg vil ta opp. En av anbefalingene er at det skal dokumenteres hvem som foreslår nye styrekandidater, slik at korrekt etterlevelse av forvaltningsrettslig habilitet sikres. Vi hadde for noen dager siden en omfattende debat...
	Vi har vært veldig opptatt av politisk ledelses habilitet, men det er klart at embetsverket i stor grad har betydelig – kanskje også avgjørende – innflytelse på valg av styremedlemmer som departementet oppnevner, eller som oppnevnes av Kongen...
	Her er det kunnskapen som er avgjørende. Hvis ingen i departementet vet at ekspedisjonssjef Nilsen er nær omgangsvenn med direktør Hansen, kan han jo foreslå direktør Hansen som styremedlem i viktige selskaper med bra honorar. Derfor håper jeg ...
	Seher Aydar (R) [14:48:18]: Saksordfører Lysbakken redegjorde godt for helheten. Jeg har tenkt å gå litt nærmere inn på den nevnte særmerknaden som handler om bemanningsutfordringene i helseforetakene.
	Enda en gang får vi bekreftet det store problemet. Sykehusene har fortsatt problemer med å rekruttere og beholde sykepleiere, jordmødre og spesialsykepleiere. Det er brukt mye tid og krefter på å utrede og ikke minst snakke om helsepersonellmang...
	Hvis vi skal ha god helseberedskap, kan vi ikke miste grunnmuren i helsesektoren, nemlig folkene. Konsekvensene av det har vi sett tydelig under pandemien. Før pandemien hadde Riksrevisjonen i en tidligere rapport allerede varslet om bemanningsprobl...
	Måten sykehusene er organisert på, med helseforetaksmodellen og «new public management», legger opp til å styre sykehusene som om de var en vanlig bedrift. Det har mange negative konsekvenser. Det er forskjell på en fabrikk og et sykehus, og de...
	Nå har vi fått en nasjonal helse- og samhandlingsplan. Den går inn for å redusere innsatsstyrt finansiering fra 40 pst. til 30 pst. Det mener jeg er positivt. Det vil bidra til økt basisstøtte og også bedre og jevnere finansiering. Selv om det...
	Høyt arbeidspress er en av årsakene til at helsepersonell kaster inn håndkleet og finner seg jobb i andre sektorer. Helsepersonell orker ikke å stå i jobbene sine. Turnoveren er høy, sykefraværet er økende, og mange slutter før de når pensj...
	Helsepersonellmangelen henger sammen med utfordrende arbeidsvilkår i helsetjenestene. Varsellampene for bemanningen i sykehusene har blinket lenge. I stedet for å ta tak i den varslede krisen, dekker mange sykehus hullene i vaktboka med kommersiell...
	Dette understreker viktigheten av å ha god grunnbemanning med hele og faste stillinger. Hvis grunnbemanningen er tynn i utgangspunktet og man ikke planlegger for en god nok grunnbemanning som kan tåle ulike utviklinger i sesongen og litt sykefravæ...
	Jeg ser at helseministeren er her, og vi har diskutert dette i helsekomiteen utallige ganger. Alle er opptatt av helsepersonellmangelen, men vi er nødt til å gå fra å snakke om det til å gjøre konkrete tiltak som sørger for at helseforetakene ...
	Statsråd Jan Christian Vestre [14:52:42]: Riksrevisjonen omtaler som kjent to undersøkelser på Nærings- og fiskeridepartementets område. Den ene er en tidligere undersøkelse om Statkrafts lønnsomhet og utenlandsinvesteringer fra 2018. Den er nå 
	Det er svært positivt at Riksrevisjonen gjennomfører en undersøkelse om styrevalg, som er et sentralt tema. Riksrevisjonens funn og anbefalinger mener vi også denne gangen er relevante. Riksrevisjonen presenterer seks konklusjonspunkter, og jeg s...
	For det første mener Riksrevisjonen at ikke alle eierdepartementene har vurdert selskapenes styrer årlig. Det følger av eierpolitikken at det skal gjøres slike vurderinger årlig. Det er det departementet vårt, Nærings- og fiskeridepartementet,...
	I det andre konklusjonspunktet viser Riksrevisjonen til at etterprøvbarheten i departementenes dokumenterte beslutningsgrunnlag varierer. Det framgår at NFD har et godt dokumentert beslutningsgrunnlag. Det er jeg glad for, og jeg er opptatt av at d...
	I det tredje konklusjonspunktet skriver Riksrevisjonen følgende:
	«Når flere departementer verken vurderer selskapenes styresammensetning årlig eller benytter seg av utarbeidet veiledningsmateriell, går det ut over Nærings- og fiskeridepartementets mulighet til å bidra til enhetlige styrevalgprosesser.»

	Dette er det vanskelig å være uenig i. NFD har over tid iverksatt tiltak for å operasjonalisere eierpolitikken også for styrevalg, og vi vil ha høy oppmerksomhet om kompetansehevende tiltak også framover. Samtidig følger det av eierpolitikken ...
	I fjerde konklusjonspunkt skriver Riksrevisjonen følgende:
	«Departementene har i for liten grad identifisert og dokumentert hvilke kompetanseområder som er viktige for selskapene.»

	Riksrevisjonen har fått oversendt dokumentasjon som viser et grundig arbeid. Jeg har dessuten i min redegjørelse vært spørrende til Riksrevisjonens metodiske tilnærming her – altså spørrende, ikke nødvendigvis kritisk. Riksrevisjonen har se...
	Punktene fem og seks handler om kapasitet blant styremedlemmene, og det handler også om selskapenes mangfold innen alder, geografisk tilhørighet og kulturell bakgrunn. Det framkommer av eierpolitikken at relevant kompetanse er hovedhensynet ved sty...
	Riksrevisjonen presenterer fire anbefalinger, og to av disse er relevante for NFD. For det første anbefaler Riksrevisjonen at NFD sørger for at det i skriftlige rutiner for departementenes årlige styrevalgarbeid slås fast at den årlige styrevalg...
	For det andre anbefaler Riksrevisjonen også at alle eierdepartementer vurderer om det er mulig å styrke mangfoldet med hensyn til alder, geografisk tilhørighet og kulturell bakgrunn uten at det går ut over styrets samlede kompetanse, f.eks. ved ...
	Noe av det viktigste vi gjør, er faktisk å velge gode, kvalifiserte styrer. Vi bruker mye tid på arbeidet, basert på en tydelig definert og profesjonell prosess. Vi har eierskap i betydelig viktige selskaper, og mer enn 300 000 personer arbeider ...
	Presidenten [14:57:39]: Det vert replikkordskifte.
	Carl I. Hagen (FrP) [14:57:56]: Statsråden besvarte mitt hovedspørsmål ved å si at de har rutiner, men av den foregående saken om habilitet lærte vi i komiteen at det ofte er i detaljene at tingene kan gå galt. Da vil jeg stille et helt detaljert
	Statsråd Jan Christian Vestre [14:58:52]: Jeg forstår godt spørsmålet. La meg understreke at det er den enkeltes ansvar å vurdere sin egen habilitet, ivareta sin egen habilitet og sørge for at det ikke reises spørsmål ved egen habilitet.
	Riksrevisjonen har anbefalt at vi skal oppdatere disse rutinene, og at det bl.a. der skal dokumenteres hvem det er som foreslår nye styrekandidater, slik at det er mulig med en korrekt etterlevelse av forvaltningsrettslig habilitet, og at man sikrer...
	Presidenten [14:59:53]: Replikkordskiftet er omme.
	Statsråd Ingvild Kjerkol [15:00:13]: Riksrevisjonen mener at Helse- og omsorgsdepartementet ikke har vurdert selskapenes styresammensetning årlig, og at etterprøvbarheten på dokumentert beslutningsgrunnlag for valg av nye styremedlemmer er for lav.
	Jeg vil følge opp anbefalingene fra Riksrevisjonen og sørge for at selskapsstyrene blir vurdert årlig. Jeg vil også sørge for at beslutningsgrunnlaget blir dokumentert på en mer systematisk måte. Jeg vil imidlertid understreke at det etterstre...
	Jeg merker meg at Riksrevisjonens treårsoppfølging av revisjonen av bemanningsutfordringene i helseforetakene viser at sykehusene har satt i gang mange tiltak etter 2019, og at flere av tiltakene fortsatt pågår.
	Jeg merker meg også at Riksrevisjonen uttrykker at pandemien kan ha påvirket muligheten til å følge opp noen av anbefalingene i rapporten. Gitt personellutfordringer som forventes på sikt i helse- og omsorgstjenesten, var et av de tidligste grep...
	I sin NOU som ble overlevert i 2023, har helsepersonellkommisjonen pekt på noen av de samme bemanningsutfordringene som Riksrevisjonen avdekket, og som helseregionene og helseforetakene regionalt og lokalt kontinuerlig jobber med å utbedre. Sykehus...
	Helseregionene og helseforetakene har etter revisjonen i 2019 satt i gang en rekke tiltak. Tiltakene fokuserer bl.a. på å bedre situasjonen med hensyn til rekruttering, mobilisering og det å beholde sykepleiere, jordmødre og spesialsykepleiere i ...
	Jeg har i 2023 gitt de regionale helseforetakene i oppdrag å utarbeide en felles rapport som bl.a. skal inneholde analyser og gode eksempler på å rekruttere og beholde personell, og ikke minst noe som er veldig viktig: at vi har en nasjonal oversi...
	De regionale helseforetakene har tallfestet utdanningsbehovet for jordmødre og spesialsykepleiere som anestesi-, barne-, intensiv-, operasjons- og kreftsykepleiere. Dette gjøres for å få bedre oversikt over behovet for spesialsykepleiere og jordm...
	Kandidatmåltallet for spesialsykepleiere og jordmødre ble satt opp i 2021, og antallet uteksaminerte spesialsykepleiere i perioden 2019–2022 som helhet er høyere enn kandidatmåltallene.
	Dette viser at de regionale helseforetakene har satt i gang tiltak for å sikre tilstrekkelige praksisplasser, og at alle de regionale helseforetakene har økt antall utdanningsstillinger for spesialsykepleiere og jordmødre. Videre er det satt i gan...
	Helseforetakene regionalt og lokalt har utarbeidet nye utviklingsplaner for den neste fireårsperioden, som skal bidra til å sikre en mer strategisk kompetanseplanlegging. Helseforetakene har også satt i gang og jobber med ulike tiltak for å utvik...
	Jeg er enig i Riksrevisjonens vurdering om at det vil ta tid før man ser effekter av alle de tiltakene som er iverksatt for å bedre bemanningssituasjonen i helseforetakene. Jeg merker meg at Riksrevisjonen også vil følge opp saken om bemanningsut...
	Avslutningsvis vil jeg si at jeg la fram Nasjonal helse- og samhandlingsplan på fredag, der ett av hovedgrepene fra regjeringen vil være å fortsette arbeidet med å sikre nok fagfolk til vår felles helsetjeneste, med en helhetlig innsats innen om...
	Presidenten [15:05:22]: Det vert replikkordskifte.
	Carl I. Hagen (FrP) [15:05:38]: Jeg vil spørre litt om hvorledes statsråden ser på det hun var innom på slutten, og det som står om at Riksrevisjonen vil følge opp, men at det vil ta noe tid før man får resultatene av de tiltakene. Er statsråde
	Statsråd Ingvild Kjerkol [15:06:21]: Det er jo målet med tiltakene, at de skal gi bedring, så det håper jeg. Når det gjelder bemanningsutfordringene, er det noe av det jeg har pekt ut som vår hovedprioritering i helsesektoren. Det første vi gjord
	Carl I. Hagen (FrP) [15:07:22]: Jeg takker for svaret, men har et tilleggsspørsmål. Jeg har vært nysgjerrig på hva vi får vite. Jeg har ikke sett noe i media.
	Det er veldig mange som er utdannet til helsetjenester som jobber på andre områder, og som har sluttet. Foreligger det noen grundig undersøkelse blant disse om hovedårsaken til at de sluttet? Noen fagforeninger snakker selvsagt hele tiden om løn...
	Statsråd Ingvild Kjerkol [15:08:13]: Representanten Hagen peker på det aller vesentligste: Vi trenger å vite hvor de er, fagfolkene som er utdannet til helsearbeidere. Vi har helsepersonellregisteret. I helseberedskapsmeldingen har vi noen tiltak kny
	Presidenten [15:09:20]: Replikkordskiftet er omme.
	Fleire har ikkje bedt om ordet til sak nr. 5.
	Dermed er dagens kart behandla ferdig.
	Forlanger nokon ordet før møtet vert heva? – Møtet er heva.
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